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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 16 /2023 
Caràcter: ordinari 
Data: 28 de setembre de 2023 
Horari: de 10:02 h  a 20:34 h 
Lloc: sala de plens de l’Ajuntament 
 
President: 
Jaime Martínez Llabrés (PP) 
 
Assistents: 
Sandra Catalina Barceló Schwarz (VOX PALMA) 
Llorenç Guillem Bauzá de Keizer (PP) 
José Javier Bonet Díaz (PP) 
Miguel Busquets Salom  (PP) 
María Mercedes Celeste Palmero (PP) 
Sara Cerdó Frias (VOX PALMA) 
Oscar Manuel Cereijo Méndez (PSIB-PSOE) 
Kika Coll Borràs (MÉS per Palma) 
Fulgencio Coll Bucher (VOX PALMA) 
Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS per Palma) 
Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE) 
Antonio Deudero Mayans (PP) 
Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE) 
Margarita Durán Vadell (VOX PALMA) 
Ignacio Esteban Comamala (VOX PALMA) 
Guadalupe Ferrer Melgarejo (PP) 
Óscar Fidalgo Bestard (PP) 
Silvana González San Martín (PSIB-PSOE) 
María Luisa Marqués Rattier (PP) 
Jerónima Mayans Bosch (VOX PALMA) 
Lucía Miriam Muñoz Dalda (Grup Mixt) 
Elena Navarro Duch  (PSIB-PSOE) 
Daniel Oliveira de Souza (PSIB-PSOE) 
Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
María de Lourdes Roca Calafell (PP) 
Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE) 
Belén Soto Mateu (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS per Palma) 
 
Secretari general del Ple: Nicolau Conti Fuster 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
Cap de Servei de la Secretaria General del Ple: Julián García Caballero 
 
Ordre del dia amb les alteracions de l’ordre en el debat i votació: 
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1. Sobre la taula. Aprovació de l'acta de la sessió extraordinària de 28 de juny de 2023. 
 
2. Aprovació de l'acta de la sessió extraordinària de 28 de juny de 2023. 
 
3. Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 27 de juliol de 2023. 
 
4. Aprovació de l'acta de la sessió extraordinària de 13 de setembre de 2023. 
 
5. Donar compte al Ple del seguiment d'execució dels acords del Ple ordinari de 27 de 
juliol de 2023. 
 
FOD 4. Declaració institucional de l’Ajuntament de Palma de suport a tots els afectats 
pel terratrèmol esdevingut al Marroc i pel cicló “Daniel” que ha tingut lloc a Líbia.  
 
FOD 6. Declaració institucional amb motiu de la Setmana Internacional de les Persones 
Sordes. 
 
6. Donar compte al Ple dels conveni inscrit al Registre de Convenis. 
 
7. Donar compte al Ple del Decret de batlia núm. 202313875, de 31 de juliol de 2023 
del règim de dedicació del portaveu del Grup Municipal PSIB-PSOE. 
 
8. Donar compte al Ple del Decret de batlia núm. 202314121, d'1 d'agost de 2023 de 
modificació de membres a la Junta de Portaveus titular i suplent del Grup PSIB-PSOE. 
 
9. Donar compte al Ple del Decret de batlia núm. 202315039, de 16 d'agost de 2023 del 
règim de dedicació de la portaveu del Grup Mixt. 
 
10. Donar compte al Ple del Decret de batlia núm. 202316286, de 8 de setembre de 
2023, de delegació de les presidències de les comissions del Ple. 
 
11. Donar compte al ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament dels 
representants al Patronat i Comissió Executiva de la Fundació Es Baluard, Museu d'Art 
Modern i Contemporani de Palma. 
 
12. Donar compte al ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament dels 
representants al Patronat i Comissió de Govern de la Fundació Pilar i Joan Miró a 
Mallorca. 
 
13. Donar compte al ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament del 
representant municipal al Consell de Consum de les Illes Balears. 
 
14. Donar compte al ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament del 
representant municipal al Consell de Serveis Socials de les Illes Balears. 
 
15. Donar compte al ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament del 
representant municipal al Consell Escolar de Mallorca. 
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16. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament del 
representant de l’Ajuntament de Palma al Patronat de la Fundació Teatre Principal de 
Palma. 
 
17. Donar compte al ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament del 
representant municipal a l'Assemblea General del Consorci d'Aigües de les Illes 
Balears. 
 
18. Donar compte al ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament del 
representant municipal al Consell de Direcció de l'Agència d'Estratègia Turística de les 
Illes Balears. 
 
19. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament del 
representant de l’Ajuntament de Palma a l’Autoritat Portuària de Balears. 
 
20. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament del 
representant municipal al Consell Balear de l'Aigua. 
 
21. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament dels 
representants de l’Ajuntament de Palma a la Red Española de Ciudades por el Clima de 
la Federación Española de Municipios y Provincias (FEMP). 
 
22. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament del 
representant municipal a la Junta de Govern de l’Administració Hidràulica de les Illes 
Balears. 
 
23. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament del 
representant municipal a l’Assemblea General i a la Comissió Tècnica del RECI (Red 
Espanyola de Ciudades Inteligentes) amb l'esmena de la Junta de Govern. 
 
24. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament del 
representant de l’Ajuntament de Palma a la Comissió per a la Igualtat de Gènere. 
 
25. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de modificació del 
nomenament del representant municipal al Consell Social de la UIB. 
 
26. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament del 
representant municipal al Patronat del Parc Nacional Maritimoterrestre de l’Arxipèlag 
de Cabrera. 
 
27. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament del 
representant municipal al Patronat de la Fundació Teatre del Mar. 
 
28. Aprovar la proposta de nomenament dels representants a la Fundació Turisme 
Palma de Mallorca 365. 
 
29. Proposta d'acord de designació de representants Grup PSIB-PSOE a la Comissió de 
Vigilància i Junta de Districte Llevant 
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30. Aprovar la proposta d'acord de creació de la Comissió no Permanent relativa a les 
vivendes del Camp Redó. 
 
31. Acord de modificació de la composició de la Junta Municipal del Districte Nord. 
 
32. Aprovar el calendari de les festes locals per a l’any 2024. 
 
33. Donar compte al Ple de la relació de decrets des del dia 22 de juliol fins dia 19 de 
setembre de 2023. 
 
34. Ratificar el Decret de batlia núm. 202311557 del veredicte de la sentència núm. 
797/2022, dictada per la Sala de lo contenciós administrativa del Tribunal Superior de 
Justícia. 
 
35. Ratificar el Decret de batlia núm. 202312844 i personar-se en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 65/2023 del Jutjat Contenciós Administratiu 
núm. 1 de Palma. 
 
36. Ratificar el Decret de batlia núm. 202312719 i personar-se en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 389/2023 de la Sala contenciosa 
administrativa del TSJIB. 
 
37. Ratificar el Decret de batlia núm. 202314542 i personar-se en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 505/2023 de la Sala contenciosa 
administrativa del TSJIB. 
 
38. Ratificar el Decret de batlia núm. 202314541 i personar-se en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 495/2023 de la Sala contenciosa 
administrativa del TSJIB. 
 
39. Ratificar el Decret de batlia núm. 202314540 i personar-se en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 492/2023 de la Sala contenciosa 
administrativa del TSJIB. 
 
40. Ratificar el Decret de batlia núm. 202314539 i personar-se en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 475/2023 de la Sala contenciosa 
administrativa del TSJIB. 
 
41. Ratificar el Decret de batlia núm. 202316076 i personar-se en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 515/2023 de la Sala contenciosa 
administrativa del TSJIB. 
 
42. Ratificar el Decret de batlia núm. 202316227 i personar-se en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 518/2023 de la Sala contenciosa 
administrativa del TSJIB. 
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43. Ratificar el Decret de batlia núm. 202316228 i personar-se en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 528/2023 de la Sala contenciosa 
administrativa del TSJIB. 
 
44. Ratificar el Decret de batlia núm. 202316229 i personar-se en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 477/2023 de la Sala contenciosa 
administrativa del TSJIB. 
 
45. Ratificar el Decret de batlia núm. 202316230 i personar-se en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 480/2023 de la Sala contenciosa 
administrativa del TSJIB. 
 
46. Ratificar el Decret de batlia núm. 202316232 i personar-se en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 19/2023 del Jutjat contenciós administratiu 
núm. 3. 
 
47. Ratificar el Decret de batlia núm. 202316231 i personar-se en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 530/2023 de la Sala contenciosa 
administrativa del TSJIB. 
 
48. Ratificar el Decret de batlia núm. 202316294 i personar-se en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 490/2023 de la Sala contenciosa 
administrativa del TSJIB. 
 
49. Ratificar el decret núm. 202316295 i personar-se en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 491/2023 de la Sala contenciosa 
administrativa del TSJIB. 
 
50. Ratificar el Decret de batlia núm. 202316296 i personar-se en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 539/2023 de la Sala contenciosa 
administrativa del TSJIB. 
 
51. Ratificar el Decret de batlia núm. 202316297 i personar-se en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 511/2023 de la Sala contenciosa 
administrativa del TSJIB. 
 
52. Ratificar el Decret de batlia núm. 202316405 i personar-se en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 534/2023 de la Sala contenciosa 
administrativa del TSJIB. 
 
53. Ratificar el Decret de batlia núm. 202316679 i personar-se en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 494/2023 de la Sala contenciosa 
administrativa del TSJIB. 
 
54. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de modificació del Pla 
Estratègic de Subvencions de Cultura 2023-2025. 
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55. SMAP. Reconèixer la compatibilitat a la Sra. Brigitte Bruquetas Cornella per a 
l’exercici de l’activitat professional privada per compte propi com a perruquera. 
 
56. SMAP. Reconèixer la compatibilitat del Sr Francisco Gual Rossinyol per a 
l’exercici de l’activitat privada per compte aliè d’administratiu en una farmàcia. 
 
57. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 53.107,61€. 
 
58. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 215.280,21€. 
 
59. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 55.784,32€. 
 
60. Reconèixer el deute a l'entitat AGA TRAVEL SERVICES SL per un import de 
269,73€. 
 
61. Reconèixer el deute a diversos proveïdors per un import de 1.692,80€. 
 
62. Reconèixer el deute a l'entitat Residencia Alfareria, S.L. per un import de 31.615€. 
 
63. Reconèixer el deute al Sr. Pedro Nicolas Gazquez Morro per un import de 629,20€. 
 
64. Reconèixer el deute a favor de l'entitat Residencia Alfareria, S.L. per un import de 
16.395€. 
 
65. IMI. Reconeixement extrajudicial de crèdit a favor de PROSEGUR per un import de 
44.298,10€. 
 
66. Reconèixer el deute a l'empresa UTE REHABILITACIÓN CASTELL DE 
BELLVER per un import de 67.568,46€. 
 
67. Rectificar l’apartat de la part expositiva de l’acord núm. 21 del Ple ordinari de 27 de 
juliol  de 2023 (acord núm. PLE_20230727_01_021). 
 
68. Esmenar l’errada material detectada a l’apartat 2n. de la part dispositiva de l’acord 
de Ple de 27/07/2023. 
 
69. Rectificar l’acord de Plenari 20230727_01_025 de data 27 de juliol de 2023 en el 
punt 1 de la part dispositiva per una errada material. 
 
70. Aprovar la modificació de crèdit número 2023/CE08, tipus crèdit extraordinari en el 
pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023. 
 
71. Aprovar la modificació de crèdit número 9, tipus crèdit extraordinari en el 
pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023. 
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72. Modificar l’annex de subvencions nominatives de les Bases d’Execució del 
Pressupost municipal per a l’any 2023. 
 
73. Aprovar definitivament el Projecte de modificació puntual del PGOU de Palma a la 
parcel·la situada al carrer Mora, núm. 3, PA2022-0008. 01PRAD75. 
 
74. Aprovar definitivament el Projecte de Modificació de l’Estudi de Detall per 
ordenació d’una parcel·la amb estació de servei al C/ Gabriel Alzamora 25, Son Fuster. 
PE22-0002 05PRAD194. 
 
75. Nova composició de la Comissió del Centre Històric i Catàleg. 
 
106. Grup PSIB-PSOE relativa a les retallades de freqüències de l'EMT de Palma. 
 
95. Grup MES per Palma relativa a la Defensora de la Ciutadania. 
 
96. Grup PSIB-PSOE relativa a la oficina de la Defensora de la Ciutadania. 
 
103. Grup VOX relativa a garantir les freqüències de les línies de l'EMT. 
 
100. Grup Mixt relativa a la gratuïtat del transport públic. 
 
89. Grup PSIB-PSOE relativa a la millora de serveis públics a la zona del Passeig 
Marítim. 
 
97. Grup VOX relativa a les obres de remodelació del Passeig Marítim. 
 
99. Grup Mixt relativa al projecte pilot de calesses elèctriques. 
 
102. Grup VOX relativa a declarar Palma com a ciutat taurina. 
 
76. Grup Mixt relativa al compromís amb la igualtat a l'esport 
 
77. Grup MÉS relativa a l'agressió sexual del Sr. Rubiales a la futbolista campiona del 
món, i compromís per eradicar el sexisme i les agressions sexuals a l'esport. 
 
78. Grup MÉS relativa a garantir el dret dels i les catalonoparlants a ser atesos en la 
seva llengua. 
 
91. Grup PSIB-PSOE relativa a la protecció i defensa del consens entorn a la llengua. 
 
82. Grup VOX relativa a l'ús del castellà i català. 
 
87. Grup PSIB-PSOE relativa a la condemna de l'actuació del president de la RFEF a la 
celebració del mundial de la selecció espanyola femenina de futbol. 
 
84. Grup VOX relativa al desenvolupament d'un reglament per al règim interior dels 
centres-clubs de tercera edat. 
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79. Grup MÉS relativa a Octubre Trans. 
 
80. Grup MÉS relativa al rebuig del pacte entre PP i VOX. 
 
86. Grup PSIB-PSOE relativa al pacte PP-VOX. 
 
81. Grup VOX relativa a la llibertat del poble iraní en el primer aniversari de l'assassinat 
de Mahsa Amini. 
 
83. Grup VOX relativa a la devolució de l'anomenada cadira de Maceo per part del 
Govern cubà a l'Ajuntament de Palma. 
 
85. Grup PSIB-PSOE relativa a l'enfortiment de l'etapa 0 a 3 anys. 
 
88. Grup PSIB-PSOE relativa a l'ús de drons per a tasques de vigilància a Palma. 
 
90. Grup PSIB-PSOE relativa al suport a la víctima de la Banda de Música de Son 
Rapinya. 
 
92. Grup VOX relativa a la modificació de l'ordenança de l'Impost sobre l'increment de 
valor d'us terrenys de naturalesa urbana. 
 
93. Grup VOX relativa a la incorporació laboral del personal militar de les forces 
armades, així com la consideració de mèrit el temps de servei prestat. 
 
94. Grup PSIB-PSOE relativa al Pacte PP-VOX en matèria d'Hisenda. 
 
98. Sobre la taula. Grup VOX relativa a la reducció de tarifes de l'SMAP. 
 
101. Grup VOX relativa a la necessitat de fer el cinquè tram del segon cinturó de Palma. 
 
104. Grup PSIB-PSOE relativa a la transversalitat primordial de les polítiques públiques 
contra la crisis climàtica. 
 
105. Grup PSIB-PSOE relativa al compliment dels compromisos del batle de Palma en 
matèria d'habitatge. 
 
107. Sobre la taula. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PSIB-PSOE del 
regidor de l'Àrea Delegada de Seguretat Ciutadana. 
 
108. Sobre la taula. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PSIB-PSOE de la 
regidora de l'Àrea de Serveis Socials, Educació, Participació Ciutadana, Joventut, 
Interculturalitat i Igualtat. 
 
109. Sobre la taula. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PSIB-PSOE del 
regidor de l'Àrea d'Urbanisme, Habitatge i Projectes Estratègics. 
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110. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup VOX del Regidor de l’Àrea 
d'Esports 
 
111. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup VOX del Regidor de l'àrea de 
Mobilitat. 
 
112. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PSIB -PSOE del Batle. 
 
113. Donar compte al Ple de l'informe de morositat del mes de juny de 2023. 
 
114. Donar compte al Ple de l'informe de morositat del mes de juliol de 2023. 
 
115. Donar compte al Ple acord Junta de Govern 13.09.23 aprovació convalidació 
omissió funció interventora del procés d'estabilització per concurs extraordinari de 
mèrits adoptat nº informe de la Intervenció: 2023CINT000037 05/09/2023 expedient 
X2022000077. 
 
116. Pregunta oral Grup PSIB-PSOE relativa a l'ús del romanent de Tresoreria. 
 
117. Pregunta oral Grup PSIB-PSOE relativa a la renúncia dels fons europeus per a 
projectes de mobilitat sostenible. 
 
118. Pregunta oral Grup PSIB-PSOE relativa a l'estat general del Mercat de Pere Garau. 
 
FOD 1. Autoritzar l'elevació de les anualitats del contracte d'arrendament amb opció de 
compra de 7 camions per a Infraestructures. 
 
FOD 2. Autoritzar l'elevació de les anualitats del contracte d'arrendament de vehicles 
diversos per a l'Ajuntament. 
 

FOD 3. Grup PP Moció contra la tramitació d'una Llei d'amnistia. 
 
FOD 5. Grup PSIB-PSOE Moció relativa a la continuïtat del projecte del tramvia de la 
Badia de Palma. 
 
FOD 7. Grup PP Moció amb motiu de la celebració del Dia Internacional de les 
Persones Majors. 
 
FOD 8. Grup PP Moció relativa a la reordenació de l’Oficina del Defensor/a de la 
Ciutadania. 
 
Precs i preguntes. 
 
1. Sobre la taula. Aprovació de l'acta de la sessió extraordinària de 28 de juny de 
2023 
 
Es proposa: 
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"Aprovació de l'acta de la sessió extraordinària de 28 de juny de 2023" 
  
Aprovat per unanimitat 
 
2. Aprovació de l'acta de la sessió extraordinària de 28 de juny de 2023 
 
Es proposa:  
 
"Aprovació de l'acta de la sessió extraordinària de 28 de juny de 2023" 
 
Aprovat per unanimitat 
 
3. Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 27 de juliol de 2023 
 
Es proposa:  
 
"Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 27 de juliol de 2023" 
 
Aprovat per unanimitat 
 
4. Aprovació de l'acta de la sessió extraordinària de 13 de setembre de 2023 
 
Es proposa:  
 
"Aprovació de l'acta de la sessió extraordinària de 13 de setembre de 2023" 
 
Aprovat per unanimitat 
 
5. Donar compte al Ple del seguiment d'execució dels acords del Ple ordinari de 27 
de juliol de 2023 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
Punt únic. Donar compte del resultat del seguiment i l’execució dels acords 
complimentats corresponents al ple ordinari de dia 27 de juliol de 2023 de 
l’Ajuntament. 
 
6. Donar compte al Ple dels conveni inscrit al Registre de Convenis 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
La Secretaria General del Ple dona compte del conveni rebut i inscrit al Registre de 
Convenis fins el dia d’avui. 
 
1791 Conveni de 28.08.2023 entre l’Ajuntament de Palma i Clúster de Còmic i Nous 
Media de Mallorca per a l’organització del Festival Còmic Nostrum del 19 al 23 
d’octubre de 2023 a Palma (Registrat el 28.08.2023) 
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FOD 4. Declaració Institucional de suport a tots els afectats pel terratrèmol al 
Marroc i el cicló a Líbia 
 
Es proposa: 
 
1. Traslladar tota la nostra solidaritat i afecte a la població marroquí i líbia a quantes 
persones s'hagin vist afectades pel sisme i pel cicló ’Daniel’ a Líbia, i la fem extensiva 
als tots residents a les nostres Illes i al conjunt del nostre país d’ambdues nacionalitats. 
 
2. Expressar el seu compromís amb els territoris afectats i la necessitat de mobilitzar els 
recursos humans i materials necessaris per a salvar el màxim nombre de vides i ajudar 
en la reconstrucció d'aquests territoris. Així, l’ajuntament de Palma destinarà una 
partida econòmica al Fons Mallorquí de Solidaritat per accions d’emergència 
humanitària. 
 
3. lnstar al Govern de les Illes i al conjunt de les institucions de les Illes Balears a 
mobilitzar els recursos humans i materials necessaris per salvar el màxim de vides, i 
ajudar a la reconstrucció d'aquests territoris afectats en el marc dels programes de 
cooperació i ajuda humanitària dels diferents organismes públics i entitats socials. 
 
4. Instar al Govern de les Illes i al conjunt de les institucions de les Illes Balears a lluitar 
contra l'impacte creixent i desproporcionat de l'emergència climàtica als pa'isos i les 
comunitats més vulnerables, sobretot en favor de les persones desplaçades i de 
comunitats d'acolliment; i fer costat als països i a les comunitats més vulnerables en els 
seus esforços per potenciar les mesures de prevenció i preparació, amb el propòsit de 
prevenir, minimitzar i abordar el desplaçament. 
 
5. Instar al Govern de les Illes Balears a posar els mitjans necessaris per donar suport a 
la comunitat marroquina i Líbia resident a les Illes, per poder-los acompanyar en 
aquesta situació i fer front a les necessitats que es derivin d’ella (acompanyament 
psicològic, ajuda pel trasllat de familiars, etc.) 
 
6. Agrair la tasca de tot el personal humanitari i de les entitats i organitzacions no 
governamentals, que s’ha traslladat a primera línia d’atenció de les persones 
damnificades. 
 
7. Agrair la feina que estan realitzant els diferents Cossos de Seguretat i Emergència del 
nostre país que s'han traslladat per ajudar en les labors de rescat. 
 
Aprovat per unanimitat, prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat. 
 
FOD 6. Declaració institucional amb motiu de la Setmana Internacional de les 
Persones Sordes 
 
Es proposa: 
 
Com a institució pionera en l'accessibilitat a les persones sordes i en el reconeixement 
dels seus drets lingüístics, socials, educatius i culturals, el Ajuntament de Palma se 
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suma a la commemoració de la Setmana Internacional de les Persones Sordes per posar 
en relleu els drets, deures i llibertats de les persones sordes i persones amb sordceguesa, 
com a garants de la seva participació igualitària en la vida democràtica. 
 
La Setmana Internacional de les Persones Sordes es celebra aquest any 2023 baix el 
lema "Un món on les persones sordes de tot arreu puguin signar a qualsevol lloc". 
Aquesta celebració, amb caire reivindicatiu, suposa una oportunitat per enaltir la riquesa 
cultural i lingüística de les comunitats sordes. 
 
Les llengües de signes, riques i complexes, constitueixen no sols una forma de 
comunicació eficaç per a les persones sordes, sinó també un element distintiu del seu 
patrimoni cultural, Representen un vehicle d'expressió que afegeix una dimensió única a 
la diversitat lingüística de la nostra societat. Reconèixer i valorar les llengües de signes 
és, per tant, una fita crucial cap a la plena inclusió de la comunitat sorda. 
 
Les persones sordes tenen el dreta decidir poder comunicar-se en llengua de signes o 
amb la llengua oral amb sistemes alternatius de suport. 
 
En aquest context, és fonamental reconèixer i protegir els drets inalienables de les 
persones sordes com a membres de ple dret de la nostra societat pel que fa a l’accés a 
l’educació de qualitat, la igualtat d'oportunitats en l'ocupació, i la participació activa en 
la vida cívica i cultural; És així mateix el nostre deure institucional reforçar les nostres 
polítiques i pràctiques inclusives, garantint l’equitat d'oportunitats per a tota la 
ciutadania, inclosa la comunitat sorda. 
 
Una societat inclusiva és aquella que comprèn i valora la diversitat com una font 
d'oportunitats i riquesa. En aquest sentit, reiterem el nostre compromís ferm amb la 
supressió de barreres comunicatives i l’accés a la informació i serveis, amb el propòsit 
de forjar una societat més justa i inclusiva per ales persones sordes. 
 
És per aquest motiu que el Ajuntament de Palma insta a tota la societat d’aquesta terra a 
aprofitar aquest espai de reivindicació i celebració per reforçar la consciència sobre el 
valor afegit que les llengües de signes i els suports a la comunicació oral aporten a la 
nostra diversitat cultural i lingüística, així com promoure'les en institucions educatives, 
mitjans de comunicació i espais públics. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Desde el Partido Socialista en primer lugar queremos lamentar que no haya sido posible sacar 
adelante una declaración institucional que presentamos en su día, para condenar la actitud del 
Sr. Rubiales, el caso Rubiales, ex Presidente de la Real Federación Española de Fútbol, por la 
falta de apoyo en este caso de Vox, del partido que da apoyo al gobierno. De no tener voluntad 
de llegar a un acuerdo en esta cuestión que considerábamos que era importante, que como 
institución, como Ayuntamiento de Palma, nos pronunciásemos sobre una conducta que era 
totalmente repudiable. Y luego otra cuestión, se nos trasladó al resto de grupos, también por 
parte del Partido Popular en este caso, una declaración institucional, una propuesta de 
declaración institucional sobre el Día Internacional de las Personas Mayores. Nosotros sí que 
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hemos trasladado nuestra conformidad antes del horario establecido para la presentación de la 
declaración institucional. Y no sé si el resto de grupos es que no están de acuerdo o cuál es su 
posición, pero que lo suyo también sería que esta moción, que además luego ustedes han 
presentado de urgencia, sea una declaración institucional. Porque al fin y al cabo, más allá de 
que hay algunos matices en los que nosotros queríamos haber añadido, sobre todo relacionados 
con la violencia de género también que padecen las personas mayores. Pero bueno, más allá de 
cuestiones que faltaban en ese documento, estábamos de acuerdo con el fondo del asunto y creo 
que podría ser interesante si todo el mundo está de acuerdo, que hubiesen esperado,  hubiesen 
tenido la paciencia que establece los trámites, para que esto fuese algo común y conjunto por 
parte de todos los partidos.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Ducrós. Bueno, me creía que iba a intervenir para las dos declaraciones 
institucionales que hemos leído. Para tanto la que está diciendo del Sr. Rubiales como la de las 
personas mayores, tendrá oportunidad durante el Pleno de tratarlo en los diferentes puntos del 
orden del día. Muchísimas gracias.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Simplemente agradecer el apoyo a la declaración institucional del Día de las personas sordas. 
Y bueno, constatar la falta de accesibilidad que hay en este consistorio cuando se ha leído la 
declaración institucional, dando la importancia al lenguaje de signos. No ha habido nadie 
signando para que las personas sordas pudieran también digamos participar de esta declaración 
institucional. Cosa que nos sabe muy mal y dice mucho de todo el trabajo que hay que hacer en 
este sentido. Nada más y muchas gracias.” 
 
7. Donar compte al Ple del Decret de batlia núm. 202313875, de 31 de juliol de 2023 
del règim de dedicació del portaveu del Grup Municipal PSIB-PSOE 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
1. Assignar a la Sra. Rosario Sánchez Grau la retribució corresponent al règim de 
dedicació exclusiva com a portaveu del Grup Municipal PSIB-PSOE. 
 
2. Aquesta resolució tindrà efectes del dia 1 d’agost de 2023,es comunicarà al 
departament de Personal, es publicarà al BOIB i se’n donarà compte al Ple. 
 
8. Donar compte al Ple del Decret de batlia núm. 202314121, d'1 d'agost de 2023 de 
modificació de membres a la Junta de Portaveus titular i suplent del Grup PSIB-
PSOE 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
1. Nomenar portaveu titular del Grup Municipal PSIB-PSOE a la Junta de Portaveus a 
la regidora Sra. Rosario Sánchez Grau, en substitució del Sr. José Francisco Hila 
Vargas. 
 
2. Nomenar portaveu suplent del GrupMunicipal PSIB-PSOE a la Junta de Portaveus al 
regidor Sr. Francisco Ducrós Salvá. 
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3. Aquesta resolució tindrà efectes des de l’endemà de la data d’aquest decret i es 
publicarà al Butlletí Oficial de les Illes Balears. 
 
9. Donar compte al Ple del Decret de batlia núm. 202315039, de 16 d'agost de 2023 
del règim de dedicació de la portaveu del Grup Mixt 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
1. Assignar a la Sra. Lucia Míriam Muñoz Dalda la retribució corresponent al règim de 
dedicació exclusiva com a portaveu del Grup Mixt. 
 
2. Aquesta resolució tindrà efectes del dia 17 d’agost de 2023, es comunicarà al 
departament de Personal, es publicarà al BOIB i se’n donarà compte al Ple. 
 
10. Donar compte al Ple del Decret de batlia núm. 202316286, de 8 de setembre de 
2023, de delegació de les presidències de les comissions del Ple 
 
El Ple de l’Ajuntament s’assabenta de: 
 
1. Nomenar les presidències i vicepresidències de les comissions del Ple als següents 
regidors/es  
 
- Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans:  
Presidenta: Sra. Rosario Sánchez Grau 
Vicepresidenta: Sra. María de las Mercedes Celeste Palmero 
 
- Comissió de Serveis a la Ciutadania:  
Presidenta: Sra. Jerónima Mayans Bosch 
Vicepresident: Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis 
 
- Comissió de Suggeriments i Reclamacions: 
President: Sr. Miguel Busquets Salom 
Vicepresidenta: Lucía Miriam Muñoz Dalda 
 
-Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient:  
Presidenta: Neus Truyol Caimari 
Vicepresident: Francesc Josep Dalmau Fortuny 
 
- Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i D.T:  
Presidenta: Lucía Miriam Muñoz Dalda 
Vicepresident: Fulgencio Coll Bucher 
 
2.  Donar compte al Ple municipal, per al seu coneixement. 
 
11. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament dels 
representants al Patronat i Comissió Executiva de la Fundació Es Baluard, Museu 
d'Art Modern i Contemporani de Palma 
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El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
1. Nomenar com a representants de l’Ajuntament al Patronat de la Fundació Es Baluard, 
Museu d’Art Modern i Contemporani de Palma a: 
 
Sr. Jaime Martínez Llabrés, batle de Palma 
Sra. Lourdes Roca Calafell, segona tinenta de batle regidora de Serveis Socials, 
Educació, Participació Ciutadana, Joventut, Interculturalitat i Igualtat, suplent 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz, primer tinent de batle regidor de Turisme, Innovació, 
Cultura, Esports, Restauració i Coordinació Municipal.  
Sra. María de las Mercedes Celeste Palmero, quarta tinenta de batle regidora d'Hisenda, 
Funció Pública i Govern Interior, suplent  
Sr. Fernando Gómez de la Cuesta, coordinador general de Cultura i Arts Visuals de 
l'Ajuntament de Palma  
Sra. Pilar Ribal Simó, directora general de Patrimoni i Interpretació de la Ciutat, suplent 
 
2. Nomenar com a representant de l’Ajuntament a la  Comissió Executiva de la 
Fundació Es Baluard, Museu d’Art Modern i Contemporani de Palma a: 
 
- Sr. José Javier Bonet Díaz, primer tinent de batle regidor de Turisme, Innovació, 
Cultura, Esports, Restauració i Coordinació Municipal.  
- Sr. Fernando Gómez de la Cuesta, coordinador general de Cultura i Arts Visuals, 
suplent 
 
Com a conseqüència d’aquests nomenaments cessen els representants anteriors agraint-
los els serveis prestats. 
 
3. Comunicar el present acord a la Fundació Es Baluard, Museu d’Art Modern i 
Contemporani de Palma i als interessats. 
 
4. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme. 
 
12. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament dels 
representants al Patronat i Comissió de Govern de la Fundació Pilar i Joan Miró a 
Mallorca 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
1. Nomenar com a representants de l’Ajuntament al Patronat de la "Fundació Pilar i 
Joan Miró a Mallorca" a: 
 
- Sr. Jaime Martínez Llabrés, batle de Palma, president 
- Sr. José Javier Bonet Díaz, primer tinent de batle regidor de Turisme, Innovació, 
Cultura, Esports,  Restauració i Coordinació Municipal,  vicepresident.  
Substituirà al president quan no hi pot ser present. 
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Vocals: 
 
1. Sr. Fernando Gómez de la Cuesta, coordinador general de Cultura i Arts Visuals de 
l'Ajuntament de Palma 
 
2. Sra. Pilar Ribal Simó, directora general de Patrimoni i Interpretació de la Ciutat de 
l'Ajuntament de Palma 
 
3. Sr. Rafael Brunet Guerrero,  director general de Música i Arts Escèniques de 
l'Ajuntament de Palma 
 
4. Sr. Luis Juan de Sentmenat García-Ruíz 
 
5. Sra. Amparo Sard Valor 
 
6. Sr. Javier Vich Vélez 
 
7. Sra. Silvana González San Martín, regidora del grup municipal PSOE de 
l'Ajuntament de Palma 
 
8. Sr. Ignacio Esteban Comamala, regidor del grup municipal VOX de l'Ajuntament de 
Palma 
 
9. Una persona en representació del Ministeri de Cultura i Esports del Govern 
d'Espanya 
 
10. Sra. María del Carmen Lliteras Arañó, coordinadora de batlia de l'Ajuntament de 
Palma 
 
Com a conseqüència dels nous nomenaments cessen els representants municipals 
anteriors Sr. José F. Hila Vargas, Sr. Antoni Noguera Ortega, Sr. Llorenç Carrió Crespí, 
Sra. Catalina Codina Pérez, Sr. Marcos Augusto Lladó, Sr. Antoni Martín Martínez, Sr. 
Alberto Jarabo Vicente, Sr. Antoni Sansó Servera, Sra. Maria Josep Mulet Gutiérrez, Sr. 
Antoni Forteza Forteza i Sra. María de las Mercedes Celeste Palmero. 
 
2. Nomenar com a representants de l’Ajuntament a la Comissió de Govern amb 
funcions executives i de gestió a la Fundació "Pilar i Joan Miró a Mallorca" a: 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz,  primer  tinent  de  batle  regidor de Turisme,  Innovació,  
Cultura, Esports,Restauració i Coordinació Municipal,  president 
 
Vocals: 
 
1. Sr. Fernando Gómez de la Cuesta, coordinador general de Cultura i Arts Visuals de 
l'Ajuntament de Palma 
 
2. Sra. Pilar Ribal Simó, directora general de Patrimoni i Interpretació de la Ciutat de 
l'Ajuntament de Palma 
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3. Sr. Rafael Brunet Guerrero,  director  general de Música i Arts Escèniques de 
l'Ajuntament de Palma 
 
4. Sra. María del Carmen Lliteras Arañó, coordinadora de batlia de l'Ajuntament de 
Palma 
 
En cas d’absència del president el podrà substituir qualsevol dels vocals designats. 
 
Aquests vocals designats en cas de no assistència els podran substituir qualsevol dels 
membres nomenats per l’Ajuntament al Patronat. 
 
Com a conseqüència dels nous nomenaments cessen els representants municipals 
anteriors Sr. Antoni Noguera Ortega, Sr. Llorenç Carrió Crespí, Sra. Catalina Codina 
Pérez, Sr. Antoni Sansó Servera i Sr. Marcos Augusto Lladó. 
 
3. Comunicar el present acord a la Fundació perquè el comuniqui als interessats. 
 
4. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme. 
 
13. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament del 
representant municipal al Consell de Consum de les Illes Balears 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
1. Nomenar com a representant de l’Ajuntament de Palma al Consell Balear de Consum 
de les Illes Balears a: 
 
- La regidora de l’Àrea delegada d’Economia, Comerç, Autònoms, Sanitat, Consum, 
Mercats i Fires, Sra. Guadalupe Ferrer Melgarejo, titular 
- La directora general de Sanitat, Consum, Mercats i Fires, Sra. Maria del Carmen 
Esparza, suplent 
 
2. Comunicar aquest acord a la secretària del Consell de Consum de les Illes Balears de 
la Direcció General de Prestacions, Farmàcia i Consum del Govern Balear i als 
interessats. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme. 
 
14. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament del 
representant municipal al Consell de Serveis Socials de les Illes Balears 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
1. Nomenar com a representants de l’Ajuntament de Palma al Consell de Serveis 
Socials de les Illes Balears: 
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- La regidora de l’Àrea de Serveis Socials, Educació, Participació Ciutadana, Joventut, 
Interculturalitat i Igualtat, Sra. María de Lourdes Roca Calafell,  titular 
 
- La coordinadora de Serveis Socials i Igualtat, Sra. Patricia Pizá Noguera, suplent  
 
2. Com a conseqüència d’aquests nomenaments cessen els representants anteriors 
agraint-los els serveis prestats. 
 
3. Comunicar el present acord a la Direcció General d’Afers Socials de la Conselleria de 
Famílies i Afers Socials i a les interessades. 
 
15. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament del 
representant municipal al Consell Escolar de Mallorca 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
1. Nomenar com a representants de l’Ajuntament de Palma al Consell Escolar de 
Mallorca: 
 
- La regidora de l’Àrea de Serveis Socials, Educació, Participació Ciutadana, Joventut, 
Interculturalitat i Igualtat, Sra. María de Lourdes Roca Calafell,  titular 
 
- El director general d’Educació i Infància, Sr. José María Noguera Vert, suplent  
 
2. Com a conseqüència d’aquests nomenaments cessen els representants anteriors 
agraint-los els serveis prestats. 
 
3. Comunicar el present acord al Consell de Mallorca i als interessats. 
 
16. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament del 
representant de l’Ajuntament de Palma al Patronat de la Fundació Teatre 
Principal de Palma 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
1. Nomenar com a representant de l’Ajuntament de Palma al Patronat de la Fundació 
Teatre Principal de Palma: 
 
- El batle, Sr. Jaime Martínez Llabrés, com a titular 
- El regidor de Turisme, Innovació, Cultura, Esports, Restauració i Coordinació 
Municipal, Sr. Javier Bonet Díaz, com a primer suplent 
- El director general de Música i Arts Escèniques, Sr. Rafel Brunet Guerrero, com a 
segon suplent 
 
2. Comunicar el present acord a la Fundació Teatre Principal de Palma i als interessats. 
 
3. Donar-ne compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que dugui a terme. 
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17. Donar compte al ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament del 
representant municipal a l'Assemblea General del Consorci d'Aigües de les Illes 
Balears 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
1. Nomenar representant de l’Ajuntament de Palma a l’Assemblea General del Consorci 
d’Aigües de les Illes Balears, al regidor de l’Àrea de Medi Ambient, Sostenibilitat, 
Espais Naturals i Benestar Animal i president d’EMAYA Sr. Llorenç Bauzá de Keizer, 
titular, el gerent d’EMAYA Sr. Lorenzo Francisco Morey Forcades, suplent primer, i la 
regidora de l’Àrea d’Infraestructures i Accessibilitat Sra. Belén Soto Mateu, suplent 
segona. 
 
2. Comunicar el present acord a l’Agència Balear Aigua i Qualitat Ambiental de la 
Conselleria de la Mar i del Cicle de l’Aigua i als interessats. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme. 
 
18. Donar compte al ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament del 
representant municipal al Consell de Direcció de l'Agència d'Estratègia Turística 
de les Illes Balears 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
1. Nomenar com a representant de l’Ajuntament de Palma al Consell de Direcció de 
l’Agència d’Estratègia Turística de les Illes Balears: 
 
- El batle, Sr. Jaime Martínez Llabrés, com a titular. 
- El regidor de l’Àrea de Turisme, Innovació, Cultura, Esports, Restauració i 
Coordinació Municipal, Sr. José Javier Bonet Díaz, com a suplent. 
 
2.Comunicar el present acord a l'Agència d'Estratègia Turística de les Illes Balears de la 
Conselleria de Turisme, Cultura iEsports i als interessats. 
 
3. Donar-ne compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme.   
 
19. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament del 
representant de l’Ajuntament de Palma a l’Autoritat Portuària de Balears 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
1. Nomenar com a representant de l’Ajuntament de Palma a l’Autoritat Portuària de 
Balears: 
 
- El regidor de l’Àrea de Turisme, Innovació, Cultura, Esports, Restauració i 
Coordinació Municipal, Sr. José Javier Bonet Díaz. 
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2. Com a conseqüència d’aquest nomenament cessa el representant anterior agraint-li els 
serveis prestats. 
 
3. Comunicar el present acord a la Conselleria de Presidència i a l’interessat. 
 
4. Donar-ne compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme.   
 
20. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament del 
representant municipal al Consell Balear de l'Aigua 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
1. Nomenar com a representant municipal al Consell Balear de l’Aigua: 
 
-El regidor de l’Àrea de Medi Ambient, Sostenibilitat, Espais Naturals i Benestar 
Animal, Sr. Llorenç Guillem Bauzá de Keizer, titular. 
 
-El gerent de l’Empresa Municipal d’Aigües i Clavegueram, SA (EMAYA), Sr. 
Lorenzo Francisco Morey Forcades, suplent primer. 
 
2. Comunicar el present acord a la Conselleria de la Mar i del Cicle de l’Aigua i als 
interessats. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme. 
 
21. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament dels 
representants de l’Ajuntament de Palma a la Red Española de Ciudades por el 
Clima de la Federación Española de Municipios y Provincias (FEMP) 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
1. Nomenar com a representants de l’Ajuntament de Palma a la Red Española de 
Ciudades por el Clima de la Federación Española de Municipios y Provincias (FEMP): 
 
a. Com a representant polític: 
 
-El regidor de l’Àrea de Medi Ambient, Sostenibilitat, Espais Naturals i Benestar 
Animal, Sr. Llorenç Guillem Bauzá de Keizer, titular 
 
-El director general de l’Àrea de Medi Ambient, Sostenibilitat, Espais Naturals i 
Benestar Animal, Sr. Sebastián Pujol Inarejos, suplent 
 
b. Com a representant tècnic: 
 
- El tècnic de Medi Ambient i Benestar Animal, Sr. Roland Bahón Menéndez 
 
2. Comunicar el present acord a la Secretaría Técnica de la Red Española de Ciudades 
por el Clima de la FEMP i als interessats. 
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3. Donar-ne compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme.   
 
22. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament del 
representant municipal a la Junta de Govern de l’Administració Hidràulica de les 
Illes Balears 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
1. Nomenar com a representants a la Junta de Govern de l’Administració Hidràulica de 
les Illes Balears: 
 
-El regidor de l’Àrea de Medi Ambient, Sostenibilitat, Espais Naturals i Benestar 
Animal, Sr. Llorenç Guillem Bauzá de Keizer, titular 
 
-El gerent de l’Empresa Municipal d’Aigües i Clavegueram, SA (EMAYA), Sr. 
Lorenzo Francisco Morey Forcades, suplent primer 
 
-El director del Cicle de l’Aigua, Sr. Jaume Femenias Blanch, suplent segon 
 
2. Comunicar el present acord a la Conselleria de la Mar i del Cicle de l’Aigua i als 
interessats. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme. 
 
23. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament del 
representant municipal a l’Assemblea General i a la Comissió Tècnica del RECI 
(Red Espanyola de Ciudades Inteligentes) amb l'esmena de la Junta de Govern 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta amb l'esmena aprovada a la Junta de Govern de 6 de 
setembre de 2023 de: 
 
1. Nomenar com a representant de l’Ajuntament de Palma a l’Assemblea General de la 
Red Española de Ciudades Inteligentes (RECI), el batle Sr. Jaime Martínez Llabrés, 
titular i el coordinador general d’Innovació,el Sr. David Díez Herreros, suplent.  
 
2. Nomenar com a representant de l’Ajuntament de Palma a la Comissió Tècnica Red 
Española de Ciudades Inteligentes (RECI), els tècnics de l’Smart Office de Palma, de 
l’Àrea d’Administració Electrònica i de l’SmartCity de l’IMI el Sr. Bartolomé Crespí 
Seguí, titular i el Sr. Fernando Vidal Nadal, suplent. 
 
3. Comunicar el present acord a la Red Española de Ciudades Inteligentes (RECI) i als 
interessats. 
 
24. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament del 
representant de l’Ajuntament de Palma a la Comissió per a la Igualtat de Gènere 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
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1. Nomenar com a representant de l’Ajuntament de Palma a la Comissió per a la Igualtat 
de Gènere: 
 
- La regidora de l’Àrea de Serveis Socials, Educació, Participació Ciutadana, Joventut, 
Interculturalitat i Igualtat, Sra. Lourdes Roca Calafell, titular 
- La regidora d’Hisenda, Funció Pública i Govern Interior, Sra. Mercedes Celeste 
Palmero, suplent 
 
2. Comunicar aquest acord a l’Institut Balear de la Dona i a les interessades. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme. 
 
25. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de modificació del 
nomenament del representant municipal al Consell Social de la UIB 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
1. Modificar el nomenament acordat per la Junta de Govern en sessió de 23 d’agost de 
2023i nomenar com a representant de l’Ajuntament de Palma al Consell Social de la 
Universitat de les Illes Balears a: 
 
- El director general d’Educació i Infància, Sr. José Maria Noguera Vert, titular. 
- La directora general de Joventut, Sra. Patricia Díaz Ors, suplent. 
 
2. Comunicar aquest acord a la Direcció General Universitats i Ensenyaments Artístics 
Superiors del Govern de les Illes Balears i als interessats. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme. 
 
26. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament del 
representant municipal al Patronat del Parc Nacional Maritimoterrestre de 
l’Arxipèlag de Cabrera 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
1. Nomenar com a representants al Patronat del Parc Nacional Maritimoterrestre de 
l’Arxipèlag de Cabrera: 
 
- El regidor de l’Àrea de Medi Ambient, Sostenibilitat, Espais Naturals i Benestar 
Animal, Sr. Llorenç Guillem Bauzá de Keizer,  titular 
 
- El director general de Medi Ambient, Sostenibilitat, Espais Naturals i Benestar 
Animal, Sr. Sebastián Pujol Inarejos, suplent 
 
2. Comunicar el present acord a la Conselleria de la Mar i del Cicle de l’Aigua i als 
interessats. 
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3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme. 
 
27. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de nomenament del 
representant municipal al Patronat de la Fundació Teatre del Mar 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
1. Nomenar com a representant municipal al Patronat de la Fundació Teatre del Mar: 
 
-El regidor de l’Àrea de Turisme, Innovació, Cultura, Esports, Restauració i 
Coordinació Municipal, Sr. José Javier Bonet Díaz, titular 
 
-El  director general de Música i Arts Escèniques, Sr. Rafel Brunet Guerrero, suplent  
 
2. Comunicar el present acorda la Fundació Teatre del Mar i als interessats. 
 
28. Aprovar la proposta de nomenament dels representants a la Fundació Turisme 
Palma de Mallorca 365 
 
Es proposa: 
 
1. Designar els representants de l’Ajuntament de Palma al Patronat de la Fundació 
Palma de Mallorca 365 (FTPM365): 
 
President 
- Jaime Martínez Llabrés, batle de Palma 
 
Vicepresident 1er 
- José Javier Bonet Díaz, 1r tinent de batle 
 
Vicepresidenta 2a 
- María de Lourdes Roca Calafell, 2a tinent de batle 
 
Vocals 
- Jaume Bauzà Mayol, Conseller de Turisme, Cultura i Esports del Govern de les Illes 
Balears 
- José Marcial Rodríguez Díaz, conseller Executiu de Turisme del Consell de Mallorca 
- Antonio Deudero Mayans, 7è tinent de batle 
- Guadalupe Ferrer Melgarejo, Regidora d'Economia, Comerç, Autònoms, Sanitat, 
Consum, Mercats i Fires 
- Rosario Sanchez Grau, regidora del Grup Municipal PSOE 
- Margarita Durán Vadell, regidora Grup Municipal VOX 
- Miquel Àngel Contreras Ramis, regidora del Grup Municipal MÉS 
- Lucía Miriam Muñoz Dalda, regidora del Grup Municipal MIXT 
- Carmen Lliteras Arañó, coordinadora general de batllia 
-Victoria Mulet Aguiló, coordinadora general de Turisme i Restauració 
- Fernando Gómez de la Cuesta, coordinador general de Cultura i Arts visuals 
- David Salom Fuentes, director general d'Esports 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
02

6_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/1
0/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
18

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

E
9C

F
B

06
69

F
7E

94
C

1D
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 24 - 

- José Aloy Pons, director general de Turisme del Govern de les Illes Balears 
- María Luisa Hernández Rilova, gerent de Palau de Congressos de Palma 
- Alessandro Marinelli, representant de CERMI (Comitè espanyol de representants de 
persones amb discapacitat) 
- Francisca Bennàssar Tous, expert independent 
- Bartolomé Deyà Tortella, representant de la UIB 
- Rafael Durán Vadell, representant de ABACTUR 
- Mercè Peñaranda Carrasco, representant de la Federació Hotelera de Mallorca 
- Patricia Lliteras Tesouro, representant de la Federació Hotelera de Mallorca 
 
2. Designar els representants de l’Ajuntament de Palma a la Comissió Executiva de la 
Fundació Palma de Mallorca 365 (FTPM365): 
 
President 
- José Javier Bonet Díaz, 1r tinent de batle 
 
Vicepresidenta 
- Victoria Mulet Aguiló, coordinadora general de Turisme i Restauració 
 
Vocals 
- Rosario Sanchez Grau, regidora del Grup Municipal PSOE 
- Margarita Durán Vadell, regidora Grup Municipal VOX 
- Carmen Lliteras Arañó, coordinadora general de Batlia 
- María Luisa Hernández Rilova, gerent de Palau de Congressos de Palma 
 
Formen part del Patronat i de la Comissió Executiva sense tenir la condició de 
membres, la Secretaria i la Intervenció de l’Ajuntament o personal en qui delegui i la 
Gerència de la FTPM365. 
 
3. Cessen els representants de l’Ajuntament del Patronat i de la Comissió Executiva 
designats anteriorment. 
 
4. Comunicar el present acord a la FTPM365, la qual, notificarà a les persones 
interessades. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
29. Proposta d'acord de designació de representants Grup PSIB-PSOE a la 
Comissió de Vigilància i Junta de Districte Llevant 
 
Es proposa: 
 
1. Designar membre de la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i 
Desconcentració Territorial el regidor  Sr. Daniel Oliveira de Souza, del Grup 
Municipal PSIB-PSOE, en substitució de la regidora Sra. Rosario Sánchez Grau. 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
02

6_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/1
0/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
18

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

E
9C

F
B

06
69

F
7E

94
C

1D
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 25 - 

2. Designar representant del Grup Municipal PSIB-PSOE a la Junta Municipal del 
Districte Llevant el regidor  Sr. Daniel Oliveira de Souza, en substitució de la regidora 
Sra. Silvana González San Martín. 
 
3. Comunicar el present acord als interessats. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
30. Aprovar la proposta d'acord de creació de la Comissió no Permanent relativa a 
les vivendes del Camp Redó 
 
Es proposa: 
 
1.Constituir la Comissió no Permanent relativa a les vivendes del Camp Redó per fer un 
seguiment dels acords presos pel Ple sobre aquesta zona. 
 
2.Composició de la Comissió: 
 
Presidència: El regidor del Districte Nord i de l’Àrea de Medi Ambient, Sostenibilitat, 
Espais Naturals i Benestar Animal 
 
Vicepresidència: La regidora de Serveis Socials, Educació, Participació Ciutadana, 
Joventut, Interculturalitat i Igualtat.  
 
Membres: 
- El regidor de l’Àrea de turisme, Innovació, Cultura, Esports, restauració i Coordinació 
Municipal. 
- La regidora de l’Àrea de Serveis Socials, Educació, Participació Ciutadana, Joventut, 
Interculturalitat i Igualtat. 
- La regidora de l’Àrea d’Infraestructures i Accessibilitat. 
- El regidor de l’Àrea de Mobilitat i Polígons Industrials  
- El regidor de l’Àrea de Seguretat Ciutadana i Civisme. 
- La regidora de l’Àrea de Gent Gran  
- La regidora de l’Àrea d’Economia, Comerç, Autònoms, Sanitat, Consum, Mercats i 
Fires. 
- Un/a representant del Grup Municipal VOX  
- Un/a representant del Grup Municipal PSIB-PSOE 
- Un/a representant del Grup Municipal MÉS  
- Un/a representant del Grup Municipal Mixt 
 
Hi podrà assistir qualsevol altra regidora o regidor amb veu i sense vot, quan assisteixi 
per petició pròpia. 
 
Actuarà de secretari, el secretari general del Ple o funcionari en qui delegui. 
 
3.A aquesta comissió també hi estarà convidada una persona representant de l’Institut 
Balear de la Vivenda (IBAVI), la Defensora de la Ciutadania i una persona representant 
de l’Oficina Balear de la Infància i l’Adolescència. 
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4. La comissió estarà assistida per una Comissió Tècnica per a l’estudi i proposta de les 
qüestions que se li encarreguin per la Comissió no Permanent. 
 
La composició de la Comissió Tècnica serà la següent: 
 
Presidència: President del Districte Nord. 
En cas d’absència, el coordinador del Districte podrà assumir la Presidència. 
Coordinació: Coordinador del Districte Nord. 
Secretaria: Secretària de l’oficina del Districte Nord. 
 
Personal tècnic: 
-Representant de Serveis Socials 
-Representant de Participació Ciutadana 
-Representant de Joventut 
-Representant d’Emaya 
-Representant de Seguretat Ciutadana 
-Representant d’Urbanisme, Habitatge i projectes Estratègics 
-Representant de Gent Gran  
-Representant d’Infraestructures i Accessibilitat 
-Representant de Mobilitat  
-Representant de Sanitat i Consum 
-Representant de Mercats i Fires 
 
Altres assistents: 
-Representant de l’Oficina de la Defensora de la Ciutadania. 
-Representant de l’Oficina Balear de la Infància i l’Adolescència 
-Representant de l’IBAVI 
-Representant de la Policia Nacional. 
 
5. A la primera sessió que celebri la Comissió no Permanent i la Comissió Tècnica es 
regularan els seus respectius funcionaments. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
31. Acord de modificació de la composició de la Junta Municipal del Districte Nord 
 
Es proposa: 
 
1. Designar representant del Grup Municipal VOX a la Junta Municipal del Districte 
Nord a la regidora Sra. Jerónima Mayans Bosch, en substitució de la regidora Sra. 
Sandra Catalina Barceló Schwarz. 
 
2. Comunicar el present acord als interessats. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
32. Aprovar el calendari de les festes locals per a l’any 2024 
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Es proposa: 
 
1. Donar compte l’acord del Consell de Govern de 4 d’agost de 2023, pel qual s’aprova 
el calendari de les festes pera l’any 2024 en l’àmbit de les Illes Balears. 
 
2. Declarar com a festes de caràcter local per a l’any 2024 les següents: 
 
Dia 24 de juny, amb motiu de la celebració de Sant Joan, (dilluns) 
Dia 26 de desembre, Sant Esteve, segona Festa de Nadal (dijous) 
 
3. Comunicar el present acord  a la Direcció General de Treball i Salut Laboral, 
publicar-ho al Butlletí Oficial de les Illes Balears i al web municipal. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
33. Donar compte al Ple de la relació de decrets des del dia 22 de juliol fins dia 19 
de setembre de 2023 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
Es dóna compte al Ple de la Corporació dels decrets de Batlia i de les Resolucions de 
presidents i gerents dels organismes autònoms municipals publicats en el Portal Llibre 
de Decrets, a http://empleats.cort1.pm/empleats/PortalLoginServlet# , des del dia 22 de 
juliol fins dia 19 de setembre de 2023. 
 
34. Ratificar el Decret de batlia núm. 202311557 del veredicte de la sentència núm. 
797/2022, dictada per la Sala de lo contenciós administrativa del Tribunal Superior 
de Justícia 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
1. L’Ajuntament de Palma s’assabenta del veredicte de la sentència núm. 797/2022 data  
14 de desembre de 2022, dictada per la Sala de lo contenciós administrativa del 
Tribunal Superior de Justícia de les Illes Balears en el procediment ordinari núm. 
100/2021 interposat per BARBARA SEGUÍ BOSCH contra acord del Ple de 
l'Ajuntament, adoptat en sessió ordinària de data 26-11-20, d'aprovació definitiva del 
Pla Especial de Protecció del Jonquet, amb desestimació de les al·legacions formulades 
per la recurrent, en relació a l'expropiació que l'esmentat Pla Especial preveu en part de 
l'immoble propietat de la recurrent, estimant el recurs. 
 
2. El Regidor d’Hisenda, Innovació i Funció Publica, com a responsable de la seva 
execució, acusa rebut del veredicte i disposa que per part dels Serveis Jurídics es 
comuniqui la sentència al departament municipal adient per tal que prengui les mesures 
pertinents per donar compliment de la mateixa. 
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3. Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
35. Ratificar el Decret de batlia núm. 202312844 i personar-se en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 65/2023 del Jutjat 
Contenciós Administratiu núm. 1 de Palma 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 65/2023 del Jutjat 
Contenciós Administratiu nº 1 de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i se’ls 
faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
36. Ratificar el Decret de batlia núm. 202312719 i personar-se en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 389/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 389/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per ala seva ratificació. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
37. Ratificar el Decret de batlia núm. 202314542 i personar-se en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 505/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per unanimitat 
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Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 505/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per ala seva ratificació. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
38. Ratificar el Decret de batlia núm. 202314541 i personar-se en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 495/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 495/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per ala seva ratificació. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
39. Ratificar el Decret de batlia núm. 202314540 i personar-se en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 492/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 492/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per ala seva ratificació. 
 
Aprovat per unanimitat 
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40. Ratificar el Decret de batlia núm. 202314539 i personar-se en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 475/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 475/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
41. Ratificar el Decret de batlia núm. 202316076 i personar-se en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 515/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 515/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2.  Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
42. Ratificar el Decret de batlia núm. 202316227 i personar-se en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 518/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per unanimitat. 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 518/2023 de la Sala 
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contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2.  Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
43. Ratificar el Decret de batlia núm. 202316228 i personar-se en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 528/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 528/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2.  Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
44. Ratificar el Decret de batlia núm. 202316229 i personar-se en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 477/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 477/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2.  Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
45. Ratificar el Decret de batlia núm. 202316230 i personar-se en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 480/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB 
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S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 480/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2.  Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
46. Ratificar el Decret de batlia núm. 202316232 i personar-se en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 19/2023 del Jutjat contenciós 
administratiu núm. 3 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 19/2023 del Jutjat 
contenciós administratiu núm. 3 de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i se’ls 
faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2.  Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
47. Ratificar el Decret de batlia núm. 202316231 i personar-se en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 530/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 530/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2.  Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
02

6_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/1
0/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
18

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

E
9C

F
B

06
69

F
7E

94
C

1D
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 33 - 

Aprovat per unanimitat 
 
48. Ratificar el Decret de batlia núm. 202316294 i personar-se en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 490/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 490/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2.  Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
49. Ratificar el decret núm. 202316295 i personar-se en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 491/2023 de la Sala contenciosa 
administrativa del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 491/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2.  Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
50. Ratificar el Decret de batlia núm. 202316296 i personar-se en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 539/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per unanimitat 
 
Es proposa: 
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1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 539/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2.  Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
51. Ratificar el Decret de batlia núm. 202316297 i personar-se en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 511/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 511/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2.  Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
52. Ratificar el Decret de batlia núm. 202316405 i personar-se en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 534/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 534/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2.  Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
53. Ratificar el Decret de batlia núm. 202316679 i personar-se en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 494/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB 
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S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 494/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per ala seva ratificació. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
54. Donar compte al Ple de l'acord de la Junta de Govern de modificació del Pla 
Estratègic de Subvencions de Cultura 2023-2025 
 
La Comissió de Serveis a la Ciutadania s'assabenta de la proposta 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
1. Aprovar la modificació del Pla estratègic de subvencions de Cultura 2023-2025, 
aprovat per la Junta de Govern de 22 de febrer de 2023, adjunt i que forma part d’aquest 
acord, en compliment de l’article 8 de la Llei 38/2003, de 17 de novembre de, general 
de subvencions i l’article 4 de l’Ordenança municipal de subvencions. 
 
2. Publicar-ho al Butlletí Oficial de les Illes Balears (BOIB). 
 
3. Publicar el text íntegre del Pla Estratègic al web de l’Ajuntament de Palma. 
 
4. Donar-ne compte al Ple de l’Ajuntament de Palma. 
 
55. SMAP. Reconèixer la compatibilitat a la Sra. Brigitte Bruquetas Cornella per a 
l’exercici de l’activitat professional privada per compte propi com a perruquera 
 
Sr. Óscar Manuel Cereijo Méndez (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. És en referència al punt 55. És habitual, passa cada mes que el 
Plenari tengui punts de sol·licitud de compatibilitat dels empleats públics d’aquest 
ajuntament i de les seves empreses que han de fer tota una sèrie de tràmits i 
documentació. I des del Grup Socialista, sí teníem el dubte s’hi ha cap càrrec directiu o 
de confiança d’aquest ajuntament que tengui una compatibilitat o s’està tramitant 
qualcuna. Si teniu coneixement com equip de govern de que qualcú, algun càrrec 
directiu o personal de confiança de l’equip de govern tengui sol·licitat alguna 
compatibilitat com la que estan tramitant aquí pels treballadors.” 
 
Sr. Batle (PP): 
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“Però a quin punt de l’ordre del dia se refereix?” 
 
Sr. Óscar Manuel Cereijo Méndez (PSIB-PSOE): 
 
“55, reconeixement de compatibilitat.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“En el 55 esteim xerrant de reconèixer la compatibilitat de la Sra. Brigitte Bruquetas 
Cornella per a l’exercici de l’activitat professional privada per compte propi com a 
perruquera.” 
 
Sr. Óscar Manuel Cereijo Méndez (PSIB-PSOE): 
 
“Lo que demanam, si en aquesta ... de compatibilitat que demanam cada plenari, si té 
constància de càrrecs directius d’aquest ajuntament que tenguin declaració de 
comptabilitat o que s’estigui tramitant.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“No, és que no té relació amb el punt de l’ordre del dia el que està demanant.” 
 
Sr. Óscar Manuel Cereijo Méndez (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Li enviarem per escrit pel següent plenari.” 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre  la proposta a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
Primer.- Reconèixer a la Sra. Brigitte Bruquetas Cornella, agent d’aparcament de la 
Societat Municipal d’Aparcaments i Projectes, SA, la compatibilitat per a l’exercici de 
l’activitat professional privada per compte propi com a perruquera. La seva dedicació a 
l’activitat privada ha de ser inferior ala meitat de la jornada setmanal ordinària de 
treball, és a dir, inferior a les 18 hores i 45 minuts setmanals. Es reconeix la 
compatibilitat per l’exercici professional de l’activitat privada de perruqueria en tant no 
pugui impedir ni menyscabar l’estricte compliment dels seus deures amb la mateixa, o 
comprometre la seva imparcialitat o independència. 
 
Segon.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a l’estricte  compliment de 
l’article 14 de la Llei 53/1984, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del personal al 
servei de les administració públiques, i articles concordants del RD 598/85, de 30 
d’abril. 
 
Tercer.- El reconeixement de la compatibilitat no podrà modificar la jornada ni 
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l’horari de treball de la persona interessada a la Societat Municipal d’Aparcaments i 
Projectes, SA."  
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
56. SMAP. Reconèixer la compatibilitat del Sr Francisco Gual Rossinyol per a 
l’exercici de l’activitat privada per compte aliè d’administratiu en una farmàcia 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre  la proposta a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
  
Es proposa: 
 
Primer.- Reconèixer al Sr. Francisco Gual Rossinyol, TÈCNI MIG a les oficines de 
l’SMAP, la compatibilitat per a l’exercici de l’activitat privada per compte aliè 
d’ADMINISTRATIU en una farmàcia, amb una dedicació no superior a 3 hores 
setmanals. 
 
Segon.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a l’estricte compliment de 
l’article 14 de la Llei 53/1984, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del personal al 
servei de les administració públiques, i articles concordants del RD 598/85, de 30 
d’abril. 
 
Tercer.- El reconeixement de la compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari 
de treball de la persona interessada a la Societat Municipal  d’Aparcaments i Projectes, 
SA. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
57. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 53.107,61€ 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre  la proposta a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1er. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit a l’empresa SOCIEDAD 
ESTATAL CORREOS Y TELEGRAFOS, SA SME, amb NIF A83052407 i domicilio a 
Via Dublín, 7 28042 Madrid, d’un total de 53.107,61 € (cinquanta-tres mil cent set 
euros amb seixanta-un cèntims) IVA inclòs, relatiu a la prestació des Serveis Postals 
generats per l’Ajuntament de Palma, corresponents a les següents factures: 
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1) Factura núm. 4003731879 per un import de 26.962,88 € (vint-i-sis mil nou-cents 
seixanta-dos euros amb vuitanta-vuit cèntims) IVA inclòs, amb el núm. 
d’operació220230031814 i referència 22023009318 amb càrrec a la consignació de 
l’aplicació pressupostària 02.9320122729 (Gestió.- Contr. Notificacions) del pressupost 
de despeses vigent. 
 
2) Factura núm. 4003713644 per un import de 26.144,73 € (vint-i-sis mil cent quaranta-
quatre euros amb setanta-tres cèntims) IVA inclòs, amb el núm. d’operació 
220230031813 i referència 22023009317 amb càrrec a la consignació de l’aplicació 
pressupostària 02.9320122729(Gestió.- Contr. Notificacions) del pressupost de despeses 
vigent. 
 
2n. Autoritzar, disposar, reconèixer i liquidar l’obligació de la despesa per un import 
total de 53.107,61 € factures núm.4003731879 i 4003713644, amb càrrec a la 
consignació de l’aplicació pressupostària 02.93201.22729 (Gestió.- Contr. 
Notificacions) i números d’operació i referencia detallats al primer punt. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
58. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 215.280,21€ 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre  la proposta a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1er. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit a l’empresa SOCIEDAD 
ESTATAL CORREOS Y TELEGRAFOS, SA SME, amb NIF A83052407 i domicili a 
Via Dublín, 7 28042 Madrid, d’un total de 215.280,21 € (dos-cents quinze mil dos-cents 
vuitanta euros amb vint-i-un cèntims) IVA inclòs, relatiu a la prestació dels Serveis 
Postals generats per l’Ajuntament de Palma, corresponents a les següents factures: 
 
1) Factura núm. 4003761197 per un import de 105.994,38 € (cent cinc mil nou-cents 
noranta-quatre euros amb trenta-vuit cèntims) IVA inclòs, amb el núm. d’operació 
220230040288 i referència 22023011471 amb càrrec a la consignació de l’aplicació 
pressupostària 02.93201.22729 (Gestió.- Contr. Notificacions) del pressupost de 
despeses vigent. 
 
2)Factura núm. 4003756476 per un import de 109.285,83 € (cent nou mil dos-cents 
vuitanta-cinc euros amb vuitanta-tres cèntims) IVA inclòs, amb el núm. d’operació 
220230040286 i referència 22023011470 amb càrrec a la consignació de l’aplicació 
pressupostària 02.93201.22729 (Gestió.- Contr. Notificacions) del pressupost de 
despeses vigent. 
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2n. Autoritzar, disposar, reconèixer i liquidar l’obligació de la despesa per un import 
total de 215.280,21€ factures núm. 4003761197 i 4003756476, amb càrrec a la 
consignació de l’aplicació pressupostària 02.93201.22729 (Gestió.- Contr. 
Notificacions) i números d’operació i referència detallats al primer punt. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
59. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 55.784,32€ 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre  la proposta a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1er. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit a l’empresa SOCIEDAD 
ESTATAL CORREOS Y TELEGRAFOS, SA SME, amb NIF A83052407 i domicili a 
Via Dublín, 7 28042 Madrid, d’un total de 55.784,32 € (cinquanta-cinc mil set-cents 
vuitanta-quatre euros amb trenta-dos cèntims) IVA inclòs, relatiu a la prestació dels 
Serveis Postals generats per l’Ajuntament de Palma, corresponents a les següents 
factures: 
 
1) Factura núm. 4003760546 per un import de 39.210,63 € (trenta-nou mil dos-cents 
deu euros amb seixanta-tres cèntims) IVA inclòs, amb el núm. d’operació 
220230040094 i referència 22023011459 amb càrrec a la consignació de l’aplicació 
pressupostària 02.93201.22729 (Gestió.- Contr. Notificacions) del pressupost de 
despeses vigent. 
 
2) Factura núm. 4003755775 per un import de 16.573,69 € (setze mil cinc-cents setanta-
tres euros amb seixanta-nou cèntims) IVA inclòs, amb el núm. d’operació 
220230040102 i referència 22023011460 amb càrrec a la consignació de l’aplicació 
pressupostària 02.93201.22729 (Gestió.- Contr. Notificacions) del pressupost de 
despeses vigent. 
 
2n. Autoritzar, disposar, reconèixer i liquidar l’obligació de la despesa per un import 
total de 55.784,32 € factures núm. 4003760546 i 4003755775, amb càrrec a la 
consignació de l’aplicació pressupostària 02.93201.22729 (Gestió.- Contr. 
Notificacions) i números d’operació i referència detallats al primer punt. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
60. Reconèixer el deute a l'entitat AGA TRAVEL SERVICES SL per un import de 
269,73€ 
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S’ha dictaminat favorablement sobre  la proposta a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 7 vots a favor (PP, PSIB-PSOE i VOX PALMA) i 2 abstencions 
(MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. Reconèixer els crèdits de les factura núm. 98.012, de data 12 de maig de 2023,  de 
l’entitat AGA TRAVEL SERVICES SL, amb NIF B57093635, per import de 269,73 
euros, l’IVA inclòs. 
 
- L’import de 118,73 euros, IVA inclòs,  amb càrrec a l’aplicació pressupostària 06 
91200 23100-ÒRGANS DE GOVERN-LOCOMOCIÓ 
Núm. ref. 22023008134 
Núm. op. 220230023944 
- L’import de 151,00 euros, l’IVA inclòs,  amb càrrec a l’aplicació pressupostària 06 
91200 23000-ÒRGANS DE GOVERN-DIETES 
Núm. ref. 22023008135 
Núm. op. 220230023946 
 
2. Carregar l’import total de 118,73 euros, l’IVA inclòs,  a l’aplicació pressupostària 06 
91200  23100-ÒRGANS DE GOVERN-LOCOMOCIÓ. 
 
3. Carregar l’import total de 151,00 euros, l’IVA inclòs,  a l’aplicació pressupostària 06 
91200  23000-ÒRGANS DE GOVERN-DIETES. 
 
Aprovat per 25 vots a favor (PP, PSIB-PSOE i VOX PALMA) i 4 abstencions (MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
61. Reconèixer el deute a diversos proveïdors per un import de 1.692,80€ 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre  la proposta a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 7 vots a favor (PP, PSIB-PSOE i VOX PALMA) i 2 abstencions 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1r.- Autoritzar, disposar la despesa i reconèixer l’obligació, d’acord amb l’article 29 de 
les Bases d’execució del pressupost 2023, del deute extrajudicial de crèdit amb els 
següents proveïdors, amb motiu de les 5 factures que s’especifiquen a continuació, per 
un import total de 1.692,80 euros (IVA inclòs) d’acord amb els 4 informes tècnics 
justificatius, que figuren ANNEXOS I, II, III i IV al present acord: 
 
1)Factura núm.6295 de data 06/06/2023  
Proveïdor: ASSOCIACIÓ MANANGELMENT MUSICAL (G57779050)  
Núm. Reg. F2023/12100 
Concepte: Actuació Ana Belen Sánchez amb la Banda Mpal. Música concerts 
setembre/octubre 2022 
Import:  705,89 euros (dels quals 122,51 euros corresponen al 21% d’IVA)  
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Aplicació pressupostària: 03.33430.22711 (Música.- Contractació artística) 
RC Op. 29069 i Ref. 9063 
 
2)Factura núm. 044/22 de data 01/10/2022.  
Proveïdor: SARA REGINA PEREZMORAGUES (43170512H)  
Núm. Reg. F2023/6405 
Concepte: Col·laboració vocalista Banda Mpal. Música concerts setembre/octubre 2022 
Import: 550,00 euros (dels quals 50,00 euros corresponen al 10% d’IVA).  
Aplicació pressupostària: 03.33430.22711 (Música.-Contractació artística) 
RC Op. 13960 i Ref. 5567 
 
3)Factura núm. 2022-1-A0000 de data 01/01/2022 
Proveïdor: ARTBLAU INTERNET SLNE (B57697468)  
Núm. Reg. F2023/6403 
Concepte: Hosting i ampliació web cultura.palma.es de 01/01/22 a 01/01/23 
Import: 261,36 euros (dels quals 45,36 euros corresponen al 21% d’IVA) 
Aplicació pressupostària: 03.33400.22706 (Cultura.- Estudis i treballs tècnics) 
RC Op. 13961 i Ref. 5568 
 
4)Factura núm. 1230106516 de data 27/01/2023 
Proveïdor: SOCIEDAD GENERAL DE AUTORES Y EDITORES – SGAE 
(G28029643) 
Núm. Reg. 2023/2192 
Concepte: Variedades Maria Rodes 25/05/2019 taquilla 
Import: 90,85 euros (dels quals 15,77 euros corresponen al 21% d’IVA) 
Aplicació pressupostària: 03.33400.22611 (Cultura.- SGAE) 
RC Op. 29223 i Ref. 9073 
 
5)Factura núm. EX22-01188 de data 23/03/2022 
Proveïdor: MALLA SA (A07015605) 
Núm. Reg. 2022/11397 
Concepte: Impressió 5 cartells OPIS "Adema Art Week" 2022 
Import: 84,70 euros (dels quals 14,70 euros corresponen al 21% d’IVA) 
Aplicació pressupostària: 03.33400.22602 (Cultura.- Publicitat i propaganda) 
RC Op. 29218 i Ref. 9068 
 
2n.- Comunicar el present acord al Departament Financer i als interessats. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
62. Reconèixer el deute a l'entitat Residencia Alfareria, S.L. per un import de 
31.615€ 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre  la proposta a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
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Es proposa: 
 
1r. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit de la despesa a favor de l’entitat 
Residencia Alfareria, S.l. amb CIF. B57297103, des d’ara entitat creditora, corresponent 
a la gestió del SAMVVM realitzat durant els  mesos de maig i juny de 2023, 
degudament facturades  amb núm. Fac. T23-7 de maig per import de 15.825’-€, i núm. 
Fac. T23-8 de juny  per un import de15.790’-€.  Les dues factures sumen 31.615’-€  
(TRENTA-UN MIL SIS-CENTS QUINZE EUROS)  IVA exempt. 
 
2n. Autoritzar i disposar el crèdit i reconèixer i liquidar l’obligació de la despesa a favor 
de l’entitat creditora, derivada de la gestió del SAMVVM degudament facturat, per un 
import total de 31.615’-€  (TRENTA-UN MIL SIS-CENTS QUINZE EUROS)  IVA 
exempt, amb càrrec a l’aplicació pressupostària  20 23121 22711, VIOLÈNCIA DE 
GÈNERE.- PREST. SERV. ATENCIÓ INTEGRAL, Ref. 22023009359, Op. 
220230032091. 
 
3r. NOTIFICAR el present acord a la part interessada. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
63. Reconèixer el deute al Sr. Pedro Nicolas Gazquez Morro per un import de 
629,20€ 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre  la proposta a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. Aprovar el Reconeixement de Deute, per la quantitat i empresa que es relaciona tot 
seguit, en concepte de serveis. 
 
CONTRACTISTA: Pedro Nicolas Gazquez Morro. 
NIF: ***2465** 
IMPORT: 629,20 euros (BI 520,00 + IVA 109,20). 
CONCEPTE: Posar ferradures a cavalls 
 
2. Autoritzar i disposar la despesa, i reconèixer l’obligació de 629,20 €, IVA inclòs, 
amb càrrec a l’aplicació pressupostària 12.13200. 227.99 – Policia - treballs assist. i 
repar, sec. muntada (Ref. 10203 / OP. 34022). 
 
3. Aprovar les factures núm. 678 de data 28/04/2023 i núm. 681 de data 31/05/2023. 
 
4. Notificar el present Acord als interessats. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
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64. Reconèixer el deute a favor de l'entitat Residencia Alfareria, S.L. per un 
import de 16.395€ 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre  la proposta a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1r. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit de la despesa a favor de l’entitat 
Residencia Alfareria, S.l. amb CIF. B57297103, des d’ara entitat creditora, corresponent 
a la gestió del SAMVVM realitzat durant el  mes de juliol de 2023, degudament 
facturades  amb núm. Fac. T23-9 de  juliol per import de 16.395’-€, (SETZE MIL 
TRES CENTS NORANTA-CINC EUROS)  IVA exempt. 
 
2n. Autoritzar i disposar el crèdit i reconèixer i liquidar l’obligació de la despesa a favor 
de l’entitat creditora, derivada de la gestió del SAMVVM degudament facturat, per un 
import total de 16.395’-€, (SETZE MIL TRES CENTS NORANTA-CINC EUROS)  
IVA exempt, amb càrrec a l’aplicació pressupostària  2023121 22711, VIOLÈNCIA DE 
GÈNERE.- PREST. SERV. ATENCIÓ INTEGRAL, Ref. 22023010495, Op. 
220230036418. 
 
3r. NOTIFICAR el present acord a la part interessada. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
65. IMI. Reconeixement extrajudicial de crèdit a favor de PROSEGUR per un 
import de 44.298,10€ 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
Primer. Reconèixer, de conformitat amb les factures conformades i els informes que 
s'adjunten i que formen part de la present resolució, el deute extrajudicial de crèdit per 
import de quaranta quatre mil dos-cents noranta-vuit euros i deu cèntims(44.298,10 €) 
(IVA inclòs) a favor de PROSEGUR SOLUCIONES INTEGRALES DE SEGURIDAD 
ESPAÑA SL, amb CIF B87222014, corresponent a les factures presentades a partir de 
l’1 de febrer de 2023, i que responen a la prestació de serveis durant el termini 
comprèsentre l’1 de novembre de 2022 i el 31 de març de 2023, d’acord amb el detall 
inclòs en la memòria i pel concepte de "SERVICIOS PRESTADOS VIGILANCIA” 
 
Segon. Expedir els documents comptables adients per tal de poder continuar amb la 
tramitació administrativa i reconèixer l’obligació de les factures conformades adjuntes, 
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que ascendeixen a 44.298,10 € (IVA inclòs) i que s’ha de realitzar amb càrrec a 
l’aplicació 00.92050.22701 del vigent pressupost de despeses de l’IMI. 
 
Tercer. Notificar el present Acord a PROSEGUR SOLUCIONES INTEGRALES DE 
SEGURIDAD ESPAÑA SL 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
66. Reconèixer el deute a l'empresa UTE REHABILITACIÓN CASTELL DE 
BELLVER per un import de 67.568,46€ 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1r.- Autoritzar, disposar la despesa i reconèixer l’obligació, d’acord amb l’article 29 de 
les Bases d’execució del pressupost 2023, del deute extrajudicial de crèdit amb el 
següent proveïdor, amb motiu de les obres del Projecte bàsic i d’execució de les obres 
de consolidació estructural del segon recinte defensiu, reposició del llenç ruïnós del 
bastió de ponent, estudi de la pavimentació del fossat interior del castell de Bellver,  per 
un import total de 67.568,46 euros (IVA inclòs) d’acord amb la memòria justificativa de 
data 13 de setembre de 2023: 
 
1)Factura núm. FE23 5 de data 08/09/2023  
Proveïdor: UTE REHABILITACIÓN CASTELL DE BELLVER (U06783872)  
Núm. Reg. 2023/16585 
Concepte: 14a. certificació de les obres de rehabilitació del Castell de Bellver 
Import:  67.568,46 euros (dels quals 11.585,62 euros corresponen al 21% d’IVA)  
Aplicació pressupostària: 03.33603.6190016 Castell Bellver. Invers. Consol. Estruc 
(LLC16) projecte 2016 2 03BEL 1 1 
RC Op. 220230040381 i Ref. 22023011487 
 
2n.- Comunicar el present acord al Departament Financer i als interessats. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
67. Rectificar l’apartat de la part expositiva de l’acord núm. 21 del Ple ordinari de 
27 de juliol  de 2023 (acord núm. PLE_20230727_01_021) 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre  la proposta a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
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1. Rectificar l’apartat de la part expositiva de l’acord núm. 21 del Ple ordinari de 27 de 
juliol  de 2023 (acord núm. PLE_20230727_01_021), en el sentit de què on diu:   
 
"Aplicació pressupostària:  06 91200 22799-ÒRGANS DE GOVERN-TREBALL 
REAL.PER ALTRES EMPRESES 
Núm. ref. 22023005716  
Núm. op. 220230015164" 
 
Ha de dir: 
"Aplicació pressupostària:  06 91200 22799-ÒRGANS DE GOVERN-TREBALL 
REAL.PER ALTRES EMPRESES 
Núm. ref. 22023010329  
Núm. op. 220230034927" 
 
2. Rectificar  l’apartat 1 de la part dispositiva de l’acord núm. 21 del Ple ordinari de 27 
de juliol de 2023 (acord núm. PLE_20230727_01_021), en el sentit de què on diu:  
 
"1. Reconèixer els crèdits de la factura següent, que ascendeixen a un import total de 
2.123,55 euros, corresponents a la factura núm.  A-05/23, de data 18 d’abril de 2023, Sr. 
Rafael Blanc Bofarull (NIF 43070209Y) per un import total de DOS MIL CENT VINT-
I-TRES EUROS AMB CINQUANTA-CINC CÈNTIMS (2.123,55€, BI 1.755,00 €, 
IVA 368,55 € i al qual s’ha de deduir l’import de l’IRPF per 263,25 €) 
 
Aplicació pressupostària: 06 91200 22799 – ÒRGANS DE GOVERN.-TREBALL 
REAL.PER ALTRES EMPRESES  
Núm. ref. 22023005716  
Núm. op. 220230015164" 
 
ha de dir:  
 
"1. Reconèixer els crèdits de la factura següent,que ascendeixen a un import total de 
2.123,55 euros, corresponents a la factura núm.  A-05/23, de data 18 d’abril de 2023, Sr. 
Rafael Blanc Bofarull (NIF 43070289Y), per un import total de DOS MIL CENT 
VINT-I-TRES EUROS AMB CINQUANTA-CINC CÈNTIMS (2.123,55€, BI 1.755,00 
€, IVA 368,55 € i al qual s’ha de deduir l’import de l’IRPF per 263,25 €) 
 
Aplicació pressupostària: 06 91200 22799 – ÒRGANS DE GOVERN.-TREBALL 
REAL.PER ALTRES EMPRESES  
Núm. ref. 22023010329  
Núm. op. 22023034927" 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
68. Esmenar l’errada material detectada a l’apartat 2n. de la part dispositiva de 
l’acord de Ple de 27/07/2023 
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S’ha dictaminat favorablement sobre  la proposta a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1r. Esmenar l’errada material detectada a l’apartat 2n. de la part dispositiva de l’acord 
de Ple de 27/07/2023 que va aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit del deute a 
favor de l’entitat DYRECO PALMA SL per a l’abonament de la factura núm. 
2020/01/003829, subministrament lleixiu desinfecció COVID-19, en el sentit que on diu 
"11.45900.2219" ha de dir "11.45900.22199". 
 
2n. Comunicar el present acord a l’empresa interessada, al Servei de Logística i a la 
Secció de Comptabilitat. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
69. Rectificar l’acord de Plenari 20230727_01_025 de data 27 de juliol de 2023 en 
el punt 1 de la part dispositiva per una errada material 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre  la proposta a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
Rectificar l’acord de Plenari 20230727_01_025 de data 27 de juliol de 2023 en el punt 1 
de la part dispositiva per una errada material, en el sentit que allà on diu:  
 
1) FACTURA: 1000 de data 30/01/2023 
PROVEÏDOR: PRODUCCIONS XARXA MUSICAL SL, NIF B57656555 
CONCEPTE: Aula escénica de Palma, mes de gener 2023. 
IMPORT: 3.267,00 euros (IVA inclòs)  
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 03.33401.22799 (Aula escènica.- Gestió Indirecta) 
DOCUMENTS COMPTABLES: Op. 21105, Ref. 7082 
NÚM. REGISTRE COMPTABLE: 2023/1741 
 
2) FACTURA: 1008 de data 28/02/2023 
PROVEÏDOR: PRODUCCIONS XARXA MUSICAL SL, NIF B57656555 
CONCEPTE: Aula escènica de Palma, mes de febrer 2023. 
IMPORT: 3.267,00 euros (IVA inclòs)  
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 03.33401.22799 (Aula escènica.- Gestió Indirecta)  
DOCUMENTS COMPTABLES: Op. 21114, Ref. 7084 
NÚM. REGISTRE COMPTABLE: 2023/3452 
 
3) FACTURA: 1018 de data 04/04/2023 
PROVEÏDOR: PRODUCCIONS XARXA MUSICAL SL, NIFB57656555 
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CONCEPTE: Aula escènica de Palma, mes de març 2023. 
IMPORT: 3.267,00 euros (IVA inclòs)  
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 03.33401.22799 (Aula escènica.- Gestió Indirecta) 
DOCUMENTS COMPTABLES: 21130, Ref. 7086 
NÚM. REGISTRE COMPTABLE: 2023/5447 
 
4) FACTURA: 1024 de data 28/04/2023 
PROVEÏDOR: PRODUCCIONS XARXA MUSICAL SL, NIF B57656555 
CONCEPTE: Aula escènica de Palma, mes d’abril 2023. 
IMPORT: 3.267,00 euros (IVA inclòs)  
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 03.33401.22799 (Aula escènica.- Gestió Indirecta) 
DOCUMENT COMPTABLE: 21135, Ref. 7088 
NÚM. REGISTRE COMPTABLE: 2023/6686 
 
ha de dir: 
 
1) FACTURA: 1 1000 de data30/01/2023 
PROVEÏDOR: PRODUCCIONS XARXA MUSICAL SL, NIF B57656555 
CONCEPTE: Aula escènica de Palma, mes de gener 2023. 
IMPORT: 3.267,00 euros (IVA inclòs)  
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 03.33401.22799 (Aula escènica.- Gestió Indirecta)  
DOCUMENTS COMPTABLES: Op. 21105, Ref. 7082 
NÚM. REGISTRE COMPTABLE: 2023/1741 
 
2) FACTURA: 1 1008 de data 28/02/2023 
PROVEÏDOR: PRODUCCIONS XARXAMUSICAL SL, NIF B57656555 
CONCEPTE: Aula escènica de Palma, mes de febrer 2023. 
IMPORT: 3.267,00 euros (IVA inclòs)  
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 03.33401.22799 (Aula escènica.- Gestió Indirecta) 
DOCUMENTS COMPTABLES: Op. 21114, Ref. 7084 
NÚM. REGISTRE COMPTABLE: 2023/3452 
 
3) FACTURA: 1 1018 de data 04/04/2023 
PROVEÏDOR: PRODUCCIONS XARXA MUSICAL SL, NIF B57656555 
CONCEPTE: Aula escènica de Palma, mes de març 2023. 
IMPORT: 3.267,00 euros (IVA inclòs)  
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 03.33401.22799 (Aula escènica.- Gestió Indirecta) 
DOCUMENTS COMPTABLES: 21130, Ref. 7086 
NÚM. REGISTRE COMPTABLE: 2023/5447 
 
4) FACTURA: 1 1024 de data 28/04/2023 
PROVEÏDOR: PRODUCCIONS XARXA MUSICAL SL, NIF B57656555 
CONCEPTE: Aula escènica de Palma, mes d’abril 2023. 
IMPORT: 3.267,00 euros (IVA inclòs)  
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 03.33401.22799 (Aula escènica.- Gestió Indirecta) 
DOCUMENT COMPTABLE: 21135, Ref. 7088 
NÚM. REGISTRE COMPTABLE: 2023/6686 
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2. Comunicar-ho al Departament Financer. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
70. Aprovar la modificació de crèdit número 2023/CE08, tipus crèdit extraordinari 
en el pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre  la proposta a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1.- Aprovar la modificació de crèdit número 2023/CE08, tipus crèdit extraordinari en el 
pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023, quedant establertes les aplicacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 

A) Modificació del pressupost de despeses    

Org. Pro. Eco. Descripció Crèdits Anterior Augment Crèdit Definitiu 

08 17100 60001 EXPROPIACIONS BELLAVISTA 0,00 38.993,37 38.993,37 

08 17100 60002 EXPROPIACIONS CAN MAIOL 0,00 18.803,46 18.803,46 

08 17100 60003 EXPROPIACIONS SON ANGLADA 0,00 20.484,53 20.484,53 

    0,00 78.281,36 78.281,36 

       

       

B) Modificació de les previsions d'ingressos    

   Eco. Descripció Previsió anterior Augment Previsió 
definitiva 

  87000 
ROMANENT DE TRESORERIA PER A DESPESES 
GENERALS 26.260.335,53 78.281,36 26.338.616,89 

     78.281,36  

 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2.- Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, 
previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no 
es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3.- Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present proposta de resolució. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
71. Aprovar la modificació de crèdit número 9, tipus crèdit extraordinari en el 
pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre  la proposta a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
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Es proposa: 
 
1.- Aprovar la modificació de crèdit número 9, tipus crèdit extraordinari en el pressupost 
propi de la Corporació per a l’any 2023, quedant establertes les aplicacions 
pressupostàries de la següent forma: 

A) Augment de despeses 
Crèdit anterior Augment 

Crèdit 
definitiu 

 19 31100 46606 APORTACIÓ FEDERACIÓ DE MUNICIPIS 0,00 3.000,00 3.000,00 

     0,00 3.000,00 3.000,00 
        

B) Disminució de despeses (baixes per anul·lació) 
Crèdit anterior Disminució 

Crèdit 
definitiu 

 19 31100 22710 
SALUBRITAT PUBLICA.- DISSENY PLA COMUNICACIÓ 
PALMA SALUT 36.300,00 3.000,00 33.300,00 

     36.300,00 3.000,00 33.300,00 

 

Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, 
previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no 
es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present proposta de resolució. 

 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
72. Modificar l’annex de subvencions nominatives de les Bases d’Execució del 
Pressupost municipal per a l’any 2023 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
Primer.- Modificar l’annex de subvencions nominatives de les Bases d’Execució del 
Pressupost municipal per a l’any 2023, en el sentit de: 
 
On diu: 
 
“ Als efectes d’allò que preveu l’article 22.2 a) de la Llei general de subvencions, 
s’estableixen les següents subvencions directes de forma nominativa en el Pressuposts 
propi per l’any 2023 
 
Org. Prog. Eco. Entitat Descripció  Import 

03 33315 47907 Til teatre elastic nou SL Festival de Teresetes 15.000,00 

03 33330 48300 Fundació Teatre del Mar Apotació económica 2022 45.000,00 

03 33331 47905 Estudi Zero teatre SCL Subv. Activtats Teatre Sanz 20.000,00 
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03 33400 42330 Consorci Institut Ramon Llull Apotació económica 2022, promoció de la llengua 60.000,00 

03 33400 47901 Atlàntida Film Festival Festival de cinema Atlàntida Film Festival 25.000,00 

03 33400 47902 Casa Planas Conveni Fooment disciplines artítiques 20.000,00 

03 33400 47903 Assoc. Art. Palma Contemporani Nit de l'Art i Art Brunch 20.000,00 

03 33400 47904 Grup Enderrock Edicions SL Premis Enderrock a la música balear 15.000,00 

03 33400 47906 Associació Xarxa Cinema Foment arts visuals 10.000,00 

03 33400 47909 Associació Clúster del Còmic Conveni Comis Nostrum 15.000,00 

03 33400 47910 Nous Mèdia de Mallorca Conveni Festa Flexas, esdeveniment musical 20.000,00 

05 23120 48201 Fundació Banc d'Aliments Benestar Social.-Subv. conveni Banc d'Aliments 30.000,00 

05 23120 48202 Federació Assoc. Gitanes IB Foment educ., particip. i igualtat població gitana 35.000,00 

08 15100 48022 Open House Palma Festival d'arquitectura i portes obertes 8.000,00 

08 15100 48023 Open House Palma Festival d'arquitectura i portes obertes 8.000,00 

10 32652 45390 Institut d'Estudis Baleàrics Cursos de català 30.000,00 

20 23123 48101 

Germanes oblates / Casal Petit 

Justicia social - Subvenció projecte PEP 175.000,00 Metges del Mon 

Creu Roja 

20 23126 48201 
Assoc. Amcis del Porble 
Saharaui 

Conveni de col·laboració - cooperació 15.000,00 

20 23126 48301 Fons Mallorquí de Solidaritat Conveni de col·laboració - cooperació 66.330,00 

    Sumen… 632.330,00 
 
No s’inclouen en el quadre anterior les aportacions a organismes autònoms, empreses 
públiques, consorcis i fundacions dependents de l’Ajuntament de Palma. 
Quan s’aprovi una modificació de crèdit que introdueixi o modifiqui una subvenció 
nominativa aquest annex s’entendrà actualitzat”. 
 
Ha de dir: 
 
“ Als efectes d’allò que preveu l’article 22.2 a) de la Llei general de subvencions, 
s’estableixen les següents subvencions directes de forma nominativa en el Pressuposts 
propi per l’any 2023 
 
Org. Prog. Eco. Entitat Descripció  Import 

03 33315 47907 Til teatre elastic nou SL Festival de Teresetes 15.000,00 

03 33330 48300 Fundació Teatre del Mar Apotació económica 2022 45.000,00 

03 33331 47905 Estudi Zero teatre SCL Subv. Activtats Teatre Sanz 20.000,00 

03 33400 42330 Consorci Institut Ramon Llull Apotació económica 2022, promoció de la llengua 60.000,00 

03 33400 47901 Atlàntida Film Festival Festival de cinema Atlàntida Film Festival 25.000,00 

03 33400 47902 Casa Planas Conveni Fooment disciplines artítiques 20.000,00 

03 33400 47903 Assoc. Art. Palma Contemporani Nit de l'Art i Art Brunch 20.000,00 

03 33400 47904 Grup Enderrock Edicions SL Premis Enderrock a la música balear 15.000,00 

03 33400 47906 Associació Xarxa Cinema Foment arts visuals 10.000,00 

03 33400 47909 
Associació Clúster del Còmic i 
Nous Mèdia de Mallorca 

Conveni Comis Nostrum 15.000,00 

03 33400 47910 Flexas Entreteniment, SL Conveni Festa Flexas, esdeveniment musical 20.000,00 

05 23120 48201 Fundació Banc d'Aliments Benestar Social.-Subv. conveni Banc d'Aliments 30.000,00 

05 23120 48202 Federació Assoc. Gitanes IB Foment educ., particip. i igualtat població gitana 35.000,00 

08 15100 48022 Open House Palma Festival d'arquitectura i portes obertes 8.000,00 

08 15100 48023 Open House Palma Festival d'arquitectura i portes obertes 8.000,00 

10 32652 45390 Institut d'Estudis Baleàrics Cursos de català 30.000,00 

20 23123 48101 

Germanes oblates / Casal Petit 

Justicia social - Subvenció projecte PEP 175.000,00 Metges del Mon 

Creu Roja 
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20 23126 48201 
Assoc. Amcis del Porble 
Saharaui 

Conveni de col·laboració - cooperació 15.000,00 

20 23126 48301 Fons Mallorquí de Solidaritat Conveni de col·laboració - cooperació 66.330,00 

    Sumen… 632.330,00 
 
No s’inclouen en el quadre anterior les aportacions a organismes autònoms, empreses públiques, 
consorcis i fundacions dependents de l’Ajuntament de Palma. 
Quan s’aprovi una modificació de crèdit que introdueixi o modifiqui una subvenció nominativa 
aquest annex s’entendrà actualitzat”. 
 
 
Segon.- Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, 
previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
Tercer.- Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present proposta de resolució. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
73. Aprovar definitivament el Projecte de modificació puntual del PGOU de Palma 
a la parcel·la situada al carrer Mora, núm. 3, PA2022-0008. 01PRAD75 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1r. Aprovar definitivament el projecte de modificació puntual del PGOU de Palma, 
elaborat pels tècnics de l’ajuntament, amb l’objecte d’incorporar la qualificació 
urbanística de N3 a la parcel·la situada al carrer Mora, 3 ja que ni el PGOU 98 ni el Pla 
d’Ordenació detallat, aprovat inicialment, li assignen cap qualificació. 
El projecte que es du a aprovació definitiva, que inclou modificacions no substancials, 
introduïdes com a conseqüència d’incorporar les observacions de la Direcció General 
d’Aviació Civil i mencions al Reglament de la LUIB, ha quedat arxivat a la carpeta 
electrònica en el següent enllaç:  
I:\DOC TECNICA ORIGINAL\PA DOC TECNICA ORIGINAL\PA2022-0008-MOD 
PGOU QUALIFICACIO C.MORA 3\PA2022-0008-v20230627-per AD 
 
2n. Comunicar aquest acord  als  Serveis municipals que es puguin trobar afectats, així 
com a l’oficina del PGOU. 
 
3r. Publicar l’acord, juntament amb la normativa adient, al Butlletí Oficial de les Illes 
Balears.  
 
4t. Donar trasllat a la Delegació del Govern, al Consell Insular de Mallorca i al Govern 
de les Illes Balears del present acord, dins el termini de quinze dies des de la seva 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
02

6_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/1
0/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
18

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

E
9C

F
B

06
69

F
7E

94
C

1D
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 52 - 

adopció, tot adjuntant un exemplar degudament diligenciat de la documentació 
aprovada. 
 
5è. Notificar el present acord al propietari dels terrenys afectats.   
 
Aprovat per unanimitat amb el quòrum de la majoria absoluta 
 
74. Aprovar definitivament el Projecte de Modificació de l’Estudi de Detall per 
ordenació d’una parcel·la amb estació de servei al C/ Gabriel Alzamora 25, Son 
Fuster. PE22-0002 05PRAD194 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1r. Aprovar definitivament el "Projecte de Modificació de l’Estudi de detall per 
ordenació d’una parcel·la amb estació de servei al C/ Gabriel Alzamora 25, Son Fuster, 
Terme Municipal de Palma", que té per objecte modificar el seu àmbit afectant solament 
a la finca resultant parcel·la "B" definida en el projecte de parcel·lació que pretén 
dividir la finca inicial objecte de l’Estudi de Detall a modificar en dues, amb front de 
façana al C/ Gabriel Alzamora, i que ha estat promogut per "Futura Petrol Stations SL" 
redactat per l’Enginyer Industrial Esteban FontHocke amb data d’entrada en el Servei 
de Planejament de 19/10/2022 núm. 849 (entrada en el Registre General de 
l’Ajuntament de 10/10/2022),  atès el resultat de l’informació pública,l’informe 
favorable dels Serveis Tècnics de Planejament de 20-3-2023, els informes favorables 
del Servei Jurídic Administratiu de Planejament de 23-3-2023 i 19-4-2023, i que 
l’informe del Consell Insular de Mallorca s’entén favorable en no haver-se emés en el 
termini de dos mesos des de la seva sol·licitud. 
 
El Projecte de Modificació de l’Estudi de Detall esmentat s’aprova amb la següent 
prescripció: 
 
Simultània o posteriorment a l’aprovació definitiva i publicació de l’Estudi de Detall, 
s’haurà de materialitzar la parcel·lació definida en el projecte de parcel·lació relatiu a 
terrenys ubicats al C/ Gabriel Alzamora 25 C/ Josep Roig26, amb núm. d’expedient PH 
21/50, una vegada concedida la llicència de parcel·lació, en el que es defineix la finca 
resultant "parcel·la B" que constitueix l’àmbit de dita Modificació de l’Estudi de Detall. 
L’incompliment de dita prescripció comportarà deixar sense efecte la Modificació de 
l’Estudi de Detall.   
 
2n. Notificar el present acord al promotor. 
 
3r. Publicar l’acord al Butlletí Oficial de les Illes Balears, amb la qual cosa queda 
aixecada la suspensió de l'atorgament de llicències a les àrees del territori objecte 
d'aquest acord. 
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4rt. Donar trasllat del present acord a la Delegació del Govern a les Illes Balears, al 
Consell Insular de Mallorca i a l’Arxiu d’Urbanisme de les Illes Balears (Govern de les 
Illes Balears), dins el termini de quinze dies des de la seva adopció, tot adjuntant un 
exemplar degudament diligenciat de la documentació aprovada, de conformitat al que 
disposen l’art. 56 de la Llei 7/85 Reguladora de les Bases del Règim Local, 72 de la Llei 
23/2006 de Capitalitat de Palma de Mallorca i l’ art. 104 del Reglament de la Llei balear 
2/2014 d’Ordenació i Ús del Sòl per l’illa de Mallorca.  
 
5è.Donar trasllat del present acord als Departaments i Serveis municipals que es puguin 
veure afectats així com a l’Oficina de la revisió del PGOU.  
 
Aprovat per unanimitat 
 
75. Nova composició de la Comissió del Centre Històric i Catàleg 
 
Sra. María de Lourdes Roca Calafell (PP): 
 
“No había pedido intervención. Es simplemente que yo me abstuve en este punto porque no se 
me incluía en la comisión.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias. Nosotros como Partido Socialista votaremos a favor. Sí que lamentamos que uno de 
los objetivos que tenía el equipo de gobierno era agilizar el tema de las licencias y ha tardado 
más de 3 meses en crear esta comisión. Bueno en crear, en nombrar que es más sencillo. 
Entonces lamentamos esa lentitud, pero bueno, estamos contentos que lo puedan hacer ya. Que 
hayan pasado estos 100 días y estén en disposición de poner en marcha la maquinaria del Área 
de Urbanismo que hasta ahora no lo han hecho. En base a esa cuestión, eso lo planteé en 
comisión, pero el Sr. Fidalgo llegó justo después, por lo que no pudo escuchar, ustedes, tanto 
Vox como el Partido Popular, en el mandato anterior lo que planteaban es que la oposición 
pudiese votar en esta comisión. El Sr. Coll se acordará. No lo han incluído en esta nueva 
composición. La cuestión es, quiero preguntarles, qué opinan sobre este tema. No sé si es que 
han cambiado de opinión ahora que gobiernan y cuando están en la oposición tienen otra. Es 
saber un poco los motivos de haber llevado este régimen tal y como lo han establecido ahora.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Ducrós. Si quieren lo podemos debatir en el próximo Pleno si hacen la 
pregunta al respecto. Hoy nos centraremos en votar la nueva composición de la comisión. 
Muchísimas gracias.” 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 8 vots a favor (PP, VOX PALMA, PSIB-PSOE i MÉS per Palma) i 1 vot 
en contra (Grup Mixt). 
 
Es proposa: 
 
1-Designar els nous membres de la Comissió del Centre Històric i Catàleg. Així la 
composició de la Comissió serà la següent: 
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Presidència: El/la titular de la Batlia 
Vicepresidència 1r: El/la titular de l’Àrea d’Urbanisme, Habitatge i Projectes 
Estratègics 
Vicepresidència 2a: El/la titular de l’Àrea de Turisme, Innovació, Cultura, Esports, 
Restauració i Coordinació Municipal. 
  
Vocals amb veu i vot: 
 
-El/la gerent d’Urbanisme de l’Àrea d’Urbanisme, Habitatge i Projectes Estratègics 
-El/la director/a tècnic/a d’Urbanisme 
-El/la coordinador/a general de Cultura i Arts Visuals 
-El/la regidor/a Districte Centre 
-Un representant de la Unitat Tècnica del Centre Històric 
-L’Arqueòleg/a municipal 
-El/la cronista de la Ciutat 
-Un/a representant del Col·legi Oficial d’Aparelladors i Arquitectes Tècnics de 
l’edificació de les Illes Balears 
-Un/a representant del Col·legi Oficial d’Arquitectes de Balears 
-Un/a representant d’ARCA 
-Un/a representant del Bisbat de Mallorca 
-Un/a tècnic del Departament de Patrimoni del Consell de Mallorca 
-Un/a persona de reconegut prestigi en les matèries que afecten a les funcions de la 
Comissió del Centre Històric i Catàleg designat per la UIB 
-Un/a persona de reconegut prestigi en les matèries que afecten a les funcions de la 
Comissió del Centre Històric i Catàleg designat pel Batle 
-Un/a arquitecte de reconegut prestigi, designat pel Col·legi d’Arquitectes de les Illes 
Balears. 
 
Vocals amb veu i sense vot: 
 
-Un/a representant del grup municipal PSOE 
-Un/a representant del grup municipal MÉS-Estimam Palma 
-Un/a representant del grup municipal VOX Actua-Palma 
 
El/la secretari/a general del Ple de l’Ajuntament o funcionari/a en qui delegui (amb 
funcions de secretari a la Comissió). 
 
Aprovat per 28 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, VOX PALMA i MÉS per Palma) i 1 vot 
en contra (Grup Mixt) 
 
 

INTERVENCIONS D’ENTITATS 
 
FEDERACIÓ D’ASSOCIACIONS DE VEÏNS DE PALMA 
  Punts 95, 96, 103, 106 (Maribel Alcázar Franco) 
 
FEDERACIÓ DE VEÏNATS SA CIUTAT DE PALMA 
  Punts 100 i 106 (Juana Ruiz Navarro i Jesús Alvárez Fernández) 
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ASSOCIACIÓ PARA MUJERES EN EL DEPORTE PROFESIONAL 
  Punts 76, 77 i 87 (Marta Lliteras Ruiz) 
 
ASSOCIACIÓ DE VEÏNATS DE SON SARDINA 
  Punts 78, 82 i 91 (Marina Garcias) 
 
ASSOCIACIÓ DE VEÏNS DEL PASSEIG MARÍTIM DE PALMA 
  Punts 89 i 97 (Maria Rosa Forteza Oliver) 
 
SOS VOLUNTARIOS DE SON REUS 
  Punts 99 i 102 (Guillermo Amengual Cantallops) 
 
ASOCIACIÓN PERSONAS MAYORES DEL MOLINAR 
  Punt 84 (Miguel Obrador Sabater) 
 
Sra. Alcázar Franco, representant de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma:  
 
“Bon dia. Salutacions Sr. Batle. Señors Regidors i Regidores. Entitats ciutadanes i ciutadania en 
general que ens acompanya. Com introducció els volíem comentar que quan vàrem demanar a la 
Secretaria del Ple si nos podien passar totes les mocions, les proposicions dels grups polítics per 
poder intervenir, que normalment és la part més participativa, a on les entitats solem intervenir. 
Nos varen dir que no. Que no nos la podien passar. I volem demanar si és una qüestió de 
normativa o si simplement és que els funcionaris no s’han enterat de que ho poden fer. Perquè 
lo normal és que les entitats ciutadanes no hagin d’anar darrera de cada un dels partits polítics 
per demanar aquestes proposicions, si no que si les demanam, com a mínim, les poguem tenir. 
Perquè les nostres intervencions no són de part de partit. Les nostres intervencions són 
ciutadanes, les elegim per temàtica i nos va molt bé tenir una visió global de lo que els distints 
grups plantegen per noltros dir la nostra. Per tant, els hi demanam que per favor aquest tema 
prenguin nota i mirin si és que hi ha una restricció normativa o si simplement no s’han enterat. 
Però continuarem demanant que sigui la Secretaria del Ple que faci arribar les proposicions del 
partits polítics. Dit això, entre els punts que havíem demanat per intervenir, tenim el tema dels 
busos. Els busos volem intervenir en el tema de les freqüències perquè hi ha hagut en la gent un 
cert nerviosisme amb la reducció de freqüències amb la notícia de 80 busos espenyats allà. Que 
supòs que no se varen espenyar despusair, si no que duen un temps. De veres, nos pareix molt 
preocupant que una institució pública tingui 80 busos sense arreglar. I a més voldríem fer la 
pregunta. És més important per intentar agafar el bus, a la ciudadania li interessa més que sigui 
gratuït o que tengui unes freqüències adequades i que aquestes freqüències estiguin fidelitzades 
i poder mourer-se amb certa seguretat d’horaris. Valoram aquest, perquè aquest és un element 
importantíssim per poder donar-li prioritat en aquest transport públic, en aquesta ciutat és molt 
important. Freqüències, i això vol dir nombre de busos, nombre de personal per dur-los. Això 
vol dir arreglar quan estan espenyats. I això vol dir no llevar freqüències, sobre tot quan arriba 
l’estiu per qüestions turístiques que ja sabem què nos passa. I per una altra banda no oblidar el 
tema de les línees transversals que també són molt importants i que estan funcionant, quan 
existeixen. Perquè en aquesta ciutat hem de rompre l’estructura absolutament radial i facilitar la 
comunicació en el transport públic, que és per noltros lo més important que se pot fer en aquesta 
matèria de transport. Dit això passarem a l’altra punt, que com no pot ser d’altra, supòs que no 
els hi ve de nou. És el tema de l’Oficina del Defensor o Defensora de la Ciutadania. Defensor o 
Defensora perquè no entrarem a parlar de qui és la personas que l’ha de dur. Però sí de quin 
concepte d’oficina volem. En principi aquí se pren una decissió que canvia substancialment el 
contingut d’aquesta oficina. Se parla de duplicitat. Però no s’argumenta. Quina duplicitat? Quin 
altra departament fa lo que fa l’Oficina de la Defensora de la Ciutadania? S’ha fet una valoració 
del treball fet fins ara que pugui justificar aquest canvi. I lo més important, si defenso la 
ciutadania, s’ha fet alguna consulta amb la ciutadania per saber què opinam els ciutadans de 
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com ha funcionat aquesta oficina fins ara? No. S’ha pres una decissió unilateral a on se planteja 
que la dugui un funcionari. I la resposta de lo que representa que le dugui un funcionari, me la 
varen donar ahir mateix. L’Adjunt de la Defensora, com que és un funcionari, se li lleva del 
mig. Això és ser un funcionari. Volem una oficina independent. Volem una oficina dotada de 
personal i de material per fer la tasca que ha de fer. I volem una oficina incòmoda perquè la 
participació ciutadana i la defensa de la ciutadania sempre és incòmode per un consistori. Ho era 
abans. I ho ha de continuar sent. Com aquesta participació mateix. Lo que passa és que 
segurament hi ha gent que a lo millor per al seu ofici està acostumat a manar i no acceptar 
crítiques ni escoltar la ciutadania. Estic segura que d’això no participa tot l’equip de govern com 
a voluntat. Per tant, continuarem fent feina en torn al seguiment acurat de lo que passi dins 
aquesta oficina, perquè per noltros és una porta oberta a la participació ciutadana i a poder saber 
exactament el què. I com a darrera cosa, perquè s’acaba el temps, també dir-lis que el dia 1 nos 
varen cridar dient que convocarien la Taula de la convivència de la ciutadania i dimarts nos 
deien que no tenien ni idea de què parlàvem, quan vàrem telefonar a Secretaria. Els hi agrairíem 
que per favor, nosaltres ens reunim el dimarts que ve i ens agradaria tenir alguna resposta 
concreta respecte en aquesta proposta. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Ruiz Navarro, representant de la Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma:  
 
“Buenos días, Sr. Alcalde, Señores Regidores. Lo primero de todo me gustaría empezar 
diciéndoles que hoy para llegar aquí he tenido que coger un taxi. Después de 15 minutos, pero 
es lo que hay. Esperemos que esto cambie durante esta legislatura. Una vez más nuestra 
federaciónn estamos ante ustedes para hablar de uno de los pilares más demandados por las 
barriadas, junto con limpieza, infraestructuras, y seguridad, que esla movilidad. Y 
aprovechamos la oportunidad que nos da la oposición en este consistorio de hablar de un tema 
tan importante como el transporte público. Y efectivamente, el tema de entrada es el recorte de 
frecuencias. Es significativo que los actuales regidores de la oposición hablen del recorte de 
frecuencias cuando fueron ellos, cuando gobernaban, los que no solo nos recortaros frecuencias, 
si no que suprimieron líneas tan vitales como la línea 30. Dejaron barrios como Sa taulera sin 
ningún servicio de la EMT y vecinos de Son Armadans sin casi frecuencias. En diciembre de 
2019 nos decían que su revolución iba a cambiar la fisonomía de movilidad de Palma, que los 
usuarios, una vez educados en sus cambios, aplaudiriamos efusivamente los nuevos recortes de 
líneas, los trasbordos interminables, el mayor tiempo en llegar a nuestros trabajos y a nuestros 
hospitales. La realidad es cruda por mucho que la queramos maquillar y Palma sigue igual de 
atascada, inhumana e intransitable que hace cuatro años. 100 días son insuficientes para 
cualquier gestor municipal de arreglarlo lo que está desastroso. Desde aquí, delante de ustedes, 
volvemos a reclamar un estudio serio de movilidad, la vuelta de aquellas líneas que suprimieran 
como la 30, ya que la 35 no es suficiente para atender las necesidades de barrios como Can 
Pastilla, Coll den Rebassa y Molinar. La vuelta de un bus que permita llegar en un tiempo 
razonable a los inumerables trabajadores del aeropuerto a sus puestos. Les invito a subir a un 35 
en horas punta, si es que consiguen subir yo no va completo, y vivan la experiencia de viajar 
como el ganado en pleno siglo XXI. Volveremos a insistir en que vuelvan a dar servicio a 
barrios como Sa Teulera que no debe de pagar impuestos municipales porque les quitaron el 
derecho de un transporte público. Sabemos que Roma no se hizo en un día, pero seguiremos 
insistiendo al actual Regidor de Movilidad en que continúe trabajando para mejorar el transporte 
público de nuestra ciudad y recordarle las promesas recibidas de restitución de las líneas 
suprimidas. No me extenderé más. Darles las gracias de poder reflejar los problemas diarios de 
los sufridos usuarios de la EMT y recordarles que muchos de sus ciudadanos solo pueden 
utilizar el transporte público y que se merecen unos servicios de calidad. Muchísimas gracias 
por su tiempo.” 
 
Sr. Álvarez Fernández, representant de la Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma:  
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“Buenos días. Buenos días a todos. Gracias al Partido Popular con la reunión que tuvimos con el 
Sr. Deudero el martes por la mañana. Gracias al equipo de Vox que nos apoya a las personas 
con discapacidad y movilidad reducida. Y decirles que gracias al Partido Socialista, nos 
quedamos colgados desde el diciembre del año pasado por el Sr. Dalmau, tanto que decía que 
iba a venir con nosotros a los autobuses, a todo, tanto prometer y tanto decir. ¿Dónde está 
sentado el señor? No tuvo la presencia ni las ganas de dar la cara otra vez cuando fuimos yo y 
Pilar a hablar con él. Resulta que desde el 15 de diciembre el Sr. Dalmau, usted escondió la cara 
y escondió las manos. Es un Pleno para decírselo en la cara. Es un sinvergüenza. Se lo digo 
porque...” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sr. Álvarez, sea a la intervención por favor.” 
 
Sr. Álvarez Fernández, representant de la Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma:  
 
“La otra pregunta que se nos quedó en el aire fue, ya que tienen un presupuesto, Sr. Deudero 
para los autobuses. ¿Qué tienen pensado para la seguridad de las personas con discapacidad? El 
cinturón, tenemos muchas dificultades para el autobús y sobre todo con las rampas. Queríamos 
saber también cuándo van a devolver las líneas que nos prometieron. A ser posible todas las 
líneas como antiguamente. Esto es lo que queremos saber. Gracias.” 
 
Sra. Lliteras Ruiz, representant de l’Associació para mujeres en el deporte profesional:  
 
“Estic emocionada perquè sempre que parl d’igualtat només hi ha dones que m’escolten o venen 
a les meves xerrades. I avui tenim un reflexa de la societat. Hi ha dones, hi ha homes i hi ha 
persones en situació de discapacitat. Jo volia contar-vos un poc. Aquestes setmanes han estat 
mogudes: Rubiales, no nos oblidem que som campiones del món. Això és lo més important, que 
som campiones del món. Crec que és necessari a les entitats esportives, a les instal· lacions 
municipals, que hi hagi plans d’igualtat. Que hi hagi protocols de prevenció. Protocols de 
prevenció de violència sexual. Protocols de protecció en el menor. És algo vital que si volem 
que hi hagi igualtat necessitam. Perquè els plan d’igualtat són una foto de com són les 
instal· lacions municipals. Com són els clubs. Els processos de selecció. He tardat tant de temps 
a poder ser entrenadora perquè no he tengut les mateixes oportunitats que els homos que tenien 
currículums pitjors que els meus. Només vos vull demanar que voteu que hi hagi plans 
d’igualtat a totes les instal·lacions municipals, a tots els clubs i a totes les federacions. Gràcies.” 
 
Sra. Garcias, representant de l’Associació de Veïnats de Son Sardina:  
 
“Excel·lentíssim Sr. Batle. Senyor Jaime Martínez, senyors regidors, senyores regidores. El meu 
nom és Marina Garcias Salvà i parl en nom de Plataforma per la Llengua de les Illes Balears, 
I'ONG del català. El passat mes de juliol ja vàrem intervenir a la Sala per vcu del delegat de la 
nostra entitat a les Illes Balears, Ivan Solivelles, a una proposició de l'extrema dreta que tenia 
com a objectiu el mateix que pretenen tambe avui; arraconar la nostra llengua. Arranconar la 
llengua pròpia i oficial del tots els mallorquins i dels palmesans, el català. Arraconar-lo a 
l'Ajuntament de Palma, La força dels nostres socis, més de 25.000 arreu de la catalanofonia, i la 
feina constant, convençuda i decidida, que feim cada dia arreu de les nostres illes ens situen com 
a entitat de referència, fet pel qual l'Excel lentíssim Batle, Senyor Jaime Martínez, i el Senyor 
Regidor, Javier Bonet, ens varen rebre dia 6 d'aquest mes en una audiència cordial i positiva, A 
la reunió els representants públics ens anunciaren que no es modificaria el reglament lingüístic 
municipal,   perquè aquest, segons ells i segons els mateixos, ja garanteix tant els drets 
lingüístics dels catalanoparlants com els de la llengua cooficial, el castellà. Tornam a ser aquí 
donant resposta a una altra exhibició de caparrudesa de l’extrema dreta, que torna a insistir en 
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aquesta qüestió. Si els ciutadans d’una o altra llengua tenen garantits els seus drets, per què 
insisteixen a modificar el reglament en pro d'una suposada igualtat? Ben senzill, perquè els fa 
nosa el català dins l'administració, com també els fa nosa el català al carrer. És de sentit comú: 
perquè l'administració funcioni en català i en l'altra llengua cooficial, el castellà, és 
imprescindible que els funcionaris acreditin la capacitació necessària de totes dues llengües. Dit 
d’una altra manera, perquè el Senyor Coll ho entengui: si un empleat no sap una de les llengües 
oficials, no podrà desenvolupar les seves funcions correctament ni de cara als ciutadans, ni en 
altres llocs de feina que no estiguin en contacte directe amb els palmesans. Es més. la manca de 
requisit implica que els companys d'un funcionari no capacitat lingüísticament s'hagin d'adaptar 
a aquest funcionari i emprar el castellà en diverses ocasions, tant a nivell oral com a nivell 
escrit. Això implica una imposició de facto del castellà com a llengua franca del lloc de treball i 
la inseguretat lingüística en els treballadors que volen emprar el català, perquè no saben si l’altra 
podrà donar resposta en llengua catalana. No saben si hauran de fer feina dos pics, perquè l’altra 
els dirà que no tenia cap obligació de conèixer el català. Per tant, no l’entén ni el parla ni 
l’escriu. És públic i conegut que el Partit Popular ha manifestat que no vol fer una batalla de la 
qüestió lingüística i Plataforma per la Llengua quedam, Sr. Batle, a la vostra disposició per a 
qualsevol iniciativa a favor de promoure i prestigiar el català. Que segur seran moltes i confiam 
poder col·laborar-hi. Però també serem tan contundents com la llei ens permeti en cas que hi 
hagi retrocessos o  atacs a la nostra llengua. El llegat que aquesta societat fa al món. La nostra 
llengua que ara que fa poc temps celebrava el dia de les llengües europees. És el nostre llegat al 
món com a societat perquè és la nostra manera d’entendre el món. Entenem que faran tot el 
possible PP per a què això no passi, ja que perquè prosperin les proposicions del Sr. Vox 
necessiten del suport del Partit Popular. L’objectiu de l’extrema dreta, repetim, no és defensar 
cap suposada igualtat. Encara que la proclamin als quatre vents. Ells volen que el català sigui 
prescindible, allò que parles quan t’escalfes amb la padrina a devora la xemeneia. I prou. Que 
no faci falta saber català per fer feina l’administració i, amb això, aconseguir que l'administració 
deixi de funcionar en català de manera progressiva. Senyors Regidors de l’extrema dreta: ja us 
ho diguérem al Ple del mes de juliol, també, encara que voltros feis bandera de l’espanyolitat, 
amb aquestes proposicions demostrau que no ho sou bons espanyols. Ja que el reglament 
lingüístic municipal i el requisit de capacitació de català no només no van en contra del castellà 
ni de la unitat de l’estat, sinó que suposen obeir un mandat constitucional. Ja que segons la 
Constitució totes les llengües són patrimoni immaterial de l'Estat i s'han de preservar i protegir. 
I és que l'extrema dreta viu aliena a la realitat i vol fer passar per certa i única la seva visió del 
món. I feim aquesta afirmació tan contundent amb dades. La nostra entitat va encarregar una 
enquesta a l'Institut Opinòmetre l’any 2021 que va demanar a la població  si creien que els 
funcionaris del Govern, del Consell i dels ajuntaments haurien de conèixer també la llengua 
catalana. Els resultats varen ser aclaparadors: El 75 % dels residents a les Illes són favorables i 
només el 19 % no ho són. Baldament que en tots els grups d’edat el suport és superior al 70 %, 
són els joves els més favorables. Un 77% dels menors de 25 anys. També en donen suport els 
que són catalanoparlants, un 72% d’ells. L’opinió és favorable i generalitzada entre els nascuts a 
les Illes, un 80 %, i els nascuts a la resta de l’Estat, un 75%. Fins i tot els nascuts a l’estranger, 
un 75%, també en són favorables. Un pic hem expressat la nostra posició d’una manera, 
esperam, clara i entenedora, en honor a la veritat, i per decència amb aquesta institució el cap i 
casal de les nostres Illes, no volem passar per alt les tres grans falsedats que fonamenten aquesta 
proposició de la formació ultra que lidera el senyor Coll. Falsedat número 1. A l'exposició de 
motius de la proposta, afirmen, en castellà, que “L'exigència o imposició del català com a 
requisit excloent amb caràcter general i indiscriminat no és només contrària al nostre 
Ordenament Jurídic sinó clarament inconstitucional.” Però Sr. Coll, l’exigència del català ni és 
contrària a l’ordenament jurídic ni és contrària a la Constitució. No ho deim noltros, h diu el 
propi Tribunal Constitucional a la sentència 46/1996 de 28 de febrer. Diu, cit textualment: “La 
raonabilitat de valorar el coneixement del català com a requisit general de capacitat, encara que 
variable en el nivell d’exigència, ve justificada per diversos motius. En primer lloc, cal esmentar 
el caràcter del català com a llengua de l'administració, juntament amb el castellà, ambdues d'ús 
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preceptiu i que són valides i eficaces les actuacions fetes en català  i que els particulars 
gaudeixen del dret d'usar el català en les relacions amb l'Administració. Falsedat número 2. 
Segons Vox, el que ells anomenen la tesi del bilingüisme, esmenta que, segons la proposició de 
Vox: “La configuració de la llengua com a requisit excloent només trobarà justificació en la 
seva adequació al principi de necessitat: que tindrà lloc quan es tracti de funcions públiques que 
tenguin una incidència directa en la garantia del dret a la utilització a les relacions jurídico-
administratives de la llengua cooficial”.  Però el Tribunal Constitucional diu, respecte del 
requisit lingüístic a la funció pública, a la sentència que ja he citat anteriorment: “A més, es 
tracta d'un requisit justificat i equitatiu també en funció de la pròpia eficàcia de l'administració 
autonòmica, per la qual cosa resulta constitucionalment lícit exigir, en tot cas, un cert nivell de 
coneixement de la llengua catalana, que resulta imprescindible perquè el funcionari pugui 
exercir adequadament el seu treball a l'administració. Falsedat número 3. Diu Vox que el 
requisit de català “suposa donar preferència a una llengua cooficial sobre una altra d’oficial.” 
Quan totes dues són cooficials, però bé. “Trencant l'equilibri necessari imposat pel bloc de 
constitucionalitat que s’ha analitzat anteriorment”. Segons diu Vox. Ja podem suposar que, si el 
que analitzam anteriorment és mentida, també ho és aquest mateix punt. En un exercici 
elemental d’obrir i llegir la Constitució observam que l’article diu que “el castellà és la llengua 
oficial de l’estat" i que “tots els espanyols tenen el deure de conèixer-la i el dret d’usar-la”. És a 
dir, tots els espanyols hem de saber castellà,. Això sí que és una imposició.  Per tant, si volem 
fer feina a l'administració o a qualsevol altre àmbit no ens demanaran cap capacitació de castellà 
perquè es obligatori saber-ne. I què passa amb els ciutadans no espanyols que viuen a Espanya? 
Idò el Reial decret 543/2001, sobre accés a l'ocupació pública de l’Administració General de 
l'Estat assegura que els ciutadans no espanyols han de saber castellà per fer feina a 
l’administració pública. Diu literalment: “Les convocatòries de processos selectius determinaran 
la forma d'acreditar un coneixement adequat del castellà, podent exigir la superació de proves 
amb aquesta finalitat, llevat que les proves selectives impliquin per si mateixes la demostració 
del dit coneixement.” Per tant, està clar, que en un espai de lliure circulació de treballadors, com 
és la Unió Europea, hi ha una imposició de coneixement del castellà per aquelles persones que 
volen treballar a qualsevol lloc de l’administració pública de l’Estat Espanyol de coneixement 
del castellà. lgualtat és voler dotar la llengua catalana de la mateixa protecció que gaudeix l’altra 
llengua cooficial, senyor Coll, i no voler que torni prescindible i inútil. Que és l’objectiu 
fonamental. Senyor Batle, senyors del Partit Popular, vos ho pregam, no abandoneu el consens i 
el seny i impediu que aquesta iniciativa prosperi. Contra la uniformització. Nosaltres volem 
diversitat. Contra la foscor, reclamam llum. Per amor en aquesta terra, en els nostres 
avantpassats i en els nostres fills, responsabilitat. Parlem en català, defensem la nostra llengua, 
defensem qui som perquè és el nostre llegat al món. Moltes gràcies,” 
 
Sra. Forteza Oliver, representant de l’Associació de Veïns del Passeig Marítim de Palma: 
 
“Bon dia a tots, Sr. Batle, Regidors i a tots els presents. Ja mos hem reunit amb quasi tots els 
grups que composen aquesta càmara, menys amb Podemos que no hem tengut possibilitats per 
tema d’agendes, però bé, esteim intentant xerrar amb tots per explicar-vos la nostra 
problemàtica i per això tornam venir aquí per a què nos sentigueu. Hem constituït L’Associació 
del Passeig Marítim perquè ja no podem més. Ja no podem més. Volem dormir, és la primera 
revindicació que feim. I volem que el Passeig Marítim, a més, sigui o tengui la imatge que  tots 
els mallorquins que estiman sa nostra illa volem que tengui, ja que pel moment no ho és. No 
com ara que està tan brut i degradat i que no fa cap goig. Esta deixat de la mà Déu. Tots me 
direu, no, això són ses obres. No són ses obres. Què va. Es que fa molt de temps que està fet un 
desastre i que les obres seran una circumstància que durarà un any, dos. I noltros voldríem que 
en acabar aquestes obres, conseguir els desitjos que tenim tots els veïnats d’aquest carrer. 
Perquè és un carrer, és un barri però és un carrer. Volem dormir, volem neteja, volem seguretat. 
Això és lo que necessitam. Per poder dormir, s’haurien de canviar els horaris. Això pareix com 
a molt difícil, canviar els horaris dels locals d’oci. És una zona de vivendes, som 3.000 residents 
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que estam a dins aquest carrer. I hem de conviure amb uns locals d’oci que tanquen a les 5 o les 
6 del dematí. Després aguantam els 4 gats que queden després de la juerga enmig del carrer, 
sense i amb tota impunitat. A les 5 comencen a sortir els camions dels barcos. I què passa? Que 
no dormim ni de noche ni de día. Què pensam? Que és necessari a més de canviar els horaris, 
revisar les llicències, però revisar les llicències així com toca. És a dir, que hi hagi una inspecció 
i que no sigui tierra de nadie i que tothom pugui fer lo que vol encoberts amb una declaració de 
buena voluntad. Perquè això no nos basta. Després, no consentir que hi hagi excessos. Complir 
els horaris o fer complir els horaris, inclourer-nos dins la llei del turisme d’excessos i no 
permetre segons quins comerços, entre ells les botigues de conveniència. Que les botigues de 
conveniència són aquests minimarkets que tenen 18 hores que poden tenir obert. Que tenen 
obert tota la nit. I és una forma de vendre alcohol encoberta. I noltros, si tu vols un panet no el 
pots anar a comprar en aquests puestos. Si te falta el pa no trobes pa, només trobes alcohol. 
Entonces, aquests locals haurien de tenir. I n’hi ha 5 en 200 metros. 5. Què necessitam? Pues 
mira, que aquests locals facin els  horaris de qualsevol comerç de Palma, de les botiguetes de 
Palma i així nos donin suport en els veïnats, no als que fan botellón. Com és lo que fan. També 
volem una neteja. Quan nos vàrem reunir amb l’Autoritat Portuària, que nos explicava la 
preciositat que nos farien i tal i qual, els hi vàrem dir: La veritat és que gastar aquesta doblerada 
per tenir-ho així de brut. Els jardins com estan d’abandonats. Aquest desastre. No importa gastar 
ni un cèntim. No importa ni fer la problemàtica que suposa unes obres de 2 anys. Simplement 
bastava que ho tenguessin nét i així com toca. Avui mateix nos han enviat una foto, uns veïnats 
nostros, que les rajoles recent posades ja estan totes tacades. Totes tacades per culpa d’aquests 
take away que hi ha que mengen i beuen i fan de tot sense orden ni concierto. A més d’això, hi 
ha un tema, perquè clar, està brut perquè no se fa nét.  Però no és que no només no se faci nét. 
Hi ha molta gent que embruta i són vàndalos. S’han de multar la gent que orina al mig del 
carrers. Lo que no pot ser és que hi hagi vàries places que siguin un urinari públic. I no passi 
res. Els veïnats d’aquestes places no poden obrir les finestres. No poden obrir les finestres 
d’olor. Això vos agradaria a ca vostra? És que jo vos deman. Tots sou ciutadans, això vos 
agradaria? Això no se pot tolerar, és intolerable. No hi ha un policia, no hi ha res. Aparte 
després cada dematí, davant els portals de les nostres cases trobam els restes de les juergues que 
han fet aquesta gent. Plats, tassons, restes de pizza. Hem posat cactus per a què no se seguin als 
predissos. Hasta els cactus nos rompen. És que és depriment. Deplorable. Vos demanam, ja que 
no hi ha una Policia o uns guardians que nos vigilin tot això, per lo menos que quan passa la 
neteja d’EMAYA també s’aturi i nos ho faci nét perquè noltros cada dia, no és un dia a l’any, 
no. Perquè noltros tenim de lunes a domingo aquesta brutor. Que nos passin per davant i que 
també ho facin nét. Que no siguem noltros que a damunt ho haguem de fer nét. A part d’això, 
després hi ha un tema de seguretat ciutadana. Comprendreu que cada dia ho veis en el periòdic. 
En el Paseo Marítimo hi ha hagut un tirón, hi ha hagut morts, hi ha hagut ferits, s’han tirat a la 
mar, tot això és una falta de policia eficient i amb voluntat de fer feina. De fer la seva feina. 
Perquè no és un tema que passin per davant ca nostra i no vegin res. No pase nada. Només 
s’aturin quan hi ha un desastre gros. No. És evitar el desastre. Un altre tema que tenim, que 
tampoc no és així com toca. També pagam els guals del Passeig Marítim, com tots els 
palmesans i tots els mallorquins, perquè els nostres garatges estiguin protegits, pagam un 
impost. Noltros al Passeig Marítim no se respecta. Al dematí se nos hi posen els camions. I el 
vespre tota la gent que circula pel Passeig Marítim. No hi ha ni un Policia que s’aturi a posar 
una multa. Ni un, si jo deix el cotxe 5 minuts enmig de Palma, tendré els oreros, taca a taca. 
Multa. Pues en el Passeig Marítim no posen multes. És que amb un parell de dies de posar 
multes s’hauria acabat. Pues no. No se nos protegeix amb aquest aspecte. Després hi ha un altre 
tema que també nos preocupa que és el tema dels aparcaments. Aparcaments sí, aparcaments no. 
Noltros estam total i absolutament en contra dels aparcaments gratuïts. Estam a favor perquè, 
clar, els aparcaments gratuïts és una zona d’oci gratuïta i que aniran més temes per guardar. Més 
temes que ja nos bastaran aquests jardins tan preciosos que nos fan amb els bancs que seran 
ideals pel botellón. Però si a damunt posam uns aparcaments serà. Ara, si voleu posar 
aparcaments perfecte, aparcaments que siguin pagats i vigilats. I si voleu fer una gràcia als 
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veïnats, que als veïnats se’ls permeti aparcar allà sense cap o amb un cost mínim. Lo que sigui. I 
als treballadors. Que els treballadors, generalment, van en autobús. Que també és un tema molt 
important a tenir en compte com ja ha dit una altra associació. Si volem que en el Passeig 
Marítim, si no podem llevar els camions del Passeig Marítim, i volem que en el Passeig Marítim 
sigui més, hem de posar un sistema d’autobuses que vagi bé i que els taxis funcionin. Sé que ara 
és impossible perquè tenim unes obres i que no pot funcionar. Però en fin, aparte de tot això, no 
hi ha res més. Tornaré a repetir el que voldríem. Voldríem poder dormir. Poder dormir amb els 
canvis d’horaris de l’oci nocturn. Complir les ordenances. Que quan jo les vaig llegir, la primera 
vegada vaig dir, però sí amb això nos basta. Només volem això. Però ahondant un poc més. Puc 
acabar perquè ho heu entès tot. Me pareix que ho heu entès perfectament. Vos demanam que lo 
que vos demanam ho compliguem. I moltíssimes gràcies per haver-me sentit.” 
 
Sr. Amengual Cantallops, representant de SOS Voluntarios de Son Reus:  
 
“Buenos días Sr. Alcalde, regidores y regidoras del Ayuntamiento de Palma. Hoy se presentan 
en el Pleno dos propuestas que tienen que ver con los animales, que pueden marcar un antes y 
después para algunos partidos de este consistorio. Hoy de votar a favor o en contra de estas 
propuestas, pueden empezar a perder las elecciones del 2027.  Por un lado, tenemos la propuesta 
de Unides Podem de las calesas eléctricas en Palma. Tras años de presión social, denuncias y 
manifestaciones en contra de la explotación de los caballos de las galeras, llegamos al punto que 
de firmarse el convenio que tiene sobre la mesa, el fin del sufrimiento de los caballos será una 
realidad. Por qué rechazar esta propuesta. Resultaría contradictorio que el PP votará en contra 
cuando no lo hizo en la última propuesta, que se aprobó en el Pleno de este consistorio, que 
ponía fin al uso de los caballos en las calesas el próximo 2024. ¿Qué motivos hay para seguir 
manteniendo un servicio municipal de transporte de galeras a caballos totalmente incontrolado? 
Sí, incontrolado. Ni este equipo de gobierno, ni el anterior, han sido capaces de poner orden con 
las calesas de caballos. Incumplimientos reiterados de ordenanzas, normativas y leyes. Pero ahí 
siguen, como si nada. Caballos en malas condiciones, establos que no cumplen la ley, pero ahí 
siguen. Los conductores de las galeras, se ríen de ustedes, de la policía y de los que defendemos 
a los animales, pero ahí siguen como si nada. Seguramente si alguno de ustedes baja a la calle 
Antoni Maura verá los conductores aparcados en su parada famosa ilegal. Y pese a las veces 
que han sido denunciados y la Policía los ha multado. Ahí siguen como si nada.  La justicia nos 
da la razón cuando decimos que hay caballos en mal estado. 2 veces se lo ha recordado a los 
conductores de las calesas con sentencias de la Audiencia Provincial. Pero no solo la Audiencia 
Provincial nos da la razón, sino también el Ayuntamiento, que ha inmovilizado a  2 calesas con 
sus caballos por el mal estado de sus caballos. Les quiero preguntar que saben de esos caballos. 
Si saben en qué establos están. Porque son establos que no cumplen con la Ley 1/92 de 
protección animal de Baleares. Les voy a dar unos datos. En 2016, Capdepera abolió el uso de 
los caballos de las galeras. En 2018 Barcelona también abolió el uso de los caballos de las 
galeras. En 2019 en Málaga empezó el rescate de las licencias de las galeras de caballos. 
Alcudia y Muro están a un paso de hacer historia y pasar a las calesas eléctricas. Sant Llorenç 
también ha puesto fecha para la abolición del uso de las galeras de caballos. Y Palma, ¿qué pasa 
con Palma? ¿Por qué seguir manteniendo un servicio de explotación animal? Van a negar a los 
caleseros que quieren pasar a calesas eléctricas dicho cambio. Sabemos que hay caleseros que 
no están de acuerdo con las calesas eléctricas. Pero también los hay que sí. Les solicitamos, les 
pedimos, que aprueben el convenio que tienen encima de la mesa. Para empezar ese cambio 
real. Y por otro lado, tenemos la propuesta de Vox de declarar Palma ciudad taurina. Y volver a 
la época del blanco y negro. Una propuesta que es una auténtica vergüenza en una sociedad del 
siglo XXI, igual que el debatir la entrada de niños en las corridas de toros. ¿De verdad quieren 
debatir la entrada de niños en las plazas de toros? ¿Creen que es bueno para los niños ver un 
espectáculo de tortura hacia los animales? Vendrán diciendo que la Constitución dice que la 
tauromaquia es cultura. La tauromaquia no es cultura. No es cultura, porque el PP en el 2013 así 
lo declaró. Pero no es cultura. La cultura, el arte, es la creación de algo, no la destrucción de un 
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ser vivo. ¿Recuerdan la campaña Mallorca Sense Sang? ¿La recuerdan? Algunos Regidores 
siguen estando aquí.  Fue una campaña antitaurina, que tuve el honor de liderar, que consiguió 
más de 300.000 firmas telemáticas, que pedían el fin de la tauromaquia en Baleares. Se 
consiguieron más de la mitad de municipios de de Mallorca se declarasen antitaurinos y 
contrarios al maltrato animal. También consiguió que la sociedad mallorquina dijera hasta y se 
posicionara contra la tortura y muerte por diversión de animales. A ustedes, representantes de 
Vox no les importa lo que la mayoría de la ciudadanía quiere, solo les importa lo que ustedes 
quieren. ¿Quieren declarar Palma ciudad taurina? ¿Han preguntado a los ciudadanos que 
quieren? Por último, recordarles que la campaña Mallorca Sense Sang también sirvió para 
mandar a la oposición, a un PP, que por aquel entonces gobernaba con mayoría absoluta en este 
ayuntamiento. Si hoy debaten la entrada de menores, de los niños en las corridas de toros. Si 
hoy rechazan la implantación de las calesas eléctricas en Palma. no tengan ninguna duda que 
iniciaremos las campañas necesarias para borrar, cuanto antes, dicha declaración. Y mandarles a 
ustedes, al PP y a Vox, a la oposición dentro de cuatro años. Muchas gracias.”  
 
Sr. Obrador Sabater, representant de l’Asociación de Personas Mayores del Molinar:  
 
“Molt de gust de veurer-los a tots. Senyal que estan bé. Dit això, un reconeixement a tots els 
partits  per l’amabilitat de les funcions que he fet diverses dins Palma. Tant a la Federació, com 
a l’Associació Veïnal del Molinar. Estic recolzant rotundament les funcions d’aquestes entitats. 
Reconegut que hi ha gent més jove, molt preparada, que ha collit el meu relleu. Les desig molta 
sort a ambdues entitats i la col·laboració completa. Me queda una cosa que no l’he poguda 
guanyar. I seria el primer que perdéssim en el Molinar. I no la volem perdre. Noltros tenim un 
local, que jo hi vaig anar quan jo hi havia fet un estudi que me va demanar el Sr. Fageda, per les 
funcions de la gent gran, com arribaven els doblers i com ateníem a les persones majors. Perquè 
tots nos oblidam que tots tornarem majors. O vos anireu amb Sant Pere i tots tornareu majors 
tots voltros. Això ho teniu molt clar. Dit això, amb aquesta funció faig fer aquesta preparació 
d’estudi i li vaig dir lo que jo pensava. Lo que no podia pensar mai, perquè ja duia l’associació 
veïnal, vaig entrar amb una votació a la gent gran. Sempre ha estat així. Llevat de les coses que 
he esta fundador, com la Federació, com el Born del Molinar que soc fundador. Dit això, m’he 
trobat la sorpresa, al cap d’anys, se va inaugurar al 1994, i en el 2007 me vaig trobar la sorpresa, 
cansat de mirar documentacions. Menos mal que la gent gran en aquell temps la gent gran era 
molt escrupolosa, molt millor que jo. Jo no som una persona per fer feina, molta feina, molta 
gestió, a l’oficina som un poc desastre, necessit una bona secretària. Vaig començar a collir 
documents i no vaig trobar ni un document de la declaració d’aquest local. Escrit fonamental, la 
primera pedra, la funció de la gent gran, tot legalitzat, número de RMEC 813.5. De la 
CAIB1.952. I del Consell de Mallorca 232. Tot legalitzat, tot fent feina. Jo estim molt a la gent 
que ha fet 40 i 50 anys de feina i aquí se n’ha parlat molt poc. Perquè no me diguin a jo, perquè 
hi he estat. Pareix que ha estat una cosa com a secundària, una cosa que no tenim el perquè 
pensar-ho en això. Però s’estan equivocant. S’estan equivocant rotundament perquè donc 
l’enhorabona, així com li donaré a una altra partit. Pensi que jo parl per fets i per les persones. 
He topat persones meravelloses en tots els partits i n’he trobat qualcuna que val més que pegar a 
córrer tant a un com a l’altre. Per tant, anem a fer les coses molt clares aquí. Noltros quan vaig 
anar allà hi havia un President que estava a una federació. I estava a una federació, lo qual se 
feia una gran feina i una gran admiració per a la persona que duia aquesta federació. Na Maria 
Teresa Rattier, feia una gran funció i jo vaig aprendre molt amb aquesta gran dona. Lo mateix 
aprofit dir, que vaig aprendre molt amb Na Rosa Bueno. Perquè vaig estar a la FEPAE una sèrie 
d’anys, que se m’ha atacat per haver estat a la FEPAE. Se m’ha atacat. Quan jo a la FEPAE li 
vaig dir al Molinar que se n’anàs. Per lo tant, aquí se me pot atacar i se me ataqui per a on 
vulgui, però siguem clars. Dit això, Na Rosa Bueno vaig estar quasi 4 anys a la ... de vivenda a 
Urbanisme. Vaig aprendre molt amb ella també. Una gran dona i a més persones, com li he dit 
de les dues, que feien la feina per a la gent. Venc d’una escola de gent pobre, de gent humil i 
sempre he tengut un gran respecte per la gent gran. Vull que per primera vegada, i don 
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l’enhorabona, com li he dit, tant si és un equip de partit com l’altra, per haver fet una Regidoria 
de Gent Gran. Mereixen aquesta gent que han fet una Espanya guapa, una Mallorca guapa, 
mereixen un respecte, una ajuda. Una Policia tutora. Perquè me va venir un que pareixia un 
fiscal en lloc d’una ajuda. I és que estava amb un desconeixement de lo que venia a fer. I 
enhorabona per la policia de barri i social que tenim en el Molinar. La titular. Feim una gran 
feina. M’agradaria que fessin un petit estudi cap a la gent gran. Jo me varen robar el rellotge fa 
15 dies amb un tirón amb un patinete, uns argelinos. Contínuament veig robos a les persones 
majors. Per rellotge o per lo que sigui. El abrazo amoroso, que le vienen a usted y le dicen que 
conocen su primo y le dejan sin cartera. Es una indefensión. Vuelvan la vista atrás, por favor. Y 
empiecen a modificar la Regidoría de Gent Gran en esta que todos tenemos que apoyar. Todos 
tenemos que apoyar la Regidoría de Gent Gran porque todos volveremos mayores. Sin colores. 
Pido por favor, que me conocéis a mí, que he trabajado con todos ustedes y siempre les hemos 
atendido muy bien en el Molinar. Siempre. Y como federación he procurado ser correcto. 
Pongan policía tutora. Hagan el estudio profundo del tema de llegar a las personas. Agilizar su 
documentación. Ese hueco tan grande que se ha abierto de la tecnología con la gent gran. Que 
he ido a un banco y como no salga alguien está aquella persona que no sabe qué hacer. Cómo va 
a hacer una transferencia. No sabe ni el dinero que tiene en la cartilla. Estoy conforme que se 
hable de la lengua y de los animales. Yo apoyo todo esto. Claro. Pero la única función que me 
queda últimamente. Ya que he cedido la Tercera Edad y la Asociación de Vecinos, es la Gent 
Gran. Vendré todo lo que haga falta aquí dentro. Quiero que nos escuchen. Que nos atiendan. 
Sobre todo nosotros nos hemos ganado el sitio en la Gent Gran. Llevo del año 1996 allí dentro. 
No hay una factura pagada por ustedes. Y el local es suyo. El agua, que estamos pagando, lo 
pagamos aún al Govern Balear. Entonces, todos estos temas me gustaría y estamos en ello, muy 
bien atendidos por favor, que lo digo muy claramente, por la nueva Regidora que está aquí y 
con la Federación. Pero dentro de Navidad, el último Pleno, volveré a hablar y les diré cómo 
funciona y la tensión que he tenido. Confío con ustedes. No olviden a la gente mayor por favor. 
Muchas gracias.” 
 
106. Grup PSIB-PSOE relativa a les retallades de freqüències de l'EMT de Palma 
 
Sr. Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Ho han escoltat de veu de les entitats que avui han assistit al Plenari 
de l’Ajuntament de Palma per denunciar les retallades de servei, de freqüències i de qualitat 
també del transport públic municipal de l’EMT. Ho han sentit i els hi vull agrair la seva 
presència avui en aquest Ple, perquè aquesta no és una moció que presenti el Partit Socialista 
com una curolla, si no perquè és una realitat de carrer. Una realitat de la demostració d’aquest 
equip de govern en els 100 dies del seu govern. 100 dies han bastat per començar a defenestrar 
l’empresa municipal de transports, eliminant més busos en el carrer. 30 busos menos arriben 
cada dia a Son Espases perquè han retallat les línees 20, 29 i 39 que donen servei a l’hospital de 
referència i pel que passen cada dia milers d’usuaris, de pacients, de familiars, de treballadors i 
treballadores. I podem seguir, perquè han estat 10 busos menos els que arriben cada dia al 
campus de la Universitat de les Illes Balears, perquè també han retallat la línea 19 que presta 
servei a la UIB i al Parc Bit. I és que és greu que no hagin pensat en reforçar la línea que arriba 
a la universitat i que dona servei també a varis instituts de Palma i que, a l’hora, s’omplin la 
boca de reforços amb la tornada a l’escola. De veres? Reforços? Una altra mentida més 
d’aquests 100 dies de govern del Partit Popular a Palma. I podem seguir. Perquè a més de 30 
busos de Son Espases i els 10 busos de la línea 19, hi ha 10 busos menos que passen cada dia 
pel Passeig Marítim. I avui aquí teníem l’Associació de Veïns del Passeig Marítim que 
reclamava millores en el transport públic. Han deixat de prestar servei a la ciutadania perquè 
han permés que la línea 1 passi d’estar cada 12 minuts a passar cada mitja hora. I no només els 
usuaris del transport públic de línea 1, treballadors i veïnats, si no que han deixat abandonats en 
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els estudiants del Centre de Formació Professional Nàutico-Pesquera ubicada en el Dic de 
l’Oest, que no tenen cap altra alternativa. Jo els hi vull recordar que fa només mig any, que amb 
les seves promeses electorals sen varen anar al Passeig Marítim a dir que farien un ou de dos 
vermells. I de moment els ous han acabat estrellats. Perquè ni han canviat, i ja varen renunciar, a 
fer millores a les obres del Passeig Marítim i sobre tot ara, lleven una línea que passava cada 12 
minuts, perquè passi cada 30 minuts de freqüència. 10 busos menos passen cada dia pel Passeig 
Marítim. I podem seguir, perquè hem de seguir sumant. Hi ha 10 busos menos que fan la línea 
40. Que dels 20 minuts passa a 30 minuts, dificultant de bus de més de 130.000 persones que 
viuen als barris que aquesta línea, per cert, la primera línea de l’Eixample transversal que va 
posar en marxa l’anterior govern connecta veïnats i veinades de Santa Catalina, de Camp den 
Serralta, des Fortí, de Bons Aires, de Plaça de Toros, d’Arxiduc, Marquès de Fontsanta, Pere 
Garau i Nou Llevant, ara tenen que esperar més temps a les parades per una decisió d’un govern 
que demostra no creure en el transport públic. I aquesta és, efectivament, la demostració 
d’aquests 100 primers dies de govern. La 1, la 19, la 29, la 30, la 39 i la 40, són les que s’han 
duit la pitjor part. Però les retallades del PP en el transport públic ha estat com la loteria de 
Nadal. Ha caído repartido. Perquè hi ha hagut retallades a línees que comencen més tard i que 
acaben més prest. Com el bus de Nit que comença divendres, dissabtes i festius molt més tard i 
acabarà molt més prest i deixarà de ser una alternativa per l’oci nocturn a Ciutat. retallades 
d’ocupació, amb busos antic i curts de 12 metres, en comptes de donar servei amb els busos 
nous de 18 metres que el govern anterior va deixar en marxa de gas natural comprimit. Vàrem 
ampliar i reforçar la flota amb 170 busos nous. I una de les principals novetats és que quasi un 
40% d’aquests vehicles són de 18 metres, que permeten una major capacitat de passatge. Però 
deu ser que vostès són uns nostàlgics del diesel i els hi agrada molt passejar els busos Mercedes 
de l’any 2000 que va comprar el govern del PP. Tenen 23 anys i són patrimoni de l’empresa 
però no estan ja, ni molt manco, per prestar servei a la ciutadania. Més temps d’espera a les 
parades com a conseqüència d’aquestes retallades quan han de suportar que la gent quedi 
abandonada perquè el bus o passa complet de llis o passa tard. Perquè són incapaços de 
planificar els reforços necessaris a les línees que tenen més demanda en hora punta i això es 
tradueix en que hi ha gent que arriba tard o arriba en el pitjor dels remeis, que molta de gent 
deixi d’utilitzar el bus com alternativa a l’ús del cotxe. Vaig acabant Sr. Batle i amb un prec. 
Actuï. Sr. Martínez actuï com a Batle perquè té al capdavant de l’Àrea de Mobilitat un regidor 
que només ha creat i generat problemes a l’EMT Palma. i m’adreço a vostè com a màxim 
responsable d’aquest ajuntament. Rectifiqui al seu regidor i rectifiqui els horaris d’immediat per 
donar resposta al repte climàtic que ens correspon com a ciutat i retornar els horaris a les 
barriades. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Antonio Deudero Mayans (PP): 
 
“Muchas gracias Alcalde. Con permiso, muy buenos días a todos. En fin, yo quería hacer 
mención expresa de que en la EMT si la realidad fuera la que dice el Regidor Dalmau del Psoe, 
habría autobuses, habría conductores y por una decisión de no se sabe con qué interés, de 
fastidiar al usuario, se habría recortado  porque sí. Esto evidentemente decae por absurdo. Es 
completamente absurdo. No es cierto que haya habido recortes, lo que ha habido es una 
publicación y ya se lo pude anticipar en alguna qué otra ocasión. Una publicación real de los 
horarios que, efectivamente, la EMT venía prestando. Es decir, había una publicación previa la 
legislatura pasada de horarios falsos. Horarios estándar para intentar hacer ver en las 
publicaciones que la EMT estaba prestando un servicio correcto. Para que Gerencia y 
Presidencia estuvieran tranquilos con esas preocupaciones. Pero la realidad es otra muy distinta. 
La instrucción que se dio fue publicar la realidad de los servicios que se podían prestar con los 
autobuses y conductores disponibles. Y yo lamento mucho que usted insista con el tema de los 
recortes pero no son tales. Son la realidad de las cosas. Y en esa realidad, como Regidor actual 
de Movilidad, sí que pido disculpas. Porque es cierto que el usuario no tiene un correcto 
servicio de la empresa municipal de transportes. Pero también le digo, son disculpas con causa y 
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origen en cuestiones que no vienen provocadas por este equipo de gobierno. En consecuencia 
que cada cual pueda asumir las responsabilidades según las tiene. Y a partir de aquí, estamos en 
el compromiso firme con la sociedad, con los ciudadanos, las entidades, para recuperar un 
servicio idóneo de la EMT, de hacer la empresa municipal de transportes una de las mejores de 
España, para que los usuarios puedan disfrutar de un buen servicio público de transporte de 
autobús. Gracias.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Muchas gracias. Vamos a votar favorablemente esta proposición. Pensamos que lo único que 
ha hecho el equipo de gobierno en estos 100 días en materia de vivienda, recortar en 
frecuencias, por mucho que quieran negarlo. Creo que usted mismo en su intervención ha 
reconocido que ha habido recortes y luego ha dicho que no había habido recortes, que lo que ha 
sido es una publicación real de los horarios. Miren, en realidad la estrategia del Partido Popular 
con los servicios públicos ya la conocemos. Es denostarlos, decir que efectivamente el usuario 
no tiene un buen servicio. Porque es verdad que se puede mejorar muchísimo el servicio, pero lo 
que ustedes persiguen es hacer daño a lo público hasta el punto de justificar su desaparición y de 
que la EMT en algún momento dirán que se tiene que privatizar y que no tiene que ser una 
empresa pública. Lo han hecho siempre. Es la estrategia de la derecha, de denostar los servicios 
públicos para acabar privatizándolos. Vamos a seguir defendiendo lo público. Vamos a defender 
ese no solo que no se recorten frecuencias si no que se mejore muchísimo el servicio. Y por 
tanto, vamos a votar a favor de esta moción.” 
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“Bon dia. Moltes gràcies. La veritat és que noltros donarem suport en aquesta proposició del 
Grup Socialista. Bàsicament també perquè consideram molt greu que dins els 100 primers dies 
de govern les úniques polítiques de mobilitat que s’hagin anunciat o tirat endavant per part 
d’aquest equip de govern, hagin estat justament polítiques anti mobilitat, polítiques de menys 
transport públic, polítiques de menys carrils bici, polítiques de menys mobilitat sostenible, però 
en canvi polítiques de més cotxos, polítiques de més carreteres i carrils d’autopista, polítiques 
de més contaminació i, en definitiva, polítiques també de més saturació. En quan a la retallada 
de freqüències de l’EMT és un d’aquests exemples d’aquestes mesures anti mobilitat del Partit 
Popular. Unes mesures que se basen, segons nos va explicar el Regidor de Mobilitat, en el 
Consell d’administració de l’EMT, és segons les xifres d’usuaris del transport públic. Però 
noltros sí que voldríem insistir que el transport públic no se pot basar només en xifres, si no que 
el transport públic ha de garantir per damunt de tot el dret de la mobilitat de la ciutadania. I 
justament en aquelles freqüències o en aquelles línees, perdonau, a on s’està retallant 
freqüències són aquelles línees que connecten diferents punts de ciutat, amb serveis i 
equipaments públics essencials com són els hospitals, la Universitat o línees de bus nit que 
també ajuden, d’alguna manera, a desplaçaments responsables durant el vespres o de 
treballadors per dins la ciutat. en definitiva retallen línees d’autobús i vostès diuen que és culpa 
d’alguns problemes heretats. Però mentres estan vostès renunciant a subvencions europees per 
renovar la flota d’autobusos. I mentres també estan renunciant a projectes com el tramvia de 
Palma que podria suposar un canvi essencial o un canvi substancial per la millora de la mobilitat 
d’aquesta ciutat i pels veïnats dels barris del litoral, com pugui ser el Molinar, el Coll den 
Rabassa, Can Pastilla o S’Arenal. En definitiva, un altre exemple més en matèria de mobilitat 
d’aquest govern de retrocés que estam vivint a la ciutat de Palma. Gràcies.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Es lo que hay. Usted acaba de pedir lo que nosotros durante 4 
años le estábamos pidiendo. Y no lo hizo. No dio las líneas y la frecuencia, ni los autolavados 
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de los autobuses, no los aparcamientos de autobuses, ni la mejora de los talleres insuficientes 
para mantener el mantenimiento de los vehículos. Y un largo etcétera. Por supuesto que 
queremos que funcione bien porque estuvimos 4 años pidiendo. Ciudadanos, que estaba muy 
bien preparada para hacer sus exposiciones, el Partido Popular y nosotros. Y usted a los 100 
días les ha dejado una herencia y ahora quiere que hagan lo que es imposible hacer. De 150 
autobuses operativos hay menos del 75%. Hay más de un 25% que están aparcados o en avería. 
Los autobuses siguen sin poder aparcar. Porque no hay espacio. Falta iluminación. Los 
conductores están con un estrés, con bajas laborales superior al 10% y no tienen ni el espacio 
adecuado para hacer adecuadamente los relevos. Y usted ahora les pide que trabajen a los 100 
días. Los autobuses Mercedes llevan muchos años. He estado en Angola con autobuses 
Mercedes que Barcelona le daba a Angola. No polucionan en Barcelona. No polucionan o 
polucionan en Angola. Los autobuses se van a entregar a países de ayuga. Mercedes. Si se hace 
un buen mantenimiento, cosa que no se hacía, hubo incendios. Ustedes han comprado, eso sí, de 
fondos europeos, autobuses de hidrógeno verde. ¿Dónde está el hidrógeno? En Lloseta. Nos 
prometieron que fabricarían y no vienen de allá. El gas cuesta 5 veces más que el gas y lo tienen 
que traer de Valencia o de la Península. Y están aparcados. Los autobuses eléctricos, por cierto 
el hidrógeno carísimo, y sin la seguridad en muchas cosas. Porque el hidrógeno verde es 
altamente explosivo y peligroso. Luego tenemos los eléctricos. Han tenido que adaptar los 
eléctricos a recorridos porque no tienen la autonomía del autobús de gas. Es decir, por supuesto, 
hemos estado 4 años pidiéndolo lo que usted ahora pide. Y usted me contestaba. Es lo que hay. 
Es lo que hay y lo que se han encontrado. Nosotros apoyaremos al equipo de gobierno que, sin 
lugar a dudas, hará mejor gestión que ustedes. Con los mejores presupuestos de la historia. 
Muchas gracias.” 
 
Sr. Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Poden posar totes les excusen que trobin, que vulguin, però la gent tenia un 
bus que passava cada 20 minuts i ara passa cada 30. Hi ha 30 buses menos a Son Espases. 10 
buses menos a la línea 1. 10 buses menos a la línea 40. I 10 buses menos a la línea 1 perquè 
vostès per capritxo han decidit, a la línea 19  perdó, han decidit retallar aquest servei públic. Me 
parla d’incidències internes. Clar, és que aquest és el repte per al que vostè està al capdavant a 
l’Àrea de Mobilitat. Per a què els problemes interns no se tradueixin en problemes externs que 
afectin de manera directa a la ciutadania. Això se li diu gestió. Gestió que han estat incapaços de 
demostrar en aquests 100 dies de govern. Dèbil i absolutament sotmesos als capritxos de la 
ultradreta. Aquí ho hem vist avui. I ho veurem. Però en aquests 3 mesos hem vist. Que han 
eliminat les polítiques de feminisme i LGTBI de l’organigrama municipal. Han eliminat les 
polítiques de memòria democràtica i renuncien a la demolició del monòlit de Sa Feixina. S’han 
carregat el català de l’administració pública i ara volen defenestrar a la Defensora, del que avui 
hauran de donar explicacions en aquest Ple davant la ciutadania. I aquesta ha estat la seva 
gestió. Donar caramel·lets a la ultradreta per tal de silenciar-la. Però no ho han aconseguit ni ho 
aconseguiran. Avui haurem de suportar ocurrències estrambòtiques com la declaració que Palma 
sigui una ciutat taurina. O l’obsessió d’aquest partit de construir el cinquè tram del Segon 
Cinturó, passant per damunt dels veïnats i veinades de Marratxí i de les barriades de 
S’Indioteria rural i de Son Sardina, de la que vostès com a govern hauran de donar avui 
explicacions. I això és el que passa amb aquests capritxos. I parlaven de gestió. I fer creure a la 
ciutadania que hi ha busos espenyats i aturats és l’estratègia d’aquest govern municipal que des 
de lo públic no se pot gestionar el taller de l’EMT. I aquí arribam, al bessó de la qüestió. Estam 
convençuts de que aquesta pel·lícula que ha començat en aquests 100 dies de govern tendrà 
vàries temporades. I la següent serà justificar la privatització del taller de l’EMT, com ja va fer 
el PP en el seu moment. Caldria que explicassin i aclarissin avui quina idea té l’equip de govern 
respecte a la gestió del taller de l’EMT, en a qui fan responsable de les retallades de servei de 
l’EMT de Palma. I per acabar, una altra de les accions inherents a la gestió, Sr. Deudero, és la 
d’explicar i donar la cara. I jo entenc, respecte de les decisions sobre l’EMT, vostès la cara no 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
02

6_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/1
0/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
18

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

E
9C

F
B

06
69

F
7E

94
C

1D
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 67 - 

l’han donada. Ni han parlat amb les entitats veïnals que avui hem vist aquí com se queixaven. 
Les federacions de veïnats. No han parlat amb l’hospital de Son Espases. No han parlat amb la 
Universitat de les Illes Balears. Encara és hora que donin resposta a una reunió que els hi ha 
demanat des de la Universitat de les Illes Balears per demanar-lis explicacions respecte 
d’aquesta decisió. I jo ja sé, ja m’imagin per on van els tirs. I acab. I és que un Regidor 
negacionista del canvi climàtic com els que li ha tocat gestionar,no vol donar la cara davant la 
comunitat científica. Aquesta és la principal qüestió de que no se dongui la cara ni que se 
reunesqui amb la Universitat de les Illes Balears. Però és la feina i ho ha de fer. Modifiquin les 
freqüències i retorni el bus a totes les barriades que han retallat. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Antonio Deudero Mayans (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Con permiso. Hoy la prensa se hace eco de que el Ayuntamiento 
piensa poner una calle a Don Félix Pons. Rogaría al Regidor que ha tomado la palabra, del 
mismo partido, que elevara un poco la categoría de sus intervenciones para asemejarse un 
mínimo posible a precisamente esta ilustre figura. Dicho esto, por suerte, en general, en las 
actividades empresariales o de transporte hay una monitorización de los datos. Entonces yo le 
voy a dar los datos. He pedido la información con respecto a 2022 y 2023, mes de septiembre, 
para saber cómo estábamos yendo. Le comentaré para que usted sepa, que efectivamente, la 
realidad de lo que he dicho de que no había recortes, si no que se están publicando la realidad 
del servicio que se estaba prestando, viene precisamente en esos datos. No se lo pierda, Sr. 
Dalmau, se va a quedar sorprendido. Porque tal vez no estaba usted al corriente de lo que hacía 
su Gerente. Año 2022, septiembre, 10.122 servicios publicados. Más de 327 servicios no 
realizados definitivamente. Quiere esto decir que, y lo verá usted en la gráfica, hay un 
incumplimiento flagrante de lo que son los servicios efectivamente prestados en relación a los 
servicios publicados. Septiembre del 22. Estamos hablando que está usted en un porcentaje 
altísimo de incumplimiento. Falseaban la publicación de horarios. Vea usted el año 2023. 
Ustedes publicaron 10.122 servicios y nosotros este año hemos publicado 10.445. Un 
incremento en el número de servicios. Donde ustedes tenían 327 incumplimientos. ¿De 
acuerdo? Perdón, nosotros tenemos 17 servicios sin cumplir. O sea que venga usted a los datos 
y a la realidad. El invento del ordenador y la monitorización de datos está aquí para estas cosas. 
Pero es que además usted sabe, porque se lo debió explicar su gerente, que estos datos son 
importantes para poder cubrir con los criterios ISO, para tener las certificaciones. Tal vez sea 
por eso que se falseaban las publicaciones. Estuvo usted con una falta de servicios superior al 
4,68%, cuando el límite legal para mantener las certificaciones ISO son del 2%. Tal vez por eso 
usted no quería o el gerente le proponía o no le avisaba de que no podía publicar los servicios tal 
y como usted los estaba dando. Los servicios de la EMT no son correctos pero no son de ahora. 
Haga usted una barrida por Facebook. En Facebook los perfiles de autobuses más tarde nunca, 
son del 2018-2019, gobernando ustedes. No son perfiles de Facebook actuales de resultas de los 
presuntos recortes que usted está hablando. En consecuencia, intente ser leal consigo mismo 
primero y luego para con esta institución. De la que también le digo que en EMT sigue usted 
siendo miembro del Consejo de administración. Y por último, nosotros no hemos empezado el 
año con huelgas de los trabajadores. Esto sí que lo ha sufrido usted. Por primera vez en la 
historia, en el último Consejo de administración, se dio detallada cuenta del tema de recursos 
humanos. Ya lo ha anticipado el portavoz de Vox. Hay un alto índice de ausencia, de bajas 
laborales en los trabajadores, precisamente, por esa situación de frustración que causaba una 
presión tremenda por parte de Gerencia y un servicio deficiente que se estaba prestando. Hay 
muchos … de la casa que lo toman como algo muy personal que la EMT trabaje bien. En 
definitiva, no digo nada más. Quería rechazar las afirmaciones por falsas. Muchas gracias Sr. 
Alcalde.” 
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S'ha dictaminat desfavorablement sobre aquesta proposició a la Comissió d’Urbanisme i 
Medi Ambient per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a modificar els horaris de 
les línies 1, 19, 29, 39 i 40 perquè tornin a tenir la freqüència de 20 minuts. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a modificar els horaris de 
les línies nocturnes N1, N2, N3 i N4 perquè mantinguin els mateixos horaris vigents 
fins al juny de 2023. 
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Debat conjunt 95 i 96. 
95. Grup MES per Palma relativa a la Defensora de la Ciutadania 
 
Sra. Kika Coll Borràs (MÉS): 
 
“Bon dia a tothom. Els acords recents entre PP i Vox en el punt 7 del buen gobierno, exposen la 
supressió de la figura de la Defensora de la Ciutadania i que en el seu lloc sigui un funcionari de 
lliure designació ja que segons ells així no es duplicarien aquestes tasques. Només volem 
recordar, per si algú encara no li ha quedat clar, que la figura de la Defensora i l’Oficina, és una 
institució municipal amb caràcter independent i imparcial per a la defensa de les llibertats i drets 
dels ciutadans davant una possible vulneració per part de la institució municipal. Així com 
també per millorar el servei de l’administració. A nivell legal la seva figura està recollida a la 
Llei de Capitalitat i en el Reglament orgànic de la ciutadania, per tant, la suposada supressió 
seria il·legal si no es fan els canvis pertinents a la llei vigent. Això vol dir que a dia d’avui el 
punt 7 és un acord contrari a la legalitat. Des de Més per Palma entenem que la Defensora no 
duplica cap tasca que pugui realitzar un funcionari de lliure designació, perquè les seves tasques 
i obligacions estan ben diferenciades. La Defensora i l’Oficina que ella representa són, segons 
noltros, la darrera oportunitat que tenen els ciutadans davant les accions de l’Ajuntament a 
l’hora de la defensa dels seus drets. És el seu canal de diàleg per fer el seu seguiment davant els 
problemes davant l’administració. Llavors, si aquesta no existís el ciutadà davant tal indefensió 
només li quedaria l’opció d’un procés judicial de caire privat. És a dir, que retallaríem un servei 
públic i gratuït i abocaríem als veïns i veïnes de Palma a un servei privat amb un cost assumit 
per ells mateixos. De tots és sabuda l’obsessió de Vox cap a la figura de la Defensora i 
l’Oficina, però el que ens estranyava i ara ja no tant, després de veure les seves actuacions, és el 
gir de camia que ha fet el Partit Popular. Gir de camia dues vegades, ja que divendres passat es 
va dur a terme la reunió de la Comissió de Suggeriments i Reclamacions, una comissió que va 
ser un tant esperpèntica. Un cop esposada la moció el President de la mateixa, el Sr. Busquets, 
va començar a divagar amb frases com: anem a veure què passarà, pot ser només es durà a 
terme una auditoria interna, la vida és dinàmica, tot pot canviar, el que està més en contra de les 
canongies i que ell mateix donava suport a la Defensora i rebutjava l’opció que fos un 
funcionari de lliure designació que ocupàs el seu lloc. Per part nostra, la nostra reacció va ser 
comentar-li que aquesta moció es basava en la redacció del seu propi acord, per tant, no podíem 
suposar mai ni imaginar aquesta reacció. Per tant, tenim 4 fets pel que demanam explicacions al 
Sr. Batle. Primer, l’acord il·legal. Segon, el suport que li donava el PP fa uns mesos i que si 
tiram d’hemeroteca podem constatar com se defensava la figura de la Defensora de la 
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Ciutadania i a més s’exigien més recursos per un bon funcionament. Després també 
explicacions a la reacció del Sr. Busquets. I com no pot ser d’una altra manera també, 
explicacions en el cessament del Director adjunt d’una forma inquisitòria.” 
 
Sr. Daniel Oliveira de Souza (PSIB-PSOE): 
 
“Creo que hoy es un día triste para este ayuntamiento. Aquí hoy se juega mucho más que un 
simple puesto de trabajo. Aquí hoy se juega la calidad democrática de la actuación del equipo de 
gobierno dirigido por el Sr. Martínez. Presentamos una moción con el intento de mitigar uno de 
los 95 puntos de un indigno, por no decir perverso, acuerdo de gobernabilidad firmado por el Sr. 
Martínez y la ultraderecha. Perverso porque el Sr. Martínez ha engañado a la ciudadanía de 
Palma. Y ha intentado engañar a todos nosotros con la afirmación de que no pactaría con la 
ultraderecha. Ustedes, están cargando de un plumazo valores, como la libertad y los derechos de 
los ciudadanos de Palma. Que precisamente es lo que representa la Oficina de la Defensora. Una 
institución totalmente amparada por la legalidad de nuestro Estatut de Autonomia de les Illes 
Balears o la Ley de Capitalidad de Palma y por el Reglamento orgánico de derecho de la 
ciudadanía. Esa oficina, señores del gobierno, que la ultraderecha llama chiringuito. Ese es el 
respeto institucional que ustedes predican. Quizás podamos encontrar una explicación a tal 
despropósito. En el artículo 50 de la Ley de Capitalidad el Defensor o Defensora de la 
Ciudadanía actúa sin mandato imperativo y ningún órgano municipal tiene acceso a toda la 
documentación municipal. O quizás en el punto 4 del artículo 20 del Reglamento de los 
Derechos de la Ciudadanía: El Defensor o Defensora de la Ciudadanía ejercerá sus funciones 
con total independencia y no estará sujeto a mandato imperativo alguno. No recibirá 
instrucciones de ninguna autoridad y desempeña sus funciones con plena autonomía y según su 
criterio. Investigando y resolviendo los expedientes iniciados de oficio y las quejas formuladas. 
¿Qué les molesta? Sr. Alcalde, una pena que no esté aquí ahora. ¿Qué les molesta? ¿Que la 
Defensor sea independiente? ¿O que ustedes o sus socios no tengan control en las actuaciones 
de la Defensora? Porque eso les define. Díganlo con claridad a la ciudadanía Sr. Alcalde, que no 
está. De qué tienen miedo. Porque a usted, ustedes no pueden utilizar la Oficina de la Defensora 
como moneda de cambio. Ahora nos encontramos aquí con que ustedes han cesado el Director 
General Adjunto a la Defensora. Quiero recordarles que la ley también recoge que la oficina ha 
de contar con personal, con dotación económica, con material suficiente para ejercer sus 
funciones. Estaría bien que el Sr. Martínez nos dijera cuál será el siguiente paso. Llevarse las 
mesas, los teléfonos. Todo ello para cumplir con los delirios de los socios. Que conocemos 
desde hace años. La obsesión del jefe de Vox de liquidar los derechos que tiene la ciudadanía de 
Palma a disponer, a disponer de un servicio gratuito de atención, ayuda y asesoramiento a su 
relación con la administración municipal. Quizás el Sr. Martínez debería consultar algunos 
miembros de su propio equipo que han estado 4 años en la Comisión de Suggeriments y 
Reclamaciones, dando apoyo y poniendo en valor el trabajo de la Defensora y su equipo. O 
quizás al Presidente de la comisión que le he visto muy abrumado por tener que votar en contra 
de nuestras mociones. Por otro lado, los autores intelectuales de este sesgo democrático, los que 
manejan los hilos de este teatro, no han tenido la valentía de presentarse a la comisión para votar 
y debatir este tema. Y por ello les voy a pedir que por dignidad absténganse, ya que considerar 
un tema menor y han faltado a su responsabilidad y respeto a los miembros de la comisión. Y 
por favor, dejen ya de utilizar el argumento de que pretenden reducir duplicidades. Hacen el 
ridículo, no se sostiene por ninguna parte. Hoy aquí vamos a ver cuál es su grado de 
compromiso con la ciudadanía de Palma. Permitiendo no solo que salga adelante nuestras 
mociones, si no con el compromiso de cumplirlas. O quítense ya la máscara de una vez por 
todas y vean cuánto les importa a ustedes la protección de sus derechos, el derecho de la 
ciudadanía de Palma. Muchas gracias.” 
 
Sra. Belén Soto Mateu (PP): 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
02

6_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/1
0/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
18

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

E
9C

F
B

06
69

F
7E

94
C

1D
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 70 - 

“Muchas gracias. En primer lugar voy a hablar sobre la proposición de Més, que votaremos a 
favor los 3 primeros puntos. A pesar de no estar de acuerdo, disentir evidentemente, con buena 
parte del contenido expositivo. Compartimos plenamente el criterio que la figura del Defensor o 
Defensora de la Ciudadanía es un instrumento útil, como interlocutor para los vecinos y en 
relación a los temas y cuestiones que forman parte de la competencia municipal. Quisiera 
resaltar también que en el acuerdo programático entre los grupos del PP y Vox en su punto 7, no 
existe ningún retroceso de derechos a la ciudadanía, de la ciudadanía. Lo que se recoge en este 
punto es la coincidencia entre ambos partidos sobre la necesidad de evitar duplicidades en el 
organigrama de este ayuntamiento. Respecto a la proposición del Grupo Socialista, permítanme 
que comience por el punto 3, al que vamos a votar favorablemente, como no puede ser de otra 
manera. Reconocemos y ratificamos la figura del Defensor o Defensora de la Ciudadanía y 
valoramos tanto la labor desarrollada por la actual titular de este servicio, Anna Moilanen, desde 
2016, como la que desempeñó el anterior o la anterior persona que ejerció el cargo hasta su 
fallecimiento que fue Miguel Lladó. En cuanto al punto 2, la proposición habla de retomar unos 
cauces que en realidad nunca se han abandonado. Este equipo de gobierno comparte 
absolutamente el contenido del Estatut de Autonomía de les Illes Balears, la Ley de Capitalidad 
de Palma, el Reglamento orgánico de los derechos de la ciudadanía y también, como ustedes 
curiosamente en la proposición no la citan, el Reglamento orgánico de Participación Ciudadana. 
Muchísimas gracias.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Muchas gracias. El problema no es que tengamos un Alcalde ausente. El problema no es que 
tengamos un Alcalde cobarde. El problema es que tenemos un Alcalde y un equipo de gobierno 
que es enemigo de lo público. Y esta decisión es consecuencia de un pacto del Partido Popular 
con Vox y se han dado cuenta que como no pueden eliminar la figura de la Defensora, pues han 
optado, porque contravienen a bien, han optado por una estrategia perversa de desinvertir y 
recortar servicios públicos, en este caso el cese del Director Adjunto de la Defensora, para que 
el servicio colapse y justificar así su desmantelamiento. Es una estrategia que están 
desarrollando con mentidas, con cacicadas, con puñaladas por la espalda. Porque no olvidemos 
que esto es una decisión que se ha tomado a traición, un día después de unas declaraciones del 
Alcalde en que dejaba a entender que iban a dejar a la Oficina desarrollar su trabajo. Yo les 
quiero preguntar: ¿Qué pretenden recortando recursos? ¿Cómo piensan que va a mejorar esto 
los derechos de la ciudadanía? ¿Cuál es el precio de los derechos de la ciudadanía? ¿Y quién 
gana cuando la ciudadanía pierde derechos?” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Moltes gràcies. Muchas gracias. Aquí de lo que se trata no es de suprimir. Es de evitar que un 
organismo que considero que hace un trabajo que ya hacemos aquí el Ayuntamiento, no es de 
recibo. La Oficina empezó con un personal. Ha aumentado. Y dentro de su proyecto era seguir 
aumentando. Entonces la pregunta que nos hacemos es: ¿Podemos tener duplicidades en la 
administración? ¿Es democrático subir impuestos para que haya diversos grupos que estén 
haciendo lo mismo? Esta es la pregunta que hemos hecho. A nuestro portavoz en este tema del 
Partido Socialista, estaba aquí sentado la legislatura pasada hablando. No, no, creo que estaba 
por aquí. Creo que estaba por aquí. Entonces, hizo un discurso de lo que hacía el ayuntamiento. 
Y le dije, exacto, usted acaba de decir que el ayuntamiento hace todo lo que también está 
haciendo la Defensora de la Ciudadanía. Y dije: uno de los dos sobra. Voy a leer el acuerdo 
programático, el 7. Eliminaremos las duplicidades. Yo creo que es lógico. Es obligación del que 
gestiona. Ustedes se han destacado siempre por más impuestos, más impuestos y luego hemos 
visto su gestión. Y lo que exige el ciudadano es gasten en lo que haga falta y no en lo que hay 
por doble. Entonces, repito, eliminaremos las duplicidades en los organismos municipales y 
adecuaremos el alcance de la figura de la Defensora de la Ciudadanía dentro del contexto de la 
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organización actual y que sea un funcionario de libre designación. No dice suprimir. Y los 
funcionarios no son de partido, son tan libres como la actual directora de la Defensora. Creo que 
la obligación, como digo yo, de cualquier gestor es evitar gastos innecesarios. Ustedes son todo 
lo contrario. Los ciudadanos pagan impuestos enormes, brutales y siguen queriendo subir. 
Afortunadamente ahora aquí al menos no lo pueden hacer. Digo, hay que reducir el gasto. La 
defensa de la ciudadanía de los derechos está en la Constitución, está en la Administración 
General del Estado, está en la administración pública y está aquí, en los que hemos sido 
elegidos democráticamente para defender los derechos de los ciudadanos. Ya está garantizado. 
Ahora bien, digo, si nos fijamos en la organización administrativa municipal ejecutiva del 
ayuntamiento, en el apartado de Hacienda, lo que es Gobierno Interior y demás historias, tiene 
en el apartado 4, en el 4.D.1 y en el 4.D.2 dice perfectamente léanse usted todos los cometidos 
que son en cualidad, calidad y atención ciudadana. Léaselo y es exactamente lo que hace la 
Defensora de la Ciudadanía. Pero con la diferencia que ni tiene ni los medios ni tiene la posición 
que tiene la Defensora de la Ciudadanía. Ahora voy a pregunta esto: ¿Cuántos ayuntamientos, 
capitales de provincia, tienen Defensora de Ciudadanía? La mayoría no. Pregunto: ¿Qué 
consigue la Defensora de la Ciudadanía aquí en este Pleno que no podamos hacer nosotros? 
Nada. Aquí es donde estamos los elegidos defendiendo al ciudadano y sus derechos. Ella hace 
informes, informes e informes. Y digo, tiene una situación privilegiada que no tenemos ni 
nosotros. Porque está la primera para que le den la información más de 200 funcionarios del 
Ayuntamiento. Creo que no es bueno hacer esfuerzos redundantes. Creo que no es bueno gastar 
en un sector y en otro que hacen lo mismo. Pero es que además al sector del propio equipo de 
gobierno, tiene muchísimas más limitaciones y falta de medios que los que le dan a la Defensora 
de la Ciudadanía. Por esto hemos dicho que hay que hacer una adaptación y agradezco que la 
hagan. Muchas gracias.” 
 
Sra. Kika Coll Borràs (MÉS): 
 
“No xerram el mateix idioma. Perquè hi ha aquí qualcú que no entén realment quin és la feina i 
la tasca que fa la Defensora i l’Oficina. Justament s’han de retallar dins aquest ajuntament 
aquella entitat que defensa els drets dels ciutadans i les ciutadanes. Hem d’ampliar busos, hem 
d’ampliar serveis a la ciutadania i justament aquest, que és un dels pocs canals que té el ciutadà 
per poder-se defensar és el que primer s’intenta retallar. Jo crec que a lo millor lo que hauríem 
de fer també és revisar l’ortografia i la gramàtica i la redacció de l’acord. Perquè sabeu que dona 
peu a molta confusió. Jo simplement m’agradaria que el Sr. Batle explicàs els 4 punts que 
noltros li reclamam i, en vista d’aquesta confusió en aquest acord, en aquest punt 7 dels acords 
programàtics, també nos demanam si encara podem tenir esperances en que els altres acords del 
pacte programàtic siguin tan poc fermes.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Aquests dies i avui lo que hem observat aquí és un exercici de cinisme 
absolut. No me venguin com una qüestió d’eficiència política, d’eficiència tècnica, una qüestió 
que és absolutament política. És il· legal, per això han hagut de cercar un frau de llei i cessar 
l’adjunt, és una ingerència en una institució que ha de ser independent i mutila la capacitat que 
té la ciutadania de controlar lo que fa l’equip de govern. Com l’equip de govern aplica les seves 
polítiques. Per això no volen que la ciutadania tengui veu en aquest ajuntament. És una retallada 
d’un dret ciutadà. I Sr. Batle, ha quedat vostè desacreditat. Ha quedat desacreditat amb el pacte 
de Vox. I el Sr. Fulgencio Coll ha rematat la jugada. Vostè va dir que defensava la Defensora de 
la Ciutadania i la participació de ciutadans en que se fa a l’Ajuntament. Però ha hagut de 
claudicar. Li ha dit en el principi del Plenari el Sr. Coll: Es lo que hay. El va cridar i li va dir: es 
lo que hay. I vostè va oferir el cap de l’Adjunt de la Defensora de la Ciutadania. I això és lo que 
va passar amb aquesta història, perquè lo que se dedica aquest equip de govern és donar 
compliment a les obsessions de Vox: la Defensora de la Ciutadania, la llengua, l’opció del 
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català, que només se xerri castellà a les institucions. Una altra obsessió de Vox: Sa Feixina. Per 
això vàrem fer l’acte simbòlic de renunciar a l’esbucament. La diversitat sexual. El feminisme. 
Aquestes obsessions a les que se dedica l’equip de govern en comptes d’atendre les necessitats 
de la ciutadania. I així tenim l’EMT i així tenim que perdem fons europeus, perquè cada vegada 
estem perdent més finançament europeu i més finançament estatal. Així tenim aquest 
ajuntament. Que justifica la seva ineficàcia contant mentides a la ciutadania i contant mentides 
sobre l’anterior equip de govern. Per això els hi demanam que rectifiquin, que recuperin la 
dignitat. Que l’Ajuntament de Palma recuperi la dignitat i tengui un Batle que sigui creïble. 
Moltíssimes gràcies.” 
 
Sra. Belén Soto Mateu (PP): 
 
“Moltíssimes gràcies Sr. Batle. En primer lugar me sorprende Sra. Coll la nula confianza que 
tiene usted con los funcionarios de esta casa. Como hemos podido ver y sobre todo en la 
propuesta que dice Més, que lo voy a leer textualmente, que posa: Des de Més per Palma i 
després del que hem exposat pensam d’anomenar un funcionari de lliure designació que ocupi el 
lloc i faci les funcions que dur a terme la Defensora no és possible. D’una banda perquè aquest 
acord perd el respecte a la pròpia figura que aquesta representa. I d’una altra banda perquè 
aquest funcionari o funcionària no seria mai independent, ja que sempre estaria sota el paraigües 
d’un Regidor o una Regidora. Per tant, es perdria aquesta neutralitat de l’actual òrgan i del 
càrrec. Pero curiosamente, la elección del Director Adjunto de la Defensora de la Ciudadanía se 
llevó a cabo en 2017, atentos, a través de un acuerdo de Junta de Gobierno. Nombrando a un 
funcionario de esa Oficina. Claro, hombre, eso es independencia. Disculpen, estoy hablando yo, 
respeto. Ahora en cambio, ustedes aseguran defender la independencia de este cargo. ¿De 
verdad les parece una postura congruente? O sea, a nuestro grupo no desde luego. Y por 
supuesto no ponemos en duda la profesionalidad de la persona que está desempeñando esta 
función. Ni tampoco el buen trabajo que ha desarrollado a lo largo de todos estos años. Nuestra 
crítica es hacia el procedimiento que hace 2 legislaturas aplicó el equipo de gobierno de 
izquierdas. Esa misma izquierda que ahora se rasga las vestiduras. Ojo. Sí, sí, sí, Sra. Pastor por 
favor, estoy hablando yo. Un poco de educación. Y otra cosa, es cierto que el PP. Sí, y es cierto 
y lo voy a decir. No os preocupéis. Es cierto que el PP votó a favor del acuerdo de Junta de 
Gobierno. Lo apoyamos porque nosotros no creemos en el bloqueo de las instituciones ni de los 
organismos si no en la operatividad y su eficacia. Sí señor, Sra. Pastor, no como ustedes que 
cuando se les dice la verdad se ponen coloraos. Y esta sigue siendo nuestra postura. Por favor, 
déjenme acabar. Queremos una Oficina del Defensor o Defensora de la Ciudadanía que se vea 
libre de duplicidades y que pueda seguir prestando el mejor servicio a los vecinos y vecinas de 
Palma. Y por favor, dejen de confundir a la ciudadanía. Gracias.” 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió de Suggeriments i 
Reclamacions per 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 3 vots en 
contra (PP).  
 
Es proposa: 
 
1-El Ple de l’Ajuntament de Palma dona suport a la figura de la Defensora i a la seva 
tasca en defensa de la ciutadania. 
 
2-L’Ajuntament de Palma es compromet a seguir mantenint l‘Oficina de la Defensora 
de forma independent, tal com regula la Llei de Capitalitat, i a seguir dotant-la de 
recursos per al desenvolupament de la seva tasca. 
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3-El Ple de l’Ajuntament de Palma rebutja qualsevol actuació que pugui suposar un 
retrocés en els drets de la ciutadania. 
 
Aprovat els punts 1 i 2 per 23 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup 
Mixt) i 6 vots en contra (VOX PALMA). Aprovat per unanimitat  el punt 3. 
 
96. Grup PSIB-PSOE relativa a la Oficina de la Defensora de la Ciutadania 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió de Suggeriments i 
Reclamacions per 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 3 vots en 
contra (PP).  
 
Es proposa: 
 
1. El Pleno Municipal rechaza el punto 7, del reciente acuerdo programático firmado 
entre el Partido Popular y Vox. 
 
2. El Pleno Municipal insta al gobierno municipal, a retomar los cauces que marca el 
Estatut d’Autonomia de les Illes Balears, La Ley de Capitalidad de Palma y el 
Reglamento Orgánico de Derechos de la Ciudadanía, en todo lo relacionado con la 
elección del defensor/a de ciudadanía y su independencia en el ejercicio de sus 
funciones. 
 
3- El Pleno Municipal insta al gobierno municipal, a reconocer y ratificar públicamente, 
la figura del defensor/a de la ciudadanía de Palma, como apuesta firme y el compromiso 
con los derechos y libertades de la ciudadanía de Palma. 
 
4. El Pleno del Ayuntamiento de Palma acuerda rechazar la decisión del Gobierno 
Municipal de cesar al Director General Adjunto a la Oficina de la Defensora de la 
Ciudadanía de Palma e insta al equipo de gobierno a restaurar dicho nombramiento. 
 
5. El Pleno del Ayuntamiento de Palma acuerda rechazar la laminación de los recursos 
de la Oficina de la Defensora de la Ciudadanía iniciada por el Gobierno Municipal, y 
acuerda garantizar su pleno funcionamiento. 
 
Aprovat el punt 3 per 23 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 6 
vots en contra (VOX PALMA). No aprovats els punts 1, 2, 4 i 5 per 17 vots en contra 
(PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) amb 
l’esmena addició incorporada a la proposta (punts 4 i 5). 
 
103. Grup VOX relativa a garantir les freqüències de les línies de l'EMT 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Como ya he expresado nuestra posición con relación a las líneas de la 
EMT y la EMT pues podría repetir lo mismo. Es decir, que han tenido 4 años con unos 
magníficos presupuestos. Han tenido tiempo para poder hacer las cosas bien. Y al final han 
entregado al equipo de gobierno actual una condición de la Empresa Municipal de Transportes 
que es realmente eficiente. Aquí viene relatada. No solamente desde el punto de vista de 
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infraestructuras, desde el punto de vista de aparcamientos, desde el punto de vista de falta de 
iluminación, desde el punto de los lavados de los autobuses que es deficiente, desde el punto de 
vista del fracaso absoluto de los autobuses de hidrógeno que están aparcados y además la carga 
de combustible cuesta 5 veces más, por lo menos, que la de gas natural. Y con problemas 
técnicos, aparte de haber pagado una barbaridad por estos 5 autobuses que están aparcados. O 
los eléctricos que se han comprado con fondos pero resulta que no tienen la autonomía y tienen 
que darle líneas más cortas para que pueda funcionar. O ese problema serio que tiene la empresa 
de tener a sus conductores estresados y con número de bajas importantes entre otras cosas 
porque de repente les cambian la línea. En vez de hacer esta línea pasan directamente otra línea. 
O los fines de semana donde hay bajas. Y luego lo más importante, usted ha dicho que hemos 
conseguido 175 autobuses nuevos. Pues no sé, el panorama es que con tanto autobús nuevo hay 
más del 25% de autobuses que no están funcionando. Según los conductores debería haber por 
lo menos más de 200 autobuses operativos funcionando. Lo cual quiere decir que debería haber 
más de 200 o 250 autobuses en condiciones. Bien, dentro de esta situación de la que usted ha 
sido tan exigente, 100 días, cuando ustedes han tenido 4 años para hacer las cosas bien con 
fondos europeos y con apoyos absolutos. Entonces, lógicamente no acabo de entender su 
posición que a los 100 días digan lo que dice cuando lo que usted ha entregado. Mire usted, me 
ha costado un montón de proposiciones, cambios de líneas, incluso de que limpiaran, que al 
final lo hicieron, muchas gracias, donde aparcaban todos los conductores fuera de la EMT, que 
al menos fuera un sitio un poco menos peligroso. Lo hicieron al final. Esta proposición va en el 
sentido de que hacen falta autobuses. Y si hacen falta autobuses hay que buscar una solución 
para conseguirlos y una financiación. No con fondos europeos, posiblemente porque ya estarán 
terminados o no se pueden utilizar. Entonces, he admitido y agradezco la transaccional que me 
ha pasado el equipo de gobierno, en el sentido de que nuestra proposición para resolver este 
gravísimo problema que es, aparte de que el personal pueda trabajar en condiciones y no tenga 
que hacer huelgas, es de que haya autobuses operativos. A parte de arreglar los talleres, arreglar 
los aparcamientos, arreglar la iluminación, arreglar la zona donde los conductores tienen que 
hacer intercambios. Pues la transacción que me ha pasado y que agradezco y que por aquí ha 
circulado, dice: “El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a estudiar si 
sería factible la opción de realizar un leasing.” Un leasing bien hecho, que hay que hacerlo bien. 
Que hay otros que no se hacen bien. Bien sea en telecomunicaciones o en otros materiales. 
“Leasing para la adquisición de autobuses de gas”. ¿Por qué de gas? Porque son los más viables. 
Son los de mejor mantenimiento, son los de menor mantenimiento, son los que dan menos 
problemas. “Para renovar parte de la flota y de esta manera tener garantizadas esas frecuencias”, 
que nosotros y todos ustedes pedimos. Muchas gracias.” 
 
Sr. Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. jo crec Sr. Coll que amb aquesta moció el que demostra és que encara 
no ha canviat el xip. Se pensa que noltros som el govern i que vostès segueixen sent l’oposició. 
Perquè jo li vull recordar que vostè ha subscrit un pacte amb aquest equip de govern. I que per 
tant les propostes que facin, no les faci a l’oposició. Les faci a l’equip de govern. I arribin a 
acords amb l’equip de govern que és el seu soci. Jo ja entenc que fagin aquestes transaccions de 
estudiar la posibilidad de tal. Se’n donen compte que s’estan enrient de vostès? S’estan enrient 
de vostès amb aquesta transacció. Lo estudiaran la posibilidad. Y no, no, no habrá posibilidad 
porque lo van a estudiar y van a decirle que no, pero de momento passa tu, passa tu, passa tu. I 
això és enganar a la gent. Això és enganar a la gent. Una ocurrència més de les moltes que avui 
escoltarem aquí amb la que, pues miri, el soci de govern no li dona bolla. M’entén Sr. Coll? 
Miri, la formula del leasing no és una fórmula usada a nivell de moltes EMTs d’Espanya. Per 
què? Perquè esteim en una situació a on els governs municipals han optat a fons europeus. Per 
cert, 13 milions d’euros de fons europeus que aquest govern havia demanat, ha renunciat l’equip 
de govern. Per tant, hi havia aquí 13 milions d’euros, hi havia 21 busos nous de zero emissions. 
Vostès que volien electrificar la xarxa de l’EMT ho haguessin pogut fer. Amb 28 busos de 18 
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metres. Però han renunciat. En aquests fons europeus han renunciat. Què és el que passa? Que 
moltes ciutats no renuncien perquè saben perfectament en quina situació estan. Que han de 
renovar la flota, que han de continuar apostant per vehicles de zero emissions. I és el que està 
passant, que moltes de les fàbriques van amb una altra demanda de producció per vendre. 
Perquè la fórmula del leasing ja pràcticament no se fa. I per què no se fa? Perquè surt cara. Jo 
vull recordar que a l’any 2000 aquest ajuntament va fer un leasing amb Mercedes Benz, que 
vàrem haver de pagar per 3 el preu de cada un dels cotxos, que encara passegen per ciutat, de 
dièsel que va comprar el govern del Partit Popular. Jo els hi vull dir que sobre l’experiència, 
experiments els facin amb gasosa a ca seva. Gràcies.” 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre aquesta proposició a la Comissió d’Urbanisme i 
Medi Ambient per 4 vots en contra (PSIB-PSOE,MÉS per Palma i Grup Mixt), 2 vots a 
favor (VOX PALMA) i 3 abstencions (PP). 
 
Es proposa la següent transaccional: 
 
“El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a estudiar si sería 
factible la opción de realizar un leasing para la adquisición de autobuses de gas para 
renovar parte de la flota y de esta manera tener garantizadas las frecuencias de la líneas 
de la EMT”.  
 
Aprovat la transaccional per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
100. Grup Mixt relativa a la gratuïtat del transport públic 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Moltes gràcies. Enguany gràcies al govern de coalició progressista moure’s per Palma és 
gratuït. La mobilitat gratuïta és ja un dret conquistat a Palma, com ho va ser al seu moment 
l’educació i la sanitat, que ja gairebé ningú qüestiona que haguin de ser gratuïts. És una qüestió 
de justícia social i medi ambiental. Per això també ha de continuar sent gratuïta perquè sempre, 
igual que el copagament sanitari, pagar per gaudir d’un dret que hauria de ser universal, és 
incomprensible. És probable que molta gent no s’hagi assabentat que la setmana passada va ser 
la Setmana Europea de la Mobilitat. Seria comprensible que la ciutadania se li hagués passat per 
alt, principalment perquè l’equip de govern ha decidit que no s’ha de tallar cap carrer per 
prestar-li un dia als vianants. I com a colofó, per a continuar demostrant el seu compromís amb 
la mobilitat sostenible, decideixen vostès retallar les freqüències de l’EMT. Mentre a la resta 
d’Europa i a les ciutats modernes, s’aposta fermament per la mobilitat sostenible, com a pilar 
fonamental dels entorns urbans a la seva lluita per adaptar-se als nous reptes mediambientals i 
socials. Mentre la resta avança cap a models de ciutat i mobilitat amb el transport públic, amb el 
...i el vianant com a prioritat, s’amplia el consens de restringir els vehicles privats a tota Europa, 
aquest equip de govern del PP tracta de retornar-nos a la Palma gris i irrespirable i sense espai 
per caminar. La gratuïtat del transport públic és una mesura de redistribució de la riquesa, 
perquè beneficia sobre tot als estudiants, als joves, a les dones treballadores, als migrants, és a 
dir a les capes més precàries de la societat. I a la nostra ciutat ha estat un èxit, 45% més 
d’usuaris fins a juny. Més de 20 milions de persones beneficiades. I només al gener uns 123% 
d’altes de targeta ciutadana. Només fa falta sortir al carrer a preguntar. I nosaltres ho vam fer i 
la mesura és un èxit. La gent està encantada. Des d’Unides Podem volem que Palma sigui una 
ciutat moderna, adaptada als reptes que hem d’afrontar, una ciutat amb futur que pensi i cuidi 
als seus veïns i veïnes. I mantenir el transport públic gratuït és imprescindible per a tot això. No 
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és un cost inassumible. Hi ha possibilitats de buscar finançament estatal o europeu o inclús 
autonòmic. Facin lo possible. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Antonio Deudero Mayans (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Con permiso, por anticipar el voto en contra del Grupo Municipal 
Popular, como ya saben de la comisión informativa. Especificamos una serie de cuestiones que 
entendemos que hacen que la iniciativa no pueda ser votada a favor. Una primera cuestión que 
es de tipo jurídico administrativo, es la de establecer un documento el hecho de que se afirme 
que cualquier tipo de lo que denominan ustedes gratuidad sea a perpetuidad. En derecho 
administrativo no cabe figuras de servicios públicos a perpetuidad. Eso se rechaza de plano. Por 
otro lado, indicar que no es el concepto de gratuidad correcto. Realmente es una bonificación al 
100%. Bonificación que viene a través de una subvención. A consecuencia también entendemos 
que este tipo de cuestiones que son importantes, cuando se plasman por escrito no están 
reflejadas correctamente. Y esa gratuidad que ustedes indican es una gratuidad que viene con 
una contraprestación económica muy importante. Saben ustedes que el coste mínimo anual de 
tener este servicio es de en torno a 20 millones de euros y que además la Regidoría de 
Movilidad del Ayuntamiento trasfiere de forma directa a la Empresa Municipal de Transportes, 
otros 23 millones de euros anuales porque es un servicio deficitario. Desde el Grupo Municipal 
se defiende una bonificación para aquellos que realmente lo interese, que lo necesiten. No 
universal. En consecuencia confirmamos el voto en contra. Gracias.” 
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“Moltes gràcies. Noltros, evidentment, donarem suport a aquesta proposta perquè creim en 
l’esperit d’aquesta proposta. El que passa és que per noltros és molt important que també vagi 
condicionat al punt 2, que és el finançament extern. Creim que l’Estat té un deute històric amb 
Palma de finançament i també el té en temes de mobilitat. Perquè l’Estat s’ha estat implicant en 
altres ciutats espanyoles amb matèria de mobilitat a finançar mobilitat altres ciutats com deia, 
però en el cas de Palma fins ara això no havia arribat. Per tant creim que és  important que 
segueixi aquest compromís per part de l’Estat. D’altra banda, és vera que el Regidor nos està 
parlant de temes de tecnicismes, però jo li voldria dir que el transport públic o tots els serveis 
públic, evidentment, tenen un cost. Però el que estam debatent no és el cost en sí del servei 
públic per a les arques municipals. Si no que aquest servei públic s’eximeix d’aquest cost a la 
ciutadania a l’hora de fer-ne ús. Simplement això. Gràcies.” 
 
Sr. Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Tenen la oportunitat amb aquesta moció que ha presentat el Grup d’Unides 
Podem de demanar disculpes. De demanar disculpes el Batle Martínez, que va acusar en aquest 
partit de fer i d’enganar a la ciutadania amb uns doblers que havien d’arribar de Madrid, que no 
havien arribat. I els ha ingressat ja la Comunitat Autònoma de les Illes Balears. 43 milions 
d’euros. Varen utilitzar els recursos públic d’aquest ajuntament per fer campanya electoral del 
seu partit. I avui, Sr. Martínez, té la possibilitat. I jo li convit com a Partit Socialista, a que 
demani disculpis a tothom. A tothom, a qui nos veuen, a qui està aquí avui presencialment. 
Demani disculpes per haver enganat a la ciutadania. Perquè va acusar al Partit Socialista 
d’enganar amb uns doblers que no havien arribat. I han arribat. I jo esper, i aquest partit espera, 
que amb la mateixa vehemència que varen criticar l’arribada dels 43 milions d’euros del Govern 
d’Espanya, ho facin ara reclamant al Govern de les Illes Balears que els acaba d’ingressar. 20 
milions són per l’EMT. Reclamin a la Consellera Vidal aquests 20 milions per fer efectiva la 
gratuïtat dels transport públic de l’EMT de Palma. I ho reclamin no per enguany també, ho 
reclamin també pels següents anys. I li demanin a la Consellera Vidal que passi i que passi els 
20 milions d’euros cada any. Noltros hi esteim d’acord en fer efectiva la gratuïtat més enllà del 
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2023. Perquè ha tengut un efecte positiu damunt la ciutadania de Palma. Perquè des del mes de 
gener fins el mes de juny, Palma ha estat la ciutat que més ha crescut en nombre de passatge en 
transport públic, percentualment. Ha arribat el juliol. Han arribat les retallades i Palma ja no és 
la capital que més creix en nombre de passatge. Dades de l’IME. Per tant, dades irrefutables. 
Noltros esperam que amb aquesta moció que avui presenta Vox s’animin a seguir reclamant 
aquesta gratuïtat i la facin efectiva, especialment, quan avui hem conegut que la inflació s’ha 
incrementat amb un 3,5% i que una de les qüestions que més s’ha incrementat és el preu dels 
carburants. La gratuïtat va néixer per una decisió del Govern d’Espanya de fer alternativa a l’ús 
del vehicle en un moment de situació econòmica delicada. En un moment d’increment notable 
dels preus del carburant. En les seves mans està ara fer possible aquesta gratuïtat més enllà 
d’enguany. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Sr. Dalmau. Quan vaig fer les al·legacions jo no estava en campanya electoral i aquells 
doblers no havia arribat a la Comunitat Autònoma. Lo que sí era campanya electoral era els 185 
milions que el seu President nacional va dir que arribarien amb una setmana aquí pel  tramvia. I 
encara, crec que deu fer 12 setmanes i encara els esteim esperant.” 
 
Sr. Antonio Deudero Mayans (PP): 
 
“Muchas gracias Alcalde. Por cerrar un poco el argumentario. Sr. Dalmau, póngase como 
quiera. Yo le insisto un poco en el homenaje que se va a hacer de ponerle un nombre a una calle 
al Sr. Felix Pons. Y yo insistiría en pedir que, efectivamente, se puedan mantener un poco más 
elevados los debates políticos. El dinero, Sr. Dalmau, si usted tiene noticia fehaciente de que ha 
llegado al Govern, será fecha reciente. Siguiendo las indicaciones del Alcalde, yo 
personalmente tuve reunión con la Consellera del Govern y con la Directora General de 
Transportes hace escasamente una semana. El dinero no había llegado. Decir que cuando usted 
hace afirmaciones de que el Alcalde miente, el que está mintiendo es usted, de forma flagrante y 
además con un criterio poco prudente, por decirlo de alguna manera. Porque cuando el Sr. 
alcalde hizo esas afirmaciones el dinero no estaba. Pero es que además, aún hoy, el Alcalde 
sigue teniendo toda la razón porque el dinero no está en el Ayuntamiento y no ha llegado a la 
EMT, a pesar de que la semana pasada insistimos en que cuando tuvieran el dinero por aquí 
llegara. Entonces, no extienda como una goma que acaba rompiendo y dándose uno a sí mismo 
en la cara los argumentos para llegar al absurdo. Yo se lo pediría. Creo que le mejorará usted 
también su acción política. El tema de la bonificación entendemos y confirmamos que es una 
bonificación y no una gratuidad. Y que las personas que así lo necesitan puedan mantenerla. Eso 
es la posición que defiende este equipo de gobierno. E intenten diferenciar gratuidad, 
subvenciones, que son finalistas. Estos conceptos aunque parezcan un absurdo son muy 
importantes a la hora de hacer las propuestas y defender las posiciones a nivel político. No 
podemos obviar la realidad jurídica de las cosas. Muchas gracias.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Simplemente por contestar al equipo de gobierno. Lamento mucho los argumentos que se han 
dado aquí porque si fueran unos argumentos reales ustedes habrían presentado una enmienda y 
podríamos haber llegado a un acuerdo. Si los argumentos no son ni políticos, lo que ustedes han 
presentado hoy aquí. ¿Quiénes son las personas que lo necesitan? Es la primera pregunta que me 
surge cuando les oigo intervenir sobre esta cuestión. Yo creo que deberían ser todas. Yo creo 
que esto ya es un derecho conquistado y que este gobierno debería defender que se mantenga y 
que digamos se busque la financiación en el Estado. Que creo que 43 millones podría 
conseguirlos perfectamente el gobierno autonómico solo con el Impuesto a los bienes de lujos. 
Es decir, que su gobierno, el gobierno de Marga Prohens, si tuvieran ustedes la voluntad política 
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para mantener el transporte público, lo podrían hacer. Pero es que además también podrían 
pedírselo al Estado. Y volver a decir que por favor se mantenga por la cuestión de la insularidad 
y por la situación en la que nos encontramos, que esto se mantenga. ¿No quieren hacerlo? 
explíquenle a la ciudadanía por qué van a empezar a volver a pagar por subirse a un autobús. 
Porque a la ciudadanía le da igual si se llama bonificación o se llama gratuidad. Lo que sabe es 
que cuando sube encima de un autobús paga o no paga. Y ahora mismo la gente no paga. Por 
qué quieren volver atrás.” 
 
Es fa votació separada a la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient: 
Punt 1: s'ha dictaminat desfavorablement sobre aquest punt per 5 vots en contra (PP i 
VOX PALMA), 2 vots a favor (MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 abstencions (PSIB-
PSOE). 
Punt 2: s'ha dictaminat desfavorablement sobre aquest punt per 5 vots en contra (PP i 
VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
Es proposa: 
 
1. El manteniment de la gratuïtat del servei d'autobusos de l'EMT per a les i els 
palmesans a perpetuïtat. 
 
2. La recerca de finançament per al manteniment de la gratuïtat del transport públic a 
Palma a través de la col·laboració amb el Govern dels Illes Balears, el Govern 
d’Espanya i la Unió Europea. 
 
No aprovat  el punt 1 per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA), 4 vots a favor (MÉS 
per Palma i Grup Mixt) i 8 abstencions (PSIB-PSOE); el punt 2 per 17 vots en contra 
(PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
89. Grup PSIB-PSOE relativa a la millora de serveis públics a la zona del Passeig 
Marítim 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“La propuesta la presenta el Grupo Municipal. Como hemos podido ver a raíz de la intervención 
de los vecinos de la asociación que se ha constituido en el Paseo Marítimo y después de unas 
reuniones también, atendiendo un poco a sus peticiones y necesidad de plasmarlas en un 
acuerdo de Pleno, pues hemos presentado esta moción. Como veis la moción tiene unos puntos 
bastante concretos que se trata de actuar y trabajar para la ciudadanía y para los vecinos del 
Paseo Marítimo. Básicamente no se está haciendo ningún alegato político ni ningún brindis al 
sol ni ninguna crítica que no sea constructivo. Y lo que se está diciendo al equipo de gobierno es 
que vote a favor de estos acuerdos y que se ponga a trabajar. Sobre todo en los temas que se han 
ido quejando y han venido denunciando estos vecinos aquí esta mañana. Estamos hablando de 
que se generan toda una serie de molestias por parte de las personas que transitan y que están 
también disfrutando del ocio en la zona del Paseo Marítimo. Por lo tanto, se pide también más 
presencia policial. Se pide también más control de las actividades, sobre todo trabajando 
conjuntamente con diferentes áreas. Como son Policías, Sanidad y Gobierno Interior, con el 
control de las ocupaciones de vía pública y sobre todo que las licencias estén como toca. Ahora 
hace poco por parte del Teniente de Alcalde salió anunciando que la zona de Son Magí, Santa 
Catalina, se cumplía con el 99%. ¿Era el 99? El 99% de las licencias y las actividades por parte 
de los restauradores. Bueno, pues creemos que si esa inspección se ha hecho en Santa Catalina 
también se tiene que trasladar esa inspección a otras zonas de Palma que sabemos que son zonas 
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de ocio, como es el Paseo Marítimo. Por lo tanto, lo único que pedimos es acción y 
coordinación de gobierno y sobre todo que se empiece a trabajar. Como sabéis también la 
ordenanza que se aprobó en el año 2019 recogía las zonas de especial interés. Y eso determina 
toda una serie de sanciones de mayor sanción económica por los incumplimientos, porque 
creemos que se tiene que revalidar esta declaración por parte del Paseo Marítimo, sobre todo 
porque funcionó mucho en el trabajo y la lucha contra el botellón. Que fue una de las 
actuaciones que más se hicieron durante esa legislatura también en la zona de Paseo Marítimo. 
Y el último punto queremos que este equipo de gobierno de PP y Vox, se comprometa con el 
proyecto del Paseo Marítimo, un proyecto que supone la inversión de más de 40 millones a esta 
ciudad de Palma por parte del gobierno central. Y que yo creo que se tienen que dejar de donde 
digo digo, digo Diego. Que si parquin que si no. Que si Autoridad Portuaria está de acuerdo, 
que si no. Porque estamos hablando de que es una obra importante de 2 años de duración si no 
hay ningún contratiempo, que todas las obras tienen contratiempo. Si además añadimos un 
modificado de proyecto que no tiene presupuesto, que no tenemos ni idea de cómo se va a hacer 
y todavía no sabemos si es posible técnicamente ejecutar esa modificación del proyecto. 
Estamos llevando a la deriva a estos vecinos durante mucho más tiempo en cuanto a las 
molestias de obra. Así que más trabajo, más coordinación y sobre todo más eficacia a la hora de 
responder como ayuntamiento a los problemas de los vecinos de Palma.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Muchas gracias Alcalde. Le contesto por lo último. En lo que se refiere al modificado, este 
equipo de gobierno no ha planteado en ningún momento ningún modificado del contenido de las 
obras. Lo que yo he defendido en mis manifestaciones públicas es que los proyectos que 
nosotros hemos puesto encima de la mesa, en todo caso, serían adiciones a un proyecto que ya 
existe. En ningún caso queremos perjudicar en forma de dilaciones que serían inasumibles para 
los servicios municipales, para los vecinos y para los comerciantes en una zona en la que se ha 
dejado pasar una oportunidad histórica en nuestra opinión. Así lo hemos manifestado de manera 
reiterada. Que pensamos que el Paseo Marítimo es y sigue siendo la puerta de entrada a la 
ciudad de Palma. Fíjese que le voy a contar una anécdota, yo hace algunas semanas mi hijo 
jugueteaba con el móvil y miraba este canal YouTube de videos. Cuando le cogí el teléfono 
diciendo dame el teléfono, tenía puesto, veía el vídeo de Nino Bravo de Libre que es del año 
1972, por si ustedes no lo han visto. El vídeo se gravó principalmente en la zona del Paseo 
Marítimo. En otras zonas de Baleares pero principalmente en la zona del Paseo Marítimo. Oiga, 
el Paseo Marítimo de 1972 es muy, muy, muy, muy parecido al que tenemos actualmente. 
Obviamente, este equipo de gobierno municipal consideraba que el Paseo Marítimo necesitaba 
un proyecto de muchísima más envergadura. No hay más que ver lo que ha gastado la empresa 
privada del Club de Mar en hacer un proyecto con capital privado para reformar aquellas 
instalaciones. Que prácticamente duplica lo que Autoridad Portuaria, que durante muchos años 
se ha estado lucrando de las concesiones y del objeto deportivo de un puerto de interés general, 
que dice que la Ley de puertos que principalmente tiene dos funciones: que es el tráfico de 
mercancías y el tráfico de pasajeros. Pues bien, Autoridad Portuaria lleva muchos años yéndole 
muy bien con los ingresos del Puerto de Palma. Nosotros creemos que era el momento de que 
manera institucional y simbólica Autoridad Portuaria devolviera a la ciudad un proyecto de 
envergadura, transformador o de arrastre que convirtiera esa zona fundamental de Palma en una 
oportunidad de futuro. Creemos que esa oportunidad se ha desperdiciado, creemos que además 
el cómo se ha realizado el proyecto, los acuerdos a los que se han llegado por parte de 
Autoridad Portuaria con el Ayuntamiento de Palma son, en primer lugar su negociación fue 
poco clara, en segundo lugar no se dio un debate público sobre qué tipo de Paseo Marítimo 
queríamos para el futuro todos los palmesanos. Pese a que no estoy discutiendo que sea 
perfectamente legal y que haya tenido un plazo de alegaciones tal y como establece la ley. 
Ahora bien, yo que tuve oportunidad de leer el proyecto. No sé si ustedes lo hicieron. Era un 
proyecto de más de 11.000 páginas, lleno de planos y disposiciones pues que un humilde 
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abogado de barrio tenía verdaderas dificultades. Imagínense ustedes los ciudadanos sin ningún 
tipo de formación al respecto, para entender lo que ahí se disponía entre una maraña que tenía 
que ver también con el cambio de usos y con mil disposiciones distintas al verdadero proyecto 
de transformación del Paseo Marítimo de Palma. Todas esas tesis que ha defendido este equipo 
de gobierno municipal encabezado por Jaime Martínez, cuando era candidato y que sigue 
manteniendo las mismas, nos llevan a en primer lugar disponerle al Grupo Socialista, que a 
diferencia de ellos, nosotros sí hemos constituido una comisión en el seno del Ayuntamiento 
que está coordinada con todos los Concejales para atender de manera específica las asociaciones 
de vecinos del Paseo Marítimo y de comerciantes. Bueno, se sorprende usted Sra. Pastor pero 
nadie del equipo de gobierno anterior que tanto celo muestran en el día de hoy, tuvo la dignidad 
durante los dos años anteriores, de ni siquiera atender a esta gente. En cuanto a las auditorías 
sobre las licencias y demás. Ya existen esas auditorías. Están en marcha en mi departamento 
están haciendo un barrido de licencias en el Paseo Marítimo y no lo dude usted, trabajaremos de 
manera conjunta y trabajamos con el Área del Sr. Busquets, con la de Salud y con de Gobierno 
Interior con lo respecta a las terrazas. La asociación de vecinos pese a su intervención, que tiene 
todo el derecho a hacer la crítica hoy, nos ha felicitado a nosotros tanto por el cambio en materia 
de limpieza como en cuanto a la seguridad en el Paseo Marítimo. Y bueno en definitiva, reitero 
nuestro sentido del voto, veo que votamos al punto 5 en contra. Y a los 4 primeros puntos, 1, 2, 
3 y 4, a favor por el sentido que le acabo de relatar. Muchas gracias Sr. Alcalde.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Muy brevemente. Vamos a votar a favor, porque pensamos que el Paseo Marítimo tal y como 
ha explicado la asociación de vecinos necesita especial atención y no la dejadez que se está 
viendo por parte de este nuevo consistorio los últimos meses. No entendemos muy bien qué han 
hecho en estos 100 primeros días para mejorar la seguridad y la limpieza del Paseo Marítimo. 
Se suponía que la limpieza y la seguridad eran sus prioridades. Y lo que estamos viendo es un 
reclamo de los vecinos y vecinas que todavía se encuentran desatendidos y por tanto vamos a 
votar a favor de esta moción.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Noltros també votarem a favor d’aquesta proposta, perquè evidentment esteim d’acord en tots 
aquests punts i en les millores constants que s’han de fer a la ciutat. i només un parell de 
comentaris. En relació al pla d’inspeccions d’activitats, el Partit Popular està visquent de rentes 
de la feina que vàrem iniciar noltros. Va ser quan jo era Regidora de Model de Ciutat que se va 
iniciar un pla d’inspeccions per les diferents barriades allà a on hi ha una densitat més gran 
d’activitats econòmiques i, especialment, d’activitats vinculades a l’oci, que generen una 
conflictivitat social i molèsties veïnals importants. Per tant, celebr que el Partit Popular 
mantengui aquesta línea d’inspeccions que vàrem iniciar noltros. I per lo que fa en el projecte 
del Passeig Marítim, també agrair que el Psoe defensi en primera persona aquesta projecte, ja 
que inicialment no el veia tan interessant, però aquests darrers anys sé que han tengut aquesta 
perspectiva de que era un projecte molt interessant que vàrem liderar des de Més per Palma. i 
vàrem ser noltros els que vàrem aconseguir 43 milions d’euros de finançament de l’Estat per 
aquest Passeig Marítim. El partit Popular ara diu que des dels anys 70 a ara el Passeig Marítim 
és pràcticament igual i que el Passeig Marítim se mereix un inversió més gran que aquests 43 
milions d’euros. L’estat actual és que el Partit Popular ha conseguit zero euros per a millorar el 
Passeig Marítim i noltros hem aconseguit per ara 43 milions. Per tant crec que la diferència és 
abismal de qui fa esforços per aconseguir finançament per a que hi hagi projectes de 
transformació i de millora dels barris i de l’espai públic, que som noltros, quan governam 
noltros. I quan el Partit Popular o viu de rentes o se nega a cercar aquest finançament extern per 
a millorar les nostres barriades.” 
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Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Sr. Batle, Sr. Alcalde. Veo esta proposición. Me encanta. La presencia policial en el Paseo 
Marítimo para evitar las situaciones incívicas. Limpieza en la zona, etcétera. Inspección de zona  
para comprobar las actividades. Fantástico. Zona de intervención especial que se haga. Es tan 
buena que parece que la ha hecho Vox. Pues muy bien hecha. Y el punto 5. O sea que estos 4 
puntos votaremos sí. Y en el número 5 votaremos no porque creo que en este planeamiento y en 
este concepto no se escuchó a todo el mundo y este proyecto, que es muy bonito, pero deja 
problemas que todavía aún se pueden resolver. Por falta de aparcamientos, por posibles atascos 
porque no sabremos cómo funcionará la puerta y un largo etcétera. Por tanto, enhorabuena por 
estos 4 primeros puntos. Y el quinto votaremos en contra. Muchas gracias.” 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Muy bien, pues nada, muchas gracias. Sobre todo me alegra que le haya gustado al Sr. Coll mi 
moción. Porque yo bueno, yo creo que es una moción objetivo como he dicho, que no tiene 
nada que ver con la ideología política si no con el trabajo y la capacidad de gestionar este 
ayuntamiento que tiene que tener este equipo de gobierno. Y que evidentemente este verano ha 
sido un verano complicado, supongo que acababan también de aterrizar y que han tenido que 
colocarse cada uno en su lugar. Y también descansar después de esa dura campaña electoral que 
vivimos y que al final ese trabajo desde una oposición y una política de tierra quemada y, 
bueno, se ha visto que este verano ha sido un verano quemado. Quemado sobre todo por parte 
de los Concejales de gobierno en el que no ha habido mucha efectividad en tanto a lo que 
prometían en campaña electoral. Decir que existe una mesa, Sr. Fidalgo. La mesa por la 
convivencia. Donde se tratan estos temas con la Federación de Vecinos y las entidades que 
tienen problemas en sus zonas de sobre todo conciliación de sueño y de ruido. Entonces, cuando 
me dice que sale una comisión de Concejales para tratar los problemas de los vecinos del Paseo 
Marítimo, yo me pregunto que si es la Junta de Gobierno. No lo sé. Puede ser, ¿no? No, es otra 
comisión. No es la Junta de Gobierno, es una comisión de coordinación solo de Concejales. Ah. 
Con los vecinos también. ¿Y por qué no lo mete en la mesa de convivencia que ya existe e 
invitan a la Federación de Vecinos a participar? Esa mesa de la convivencia se puso en marcha 
en la anterior legislatura, solo y prácticamente, para tratar los temas de ruido y de actividades y 
los problemas que estaban sucediendo o las quejas que tenían los vecinos en las zonas de ocio 
en la ciudad de Palma. ¿Qué problema hay en volver a convocar esa comisión y añadir esos 
vecinos del Paseo Marítimo recién constituidos y que también tienen los mismos problemas que 
otros vecinos de la ciudad? No lo sé. O hacemos una comisión por barrios, por partes. ¿Cómo se 
va a hacer? O si nos gusta más esta asociación de vecinos la trataremos con más Concejales o 
con menos. No lo sé. Lo digo porque ya hay una base establecida de consenso, de diálogo y de 
trabajo y de participación y transparencia que es la mesa por la convivencia que está en este 
Ayuntamiento de Palma. Decir que bueno, yo quería no desviarme un poco de la atención de la 
moción pero visto un poco la intervención del Sr. Fidalgo que ha sido más tranquila de la que 
me esperaba, decir que cuando se habla de pérdidas de oportunidades de esta ciudad se habla de 
Partido Popular. Estamos hablando que en 100 días de mentiras, de 100 días de gobierno, hemos 
perdido ya 185 millones del tranvía, 13 de fondos europeos para la compra de autobuses, 26 
millones de euros de remanente que no se han ejecutado que van a ir a pagar a deuda a los 
bancos. Y así suma y sigue. Yo no quiero pensarme después de 300 días lo que va a pasar en 
este ayuntamiento.  Por lo pronto, el resumen ha sido pérdida de oportunidades, pérdida de 
dinero, el peor verano en materia de seguridad ciudadana que se ha vivido en esta ciudad desde 
hace casi 10 años. O sea que imagínense, ni los dos últimos años de Mateo Isern fueron tan 
malos como estos primeros 3 meses de gobierno. El peor verano en movilidad. Mantenimiento, 
paralización absoluta. El plan de choque de limpieza que como sabéis yo tengo un poco de 
debilidad por el Concejal que lleva EMAYA, decir que bueno, me preocupa que solo se pasen 2 
veces al año por los barrios de Palma. Creo que eso según vuestra nota de prensa y según 
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vuestras comunicaciones: dos veces al año por barrio. 86 barrios tienen Palma. Y van a pasar 
dos veces al año a limpiar por cada barrio. Pues decir que allí está la pérdida de oportunidades 
de los ciudadanos de Palma. En que haya entrado a gobernar un equipo de gobierno formado 
por el Partido Popular, PP y Vox Palma. Gracias.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Sra. Pastor, pues si la comisión aquella de participación que tenían ustedes con la gente del 
Paseo Marítimo no debía funcionar muy bien. A la vista de los resultados. En fin, se lo digo 
porque le parecerá a usted bien o mal pero nosotros ahora atendemos de manera personalizada a 
los vecinos que viven en el Paseo Marítimo y comerciantes, porque parece que hay negocios en 
el Paseo Marítimo de junio a septiembre del año 2023. En fin, todos hemos ido, probablemente, 
los que estamos aquí sentados por la noche y sobre todo los que tenemos una edad pareja, a 
tomar algo en el Paseo Marítimo. De hecho yo ya no voy pero he ido mucho. Entonces, oiga, no 
me digan ustedes que el Paseo Marítimo tienen negocios y comerciantes hace 3 meses. Que los 
tiene de antes. Que por cierto, lo están pasando francamente mal. Está muy bien que se acuerden 
también de ellos. En fin, no voy a alargarme mucho más en la cuestión. Me remito a mis 
argumentos, que por otra parte no son nuevos. Y seguiremos trabajando para que por fin el 
Paseo Marítimo de Palma sea una realidad mejorada, que es la ambición y la querencia de este 
equipo de gobierno. Muchas gracias.” 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punts 1, 2, 3 i 4: s'ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per unanimitat 
Punt 5: s'ha dictaminat desfavorablement sobre aquests punts per 5 vots en contra (PP i 
VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que se garantice la 
presencia policial en el Paseo Marítimo para evitar las situaciones incívicas, vandálicas 
que generan molestias a los vecinos y que a medida que va avanzando la noche se 
convierten en peleas, robos y agresiones  que se han visto intensificadas en los últimos 
dos meses. 
 
2. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que intensifique la 
limpieza de la zona, que se aumente la frecuencia del vaciado de papeleras y que se 
garantice las fincas que tienen entrada por el Paseo Marítimo no tengan que sufrir que 
los soportales de sus fincas estén invadidos constantemente por malos olores y basura 
acumulada porque los servicios municipales no proceden a la limpieza de estas zonas 
privativas de uso público. 
 
3. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que se ponga en 
marcha un Plan de inspección en la zona para comprobar que las actividades cumplen 
con los horarios, licencias y ocupación de la vía pública; que suponga la acción conjunta 
y planificada del servicio de Actividades, Policía Local, Sanidad y Gobierno Interior; 
que derive en la denuncia y contención de los incumplimientos por parte de las 
actividades de todo tipo, además del control y vigilancia de la vía pública evitando la 
práctica prohibida del botellón. 
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4. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que mantenga la 
declaración de Zona de Intervención Especial (ZEIT) en el Paseo Marítimo, y que se 
actúe según exige esta declaración por parte de los servicios municipales.  
 
5. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que muestre 
públicamente su compromiso con la inversión y el proyecto del Paseo Marítimo que el 
Gobierno de España junto al anterior equipo de gobierno municipal, pusieron en marcha 
que supone una mejora sustancial y necesaria de la zona. 
 
Aprovat els punts 1, 2, 3 i 4 per unanimitat. No aprovat el punt 5 per 17 vots en contra 
(PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
97. Grup VOX relativa a les obres de remodelació del Passeig Marítim 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Entiendo Sr. Alcalde que estemos ya un poco cansados del Paseo Marítimo, pero yo creo que 
es muy importante. Hemos escuchado a una presentación de vecinas, María Rosa Forteza, hacer 
una declaración clarísima de lo que están viviendo y lo que les queda todavía por vivir: 
limpieza, seguridad, etcétera. Yo también he hecho los deberes igual que los demás y he ido con 
los vecinos y hemos recibido una serie de puntos que están en esta exposición de motivos. 
Revisión y auditoría de las licencias concedidas a los bares comerciales de actividades, porque 
realmente estamos viendo que no están cumpliendo la normativa, como María Rosa nos ha 
dicho muy bien. Análisis de los puntos de mejora de obras que permita cumplir plazos, evitar 
mayores costes, indemnizaciones, etcétera, etcétera. Esto es simplemente procurar que se haga 
la mejor gestión. No se está haciendo bien. No se está haciendo por tramos. Se está prolongando 
demasiado y repercute muy negativamente en los vecinos por falta de aparcamientos, etcétera, 
etcétera. Revisión del convenio con la Autoridad Portuaria, creando una plataforma útil de las 
dos administraciones en materia de seguridad, limpieza y normativas como terrazas, amarres y 
demás. Porque hay parte de la Autoridad Portuaria incluida la Policía y parte del Ayuntamiento 
y si no hay buena coordinación, que a veces no la ha habido, no anam bé. Plan integral de 
normativa para los elementos comunes como cartelería, señaléctica, etcétera, etcétera, como se 
hizo con el Pla Mirall. Aprovechemos esta oportunidad per fer les coses lo millor posible. 
Parquin. Déu meu, lo que están pasando los vecinos y demás. Trabajo con la SMAP, en buscar y 
agilizar el uso de plazas en Marqués de la Cenia en la parte superior, a unas determinadas horas. 
Petición expresa de traslado de catamaranes y golondrinas que se han convertido en fuente de 
turismo y de ruidos, etcétera, es una cuestión de ordenación. Paseo Marítimo es la única 
alternativa a la vía de cintura para la comunicación Este y Oeste. Y yo ya dije hace mucho 
tiempo, que si había informes de movilidad que funcionaban bien. Y me da la sensación que 
cuando se publicitó en este proyecto, fue en el mes de agosto y de hace unos años, durante 15 
días y que no se han hecho las cosas como debían ser. Bueno, todos estos puntos los recojo al 
final en una proposición que modifico con la transaccional que he recibido y que tenemos todos 
y hemos firmado esta transaccional para conocimiento, que me ha mandado Sr. Óscar Fidalgo, y 
dice: “1. Continuar con la revisión y auditoría de todas las licencias de actividades, para 
terminar con los problemas expuestos en el primer punto. 2. Realizar un análisis de los puntos 
de mejora del proyecto citados en el segundo punto que no supongan ninguna dilación en los 
plazos de la obra.” Muy buena observación. “3. Estudiar la revisión del convenio con la APB 
para mejorar las prestaciones. 4. Solicitar a la APB y administraciones competentes recuperar el 
tercer carril suprimido en cada sentido para garantizar la movilidad previo informe técnico que, 
en su caso, lo avale. 5. Seguir llevando a cabo la revisión de un plan integral de normativas” 
Esto es muy importante. “Descrito en la exposición de motivos, mejorar la problemática de falta 
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de aparcamientos y a estudiar la regulación de la problemática que genera la ubicación de 
catamaranes y golondrinas.” Por lo tanto esta es la proposición y agradezco esta transaccional 
Sr. Óscar Fidalgo. Muchas gracias.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Yo no quería participar en el debate. Creo que ha quedado suficientemente acreditado lo que 
quería decir el Grupo Vox con sus planteamientos en su forma en esta proposición. A lo que 
nosotros hemos transado porque pensamos que así definen y posibilitan que esto sea una 
realidad. Y gracias igualmente por la buena predisposición.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Senzillament votarem en contra d’aquesta proposta amb el sentit que hem estat fent feina 
aquests darrers anys en relació al Passeig Marítim. I ja coneixem la deriva obsessiva de Vox en 
contra de suprimir els carrils de trànsit al Passeig Marítim que s’insisteix aquí. I a tot el 
qüestionament que ha fet aquests darrers anys en relació en els efectes que pot tenir a la 
mobilitat de la ciutat aquestes obres. Quan ja va quedar ben acreditat amb tots els informes 
pertinents de Mobilitat que aquestes obres, amb aquesta reducció de carrils, no suposaven cap 
empitjorament del trànsit a la ciutat i a més a més, com a ciutat hem de tenir l’objectiu de reduir 
el trànsit a dedins les ciutats. Perquè tenim una situació molt problemàtica. No només de canvi 
climàtic global, si no també de contaminació atmosfèrica i de contaminació de renous a dins la 
ciutat. I el futur d’aquesta ciutat és reduir trànsit, no incrementar-lo.” 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Únicamente intervenir, gracias Sr. Alcalde, para mostrar el sentido en contra del voto. 
Básicamente, como expliqué en comisión, es porque creemos que la propuesta nuestra ya 
recoge, que ha sido aprobada los 4 primeros puntos, recoge un poquito de manera más 
específica, más detallada algunas de las propuestas que también ha presentado el Grupo 
Municipal Vox. Y decir que, evidentemente, no estamos a favor de ampliar más carriles de 
circulación porque lo que se trata es de regalar más espacio al ciudadano, más espacio peatonal 
y más espacio seguro para que puedan disfrutar sobre todo nuestros niños y nuestros ciudadanos 
de Palma. Muchas gracias.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Nada. Agradecer el tono de la discusión y las intervenciones.” 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Vigilància, 
Infraestructures i D.T. per 4 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt), 
2 vots a favor (VOX PALMA) i 3 abstencions (PP). 
 
Es proposa la següent transaccional: 
 
1. Continuar con la revisión y auditoría de todas las licencias de actividades, para 
terminar con los problemas expuestos en el primer punto. 
 
2. Realizar un análisis de los puntos de mejora del proyecto citados en el segundo punto 
que no supongan ninguna dilación en los plazos de la obra. 
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3. Estudiar la revisión del convenio con la APB para mejorar las prestaciones. 
 
4. Solicitar a la APB y administraciones competentes recuperar el tercer carril 
suprimido en cada sentido para garantizar la movilidad previo informe técnico que, en 
su caso, lo avale. 
 
5. Seguir llevando a cabo la revisión de un plan integral de normativas descrito en la 
exposición de motivos, mejorar la problemática de falta de aparcamientos y a estudiar la 
regulación de la problemática que genera la ubicación de catamaranes y golondrinas. 
 
Aprovat la transaccional per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
99. Grup Mixt relativa al projecte pilot de calesses elèctriques 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Gràcies. Sr. Martínez, vostè i el seu equip de govern menteixen més que parlen. Han perdut ja 
el compte de la quantitat de mentides que han dit a la ciutadania de Palma. Són alumnes 
avantatjats del seu líder Feijoo, que “cuyes” mentides flagrants i el seu emblanquiment amb la 
ultradreta li ha costat la Presidència del Govern. I tard o d’hora els costarà també a voltros la 
confiança d’aquesta ciutat. la mentida té les pates molt curtes Sr. Martínez i utilitzar-la com 
estratègia política degrada les institucions i la democràcia. És una falta de respecte per aquest 
Ple i per a la ciutadania. Durant aquests primers 100 dies de govern, no han fet res més que 
mentir. Van mentir quan van dir que no pactarien amb Vox, van mentir quan van dir que 
expropiarien Son Busquets, van mentir en els seus compromisos amb la comunitat LGTBI, van 
mentir quan van dir que apostarien per la cultura i no sols retiraran les subvencions a nombroses 
iniciatives culturals, si no que es dediquen a la censura ideològica. Van dir que seria la 
legislatura de l’habitatge i no han pres ni una mesura en aquest sentit. La revolució fiscal, 
mentida. L’aposta per la neteja i la seguretat, mentida. El control del renou i el turisme d’excés, 
mentida. Enganen vostès sistemàticament als palmesans i palmesanes. Van crear vostès una 
Àrea de Benestar Animal però declaren Palma taurina, quan al 2015 es va recollir 300.000 
firmes per a fer de Palma una ciutat antitaurina. Digui la veritat. Els hi és igual el benestar 
animal. Els importa tan poc el benestar animal que menteixen també respecte al projecte de 
calesses elèctriques del Ministeri d’Assumptes Socials. Menteixen quan diuen que no tenen el 
conveni, sabem que el tenen. Diguin alt i clar sense complexos que al final tendran raó els seus 
socis amb això de la derechita cobarde. Digui: no, tenim el conveni però no el signarem. 
Diguin-li a la ciutadania que deixaran passar una oportunitat històrica d’apostar pel benestar 
animal. En Alcúdia, per exemple, governen els seus companys de partit, es durà a terme aquest 
projecte de substituir les calesses d’atracció animal per les calesses d’atracció elèctrica. El 
Ministeri d’Assumptes Socials i Agenda 2030 s’ha compromès a cofinançar-ho i ens han fet 
arribar el conveni. 250.000 euros ja estan compromesos per aquest projecte i tenen fins que 
acabi l’any per no perdre’l. Senyories, cal ser molt poc espavilats per no aprofitar aquesta 
oportunitat. Signin el conveni, compleixin amb les seves obligacions i respectin la voluntat de 
les nostres veïnes que Palma sigui una ciutat lliure de sofriment animal. Palma és antitaurina i 
vol calesses elèctriques.” 
 
Sr. Antonio Deudero Mayans (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Con respecto a esta iniciativa afirmar una serie de cuestiones que 
son importantes. A la llegada de este equipo de gobierno, afirmamos que no había ningún 
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expediente con respecto a la tramitación de ninguna solicitud de firma de convenio ni nada por 
el estilo. Y que además no había ningún expediente administrativo que tuviera que ver con esta 
circunstancia. Esto es así y yo lo confirmo ahora en sede del Pleno. Sin perjuicio de que con 
posterioridad desde el Ministerio, la Dirección General nos enviara, a la vista de que tenía 
conocimiento de lo que se había publicado aquí en medios de comunicación, nos enviaron un 
correo electrónico para hacernos llegar un borrador de convenio y la idea en genérico, en 2-3 
líneas, con la copia de un boletín, de un extracto de un boletín oficial, para visualizar y ver un 
poco de qué estaban hablando. Este expediente es un expediente que ahora mismo sí podemos 
decir que hemos recibido formalmente. Antes no. Y en base a eso pues se está haciendo unas 
afirmaciones por parte del grupo que presenta esta iniciativa que no son correctas. Es decir, aquí 
hay cuestiones de evaluar el tema económicamente. Saben que va a haber una aportación del 
Ayuntamiento para este tema. No es una subvención del 100% del proyecto. Saben que tiene 
necesidad de desarrollar un reglamento municipal del tema de calesas de tracción no animal. 
Hace falta pasar por un proceso de homologaciones de este tipo de calesas, que son 
homologaciones municipales. El tema de tener la posibilidad de una predisposición favorable 
del sector, porque si no será un fracaso. El hecho del cambio de tracción animal a tracción 
eléctrica, como un cambio de paradigma, que como usted sabe en ciudades como Austria y 
Sevilla se lleva a cabo con tracción animal. Y lo que ha comentado con Alcudia como ejemplo 
de que van a empezar y tomaremos buena nota como les puede ir allí a modo de prueba, para 
confirmar o descartar si también interesa poder hacer esto en la ciudad de Palma. Muchas 
gracias.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Noltros votarem a favor d’aquesta proposta perquè, evidentment, des de Més ja fa molts anys 
que esteim fent feina en aquesta línea. De fet, la legislatura passada, crec recordar fa prop d’un 
any, en aquest plenari un partit polític va dur una proposta per a què s’iniciàs aquest canvi de 
passar a galeres elèctriques. I a va ser des de Més que varen proposar una transacció que se va 
aprovar per posar una data, que fos a l’any 2024 allà a on s’executàs aquesta modificació. Crec 
que no podem perdre cap oportunitat de finançament de millorar aquesta ciutat. és vergonyós 
que Palma sent una ciutat que està oberta al món i que té tants de visitants internacionals a 
l’any, encara tengui unes galeres de tracció animal que suposen un maltracta i un malestar i 
moltes malalties i molts de problemes de salut per part dels animals, dels cavall que duen 
aquestes galeres. I s’ha demostrat en diferents inspeccions i diferents situacions que han viscut 
aquests animals en aquests darrers anys i que des de l’ajuntament amb els anteriors governs 
vàrem fer molta feina d’inspecció per a que se complís tota la normativa de benestar animal en 
relació en els cavalls de les galeres. I per tant consideram importantíssim que s’avanci en 
aquesta transició. I un fet fonamental és el finançament per poder abordar aquest canvi i que des 
del Ministeri hi hagi aquesta possibilitat de tenir aquest finançament estatal, creim que la ciutat 
s’ho mereix i el Partit Popular hi hauria de fer feina. Esper que ara que ha dit que han rebut 
aquest conveni i que estan mirant, supòs que això vol dir que poden votar a favor, perquè dic jo 
que estaran a favor d’aquest finançament i poder fer aquest canvi. Lo que passa que tampoc 
esperam gaire per part del Partit Popular perquè sempre que ha governat el Partit Popular ha fet 
una defensa, per activa o per passiva, d’aquestes galeres estirades per cavalls, com altres efectes 
en relació a la vida dels animals en aquesta ciutat, com podrem veure a la moció següent.” 
 
Sra. Sandra Catalina Barceló Schwarz (VOX): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Sra. Muñoz, de dónde saca usted que los caleseros de Palma están a favor 
del uso de galeras eléctricas. ¿Usted se ha reunido con ellos para hablar del tema? La respuesta 
es no. Como usted y su partido se interesan tanto por el bienestar y los derechos de los animales 
le voy a leer unos párrafos del informe elaborado por un experto en la materia. Una mujer 
veterinaria, por cierto. Donde sí informa con datos reales sobre los caballos de las galeras de 
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nuestra ciudad. Dice así: “Informe veterinario sobre el estado actual de los caballos de tiro de 
galeras en Palma de Mallorca. La fisiología del deporte en caballos está bastante estudiada. 
Estos animales son muy polivalentes y pueden realizar una gran variedad de deportes donde se 
ha invertido tiempo y dinero para estudiar cómo optimizar el rendimiento del animal. Para 
evaluar si un animal está realizando un sobreesfuerzo tenemos la posibilidad de medirlos con 
una serie de parámetros tanto bioquímicos como fisiológicos. Gracias a estos parámetros se 
reconoce si el animal está en forma, si la musculatura está en sufriendo, si están deshidratados, 
si tienen dolor, agujetas, etcétera. Así se valora el estado general del animal, tanto en reposo 
como en esfuerzo máximo. Con las temperaturas de estos últimos meses se puede decir que los 
animales no han realizado ningún sobreesfuerzo y el riesgo de sufrir un golpe de calor es 
mínimo. Además que sus cuidados entre servicios son adecuados. Por ejemplo: a las 12 o a la 1 
del mediodía, cuando hay alerta amarilla, naranja o roja, se marchan a las cuadras y vuelven 
sobre las 5 o 6 de la tarde, cuando el calor ha bajado. Tenemos que tener en cuenta que los 
propietarios de estos animales son los primeros interesados en que todo esté lo mejor posible y 
por ello nosotros vamos a votar a favor del punto 4 y mostramos nuestro compromiso con el 
bienestar y derecho de los animales. Al igual que hacen los dueños de los caballos. Voy a 
ponerle algunos ejemplos de los cuidados que realizan en las cuadras. Por ejemplo: tienen 
piedras de sal, porque como saben, los caballos sudan más sal que agua. En las paradas los 
caleseros refrescan a los caballos y entre carga y carga les dejan descansar y, lógicamente, 
beber. También deben saber que la Policía Montada acude a las paradas para controlar que todo 
esté en orden. Y por cierto, ahora están usando una herradura que se fabrica en Suecia, con un 
material especial para los caballos de tiro. Nosotros, desde nuestro Grupo Municipal Vox 
Palma, apoyamos a las galeras siempre y cuando cumplan con sus obligaciones. Y sobre todo 
cumplan con el cuidado de los caballos. Es más, pedimos al equipo de gobierno, al igual que lo 
hizo el PP en el pasado mandato, que adapten las paradas de las galeras con instalación de 
toldos y puntos de toma de agua para el bienestar de los caballos. Muchas gracias.” 
 
Sr. Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Sr. Deudero vostè reclama altura en el debat però vostè ha de donar 
exemple i per tant no ha de faltar a la veritat. Menos, en el Plenari d’aquest Ajuntament de 
Palma. i ho dic perquè des del mes d’abril del 2023 els Serveis Jurídics de l’Àrea de Mobilitat 
Sostenible disposen del conveni amb el Ministeri del govern d’Espanya que lidera aquest tema 
de defensa animal i, per tant, el de les galeres. Però és que més li diré, en el traspàs que li vaig 
fer de l’Àrea de Mobilitat Sostenible li vaig indicar, a un dels punts que estava pendent de 
revisar, el conveni amb el govern d’Espanya per a l’electrificació de les galeres. Per tant, 100 
dies més que han passat d’inacció, 100 dies que han estat incapaços de fer ni una acció respecte 
d’aquesta qüestió. I noltros estarem i votarem a favor d’aquesta proposta que fa Unides Podem, 
perquè consideram que és la culminació d’una feina feta que durant els darrers mandats s’ha fet 
de forma coordinada amb les Àrees de Medi Ambient, Mobilitat i de Seguretat Ciutadana amb 
la mirada posada, especialment, en el benestar animal. Es varen reforçar els controls veterinaris. 
Vàrem modificar primer el decret i ara fa aproximadament un any que vàrem modificar 
l’ordenança que presta el servei de transport de viatgers amb vehicles de tracció animal, en el 
sentit de reforçar el benestar prohibint el treball dels animals quan es declara oficialment, per 
part de l’Agència Estatal de Meteorologia, una alerta per fenomen meteorològic advers d’avís 
groc, taronja o vermell o vermell de risc greu o molt greu d’increment de temperatures. Així 
mateix l’article 37 del reglament estipula que el conductor ha de suspendre el servei quan 
apreciï que el vehicle o la cavalleria no compleix les condicions de seguretat, higiene, de 
comoditat o estat físic, segons allò previst a l’article 24 mentres no s’adopten les mesures 
correctores pertinents. I per tant, l’efecte de l’increment any rere any de les temperatures, són 
molts els experts que ens recorden que cada any l’estiu serà molt més feixuc, és imparable. I 
això tendrà un impacte directa en els dies de treball dels conductors i conductores. Les calesses 
elèctriques en són la solució. I m’agradaria que posassin en valor l’acord d’aquest plenari en el 
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passat mandat, a on 19 dels 29 Regidors i Regidores vàrem estar d’acord en fer efectiva aquesta 
transició i posar límit al 2024 per fer el fi de les calesses de tracció animal a Palma. Amb el 
conveni que ja només han de signar, Palma té una oportunitat única i pionera per fer efectiva 
aquesta transició. Siguin valents i en aquest sentit, per part d’aquest partit, tendran la mà estesa. 
Moltes gràcies.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Gracias. Bueno, agradecerle la intervención. Creo que no descarta la posibilidad de firmar ese 
convenio. Lo que pasa que yo tengo muy pocas esperanzas. Porque ustedes lo que tienen que 
decidir es si van a seguir siendo las marionetas de sus socios y van a seguir bailándoles la 
música que tocan ello o si van a responder a las demandas de la ciudadanía de Palma y al 
consenso mayoritario respecto al tema del bienestar animal. Yo creo que si ustedes no atienden 
este consenso mayoritario que hay en la ciudad, corren el riesgo de ponerse en contra de la 
propia ciudadanía. Y tener un equipo de gobierno en contra de la ciudadanía, les augura un 
futuro muy oscuro, que creo que incluso sería bueno que hubiese ese cambio de gobierno, 
porque desde luego no están ustedes atendiendo a las demandas ciudadanas. No voy a entrar 
tampoco a responder a la intervención de Vox porque ha hecho una intervención, digamos que 
no se corresponde con la realidad. El toro no sufre. El caballo no sufre. Nadie sufre y estamos 
muy comprometidos con el bienestar animal. Estar comprometido con el bienestar animal hay 
que demostrarlo. Y no se demuestra simplemente votando a favor del último punto sin votar a 
favor del resto. Yo les pido por favor que no pierdan esta oportunidad de financiación. El hecho 
de que Unidas Podemos esté en la Dirección General del Bienestar Animal nos está dando una 
oportunidad en esta ciudad de Palma, a nuestra ciudad de Palma, de por fin hacer esa transición 
tan demandada. La gente sufre viendo a los caballos en verano muriéndose de calor. Como se 
desploman. Como en muchas ocasiones no están bien cuidados. Sabemos que son caballos que 
están mayores. Por favor, hagan caso a la ciudadanía, respeten a los caballos y hagan todo lo 
posible por seguir, como están haciendo sus compañeros de Alcudia, hacia esa transición, hacia 
las calesas eléctricas. Nada más y lamentamos que no voten a favor.” 
 
Sr. Antonio Deudero Mayans (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Por empezar por el final. Confirmamos la votación en contra de 
los primeros puntos y a favor del último, tal y como ya se informó en la comisión informativa. 
Lo he comentado antes y quiero insistir en ello, cualquier cuestión que tenga que ver con la 
firma de un convenio de este tipo, conlleva una serie de tramitaciones administrativas. La 
tramitación económica, puesto que el 50% del proyecto tiene que ir con cargo a los presupuestos 
de este ayuntamiento, 250.000 por parte del Ministerio y un mínimo de otros 250.000 por parte 
del Ayuntamiento. El tema de la necesidad de desarrollar un reglamento ad hoc, es decir, que 
hable de calesas de no tracción animal o de calesa eléctricas, que hoy por hoy no existe. Las 
homologaciones municipales de aquellos modelos de calesas eléctricas que están en el mercado 
y que municipalmente tengan que homologarse. Bien igual como hace el sector del taxi con los 
vehículos de taxi. La predisposición del sector de manera mayoritaria, es decir, de los caleseros 
para que, efectivamente, tengan que utilizar estas calesas las puedan utilizar. La tracción animal 
como un reclamo turístico que en ciudades como Austria, Sevilla, etcétera son un reclamo 
turístico y donde nadie pone en duda el buen trato a los animales versus la tracción eléctrica. 
Todas estas cuestiones no había ninguna tramitación. Tengo aquí el informe de movilidad 
confirmando por escrito que no había nada tramitado. Y ¿por qué le digo esto? Porque, 
circunstancias de la vida, el Director General del Ministerio que me envió el convenio y los 
documentos del extracto del Boletín Oficial del Estado me lo envió con el histórico de correos 
anteriores. Y vete aquí la sorpresa, yo creo que es un dato muy importante. El 8 de marzo este 
Director General del Ministerio le envió al Sr. Dalmau y al Sr. Jarabo el documento en borrador 
y el documento. Un segundo por favor, déjeme que acabe. Y el documento en borrador y el 
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documento anexo del Boletín Oficial y tengo el informe de Movilidad de que con eso no 
hicieron nada. Los funcionarios no tenían constancia fehaciente de que se hubiera solicitado 
ninguna tramitación. Y yo me pregunto. Marzo, que era día 8. Abril. Mayo hasta el 28, que 
hubo elecciones, y hasta el 19 de junio que entramos a gobernar, lunes. ¿Por qué en esos 
prácticamente 3 meses y medio no había ni tan solo uno de los pasos que se tenían que dar a 
nivel administrativo, a nivel del municipio? Pregúnteselo a los suyos. Pregúnteselo al Sr. 
Dalmau. ¿Por qué no se tramitó nada? Mire, la defensa del animal es algo, yo también he tenido 
muchos años animal doméstico en casa, es algo que creo que es incuestionable. Pero la única 
actividad de gobierno municipal donde se han sancionado hasta 2 calesas, por incumplir 
flagrantemente lo que marca la normativa con respecto la protección animal, ha sido con el 
gobierno del Sr. Martínez. Con su gobierno he pedido antecedentes, cero expedientes 
disciplinarios o sancionadores a los caleseros. Cero patatero. Pero es que además hay más. 
Resulta que el Defensor del Pueblo hace medio año hizo requerimientos formales a través de la 
Defensora de la Ciudadanía, que tanto se hinchan ustedes la boca, y ni tan siquiera les 
contestaron. Los estamos contestando nosotros. Ustedes para contestar esto, antes deberían tener 
todo el histórico de lo que ha ocurrido. Porque presentar esto tal cual es lamentable. Así lo tengo 
que decir. Estaremos a expensas de lo que apruebe Alcudia en su ciudad con las calesas 
eléctricas. Y del resultado proveeremos en el mejor sentido, para los animales, para los turistas y 
para los ciudadanos de Palma. Muchas gracias.” 
 
Es fa votació separada a la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient: 
Punts 1, 2 i 3:  s'ha dictaminat desfavorablement sobre aquests punts per 5 vots en 
contra (PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt). 
Punt 4: es dictamina favorablement per unanimitat. 
 
Es proposa: 
 
1. Signar el Conveni entre el Ministeri de Drets Socials i Agenda 2030 i l'Ajuntament de 
Palma per a la substitució de les calesses turístiques de tracció animal amb conductor 
per calesses elèctriques i remetre-ho al Ministeri d'Assumptes Socials i Agenda 2030 
com més aviat millor. 
 
2. Assumir les obligacions municipals que d'aquest conveni es desprenen. 
 
3. Garantir el finançament de 250.000 euros que, segons aquest conveni, correspondrien 
al consistori bé amb fons propis, bé buscant el finançament necessari. 
 
4. Mostrar el seu ferm compromís amb el benestar animal i els drets dels animals. 
 
Aprovat el punt 4 per unanimitat. No aprovats els punts 1, 2 i 3 per 17 vots en contra 
(PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
102. Grup VOX relativa a declarar Palma com a ciutat taurina 
 
Sra. Sandra Catalina Barceló Schwarz (VOX): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. La tauromaquia es un arte tradicional, social y apolítico como cualquier 
otra disciplina artística, reconocida y protegido por el marco legal actual. Y que las 
administraciones deben proteger y fomentar ya que forma parte del patrimonio material y 
cultural, Ley 18/2013, de 12 de noviembre, de todos los ciudadanos. Y está protegida por la Ley 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
02

6_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/1
0/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
18

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

E
9C

F
B

06
69

F
7E

94
C

1D
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 90 - 

de Salvaguarda de Patrimonio cultural inmaterial, Ley 10/2015, de 26 de mayo. La historia 
taurina en Baleares se remonta a casi 3 siglos. Los espectáculos taurinos que se celebran en la 
capital de Mallorca tienen una tradición de cientos de años. Se remontan en épocas del siglo 
XIX y XX, en los que las costumbres y tradiciones de la tauromaquia forman parte del 
patrimonio cultural inmaterial, resultando cada año uno de los actos más participativos durante 
los meses de verano, acudiendo a los festejos taurinos desde jóvenes, adultos y gente más mayor 
presenciando con emoción y devoción este espectáculo. Es un hecho que los espectáculos 
taurinos aportan beneficios a la población, dinamizando la economía de la ciudad. También hay 
que tener en cuenta que una buena parte de los palmesanos se sienten, especialmente, orgullosos 
de esta tradición, además de ser un aliciente para dar a conocer nuestra ciudad. Conforme con lo 
establecido por la Constitución española de 1978 en el respeto y fomento de la cultura 
establecidos por la ley y el marco legal actual y en defensa de la coherencia, libertad y respeto a 
la cultura y a los ciudadanos, instamos al equipo de gobierno a: 1- Declarar los espectáculos 
taurinos que desde hace siglos se celebran en nuestra ciudad como parte integrada del 
Patrimonio Cultural Inmaterial de la ciudad de Palma, tomando todas las medidas legales para 
defender la integridad y el respeto a la tauromaquia ya que es un hecho social, histórico y 
jurídico de todos los ciudadanos tal y como está recogido en la Ley 18/2013, de 12 de 
noviembre, por la regulación de la tauromaquia como Patrimonio Cultural Inmaterial y en la 
Ley 10/2015, de 25 de mayo, por la salvaguardia del Patrimonio Cultural Inmaterial. 2- El 
ayuntamiento de Palma insta al Govern de les Illes Balears a cumplir en la mayor brevedad 
posible el punto 41 del acuerdo conjunto de PP y Vox en el Gobierno de las Islas Baleares, dice 
"Modificaremos la Ley 9/2017, de 3 de agosto, de regulación de las corridas de toros y de 
protección de los animales en las Islas Baleares, en concreto su artículo 12, que impide 
actualmente el acceso de menores de edad a eventos taurinos". 3- Derogar el acuerdo municipal 
aprobado en el pleno del 30 de julio de 2015 donde se declara Palma como municipio 
antitaurino a fin de poder cumplir la Constitución toda vez que dicho por el Constitucional y por 
la Ley 18/2013 la tauromaquia se considera cultura y es obligación de los poderes públicos 
defenderla y promoverla.” El punto 4 lo vamos a retirar. Muchas gracias.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. No se puede comprender bien la historia de España, desde 1650 
hasta hoy, quien no se haya construido con rigurosa construcción la historia de las corridas de 
toros en el sentido estricto del término. La historia de las corridas de toros revela algunos de los 
secretos más recónditos de la vida nacional española durante 3 siglos. Y no se trata de vagas 
apreciaciones. Si no que otro modo no pueden definir con precisión la peculiar estructura social 
de nuestro pueblo durante esos siglos. Estructura social que es en muy importantes órdenes, 
estrictamente inversa de la normal en las otras grandes naciones de Europa. Esto que acabo de 
leer, obviamente, no lo digo yo. Lo escribió en un libro que se llama La caza y los toros, el 
pensador José Ortega y Gasset. Pero yo no voy a defender de manera mediambiental, que la 
tiene, la fiesta nacional de los toros. Ni siquiera la voy a defender desde el punto de vista 
económico que también tiene un carácter definitorio. En primer lugar voy a decir que el respeto 
a la manifestación de la tauromaquia no tiene nada que ver con ser de derechas o ser de 
izquierdas. No voy a entrar a valorar cuánta gente de izquierdas es defensora, acude y 
benefactora de todo lo que tiene que ver con la tauromaquia y al revés, porque me parece 
sencillamente, parafraseando a Ortega, que izquierda y derecha en este caso son dos maneras de 
llamarle a uno imbécil. Yo creo que las manifestaciones culturales como son los toros, no tienen 
un sentido y, en este caso especial, una manifestación que en el Mediterráneo tiene más de 
2.000 años, ni siquiera racionales. Decía Sabater, que es otro filósofo contemporáneo español de 
nuestros tiempos, que precisamente además no es sospechoso de ser de derechas, que menos 
comer, reproducirse y dormir todas las demás cosas que hacía el ser humano eran básicamente 
porque le daba la gana. Pues, al final yo respeto profundamente la opinión del defensor 
animalista que hoy ha venido a exponer su tesis, pero creo que la gente también tiene derecho a 
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seguir disfrutando de un arte que nos es propio, que es patrimonio inmaterial de la humanidad 
durante cientos de años en este país. Que la gente que acude a las corridas de toros está en 
perfecto derecho y libertad de hacerlo como la que no tiene intención de hacerlo y además lo 
critica y además lo hace con dureza. Hay argumentos en un sentido y en el otro. Nadie acude a 
los toros para ver un espectáculo dantesco en el sentido de pretender que pillen al torero o ver 
como se desangra un animal. Y le voy a poner un ejemplo. Oiga, a nadie en Mallorca se le 
ocurre decir que se va uno a las matanzas, que se realizan entre noviembre y los primeros meses 
de enero, hace 2.000 años en esta comunidad autónoma, a ver cómo se desangra un cerdo. A 
nadie se le ocurre decir semejante cosa o hacer de eso un espectáculo. Oiga, la matanza del 
cerdo en Mallorca también es una manifestación cultural y además es una fiesta en muchas 
casas de esta bendita tierra. Y a nadie se le ocurre ir a llamar asesinos a los señores que con su 
familia están realizando un acto que vienen haciendo durante cientos, probablemente, de 
generaciones. Por lo que creo que hay que poner racionalidad y, sobre todo, en el frontispicio de 
este debate, la palabra libertad. Yo pienso, y este equipo de gobierno también, apostar por la 
defensa de esta cultura de la tauromaquia que además no solo incluye el arte de la lidia. Fíjense 
ustedes, la tauromaquia nos ha dado cosas tan importantes a los españoles como 
manifestaciones culturales de cualquier orden o, como por ejemplo, El Cossío. Que es 
probablemente la enciclopedia temática completa con mayor precisión de la historia en todo el 
mundo. Y que no ha sido superado todavía a día de hoy. Que por cierto, en la que colaboró 
activamente, además de José María Cossío, el propio filósofo José Ortega y Gasset. Y me 
gustaría decir que tiene que haber gente para todo. Y acabo con una anécdota. Ustedes, 
intentando poner algo de simpatía en esta feroz discusión, en aquella época el torero El Gallo 
frecuentaban algunos restaurantes de postín de Madrid. En una ocasión, precisamente, José 
María Cossío le presentó al filósofo Ortega y Gasset y cuando le explicó a preguntas del Gallo 
quién era el Sr. Ortega y Gasset y lo que era un filósofo. El Gallo se quedó pensando y dijo: hay 
gente pa too. Pues efectivamente, tiene que haber gente para todo. Tiene que haber gente que 
defienda los toros, tiene que haber gente que los odie, pero por Dios, pensemos en la libertad de 
la gente para acudir, valorar y manifestar un hecho cultural que tiene mucha tradición y que yo 
creo que es tan respetable como todos los demás. Por esa circunstancia, vamos a votar a favor 
de los 3 puntos, a debida cuenta que se ha retirado el punto número 4 de la propuesta del Partido 
político Vox. Muchas gracias Sr. Alcalde.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Muchas gracias. Menuda defensa ha hecho aquí el Sr. Fidalgo de los toros con citas a filósofos. 
Muy rimbombante todo. Todo para que Vox justificar, que bueno, que ustedes les han pedido a 
Vox que retire la declaración de Palma de ciudad antitaurina. No entiendo nada del movimiento. 
La verdad. Es que me ha dejado muy sorprendida que ustedes defiendan tanto a los toros pero 
pidan a sus socios que para aprobar esta moción tenga que retirar el punto 4, que es declarar 
Palma ciudad taurina. Cosa de la que me alegro. De lo que no me alegro tanto es que Vox tenga 
a favor el resto de puntos, sobre todo porque fíjense, la entrada de menores de edad a las 
corridas de toros, las organizaciones de infancia como Unicef, como Save the Children, como la 
Plataforma de la Infancia, consideran que es una vulneración de derechos a la infancia. Y esta 
ciudad, Palma, es ciudad amiga de la infancia. Y por lo tanto este gobierno debería actuar en 
consecuencia y no votar a favor de ese punto. La verdad es que a mí me sabe mal que esto no lo 
hayamos podido blindar en la Ley de protección a la infancia frente a la violencia. Porque 
tuvimos la oportunidad de prohibir a nivel estatal la entrada de menores de edad a las corridas 
de toros y no hubo una mayoría parlamentaria para aprobar esa enmienda de Unidas Podemos. 
Básicamente porque el Partido Socialista no quiso. Entonces, lamento mucho que este punto se 
pueda aprobar con el apoyo del Partido Popular que aprobó la Ley de infancia y que, sin 
embargo, actúa en contra de los derechos de la infancia. Esto también va en contra de la 
libertad. Sí. De las personas menores de edad. Así es. Lo siento mucho.” 
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Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Nos trobam sense cap sorpresa ni una, però tot i això és molt preocupant que nos trobem 
davant aquest tipus de propostes que són absolutament casposes. Casposes. Tant el 
posicionament de Vox com el del Partit Popular, han mostrat naftalina per un tubo. És que és 
impressionant. No estan situats en el 2023. Esteim al 2023. Allà a on la mentalitat de la gent, 
per sort, va molt per davant de la mentalitat de Vox i del Partit Popular. Perquè vamos, això fa 
pesta. Fa pesta. Maltracta. Tortura. Sang. Fa 10 anys a Mallorca hi va haver tota una 
mobilització social per demanar que Mallorca fos una terra sense sang, per acabar amb aquesta 
barbaritat. És que esteim davant una situació allà on la tortura es fa espectacle. No esteim 
xerrant de matances. Ses matances estan regulades senyor  meu. Estan regulades. Com s’ha de 
matar el porc i com s’ha de tractar el porc. Clar que està regulat. Aquí no està regulat. Aquí ho 
varen voler regular per a què no hi hagués maltracta animal, perquè amb les matances no hi ha 
maltracta animal. I en canvi amb els bous sí que n’hi ha. I se’n fa espectacle. Però també una 
altra cosa. És un espectacle que ja no hi va ningú. Les places de bous estan buides. Han de 
regalar invitacions i llogar autobusos per a què vagin a les places. La societat ja no va a les 
places de bous. Estan buides. I la mostra és que a Palma se fa, s’han fet històricament aquests 
darrers 10 anys, una o dues corregudes. I estaien buides. Per què? Perquè hi ha un afany d’una 
mentalitat totalment retrògrada de mantenir aquest espectacle que és totalment una barbaritat. És 
una barbaritat per molt que vulguin disfressar-ho de folklore. Per tant, un altra factor que per mi 
també és molt greu, però tampoc cap sorpresa, perquè ja no esperam res més que aquests 
retrocessos del Partit Popular i de Vox. Les ciutats europees, que Palma està dins l’entorn 
europeu i una concepció progressista, en el sentit d’anar progressant per a millorar la vida de la 
gent i les condicions de vida i de relació amb els altres essers vius d’aquest planeta. Les ciutats 
treballam per ser ciutats amigues de la infància, per ser ciutats allà a on milloram el transport 
públic, per ser ciutats que siguem més verdes i posem solucions als reptes que tenim de 
l’habitatge, del canvi climàtic. Aquests són els reptes que hem de tenir com a ciutat. no voler ser 
una ciutat que defensa la tauromàquia, que és una brutalitat la tauromàquia. I a més a més a una 
ciutat que defensa que els infants entrin a veure aquesta brutalitat i aquesta salvatjada. Això va 
en contra dels drets de la infància. Literalment en contra dels drets de la infància. I Vox i el 
Partit Popular estan encaparrotats en destruir qualsevol dret. Fins i tot de les persones més 
vulnerables que són els infants. Me pareix que aquesta situació que ara s’aprovi aquesta moció 
en aquest ajuntament, en ple 2023, és una situació molt greu. I a noltros nos hi tendreu en front. 
I sé que hi ha molta mobilització social, perquè aquí encara que ho vulguin negar hi ha molta 
sensibilitat en relació als drets dels animals. I jo estic convençuda que les entitats faran la feina 
que han de fer.” 
 
Sr. Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Al Ple avui dematí ho hem advertit. Hem advertit que aquest Ple estaria farcit de mocions 
ocurrents de l’ultradreta i aquesta n’és una més. Una obsessió més del seu soci d’ultradreta que 
vol tornar a anar en el palco, senyors de Vox. General, palco y toros. Quanta nostàlgia tenen? 
Noltros votarem en contra d’aquesta moció de declarar Palma com a ciutat taurina, perquè és un 
despropòsit anvers la maduresa social i així també s’ha referit la representant de Més sobre la 
defensa de les polítiques de benestar animal. Cada vegada són més les persones que reclamen 
accions contundents a l’administració pública, com hem fet i com hem parlat abans en el tema 
de les calesses elèctriques. Aquesta tasca de protecció animal s’ha anat desenvolupant des de 
diferents administracions. Ja els hi he relatat la tasca municipal que vàrem fer en els passats 8 
anys, amb més controls i modificacions d’ordenança. Però vull recordar que fa 8 anys, en el 
juliol de 2015, amb el Batle Hila, Batle socialista de l’Ajuntament de Palma i el suport del Grup 
Més i Som, vam aconseguir declarar Palma com a ciutat antitaurina. En resposta, com molt bé 
deia també la Sra. Truyol, a la magnífica feina que vàrem fer les mobilitzacions socials de la 
campanya Mallorca sense sang, a la que avui, precisament, grups minimalistes assistents han fet 
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referència. I vàrem aconseguir seguir fent més passes, com l’aprovació de la Llei 9/2017 de 
regulació de corregudes de toros i protecció dels animals de les Illes Balears. Una llei que no 
permet, com fa la moció de Vox, accés ni participació dels menors a espectacles taurins. La 
ONU ja va recomanar a Espanya prohibir la participació de menors com a públics dels 
espectacles de tauromàquia. I mirin, aquest partit, el Partit Socialista, el que representam, ens 
estimam molt més que Palma sigui ciutat amiga de la infància que amiga dels toros. Moltes 
gràcies.” 
 
Sra. Sandra Catalina Barceló Schwarz (VOX): 
 
“No iba a hacer ninguna réplica pero después de escuchar al Sr. Dalmau me apetece hacerla. 
Porque yo no sé si usted sabe dónde está gobernando el Psoe en Castilla la Mancha, por 
ejemplo. Que su televisión autonómica retransmite con frecuencia corridas de toros. Es más, 
compañeros suyos acuden a las corridas de toros y además en sitios muy privilegiados. Es muy 
interesante que aquí el Psoe se posicione en contra de la tauromaquia, cuando sus propios 
compañeros del partido en otra comunidad autónoma están a favor de la tauromaquia y la 
subvencionan. Muchas gracias.” 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 4 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt), 2 vots a favor 
(VOX PALMA)  i 3 abstencions (PP). 
 
Es proposa: 
 
Conforme con lo establecido por la Constitución Española de 1978, en el respeto y 
fomento de la cultura establecidos por la Ley y el marco legal actual y en defensa de la 
coherencia, libertad y respeto a la cultura y a los ciudadanos, instamos al equipo de 
gobierno: 
 
1- Declarar los espectáculos taurinos que desde hace siglos se celebran en nuestra 
ciudad como parte integrada del Patrimonio Cultural Inmaterial de la ciudad de Palma, 
tomando todas las medidas legales para defender la integridad y el respeto a la 
tauromaquia ya que es un hecho social, histórico y jurídico de todos los ciudadanos tal y 
como está recogido en la Ley 18/2013, de 12 de noviembre, por la regulación de la 
tauromaquia como Patrimonio Cultural Inmaterial y en la Ley 10/2015, de 25 de mayo, 
por la salvaguardia del Patrimonio Cultural Inmaterial.  
 
2- El ayuntamiento de Palma insta al Govern deles Illes Balears a cumplir en la mayor 
brevedad posible el punto 41 del acuerdo conjunto de PP y Vox en el Gobierno de las 
Islas Baleares, dice "Modificaremos la Ley 9/2017, de 3 de agosto, de regulación de las 
corridas de toros y de protección de los animales en las Islas Baleares, en concreto su 
artículo 12, que impide actualmente el acceso de menores de edad a eventos taurinos". 
 
3- Derogar el acuerdo municipal aprobado en el pleno del 30 de julio de 2015 donde se 
declara Palma como municipio antitaurino a fin de poder cumplir la Constitución toda 
vez que dicho por el Constitucional y por la Ley 18/2013 la tauromaquia se considera 
cultura y es obligación de los poderes públicos defenderla y promoverla.  
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt). Es retira el punt 4. 
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Debat conjunt 76 i 77 
76. Grup Mixt relativa al compromís amb la igualtat a l'esport 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Moltes gràcies. S’ha acabat. Les jugadores de la Selecció Espanyola de Futbol Femení han 
convertit aquestes paraules en un crit col·lectiu de totes les dones. Un crit que traspassa 
fronteres. Que va més enllà del futbol. Un crit de cansament. Fins aquí, ja no més, s’ha acabat. 
Les imatges del petó sense consentiment de Rubiales a Jenny Hermoso han donat la volta al 
món. I s’ha convertit en un exemple de manual de com funciona el masclisme. De les estratègies 
de silenciament i posada en dubte de les víctimes. De les coaccions i xantatges. De tota la 
violència estructural i social que cau sobre els qui s’atreveixen a denunciar. Encara que 
l’agressió hagi estat televisada i l’hagin vist milions de persones. Però les coses estan canviant. 
Gràcies a Jenny Hermoso les jugadores de la Selecció Espanyola, el feminisme i, encara que a 
alguns els molesti, a les polítiques feministes del Ministeri d’Igualtat d’Irene Montero, el que fa 
uns anys s’hagués vist com una brometa o una exageració d’una histèrica, avui la majoria de la 
ciutat ho entén com el que va ser, una agressió sexual. Un petó sense consentiment. El clam 
contra Rubiales ha estat multitudinari, perquè el feminisme s’ha convertit en un consens 
majoritari en aquest país, amb l’excepció de la caverna negacionista de la violència de gènere de 
Vox, els palmeros de Rubiales a l’Assemblea de la RECEF i algun comentarista esportiu 
despistat. El feminisme és ja una línea vermella democràtica per a la nostra societat. Tant és així 
que fins el Partit Popular s’ha vist arrossegat a la condemna dels actes de Rubiales. Tant que 
fins el PP vol deixar clar el seu compromís amb la igualtat a l’esport. Però diu el refranyer 
espanyol, que està plegat de píndoles de saviesa, que de bones intencions està empedrat l’infern. 
El que han fet des del PP amb la moció que presentem avui, consensuada amb l’Associació de 
dones del deport professional i que, com ha explicat abans, Marga Lliteres, la seva representant, 
engloba les demandes de les dones esportistes, és buidar-la de contingut. Votar a favor 
d’aquests punts intencionats però que no obliguen a l’Ajuntament a adquirir compromisos 
seriosos i rigorosos a dur a terme canvis estructurals necessaris. El que han fet és rebaixar 
aquesta iniciativa fins a convertir-la en un declaració de bones intencions i pocs resultats. La 
condemna social és imprescindible per eliminar el masclisme a l’esport. En això estem d’acord. 
Sense el canvi cultural que ha suposat el feminisme no serien aquí. Però la condemna social no 
basta. Des de les institucions públiques es pot i es deu fer molt més per a garantir que l’esport 
professional i no professional sigui un dret per a totes i tots en igualtat de condicions. Sr. Batle, 
Senyors i Senyores del PP, escoltin a les esportistes, escoltin el que els hi ha dit Marga Lliteres i 
prestin el seu suport a les associacions de dones a l’esport com l’Associació de dones pel deport 
professional. Facin complir la Llei orgànica de protecció integral del menor, per la qual van 
votar a favor. Facin complir la Llei de l’esport. Protegeixin les dones de les agressions sexuals, 
l’assetjament laboral i les violències masclistes amb protocols específics per a la seva atenció a 
l’esport. Demostrin que de veritat els importa el problema estructural i sistemàtic de masclisme 
que existeix en l’esport. Només així, amb la seva condemna a Rubiales, serà coherent. Són 
vostès representants públics, tenen a la seva mà la capacitat de dur a terme polítiques públiques 
que canviïn les coses. No es quedin en paraules. Les dones necessiten fets. Cal acabar amb tots 
els Rubiales de l’esport femení.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Des de Més també presentam una moció, una proposta per eradicar el sexisme i condemnar els 
fets que s’han viscuts aquests darrers temps a dins l’esport femení amb aquesta agressió de ja 
l’ex President de la Federació de Futbol. Durant molt d’anys la lluita feminista ha ajudat a poder 
avançar amb igualtat entre homos i dones, de la igualtat de totes les persones. També dins 
aquest context, com Ajuntament i com la societat en general, però també com Ajuntament, hem 
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de fer passes molt clares per evitar qualsevol tipus d’agressió masclista. Qualsevol tipus de 
violació o agressió sexual. Per tant, no podem estar en el marge de la realitat que nos envolta. 
Però també hem de dir que, tot i que queda molt per fer, avui el món del futbol és molt millor, 
és molt més digne que fa 3 mesos. No només perquè tenim unes campiones del món, que això 
ho hem de celebrar i lamentablement aquest despropòsit d’agressions masclistes han tapat 
aquest èxit futbolístic tan important per tots noltros. Tenim unes campiones del món. Però 
també és molt millor perquè aquestes campiones del món han liderat una reivindicació de lluita 
per a la igualtat. També són un exemple de lluita per la igualtat entre homos i dones i per a què 
les dones deixem de ser agredides i violentades per aquestes agressions masclistes. Per tant, ara 
també aquestes futbolistes i moltes altres són un bon exemple per a tothom, però especialment 
pels joves. Perquè esteim veient i les dades ho demostren, que cada vegada hi ha més homos 
joves i molt joves, que estan executant agressions i violacions a també infants, al· lotes molt 
joves. I per tant, això també nos preocupa molt. I el món de l’esport és un referent per aquests 
col·lectius joves i aquestes passes que s’estan donant al voltant d’aquest cas però que estan 
radiant i s’estan amplificant a altres àmbits també de l’esport, creim que són molt positives. I 
aquest Ajuntament no podem fer altra cosa que recolzar-ho perquè això significarà passes 
endavant amb igualtat. Per això consideram molt important que aquest ajuntament vagi 
avançant també en aquesta planificació i aquest recolzament a totes les organitzacions 
esportives que estan actives en aquesta ciutat, en treballar en la prevenció de la violència i que, 
quan se dona qualsevol situació de violència contra de les dones, s’actuï d’una manera àgil, 
ràpida i coordinada. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Gràcies Sra. Muñoz i Sra. Truyol. Crec que ha estat un encert juntar les dues 
propostes perquè entre les dues hem fet costat per un costat a aquesta campanya de “S’ha 
acabat”, a més que crec que aquest ajuntament ha de dir, ha de donar l’enhorabona perquè som 
campions del món, la Selecció Espanyola Femenina és campiona del món. Evidentment estam 
totalment a favor de l’esperit d’aquestes dues propostes. És evident que és així perquè votarem a 
favor de la proposta de Més i de la proposta de Podem, noltros volem ser una mica rigorosos. 
Vàrem donar totes les explicacions a la junta i en aquesta junta vàrem explicar que hi hauria una 
sèrie de punts en els que no podíem votar a favor per una sèrie de temes. Entre ells, que no 
tenim competències per exigir segons a qui. A qualcuns vàrem presentar transaccionals que 
varen ser admeses i és d’agrair que varen ser admeses, que varen canviar la paraula exigir per 
promoure i donar suport a. I crec que també és l’esperit que ha de tenir aquest ajuntament. I hi 
ha una altra sèrie de propostes que vàrem votar a favor. Si ara voleu, després a les votacions 
quedarà tot patent, però l’esperit d’aquesta proposta noltros el compartim i per això hem fet tot 
lo possible per votar a favor tot lo que fos possible dins la legalitat que hem d’aplicar després. 
Gràcies.” 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Condenamos el comportamiento inaceptable del Sr. Rubiales con respecto a la jugadora de la 
Selección Nacional de Futbol Femenino Jennifer Hermoso. Condenamos su gesto abiertamente 
vulgar cuando se tocó extensiblemente sus partes en el palco, pretendiendo demostrarnos 
además no sé muy bien qué. Y en presencia de una joven menor de edad como es la Infanta 
Doña Sofía. Y condenamos, que junto al futbolista del Barça Gerard Piqué, se lucrase 
presuntamente al conseguir que la Súper Copa de España de Futbol viajase a Arabia Saudí. 
Condenamos todo lo que debe ser condenado sin excepción. Pero la referencia, en concreto en 
la proposición de Més, como base argumentativa de la proposición de Ley orgánica 10/22, es 
decir la ley del solo sí es sí, nos confirma que el caso Rubiales está siendo utilizado, por la 
misma izquierda que ha promovido y votado dicha ley, para reivindicarse. Que lo que le ha 
ocurrido a Jennifer Hermoso y a otras tantas les daría igual si no pudieran sacar rédito de ello. 
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La prueba es que las víctimas de los de más de 1.200 agresores sexuales y violadores que han 
salido a la calle o han visto reducida sus penas, gracias a esa ley, ni están en su agenda de 
reivindicaciones pendientes, ni en sus pensamientos, ni creen necesario pedirles perdón. Ni 
siquiera la víctima de la manada. De la que por cierto, generó esta ley. Que ha visto como a uno 
de sus violadores se le reducía la pena. Les ha conmovido lo más mínimo. Hermana, yo sí te 
creo pero solo si me eres útil. Manuel R.C. de 58 años salió de prisión el pasado mes de abril 
después de que la Audiencia Provincial de Sevilla acordase una rebaja de la condena que estaba 
cumpliendo por la agresión sexual a una mujer a la que dejó tuerta. La revisión de la pena y la 
excarcelación la solicitó el condenado al amparo de la Ley orgánica de garantía integral de la 
libertad sexual, más conocida como la ley de solo sí es sí. Y lo logró porque su caso se ajustaba 
perfectamente a lo previsto en la norma. A penas 4 meses después de salir a la calle volvió a 
prisión, después de que intentase violar a otra mujer golpeándole con un palo cuando se dirigía a 
su trabajo. Ella logró escapar. Por suerte. Avisó a la Policía Nacional y este sujeto fue detenido 
por la Policía. Ese es el primer caso a día de hoy, que se conozca, de un beneficiado por su ley 
que ha hecho lo que se esperaba de él. Es decir, reincidir. Y es cierto, que aunque hubiera salido 
más tarde también hubiera podido reincidir. Pero alguna responsabilidad creo que tendrán 
quienes han votado esta ley. Porque de que este hombre estuviera en la calle antes de tiempo y 
de que eso le diera la oportunidad de intentar violar a otra mujer, son ustedes responsables. Pero 
no, no. Dejemos este tema y hablemos solo y exclusivamente de lo que dice la izquierda que 
hay que hablar. Es decir, de Rubiales. Por tierra, mar y aire. Y aprovechemos de paso para 
reivindicar una ley que tanto daño ha hecho y seguirá haciendo. Así que no pretendan que 
blanqueemos ni que demos por bueno este enorme ejercicio de cinismo que es esta proposición. 
Y la proposición de la Sra. Muñoz, cuya responsabilidad es todavía mayor. Porque no nos 
creemos que les importen todas las conductas machistas ni todas las agresiones sexuales, ni que 
les quite el sueño que estas conductas se eviten. En la práctica deportiva o dónde sea. Para 
nosotros no es más que palabrería. Votaremos que no en la proposición de Més como la de 
Unidas Podemos. Gracias.” 
 
Sra. Elena Navarro Duch (PSIB-PSOE): 
 
“Nosotros queremos expresar nuestro sentido del voto, porque en la primera moción dado que, 
precisamente por ese espíritu del que hablaba el Sr. Bonet, bueno pues como aceptaron todas 
esas modificaciones donde en lugar de exigencia se hablará de promoción y donar suport, 
nosotros nos ratificamos en ese voto favorable. En cuanto a la de Més también. De hecho, 
creemos que una moción, una proposición que presenta puntos tan importantes como la 
condena, precisamente, de esas actitudes o el objetivo de erradicar la violencia sexual o 
incrementar los recursos y sobre todo acompañar, precisamente, a todos los clubs y a todos las 
entidades en la elaboración de los protocolos de prevención y que habla de formación en 
igualdad. Esto debería estar aprobado por unanimidad. Esto debería estar aprobado por 
unanimidad. Y bueno, luego quienes han votado en contra querrán hablar de derechos de 
mujeres. Y se han permitido el lujo de hablar de cinismo.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Celebro que todo el Pleno menos los sospechosos habituales vayan a votar favorablemente a 
esta proposición. Creo que mirar el deporte de base es el primer paso para empezar a cambiar la 
estructura del ámbito del deporte, donde la discriminación y las desigualdades entre hombres y 
mujeres son evidentes y creo que lo hemos visto muy claro en el caso de Rubiales. Cuando todo 
el mundo estaba mirando y no hubo ningún tipo de pudor en ejercer ese beso sin 
consentimiento. Y lamentar que esto al Grupo Vox no le importe y tenga que mentir y hablar de 
otros temas para bueno, intentar esconder lo que es una oposición misógina, que no acepta que 
existe violencia contra las mujeres y que, por tanto, tiene que haber leyes que las protejan. 
Como es la ley solo sí es sí. Nada más y muchas gracias.” 
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Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Simplement agrair el suport de tots els partits que donen suport a la moció que hem presentat. I 
agrair especialment en el Partit Popular que se desmarqui en aquest cas de Vox, que el seu 
posicionament és absolutament barroer i cínic en aquesta com nos han demostrat, no només en 
aquest Plenari, si no en general com a partit a tot l’Estat Espanyol. Moltes gràcies.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Moltes gràcies Sra. Truyol per les seves paraules, però noltros no nos desmarcam de ningú, 
noltros votam lo que el Partit Popular troba. Jo Sra. Navarro, sí que le quería decir que creo que 
en este Pleno, igual que en muchísimos otros, hay muchísimas cosas que deberían salir por 
unanimidad y desgraciadamente nunca salen. Gracias.” 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punts 1, 2, 3, 4, 5, 13, 15 i 19 : s'ha dictaminat desfavorablement sobre aquests punts per 
5 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i 
Grup Mixt). Als punts 1, 3 i 4 on diu "hauran" ha de dir "podran" 
Punts 6, 7, 8, 9,10, 16, 17 i 18 : s'ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per 7 
vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots en contra (VOX 
PALMA) 
Punts 11, 12 i 14: s'ha dictaminat favorablement sobre la transaccional per 7 vots a 
favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots en contra (VOX PALMA) 
 
Es proposa: 
 
1. Dotar a totes les entitats i instal·lacions esportives municipals d'un Pla d'Igualtat al 
qual podran d'adscriure's les entitats esportives que facin ús d'aquestes instal·lacions. 
 
2. Garantir la paritat en les entitats i instal·lacions esportives municipals. 
 
3. Dotar a totes les entitats i instal·lacions esportives municipals de protocols específics 
de prevenció i atenció de violències masclistes i sexuals en l'esport, al qual podran 
d'adscriure's les entitats esportives que facin ús d'aquestes instal·lacions. 
 
4. Dotar a totes les entitats i instal·lacions esportives municipals de protocols específics 
contra l'assetjament laboral en l'esport al qual podran d'adscriure's les entitats esportives 
que facin ús d'aquestes instal·lacions. 
 
5. Dotar a totes les entitats i instal·lacions esportives municipals de protocols de 
protecció al menor així com de personal especialitzat en atenció i acompanyament de 
delictes contra la infància, especialment quant a violències sexuals a la infància. 
 
6. Garantir la igualtat real i la no discriminació en l'ús de totes les instal·lacions 
esportives municipals.  
 
7. Treballar per a ajustar els horaris i instal·lacions esportives a les necessitats de 
conciliació i corresponsabilitat en les cures. 
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8. Garantir la igualtat de fons destinats per l'Ajuntament a la promoció d'esdeveniments 
esportius masculins i femenins.  
 
9. Garantir la formació acreditada de tots i totes les empleades de les instal·lacions 
esportives municipals en igualtat i prevenció de l'assetjament laboral, les violències 
masclistes i sexuals. 
 
10. Garantir la igualtat laboral, especialment la salarial,en totes les instal·lacions 
esportives municipals. 
 
11. Promoure i donar suport a totes les entitats esportives que facin ús d'instal·lacions 
municipals o que disposin de terrenys cedits per l'Ajuntament per a ús esportiu que 
comptin amb un Pla d'Igualtat. 
 
12. Promoure i donar suport a totes les entitats esportives que facin ús d’instal·lacions 
municipals o que disposin de terrenys cedits per l'Ajuntament per a ús esportiu que 
comptin amb protocols específics de prevenció i atenció de violències masclistes i 
sexuals en l'esport. 
 
13. Exigir a totes les entitats esportives que facin ús d’instal·lacions municipals o que 
disposin de terrenys cedits per l'Ajuntament per a ús esportiu que compleixin amb la 
paritat en les seves contractacions. 
 
14. Promoure formació acreditada en matèria d'igualtat, prevenció de l'assetjament 
laboral i de violències masclistes i sexuals a totes les entitats esportives que facin ús 
d'instal·lacions municipals o que disposin de terrenys cedits per l'Ajuntament per a ús 
esportiu. 
 
15. Exigir a totes les entitats esportives que facin ús d'instal·lacions municipals o que 
disposin de terrenys cedits per l'Ajuntament per a ús esportiu que comptin amb un equip 
femení en totes les categories, excepte per circumstàncies econòmiques o de demanda 
que hauran de ser escrupolosament justificades. 
 
16. Continuar treballant per la promoció de la igualtat en l'esport, la promoció de 
l'esport femení i la sensibilització amb les violències masclistes, sexuals i cap a la 
infància en els contextos esportius.  
 
17. Garantir l'eliminació de qualsevol classe de discriminació per motiu de gènere, raça, 
orientació sexual, identitat de gènere o capacitat i aconseguir que la pràctica esportiva es 
pugui realitzar de manera segura amb ple respecte al principi d'igualtat constitucional en 
aplicació de la Llei 39/2022, de 30 de desembre, de l'Esport. 
 
18. Habilitar les instal· lacions dels col·legis públics amb instal·lacions esportives 
perquè la ciutadania pugui utilitzar-les més enllà de l'horari escolar, inclosa els caps de 
setmana. 
 
19. Crear una comissió municipal de seguiment d'igualtat en l'esport. 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
02

6_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/1
0/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
18

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

E
9C

F
B

06
69

F
7E

94
C

1D
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 99 - 

 
Aprovats els punts 6, 7, 8, 9, 10, 11, 12, 14, 16, 17, 18 per 23 vots a favor (PP, PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 6 vots en contra (VOX PALMA). No aprovats els 
punts 1, 2, 3, 4, 5, 13, 15 i 19 per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
77. Grup MÉS relativa a l'agressió sexual del Sr. Rubiales a la futbolista campiona 
del món, i compromís per eradicar el sexisme i les agressions sexuals a l'esport 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 7 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots en 
contra (VOX PALMA) 
 
Es proposa: 
 
1.- El ple de l'Ajuntament de Palma condemna de manera enèrgica l'agressió masclista, 
prepotent i d'abús de poder del Sr. Luis Rubiales contra Jennifer Hermoso -jugadora de 
futbol- el dia que l'equip femení de futbol era proclamat campió del món, així com les  
declaracions i actes durant les següents setmanes del ja avui expresident de la RFEF.  
 
2.- El ple de l'Ajuntament de Palma insta a l'equip de govern i als partits polítics que 
formen part d'aquest consistori a treballar de la mà de les dones esportistes, les 
associacions de dones i el moviment feminista per eradicar les violències sexuals i les 
desigualtats del nostre municipi.  
 
3.- El ple de l'Ajuntament insta a l'equip de govern a elaborar un Pla Municipal 
d’Igualtat a l’Esport, incrementant el suport a les esportistes de la ciutat i a treballar per 
una societat més igualitària i justa. 
 
4.- El ple de l'Ajuntament de Palma demana a l'equip de govern incrementar els recursos 
econòmics i materials per elaborar i implementar plans, estratègies i/o mesures 
d’igualtat en els diferents clubs esportius del nostre municipi. Entre d'altres, algunes de 
les mesures apuntades per la Llei de l’activitat física i l’esport de les Illes Balears com: 
 
 4.1.- Acompanyar els diferents clubs esportius en la implementació de mesures 
d’igualtat per tal d'eradicar les desigualtats i violències masclistes en aquest àmbit. Per 
exemple, promovent "la plena participació de les dones en tots els àmbits de la pràctica 
de l'activitat física i de l'esport i n'afavoriran l'accés en igualtat de condicions a les 
instal·lacions esportives i a les diverses especialitats de l'esport, inclosos els nivells de 
responsabilitat i decisió, mitjançant el desenvolupament de programes específics que 
incloguin la formació en matèria de gènere de tots els seus agents."  
 
 4.2.- Fomentar,entre els clubs i entitats esportives, que les juntes directives siguin 
paritàries, és a dir, una presència de dones i homes segons la qual cap sexe no superi el 
60% del conjunt de persones ni sigui inferior al 40% del nombre total de persones que 
conformin aquest òrgan, tal com obliga la Llei autonòmica esmentada.   
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 4.3.- Promoure que les federacions esportives disposin d'un protocol de prevenció 
i actuació per a situacions de discriminació, abusos i assetjament per raó de sexe i/o 
autoritat en el seu si i en el de les entitats esportives integrants de la pròpia federació.  
 
5.- El ple de l'Ajuntament de Palma demana a l'equip de govern treballar amb la resta 
d'administracions públiques competents, en la formació en igualtat de gènere i 
interseccional als equips directius, als equips tècnics i als familiars dels clubs esportius, 
així com també a les i els esportistes. 
 
Aprovat per 23 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 6 vots en 
contra (VOX PALMA) 
 
Debat conjunt punts 78 i 91 
78. Grup MÉS relativa a garantir el dret dels i les catalonoparlants a ser atesos en 
la seva llengua 
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“Fa uns dies un important mitjà local ironitzava a través d’una vinyeta amb la façana de Cort a 
darrera, que més aviat se xerrarà més català en el Congrés dels Diputats que no a les 
administracions de Balears. Això és el reflex d’una trista realitat que el PP i Vox estan 
impulsant amb els seus atacs indiscriminats contra la llegua catalana, però sobre tot també 
contra el dret dels catalanoparlants. Dia a dia, setmana a setmana, mes a mes, d’ençà que 
governen a les principals institucions de les Illes Balears. El propi Ajuntament de Palma n’és un 
exemple evident, amb una primera amenaça de la modificació del Reglament de normalització 
lingüística, a on el PP se’n va des dir, però que principis de setembre queda reflectida i 
plasmada en els acords de govern de PP i Vox. I a on, tanmateix, el govern municipal del PP ja 
incompleix de facto la legalitat vigent. Arribant fins al punt d’instar en els funcionaris a no 
respectar aquesta legalitat amb la seva relació amb la ciutadania o a les comunicacions oficials 
que se desprenen de l’Ajuntament, com alguns treballadors públics d’aquesta casa ja han hagut 
de denunciar públicament. Fa 100 dies d’aquest govern municipal i aquests 100 dies han fet 
palès que el Partit Popular s’excusa amb la llibertat i amb la igualtat entre les dues llengües 
cooficials, per fer desaparèixer el català de per tot. De les comunicacions de l’EMT, de les 
comunicacions d’EMAYA, arribant fins a situacions esperpèntiques com són la castellanització 
de topònims de la ciutat o en comunicats en bilingüe, mesclant castellà i català, que semblen 
amb tots els meus respectes, més aviat cançons d’Ossifar que no un comunicat institucional. I 
amb tot això el cinisme del PP arriba fins a tal punt que penja una pancarta a la façana de Cort 
celebrant el Dia europeu de les llengües mentre lo que fa és arraconar-les. En el Govern Balear 
el PP i Vox segueixes atiant el conflicte lingüístic amb la supressió del requisit del català a la 
sanitat. Amb lo que suposa de perjudici per als catalanoparlants, de baixada de la qualitat 
d’aquest servei i de violació, una altra vegada, dels drets dels catalanoparlants. A més d’això, 
PP i Vox volen negar el seu dret a una bona part de la ciutadania a fer servir i aprendre la seva 
llengua pròpia de Mallorca, incomplint, per cert, l’Estatut d’Autonomia i amb la pròpia 
Constitució espanyola. Amb això també nos hem vist obligats a presentar una esmena davant els 
fets succeïts els darrers dies, ja que amb la mateixa deriva d’odi amb l’objectiu d’imposar el 
castellà per damunt de tot, el conflicte lingüístic s’ha agreujat encara molt més amb la oficina de 
la inquisició lingüística de Vox. Per obligar al Govern, als ajuntaments i a la Universitat de les 
Illes Balears a emprar el castellà amb amenaces de sancions de fins a 100.000 euros. Fins a 
100.000 euros de multa per expressar-se en una llengua cooficial. Una notícia que suposa el 
major atemptat contra el català des dels inicis de la democràcia d’aquesta terra i que ha despert 
una indignació important de bona part de la societat. El Partit Popular ha estat crític amb aquest 
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mateix fet. de fet, el portaveu del Partit Popular en el Parlament Balear va dir que aquesta llei 
envaeix competències, que el règim sancionador està fora de lloc i que el PP refermava el seu 
compromís amb l’Estatut d’Autonomia de les Illes Balears. Tot i que després se’n varen desdir 
una mica, com ha fet el PP amb altres ocasions. Amb això, noltros volem demanar. Tornarà a 
ser el PP el braç executor de Vox d’aquestes polítiques sectàries i radicals que Vox els hi està 
imposant? O ja els hi va bé això? Ja els hi va bé que Vox els hi faci aquest paper? Permetrà el 
PP que Vox utilitzi les institucions públiques per montar els seus xiringuitos ideològics amb 
objectius persecutoris i partidistes? Mentre d’altre banda, per exemple, els hi exigeixen a vostès 
que suprimeixin serveis tan essencials com l’Oficina de la Defensora de la Ciutadania? Per tot 
això noltros proposam que l’Ajuntament refermi el seu compromís amb la llengua catalana i a 
garantir els drets lingüístics a tota la població. De tota. Garantir els drets lingüístics en els 
centres de salut i hospitals d’aquest municipi i per això pensam que és imprescindible mantenir 
el requisit de català. Que l’Ajuntament de Palma insti en el Parlament d eles Illes Balears a 
rectificar d’immediat aquest decret que suprimeix el requisit. I finalment, que l’Ajuntament de 
Palma refermi el seu compromís amb l’Estatut d’Autonomia i que, per tant, demani a la Mesa 
del Parlament, però en especial al Partit Popular de Balears, que rebutgi la tramitació de la llei 
de l’oficina de la persecució lingüística de Vox. Gràcies.” 
 
Sra. Silvana González San Martín (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Presentam aquesta proposició i com explicam a l’exposició de motius, 
passats aquests 100 dies i després del pacte del Partit Popular amb Vox, ens duen a afirmar que 
aquestes decisions que prenen són purament ideològiques. Que van en contra de la llengua 
pròpia i dels drets lingüístics de la ciutadania de les Illes Balears. Per garantir que es puguin 
adreçar en qualsevol de les dues llengües oficials en qualsevol àmbit. Esteim preocupats i 
alarmats per la situació que ens trobam davant les dèries insistències dels seus socis de Vox. 
Esteim preocupats també per la situació amb la que es troba l’equip de govern. Està clar que 
volen contentar als seus socis de Vox. Encara que sigui en detriment dels grans consensos que 
ens hem donat entre tots i totes, també promoguts pel Partit Popular. I recuper les paraules del 
passat plenari, perquè sembla que cal tornar-les a repetir. La llengua és cultura, és patrimoni, és 
identitat, és pluralitat i riquesa. I els fets de les darreres setmanes, el pacte PP-Vox, ens situa 
davant el major atac a la pluralitat lingüística a la nostra història. I per això presentam aquesta 
proposició. Per defensar els consensos i la riquesa que suposa tenir una llengua pròpia. Volen 
passar d’un model de convivència entre llengües, en paraules de membre del seu partit, a un 
model que divideix entre els que parlen una llengua i els que parlen una altra. Per això 
impulsam aquesta proposició, per retornar en el marc comú, a la Constitució i a l’Estatut 
d’Autonomia, a la Llei de normalització lingüística i en el Reglament de normalització 
lingüística. Per defensar els consensos, per defensar la riquesa que suposa tenir una llengua 
pròpia i no emprar-la com a moneda de canvi i, molt manco, com a motiu de divisió i crispació. 
Els consensos són imprescindibles per fer avançar a una societat. Són imprescindibles per 
assegurar la llibertat, els drets i la convivència. Per això defensam l’arquitectura institucional de 
la qual ens hem dotat entre tots i totes. Es tracta de llibertat per tota la ciutadania. Es tracta de 
garantir els drets lingüístics de tota la població. És defensar la ciutadania. És fer una 
administració de tothom i per a tothom. És refermar els nostros drets, els de tothom i no d’uns i 
altres. És necessari avançar com s’ha fet al Congrés dels Diputats amb l’ús de les llengües 
oficials. Un fet històric a Espanya, que marca un abans i un després i que mostra dues formes de 
fer. Dues formes de mirar cap al futur. Una avançant en el reconeixement de la pluralitat i la 
diversitat, aquesta que tanta por lis fa i que nos fa més rics i millors. L’altra, el retrocés del 
blanc i negra. El retorn a un temps que no volem pels nostres fills. Mentre Espanya avança, a 
Balears i justament a Palma al capdavant, el PP torna a la seva pitjor versió. Amb les receptes 
que trenquen la convivència i la concòrdia. El PP ha venut la seva ànima a Vox. Que l’ha 
arrossegat per aquesta deriva en contra de la nostra llengua. La debilitat del Batle Martínez i els 
governs del PP ens dur a reiterar el pacte que va fer el nostre partit, que va oferir per a defensar 
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la llengua i aquest oferiment continua damunt la taula. I també a presentar aquesta proposició. 
Que a més, hem hagut d’introduir un nou punt rebutjant la llei qeu ha presentat Vox, trencant 
dècades de consens. Una llei anticonstitucional i antiestatutària. Ara tenen una oportunitat per 
contestar a la pregunta que realment se fa la ciutadania. Sr. Batle, posarà multes per parlar en 
català? Si la resposta és que no, té una oportunitat. Torni a la via de consens. Voti a favor 
aquesta proposició. Votant a favor no vendrà els drets de la ciutadania a l’ultradreta. Mantengui 
els consensos impulsats i estimats pels seus predecessors. També les batles del seu partit, del 
Partit Popular: el Batle Fageda, la Batlessa Cirer, el Batle Isern. Abandonin els postulats de 
Vox. Abandoni aquest túnel del temps en que ens ha ficat i cerqui la sortida per continuar 
avançant. Mantingui el consens social en matèria de llengua i cultura pròpies. I com diu Victor 
Uwagba, guardi les claus perquè el poble que conserva la seva llengua guarda les claus de la 
llibertat. Gràcies.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Gràcies Sr. Contreras. El punt número 1 de la proposta que nos proposa Més, 
l’agraïm sincerament. I diu així: “L’Ajuntament de Palma referma el seu compromís amb la 
llengua catalana, pròpia de les Illes Balears, i treballarà amb la resta d'institucions per garantir 
els drets lingüístics de tota la població.” Acceptam sense cap fissura aquesta màxima. Punt 
número 1 de la proposta del Psoe: “El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern a 
complir amb l’Estatut d’Autonomia de les Illes Balears creant les condicions que permetin 
arribar a la igualtat plena de les dues llengües, tal com estableix al seu article 4.” Sense fissures. 
De quins atacs a la llengua catalana a tots els nivells estan parlant els senyors i les senyores de 
Més? De quins atacs xenòfobs de la llengua catalana i els drets del mallorquins i mallorquines a 
fer-la servir estan parlant vostès senyors de Més? Qui està atiant l’incompliment de la legislació 
vigent senyors de Més? Disculpin que jo mateixa els hi contesti a aquestes preguntes llançades 
així a l’aire. Cap dels Regidors i Regidores que dia 17 de juny van prometre jurar el seu càrrec 
prometent servei i fer salvar la Constitució i l’Estatut d’Autonomia i que ara, a més, conformen 
aquest equip de govern, està incomplint cap normativa vigent. No sé si ho poden dir tots aquells 
que sempre ho fan per imperatiu legal. Això ja vostès ho sabran. Si ho fan sempre per imperatiu 
legal o per convicció pròpia. Noltros ho feim per convicció pròpia. Sense ni una coma a tot lo 
que vàrem dir en aquell moment i que avui, una altra vegada, ho tornam a refermar. Tots. Sense 
mesures. Són vostès que estan convertint la llengua pròpia en una arma política. Com sempre. I 
per què? Doncs tots ho sabem. Perquè en treuen un rèdit polític. Vostès treuen un rèdit polític 
d’assustar a la gent. Vostès treuen un rèdit polític de crear confusió. Vostès creen odi. De veres. 
No els altres. Els que complim l’Estatut d’Autonomia. Els qui defensam els drets dels ciutadans. 
De tots els ciutadans. No sembram odi, senyors del Psoe. Ja no estan sotmesos a un  pacte 
nacionalista. Són lliures. Que els hi fugi la por. Ja, que els hi fugi la por. Diguin de veritat que 
vostès sí volien llevar el requisit en el sanitaris de Balears. Sí ho diguin clarament. Ja no tenguin 
por. Ja no depenen d’ells. Són lliures. Ja és lliure. Estava sotmesa a un pacte i vostès varen ser 
els qui varen dir blanc un dia i negra un altre. No noltros. Noltros sempre hem defensat que lo 
primer i principal són els ciutadans de les Illes Balears. Que no és just que un d’Eivissa o un de 
Menorca no tengui metge o metgessa perquè li hem posat una trava més. Per tant, noltros 
seguirem lluitant pel dret de tots els ciutadans. De tots. Sense manies. Sense por. I dit tot això, 
aquest equip de govern referma el seu compromís amb l’Estatut d’Autonomia. I, evidentment, 
amb la Constitució. Sí, també amb la Constitució. I vetllarà avui i sempre per defensar els drets 
del ciutadans. Que ningú tengui por. No nos servirà que vostès animin i creïn problemes amb la 
gent. No, perquè al final la gent sabrà quina és la veritat. Quan venguin a l’Ajuntament i xerrin 
lliurement en català i se’ls hi contesti en català, sabran que no s’està vulnerant cap dret a ningú. 
Però que sí a partir d’ara s’atendrà a la gent que vengui i parli en castellà, amb una llengua 
oficial igual que l’altra, i també se’ls hi respectaran els seus drets. Això és el nostre compromís. 
L’hem manifestat sempre, des del minut 1. I ho saben vostès perfectament. Per tant, noltros 
seguirem amb la nostra feina i vostès, crec honestament, que per responsabilitat institucional i 
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per responsabilitat amb els ciutadans haurien d’abandonar aquesta gresca constant i aquesta 
arma  política que han trobat amb la llengua. I que l’únic que fa és molt de mal a la llengua que 
tant estimam. Gràcies.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Moltes gràcies. Demà farà 10 anys d’una de les mobilitzacions més participades al nostre 
territori i en defensa de l’educació pública, de qualitat i en català. I jo els ànim a que facin 
memòria. Que segur que la professora Celeste se’n recorda bé. Perquè va ser la darrera vegada 
que la dreta va intentar fabricar un conflicte en torn a la llengua que no existeix a la nostra 
societat. El consens és unànim. L’ús del català i la defensa de la nostra cultura i història s’han de 
defensar. I vostès, tant el Partit Popular com Vox, només el que intenten és generar divisió i 
erosionar la nostra democràcia, qüestionant els consensos que han format part de la història de 
la nostra democràcia. Vostès els encantaria tornar a l’Espanya del nodo a una Palma del nodo, 
estan disposats a traicionar la seva història, la seva llengua i la seva cultura, per un nacionalisme 
espanyolista amb un tufo franquista que ens rememora aquesta prohibició del català que hi va 
haver a la dictadura. Fa falta molt més del que ha explicat la Sra. Celeste en quant a política 
lingüística d’aquest equip de govern per protegir la llengua catalana al nostre territori. Perquè és 
una llengua minoritzada. S’ha de fer una política activa per la normalització lingüística a la 
nostra ciutat. I aquest govern no està disposat a fer-ho. I això romp un consens que hi ha hagut 
aquí a Palma, sempre. Votarem a favor d’aquestes proposicions. Res més i moltes gràcies.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Muchas gracias. Votaremos en contra y diremos por qué. Porque 
consideramos que hay errores. Dentro de las proposiciones ya tienen el sentido de voto. Hablan 
ustedes de ataques a la lengua catalana en todos los niveles. Falso. En ningún momento se ha 
planteado reducir los derechos de uso. Al contrario. Lo que hacemos es que se respete el 
derecho de los que quieren usar el castellano, lengua oficial del Estado, en las mismas 
condiciones que el catalán. Es un derecho constitucional. Y ustedes lo han prometido hace unos 
meses. Y además avalado por numerosas sentencias del Tribunal Constitucional. Si hay alguien 
que ha querido anular el uso del castellano han sido ustedes, en la educación y en muchísimas 
cosas. Hay una amplia legislación del Tribunal Constitucional a favor del equilibrio de las dos 
lenguas. Sigue diciendo, hay una deriva antimallorquina, manifestada hace años. En esto tienen 
razón. La deriva antimallorquina son ustedes responsables. Modalidad lingüística mallorquina. 
Su protección, conocimiento y difusión está protegido por la Constitución, por el Estatuto de 
Autonomia y por la Ley de Salvaguarda del Patrimonio Inmaterial. Y ustedes no lo han 
respetado. Dice, y ya es como una broma: que el catalán desaparece de las comunicaciones de la 
EMT, de EMAYA, de la Empresa Funeraria Municipal. El que ha desaparecido durante 4 años y 
muchos más es el castellano. Que me lo manda todo en catalán. Hasta en la Empresa Funeraria 
Municipal se puso un cartel y fue boicoteado en castellano al día siguiente. En catalán y en 
castellano. Hablan un gobierno de retroceso y de pacto de la vergüenza. Ustedes con el Sr. 
Sánchez, con el Sr. Puigdemont, con las amnistías, con los indultos. ¿De qué pacto de retroceso 
y vergüenza hablan? Miren bien, cap a Barcelona i cap a Madrid. Moncloa. Habla de la lengua 
propia del territorio. Sí, es eso, Lo que queremos es protegerla la lengua propia del territorio. És 
sa nostra llengo y lógicamente el castellano. Nosotros no prohibimos el uso de la lengua, al 
revés, lo fomentamos. Lo que hacemos es utilizar la lengua para que se pueda hablar la gente. 
Porque es la libertad. Imponer una lengua es y va contra todo derecho contra la libertad. Y no 
voy a decir que ustedes hablan de consenso y nunca se preguntó a la gente de Baleares, como sí 
se hizo con la Constitución, si estaban de acuerdo con el Estatuto de Autonomía, si 
consideraban la lengua catalana su lengua propia. Dando por hecho de que la lengua era 
impropia. Ni por qué se replegaban las modalidades lingüísticas al registro informal. Nunca. no 
confundan consenso con el sometimiento o desinterés ni tampoco la inacción de los partidos con 
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la voluntad de sus votantes. Conjugar los derechos de los habitantes de las dos lenguas 
cooficiales de una comunidad, sobre todo cuando la mayoría son bilingües no debería ser un 
problema. Quienes lo convierten en un problema, desde siempre, es porque ven en la libertad 
una amenaza,  porque cuando hablan de protección en realidad se refieren a imposición. Y es 
porque ya saben. Una llengua, un país. Y ese país no és es nostro. Para algunos. País me refiero 
a España. Utilicemos la lengua para unir, para entenderse y por lo tanto busquemos el equilibrio 
entre el catalán y el castellano. Muchas gracias.” 
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“Moltes gràcies. A mi me sembla sorprenent que el Partit Popular nos digui que utilitzam la 
llengua com una arma política, quan justament només hi ha conflicte lingüístic quan governa el 
Partit Popular. A mi això és que me sorprèn moltíssim aquest argument. És a dir, és evident que 
passa cada vegada que vostès governen. D’altra banda vostès me diuen que no incompleixen la 
normativa. Però estan incomplint el propi reglament de normalització lingüística, que ara per 
ara, encara és vigent. I d’altra banda s’ha de dir que aquest reglament és la plasmació de la Llei 
de normalització lingüística de Balears, aquí a l’Ajuntament de Palma. I que també s’estan 
botant. Amb això, també li he de dir que no coneixem encara quines accions pensen prendre 
aquest equip de govern a favor de la llengua pròpia d’aquesta ciutat. Noltros des del Grup Més 
vàrem fer una sol·licitud d’informació dia 21 de juliol, fa més de 2 mesos, demanant-vos quines 
accions volien emprendre aquesta legislatura en favor del foment de la llengua  pròpia. Han 
passat 2 mesos i vostès encara no han contestat. I a mi això me fa pensar dues coses. Una, o que 
els hi és igual el català directament. O dues, que s’enfoten de la feina de l’oposició. O bé les 
dues coses a la vegada. Ja m’ho explicarà vostè. D’altra banda, pel tema del català a la sanitat. 
Vostè diu que hi ha una falta de metges, però també hi ha falta de metges a altres llocs de l’Estat 
com a Madrid, per exemple. I també vostès atribueixen la falta de metges únicament al tema del 
català. No l’atribueixen per exemple a l’alt cost de la vida avui dia. O no l’atribueixen per 
exemple al preu de l’habitatge que tenim aquí a Balears. L’única excusa sempre és el català. 
Tampoc m’ha contestat vostè res en relació a l’oficina d’inquisició lingüística de Vox. No m’ha 
dit que és lo que pensa el Partit Popular d’això. M’agradaria que m’ho digués. I amb això en 
relació al que comentava el Sr. Coll. Vostès diuen que els atacs els feim noltros, però són vostès 
els que proposen una oficina per multar a les persones que xerren en una de les dues llengües 
cooficials d’aquesta comunitat autònoma. Per altra banda, són vostès els que demanen eliminar 
el requisit de català a la funció pública. Els hi semblaria bé a vostès que una persona pogués 
accedir a la funció pública sense conèixer el castellà? Perquè crec que això vostès posarien el 
crit en el cel. Com l’espectable que han fet en el Congrés dels Diputats aquests dies. Així que 
per favor, no me parlin d’atacs, que els atacs són vostès els que els fan. D’altra banda, me parlen 
de modalitats. Me parlen de modalitat quan vostès ni tan sols s’atreveixen a utilitzar-les en 
públic. I perdoni, ja me dirà vostè en quina modalitat xerr jo habitualment. Perquè no me 
n’amag. Jo la meva modalitat és el mallorquí i tampoc me n’amag de reconèixer que la meva 
modalitat forma part d’un tot que es diu llengua catalana. Cosa que vostès obvien també 
comentar. D’altra banda, per acabar, sí que m’agradaria dir que resulta curiós que Vox voti en 
contra del punt que demana garantir els punts lingüístic de tota la població. Un fet que evidencia 
més la seva fòbia cap al mallorquí i la llengua catalana. Gràcies.” 
 
Sra. Silvana González San Martín (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Si en una cosa esteim d’acord és que la llengua és per unir i comunicar-se. I 
hi esteim totalment d’acord. No entenem per què el punt 5 de la nostra proposició es vota en 
contra. Quan és instar a l’equip de govern a no retrocedir en quant a l’ús social i institucional 
del català, si deim que defensam les dues llengües i no tornar a generar crispació i divisió amb 
la llengua catalana. És lo que diu. Per altra part, Sra. Celeste, jo amb la proposició que hem 
presentat, precisament, xerrant hem ofert un pacte. Jo li he oferit a la intervenció. I la proposició 
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és entorn al consens a la llengua catalana. En el seny. Sabíem quin seria el mantra que avui 
utilitzaria el Partit Popular. No m’ha contestat res més. Només ha explicat el decret, el debat que 
han aprovat i el decret que han duit al Parlament en tema de professionals sanitaris amb la 
manca de professionals sanitaris, com a altres comunitat autònomes nos passa. I també com avui 
sentia amb la manca de Jutges que hi ha aquí a les Balears. En falten més que a la resta de 
comunitats autònomes. També és pel català? És que crec que deien que en faltaven 17. Jo li he 
xerrat de consens i retorn a dècades d’acord. Això és lo que jo li he xerrat i no m’ha contestat. 
Perquè és realment lo que li fa mal. Ni paraula. No contesten. Perquè saben que és a lo que no 
poden contestar i no poden explicar aquest pacte que tenen. Aquest és el problema que tenen. I 
avui votaran en contra de l’Estatut i de la Constitució. Això és lo que votaran. Clar és que és 
molt mal de fer explicar-ho. Jo m’agradaria que poguessin explicar com és que voten en contra 
de conservar el consens en torn de la llengua catalana i per tant mantenir el reglament de 
normalització lingüística. Un marc que ens donat entre tots i totes i garanteix els drets 
lingüístics dels ciutadans i ciutadanes. De tots. També voten en contra. És que és molt mal 
d’explicar, jo ho entenc que no m’hagi contestat a res de lo que posa la nostra proposició. Clar, i 
és que en 100 dies la primera decisió que varen prendre en tema de cultura va ser censura. 
Censura una obra de teatre. Això ja era part del festeig previ al pacte amb Vox. Supòs. Després 
eliminen en el passat plenari, proposa el Grup Vox i vostès li varen votar eliminar el .cat. Supòs 
que hauran vist aquesta notícia que s’ha fet viral, que el primer Batle que ho va posar en 
pràctica a Balears va ser el Batle d’Inca. No en Virgili Moreno, en Pere Rotger, també del Partit 
Popular. A Galícia s’utilitza el .gal. De Galícia tampoc, cap menció. La veritat és que no m’ha 
contestat de res perquè saben que trenquen aquest consens de tantes dècades que hi ha hagut en 
aquesta casa. I perden el seny. També me sona el seny a qualque campanya del Partit Popular 
que parlava de seny. Idò també l’han perdut. Renuncien a defensar i protegir la riquesa que és 
tenir una llengua pròpia. Això és lo que renuncien vostès. I clar, és que és molt mal de fer 
explicar-ho. Per això no ha fet cap referència a la proposició que noltros hem dut que és en 
favor i en defensa del consens en torn a la llengua catalana, en el consens lingüístic en aquesta 
casa. Que no hi havia problema fins ara. I per tant, ara en lloc d’optar per aquest consens el que 
opten, i jo li tornaré a demanar, que tornarem seguir en aquest debat, és que si realment posaran 
multes per xerrar en català. Sí o no. Si és que no, perquè segurament és que no. Estan en contra 
d’aquesta oficina que proposa Vox, ja ho han dit. Si és que no, votin a favor de la nostra 
proposició. Gràcies.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“A veure Sr. Contreras. Crec que no m’he explicat bé i per això a vostè li he ocasionat un 
problema, una confusió. Anem a veure. Seré molt categòrica. L’únic problema de la sanitat no 
és la llengua catalana. És el que vostès hagin governat 8 anys i hagin generat un tap a les llistes 
d’espera i hagin estat incapaços de posar solucions, tenguin un problema enorme amb la 
vivenda i tendrem una inflació que és incontrolable mentre vostès estiguin governant Espanya i 
aquí. Perquè ara també governen per Espanya o governaran. Val, per tant, senyors de Més, 
evidentment, això és una cosa més que noltros sabem reconèixer i vostès no. Perquè per arreglar 
els problemes s’han de diagnosticar bé tots els problemes. Tots els ítems que els hi afecten. I el 
primer és un. I ho sabem. Per tant anem a arreglar aquest i tots els altres, no se preocupi. Tots 
els altres també quedaran arreglats. Vostès els han creat. Noltros els solucionarem. No se 
preocupin. Jo sé que en el fons vostès hi creuen. Per tant, aclarat aquest tema anam a l’altra part. 
A veure, del Psoe nos demanen el punt 5. I aquí m’ha creat una mica de confusió. Vostè me 
demana textualment que noltros votem a favor de, i llegiré textualment: “El Ple de l’Ajuntament 
de Palma insta a l’equip de Govern a no retrocedir quant a l’ús social i institucional del català i a 
no tornar a generar crispació i divisió amb la llengua catalana.” Val. Ara anem a entendre aquest 
punt. Aquest punt se refereix, quan parlen de l’ús social, al que fan vostès, senyors del Psoe, a 
les seves xarxes socials? Se refereix a això? Que facem lo que vostès fan? Aquí també. Perquè 
és que no ho entenc. Aquí què és lo que nos estan demanant? Que institucionalment tot sigui en 
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català? Que socialment sigui com vostès defensen a les seves xarxes per exemple? Miri, el mes 
de setembre. El Psoe Palma, jo no me fic amb el Sr. Sánchez, que aquell ja no sé jo com xerra. 
Psoe Palma, 18 tuïts. 10 en català, 8 en castellà. Vol que firmem això també per a noltros? Per la 
institució? O aquí a la institució és diferent? I a més coincideix, justament, és que ha coincidit és 
que els 8 en castellà són per donar publicitat a que el Sr. Oliveira va formar part d’aquest 
consistori. Enhorabona. A que uns funcionaris varen formar part d’aquest ajuntament. 
Enhorabona. Ah, bueno, sí. I les mentides del Sr. Batle. això també ho diuen en castellà perquè 
s’enteri tothom. Amem, què vol que votem en el punt 5 segons lo de vostès o què? No. Vostès 
utilitzen el castellà per lo que els hi convé. Jo sempre els hi dic lo mateix. Vostès quan acaben la 
campanya electoral comencen a catalanitzar-se. Aquí. Però després a ca seva, en el carrer, quan 
vostès volen comunicar-se amb la gent, s’hi comuniquen en català i en castellà. Pues això és de 
veres lo que està passant en el carrer. Miri, un Regidor d’aquest ajuntament, de Més, per més 
senyes. Ara no està aquí però li tenc un gran respecte i simpatia. Va dir en una entrevista en un 
mitjà precisament en castellà: “Creo que es un tema más polémico en el ámbito político que el 
real en la calle. Al final la gente intenta romper todos los muros y diferencias entre 
comunidades.” Estic absolutament d’acord. Estic absolutament d’acord i això ho va dir un 
Regidor de Més a un mitjà de comunicació. Perquè vostès saben en el fons, que vostès pretenen 
crear un món d’artifici dins les institucions, però que en el món real del carrer, vostès mateixos 
segueixen empleant el català i el castellà perquè és així com se xerra en el carrer. I és així com 
s’arriba a tots els ciutadans. Per tant, en el punt 5, com que vostès no el tenen clar i és un 
batiburrillo que ni vostès se n’enteren, noltros hem de votar en contra perquè no sabem ni què 
nos proposen ni què volen que votem. Per tant, votam en contra. Quan vostès ho duguin més 
aclarit ho parlarem. Gràcies.” 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punt 1: s'ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 7 vots a favor (PP, PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots en contra (VOX PALMA) 
Punts 2, 3 i 4: s'ha dictaminat desfavorablement sobre aquests punts per 5 vots en contra 
(PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Esmena d'addició 1.  
 
A exposició de motius, després de "incomplint la Constitució espanyola i l’Estatut 
d’Autonomia de les Illes Balears".  
 
Afegir: "En la mateixa deriva d’odi cap a la llengua pròpia, i que té per únic objectiu 
imposar la llengua castellana per damunt de tot, el conflicte lingüístic encara s’ha 
agreujat més els darrers dies amb la presentació per part de VOX d’una proposició de 
Llei "de creación de la Oficina de Garantía de Libertad Lingüística en las Islas 
Baleares". Un text redactat per la formació ultradretana per obligar al Govern, als 
ajuntaments i a la UIB a emprar el castellà, amb amenaces de sancions que poden 
arribar fins als 100.000 euros, i que ha despertat durant els darrers dies la indignació de 
bona part de la societat. En definitiva, un text que suposa el major atemptat conta el 
català dels darrers 40 anys i que fa una passa més dins aquesta persecució de la llengua 
catalana que VOX, i el PP com a braç executor, pretenen perpetrar". 
 
 Es proposa: 
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1. L’Ajuntament de Palma referma el seu compromís amb la llengua catalana, pròpia de 
les Illes Balears, i treballarà amb la resta d'institucions per garantir els drets lingüístics 
de tota la població. 
 
2. L’Ajuntament de Palma vol garantir els drets lingüístics dels palmesans i palmesanes 
als centres de salut i hospitals del municipi, motiu pel qual considera que tots els 
treballadors i treballadores públics han de tenir un coneixement acreditat de la llengua 
pròpia de les Illes Balears,d’igual manera que tenen l’obligació de conèixer el castellà. 
 
3. L’Ajuntament de Palma insta al Parlament de les Illes Balears a rectificar de forma 
immediata el decret que suprimeix el requisit lingüístic a la sanitat pública i a retornar al 
decret anterior, que donava un termini als professionals per acreditar el seu 
coneixement. 
 
4. L’Ajuntament de Palma referma la vigència del Reglament Municipal de 
Normalització Lingüística i es compromet a rectificar la seva política, aplicada per la 
via dels fets, de marginació de la llengua catalana i de violació dels drets lingüístics de 
la ciutadania.  
 
5. L’Ajuntament de Palma reafirma el seu compromís amb l’Estatut d’Autonomia de les 
Illes Balears, així com amb el seu compliment. Per això, demana a la Mesa del 
Parlament de les Illes Balears i, en especial al Partit Popular, que rebutgi la tramitació 
de la Llei "de creación de la Oficina de Garantía de Libertad Lingüística en las Islas 
Baleares". 
 
Aprovat el punt 1 per 23 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 6 
vots en contra (VOX PALMA). No aprovats els punts 2, 3, 4 i 5 per 17 vots en contra 
(PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) amb 
l’esmena d’addició incorporada (exposició de motius i punt 5) 
 
91. Grup PSIB-PSOE relativa a la protecció i defensa del consens entorn a la 
llengua 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punt 1: s'ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per unanimitat 
Punts 2, 3, 4 i 5: s'ha dictaminat desfavorablement sobre aquests punts per 5 vots en 
contra (PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Esmenes d'addició presentades pel Grup Municipal PSIB-PSOE: 
 
Esmena 1. 
 
Afegir a l'exposició de motius, després de "ni molt manco un motiu perquè se'n vagin." 
 
"La darrera setmana s'han produït fets que ens situen davant el major ataca a la pluralitat 
lingüística de la història de les Illes Balears. El 21 de setembre de 2023, el partit VOX 
va presentar una proposició de llei al Parlament de les Illes Balears, tal com havien 
acordat amb el PP pera la investidura de la Margalida Prohens com a presidenta del 
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Govern de les Illes Balears, per a la creació de l'oficina de garantia de la llibertat 
lingüística en les Illes Balears. 
 
Aquesta proposició de llei col·lisiona frontalment amb el que estableix l'Estatut 
d'Autonomia de les Illes Balears i la Llei de Normalització Lingüística, aprovada el 
1986 amb consens, i la substitueix per una normativa que suposa una esmena a la 
totalitat de la nostra convivència i pluralitat, atacant precisament els fonaments legals 
d'aquesta pluralitat i concòrdia. Un atac a la realitat d'Espanya, diversa i plural, i a la 
Constitució, que protegeix específicament la cooficialitat de les llengües en els territoris 
on s'hagi declarat la seva existència en el seu Estatut. 
 
Consideram que aquesta proposició de llei impulsada pel grup d'ultradreta suposa una 
ruptura de consensos històrics que han tingut lloc a la nostra terra, amb la participació i 
protagonisme del mateix Partit Popular, partícip des del govern autonòmic de les 
normatives lingüístiques vigents." 
 
Es proposa: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern acomplir amb l’Estatut 
d’Autonomia de les Illes Balears creant les condicions que permetin arribar a la igualtat 
plena de les dues llengües, tal com estableix al seu article 4. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern a conservar els consensos 
entorn de l’ús de la llengua catalana i, per tant, mantenir el Reglament de Normalització 
Lingüística, un marc que ens hem donat entre tots i totes i que garanteix els drets 
lingüístics dels ciutadans i ciutadanes.  
 
3. El Ple de l’Ajuntament de Palma reclama a l’equip de Govern municipal, al Govern 
de les Illes Balears i el Consell de Mallorca considerin la normalització lingüística com 
una de les seves prioritats i, amb aquest objectiu, recuperin en els seus organigrames les 
funcions en l’àmbit de la política lingüística, per poder complir així amb el mandat 
encomanat a l’article 35 de l’Estatut d’Autonomia de les Illes Balears i la Constitució 
espanyola. 
 
4. El Ple de l’Ajuntament de Palma expressa el seu suport a la campanya «Compromís 
amb la llengua» impulsada per l'Obra Cultural Balear consistent en demanar als partits 
polítics, prèviament a les eleccions locals i autonòmiques de 28 de maig de 2023, que 
incloguin polítiques actives a totes les institucions per fomentar l'ús i protecció de la 
llengua pròpia de les Illes Balears. 
 
5. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern a no retrocedir quant a 
l’ús social i institucional del català i a no tornar a generar crispació i divisió amb la 
llengua catalana. 
 
6. El ple de l'Ajuntament rebutja el text presentat com a Proposició de Llei "de creació 
de la Oficina de Garantía de la Libertad Lingüística en las Islas Baleares" pel partit 
VOX, que trenca dècades de consens lingüístic i és incompatible amb l'Estatut 
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d'Autonomia i la constitució. I per això, el ple insta als grups parlamentaris del 
Parlament de les Illes Balears a no prendre-la en consideració com a proposició de llei." 
 
Aprovat el punt 1 per unanimitat. No aprovats els punts 2, 3, 4, 5 i 6 per 17 vots en 
contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup 
Mixt) amb les esmenes incorporades (exposició de motius i punt 6) 
 
82. Grup VOX relativa a l'ús del castellà i català 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Muchas gracias. Creo que ya hemos hablado largo y tendido. Pero en 
fin, vamos a repetir algunas cosas. Recordemos que el artículo 3 de la Constitución dice que la 
única lengua oficial de todo el Estado es el castellano. Y respecto al cual se impone el deber de 
conocerla y el derecho de usarla todos los españoles sin que sea posible, por tanto, su exclusión 
por parte de normativa autonómica. La exigencia e imposición del catalán como requisito 
excluyente con carácter general e indiscriminado no solo es contrario a nuestro ordenamiento 
jurídico, si no claramente inconstitucional. La consagración por el Tribunal Constitucional de la 
llamada tesis del bilingüismo objetivo de servicio, no puede significar la imposición del deber 
de conocimiento de la lengua cooficial en una comunidad autónoma a los funcionarios públicos, 
que configura así dicha lengua como un requisito excluyente en el acceso a la función pública, 
con carácter general indiscriminado. La configuración de la lengua como requisito excluyente 
solo se encuentra justificación en pequeños casos, cuando realmente se tiene que hacer una 
atención directa con el personal al que hay que atender, con el objetivo de la Ley Balear 2012, 
era una ley que buscaba el equilibrio de las dos lenguas. Y lo que buscaba era hacer normal 
oficialmente lo que normalmente era en la calle. Es decir, el uso de las dos lenguas cooficiales. 
Todo ello en línea con el citado bloque de constitucionalidad del que forma parte la sentencia 
del Tribunal Constitucional 1.75/2013 referida a las Islas Baleares. Sin embargo, tras la reforma 
de la Ley 1/2016, el catalán pasa a ser requisito excluyente. A lo largo de la pasada legislatura 
2019-2023, nuestro grupo municipal ha buscado y ha defendido el uso en igualdad de 
condiciones de las dos lenguas. Un derecho que ustedes han negado en muchas áreas a decenas 
de miles de residentes, decenas de miles de ciudadanos mallorquines, españoles o turistas o 
extranjeros residentes. En el reciente acuerdo entre PP y Vox Baleares figuran los puntos que 
ustedes ya conocen. 55, 56 y 57, que van en esta línea. Van, precisamente, a evitar lo que 
ustedes están haciendo que es impedir el bilingüismo. Y entre los Grupos Municipales PP y Vox 
firmaron un acuerdo programático donde también tocamos los puntos importantes que es 
garantizar el derecho de los ciudadanos a que tengan la información, etcétera, etcétera. Y el 
punto 4, haremos efectivo el uso normal oficial de la lengua catalana y castellana en ámbito 
oficial y administrativo. Les reitero y les digo que utilizar la lengua para marcar fronteras, 
impedir hablar, es todo lo contrario. Y esto no es libertad. Nosotros defendemos la libertad del 
uso de las lenguas y no la imposición de una, que de forma excluyente, trate de eliminar la otra  
para llegar la vía que algunos mal habían cogido, y se llama la del Sr. Puigdemont, o 
simplemente impedir derechos fundamentales y constitucionales a palmesanos mallorquines, 
baleares, españoles y la gente que vive y pasea por aquí. Con el mejor espíritu de diálogo y de 
acercamiento he recibido una transaccional que aceptamos. Y entonces voy a modificar el punto 
1 y punto 2. Que va quedar, diríamos, dentro de lo que es el Grupo Vox, que lo retomaremos 
cuando consideremos oportuno. Pero la transaccional que hemos aceptado del Grupo Popular 
dice lo siguiente en el punto1. Es decir substituimos el 1 y el 2 de esta proposición por los 
siguientes. Uno: “Garantizaremos el derecho de los ciudadanos a que tengan la información, 
atención y respuesta en la misma lengua en la que se dirijan a la administración, modificando, si 
fuera necesario, el Reglamento de Normalización Lingüística del Ayuntamiento de Palma.” 
Dos: “Hacer efectivo el uso normal y oficial de la lengua catalana y de la castellana en el ámbito 
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oficial y en el administrativo, creando de nuevo las condiciones que permitan llegar a la 
igualdad plena de las dos lenguas.” Y el punto tercero queda tal como está: “Que la categoría de 
"mérito" de la acreditación del requisito de conocimiento de la Lengua catalana, no supere a la 
de las titulaciones necesarias para el mejor desempeño del puesto de trabajo.” Algo que se ha 
aplicado de una manera discriminatoria. Agradezco esta transaccional que ha pasado por el 
Partido Popular. Y simplemente defendemos la libertad. Defendemos que se hable lenguas. Y 
no tenemos absolutamente nada ni contra el catalán, ni con la modalidad propia del mallorquín, 
ni contra el castellano, ni contra el inglés, el francés o la lengua que sea. Yo creo que lo que hay 
que hacer es, y en este caso, permitir un derecho que es el equilibrio y el uso tanto del catalán 
como del castellano en las mismas condiciones. Muchas gracias.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Noltros l’únic que direm és que agraïm que Vox accepti aquesta transaccional. I que, 
lògicament, i tal com ho hem dit fins ara, treballarem per garantir el dret de tots els ciutadans a 
que tenguin la informació, l’atenció i la resposta corresponent a la llengua en que s’adrecin a 
l’administració. És just, els hi devem i aquest és el nostre compromís més ferm. Pel que fa a que 
s’acrediti el requisit del reconeixement de la llengua catalana, lògicament, s’ha d’acreditar 
proporcionalment a les exigències de les titulacions necessàries que es necessiten per la feina 
que es desenvolupa. Per tant, esteim absolutament d’acord amb aquests 3 punts. Els votam i els 
agraïm.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Moltes gràcies Sra. Celeste. Com Podemos només és una persona i supòs que ha anat a dinar, 
si arriba antes de que acabi el torn li donarem la paraula. Té la paraula per part de Més el Sr. 
Contreras. Gràcies.” 
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“Moltes gràcies. Jo volia començar dient que la Sra. Celeste encara no m’ha contestat què en 
pensa de l’oficina de Vox d’inquisició lingüística que està montant en el Govern Balear. Li he 
demanat dues vegades, encara no tenc resposta. Però bé, anem a la qüestió. D’una banda esteim 
satisfets que hagin eliminat a través de la seva transaccional aquesta dèria o aquesta barbaritat 
que plantejava Vox inicialment de suprimir el requisit de català a l’Ajuntament de Palma. I és 
que Vox només cita la Constitució quan els interessa. Però no la citen quan no va al seu favor. 
La pròpia Constitució parla en el seu preàmbul de la voluntat de protegir les llengües 
d’Espanya, però d’això en fan cas omís. Només citen la Constitució quan la poden utilitzar com 
a corser per exercir la seva repressió, però no a l’hora de garantir drets individuals o col·lectius. 
Els senyors de Vox varen prometre el càrrec de Regidors jurant la Constitució però també 
l’Estatut d’Autonomia. Però se boten l’Estatut d’Autonomia en el moment de garantir la 
presència del català i la Llei de normalització lingüística a les institucions. D’altra banda, 
noltros evidentment, nos oposam en aquesta proposició. D’una banda no podem estar mai 
d’acord pels motius que ja hem exposat abans, de modificar el Reglament de normalització 
lingüística. Perquè aquest reglament és la plasmació, com ja deia abans, de la Llei de 
normalització lingüística i de la Llei de funció pública a l’Ajuntament de Palma. i d’altra banda, 
comentar que aquesta dèria seva de voler eliminar el requisit de català, encara que no ho hagin 
aconseguit, discrimina lingüísticament en els palmesans i palmesanes, a més de que va en contra 
d’aquesta Llei de funció pública i del Reglament municipal. Tant que parlen vostès de seguretat 
jurídica, però proposen votar-se les lleis quan vostès volen, per tant fer il· legalitats. També jo 
crec, mirant l’exposició de motius, és curiós la contradicció que hi ha entre els punts que vostès 
citen de l’acord de PP-Vox a Balears o amb el punt 4 dels acords de PP-Vox a l’Ajuntament de 
Palma. parlen de garantir la igualtat entre les dues llengües i el dret de qualsevol ciutadà a 
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utilitzar-les, però demanen en el punt 55, d’aquests mateixos acords, que garantir que el 
desconeixement del català no penalitzin l’accés a la funció pública. Que no se tengui en compte, 
en definitiva, aquest desconeixement del català per accedir a la funció pública. Més ben 
explicat, disculpau. Jo això, aquesta contradicció, m’agradaria que me l’explicassin. Perquè 
d’aquesta manera si no se coneix el català per accedir a la funció pública no se pot garantir els 
drets dels catalanoparlants. Posam, ho torn a repetir, en el cas hipotètic d’un funcionari que 
volgués fer feina a Espanya sense conèixer el castellà. Què pensaria Vox? Que lo important és 
que estigui molt capacitat per a la seva funció i que no sàpiga el castellà? O veuríem, ho torn a 
dir, un atac d’histèria com l’altra dia al Congrés dels Diputats. Aquesta proposta que vostès fan 
és una manca, en definitiva, d’acceptació de la legalitat vigent com és habitual en un partit com 
vostès que no accepta el sistema democràtic. Gràcies.” 
 
Sra. Silvana González San Martín (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies. Debatem una proposició més amb la mateixa estratègia que unes quantes que ja duim 
avui en aquest Plenari. Una dèria més. Una insistència, una obsessió del Grup Vox. Una 
exigència més de l’ultradreta a un govern dèbil i sense  projecte. I quan diran basta? Sembla que 
ara hi ha un petit acord in extremis per aquesta proposició. Però quan s’aturarà aquesta mala 
relació? Quan dirà l’equip de govern un s’ha acabat? A aquests socis que són capaços 
d’abandonar l’hemicicle del Congrés dels Diputats quan el seu Portaveu parla. Aquests són els 
seus socis. Al Ple de juliol aprovàvem eliminar el .cat i també la modificació del Reglament de 
normalització lingüística d’aquesta casa. Ja ho hem dit. Acabam amb dècades de consens. Ho 
repetirem per si fa falta. Però això només era el preludi del que setmanes més tard es descobriria 
públicament. El pacte. El pacte de retrocés per a Palma. I la mateixa insistència. Aquesta vegada 
amb una possibilitat oberta de si realment és necessari o no pel pacte la modificació del 
Reglament de normalització lingüística. Tal vegada aquí el PP moderat respirava una mica 
millor. Però va durar poc. Ara sembla que tornam en aquesta mateixa disposició. Vox decideix 
fer una estreta més i fa un pas més en contra de la nostra llengua, en contra dels drets de tota la 
ciutadania, aquí reiteram les seves imposicions i volguent carregar les seves possibles 
discrepàncies als Serveis Jurídics de la casa. Això és lo que deia el punt 1 que, per sort, l’han 
eliminat i arribat a una transacció. Perquè era bastant greu. El segon punt, excloent els drets dels 
catalanoparlants i la tasca encomanada per part de l’Estatut d’Autonomia a les administracions, 
representada pels treballadors públics. També sembla que han arribat a un acord i tampoc hi 
seria. I ara també volen substituir l’acord social, que aquest punt sí que se mantén, el punt 
tercer. Volen substituir l’acord social, les funcions de la mesa de negociació per un punt de la 
seva proposició. Per aquests motius votarem que no a tota la proposició. Però després de 
conèixer aquesta proposició ve la grossa de veres. Vox presenta una llei d’imposició lingüística. 
Una llei il· legal, antiestatutària i anticonstitucional. I el PP li demana que la retiri perquè diu que 
no hi està d’acord. I Vox diu que no la retirarà. El PP diu que no hi està d’acord i podria votar 
en contra. Però no. No votarà en contra. Ha triat rompre consensos i ser part del major atac a la 
llengua pròpia feta en 40 anys. I ha triat quedar-se tot sòl. Seguint les fórmules del seu candidat 
a la Presidència del Govern d’Espanya. No sé si per tercera vegada ja que ho he demanat, amem 
si aquesta vegada tendré més sort. Justament no hi és el Batle. però senyors del Partit Popular, 
reiter la pregunta que se fa la ciutadania, que és molt concreta. Posaran multes per parlar en 
català, com estableix la llei presentada per Vox? Posaran multes? Si la resposta és no, 
rectifiquin, intentin rectificar i no cedeixin a les pressions dels seus socis. No deixin passar la 
proposició de llei d’imposició lingüística. I reiteram com avui o al passat Ple, els demanam que 
tornin a la via del consens. Gràcies.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Moltes gràcies. Estamos hablando de derechos, de poder utilizar las dos lenguas oficiales del 
Estado. Y que no se haga lo que se ha hecho, utilizar una lengua para excluir la otra o para, en 
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determinados casos, cuando hablamos de mérito, de requisito, que es un tema aparte. Usted me 
ha preguntado y yo se lo digo. Aquí tengo muchas notas de legislación del Tribunal 
Constitucional donde deja claro que por ejemplo, el requisito se viene utilizando de una forma 
generalizada, si no para cada puesto de trabajo, y lo que nos viene a decir es que hay que buscar 
un equilibrio y no utilizar la forma excluyente. Parece ser que nosotros somos los que queremos 
excluir. Todo lo contrario. Nosotros queremos poder utilizar el català. Com poguem xerrarem es 
mallorquí. I sa granera és sa granera i es tassó és es tassó. I s’al· lot és s’al· lot i s’al· lota és 
s’al·lota. Cosa que no se fa. Pero cuantas más lenguas hablemos. No, no se fa. Quiero decir, 
mejor nos entenderemos. Y poner barreras o utilizar la lengua para discriminar va contra todos 
los derechos. Ahora mismo estamos viendo cosas sorprendentes en determinados parlamentos. 
Sea el europeo o sea en el parlamento español en Madrid. ¿Quién quiere quitar el catalán aquí? 
Nosotros no. Aquí lo único que decimos es déjenme usar usted que me informen y me remitan 
la documentación en castellano perquè m’agrada. Perquè som foraster. Perquè som estranger i 
visc aquí. Y me gustaría que me den el trato. Y esto es lo que pedimos. A esto se le llama 
libertad. A esto se le llama inteligencia. A esto se le llama tolerancia. Lo otro, el excluir, viene 
de estos que decían: Madrid ens roba. Y ¿quién ponía multas por rotular en una tienda? ¿Quién 
ponía multas? En Cataluña. En Barcelona. Por ponerte zapatería. O barbería. O lo que sea. 
¿Quién ha estado multando durante muchos años? A pobres ciudadanos de Barcelona, 
castellanoparlantes y catalanoparlantes, que les gustaba poner su tienda en castellano. Multados. 
¿Me habla usted de multas? ¿Me habla usted de derechos? ¿Me habla usted de Constitución? 
¿Con los CDR? ¿Con Puigdemont? Por el amor de Dios. Simplemente pedimos que se respeten 
derechos constitucionales. Derechos que nos piden los ciudadanos. Que han estado sometidos 
en algunos sitios y en algunos momentos, a un apartheid lingüístico.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Muchas gracias. No ha arribat la Sra. Muñoz. Passam a votació.” 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre aquesta proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 4 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt), 2 vots a 
favor (VOX PALMA) i 3 abstencions (PP) 
 
Es proposa amb la transaccional al punt 1 i 2 incorporada: 
 
1. Garantizaremos el derecho de los ciudadanos a que tengan la información, atención y 
respuesta en la misma lengua en la que se dirijan a la administración, modificando, si 
fuera necesario, el Reglamento de Normalización Lingüística del Ayuntamiento de 
Palma. 
 
2. Hacer efectivo el uso normal y oficial de la lengua catalana y de la castellana en el 
ámbito oficial y en el administrativo, creando de nuevo las condiciones que permitan 
llegar a la igualdad plena de las dos lenguas. 
 
3. Que la categoría de "mérito" de la acreditación del requisito de conocimiento de la 
Lengua catalana, no supere a la de las titulaciones necesarias para el mejor desempeño 
del puesto de trabajo.  
 
Aprovat amb la transaccional incorporada al punt 1 i 2 per 17 vots a favor (PP i VOX 
PALMA) i 12 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
02

6_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/1
0/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
18

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

E
9C

F
B

06
69

F
7E

94
C

1D
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 113 - 

87. Grup PSIB-PSOE relativa a la condemna de l'actuació del president de la 
RFEF a la celebració del mundial de la selecció espanyola femenina de futbol 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias. En principio dar las gracias por el apoyo a los grupos municipales a esta 
moción del Grupo Municipal del Partido Socialista. Decir que lamento mucho que no se adhiera 
a este voto a favor de esta moción el Grupo Municipal Vox. Creo que aquí pierden la 
oportunidad de demostrar, en este caso, que abandera lo que quiere abanderar en sus discursos 
como el estado democrático de derecho. Sobre todo garantizar la igualdad de oportunidades y 
hablar de igualdad, el debate que hemos vivido ahora con el tema de las lenguas, se ha basado 
fundamentalmente en quiere aplicar la no discriminación. O se ha basado, fundamentalmente, el 
argumento en no discriminar la lengua castellana. Y bueno, aquí una moción de apoyo hacia 
unas mujeres que están sufriendo una situación delicada en este momento, pues no está siendo 
apoyada. Pero al final parece que el artículo 14 de la Constitución, el Grupo Municipal Vox lo 
aplica en función de su punto de vista, desde la perspectiva del blanco y negro, de la etapa del 
oscuro de hace muchos años. Decir que la finalidad de esta moción es defender los valores de 
respeto e igualdad que caracterizan nuestra comunidad. Y sobre todo celebrar, más que 
condenar, que también evidentemente se recoge en la moción. Es celebrar que tenemos unas 
campeonas del mundo. Que hace unos días volvieron a ganar  por goleada también. O sea que 
nos llenan de orgullo y satisfacción. Que tenemos dos mallorquinas, en concreto, Cata y 
Mariona, que son para nosotros un referente y un exponente y, sobre todo, viniendo yo de 
Felanitx, sí que es verdad que me he llenado más todavía de mayor orgullo que esta chica sea 
una campeona del mundo y que así lo demuestre. Y básicamente lo que se trata aquí con esta 
moción, es de empezar a condenar estas actitudes de una manera contundente, de una manera 
eficiente y sobre todo el empezar a mover las instituciones la conciencia de lo que está pasando. 
Decir que falta mucho para que se rompan los techos de cristal. Sobre todo en el deporte 
femenino. Decir que por parte del Grupo Municipal Socialista siempre hemos estado trabajando 
en la igualdad, en la no discriminación y sobre todo en el fomento de ello en las políticas y en 
las … que teníamos cuando hemos estado en el gobierno. Y decir que también se trata, en este 
caso, de luchar contra la discriminación, el acoso y la violencia machista en cualquier ámbito de 
la vida, pero también en concreto en el mundo del deporte. Pues decir que nada, sobre todo 
espero que mis palabras, a pesar de que la moción es en contra de Rubiales, vaya en apoyo a las 
campeones del mundo y el orgullo que sentimos todas de estar representadas en estas chicas, 
mujeres, que llevan la camiseta de la roja como  nunca se ha llevado.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Gracias Sra. Pastor. Agradecemos que además de condena de las actuaciones lamentables, 
también sea de apoyo a la selección. El Grupo Popular votaremos a favor, estamos de acuerdo. 
Y además también votaremos a favor de la esmena de modificació y esmena que ha presentado 
el Grup Mixt si así se estima oportuno. Gracias.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Moltes gràcies. I agrair també l’acceptació de l’esmena. Creiem que és important que aquesta 
substitució de la consideració de les violències masclistes com a xacra per a l’eliminació de 
totes les violències masclistes.  Perquè les violències masclistes no són una xacra, són una 
qüestió cultural. Hi ha unes raons estructurals. I el problema del masclisme és cultural, no és un 
problema que no es pugui evitar. Llavors aquest matís, és un matís que en realitat està dirigida a 
una qüestió de fons i nos pareixia molt important que s’acceptés. Agrair el suport. Moltes 
gràcies.” 
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Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Simplement dir que noltros votarem a favor d’aquesta proposta. Ja quan se va presentar aquest 
text com a versió de declaració institucional, noltros ja vàrem dir que li donàvem suport. Ja 
vàrem fer alguna aportació en aquest sentit com la que s’ha fet amb l’esmena d’Unides Podem, 
que agraesc que se faci i s’accepti per part del Partit Socialista. I per tant, va en la mateixa línea 
del que acabam de debatre fa un moment a les altres dues proposicions d’Unides Podem i Més. I 
la recolzarem i creiem que és de justícia amb el context social que esteim visquent que facem 
passes decidides per a que d’una vegada per totes acabem amb les violències masclistes.” 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Gracias. Nosotros, tal como anunciamos en la comisión, nos abstendremos en esta proposición 
y votaremos en contra de la enmienda presentada por el Grupo Unidas Podemos. Porque 
consideramos que hablar de violencia machista, no violencia contra la mujer, implica que todos 
los hombres son agresores en potencia. En cualquier caso rechazamos y condenamos el 
comportamiento machista, en este caso sí, del ex Presidente de la Real Federación de Fútbol y 
de todos cuando se comportan como él. Condenamos de manera enérgica su actuación 
prepotente cuando haciendo valer la protección que le brindaba el Presidente en funciones Pedro 
Sánchez, creyó que podía salir impune del presunto caso de corrupción que le implicaba a él y al 
jugador del Fútbol Club Barcelona, Gerard Piqué, por el cobro de sobornos para conseguir 
llevar la Supercopa de España a un país tan democrático y tan respetuoso con los derechos de 
las mujeres como Arabia Saudí. Y creyó que salía impune  porque de hecho nadie pidió su 
dimisión. Condenamos el comportamiento inaceptable del Diputado Juan Bernardo Fuentes 
Curbelo, “Tito Berni” y de sus compañeros de farras. No solo por la red de soborno, si no 
porque celebrasen sus logros con el uso de mujeres dedicadas a la prostitución. Quién sabe si 
víctimas de trata. A tenor del porcentaje de víctimas de trata sobre el total de las mujeres 
prostituidas. Para nosotros un comportamiento absolutamente machista y absolutamente 
degradante. También para la institución que representaba. El nombre de los compañeros de 
celebraciones del Tito Bernie se ha mantenido en secreto por parte del Psoe, por lo que no 
sabemos si alguno de ellos ha concurrido a las elecciones de 2023. Tampoco sabemos si alguno 
de ellos ahora mismo es Diputado. Tampoco las dimisiones que no se produjeron y no nos 
dieron ninguna pista. Creemos que en el ámbito deportivo, ni en ningún otro, se puede permitir 
conductas inapropiadas y, mucho menos, agresiones sexuales. Pero en concreto en el ámbito 
deportivo, deben consolidarse los logros conseguidos sin que la autopercepción femenina, por 
parte de personas biológicamente masculinas, arruinen las carreras y las marcas de  mujeres 
biológicamente femeninas, debido a la Ley Trans que ustedes votaron. Nos sentimos orgullosos 
del ejemplo de superación de aquellas deportistas que se abren camino en deportes considerados 
masculinos. Y esperamos que algún día sean valoradas también del mismo modo por su juego. 
Y aprovechamos para rendir un homenaje a todas las que llevan décadas batiéndose el cobre en 
disciplinas de equipo y en solitario, que como sus compañeros hombres, difícilmente alcanzarán 
la notoriedad de los jugadores de futbol, a pesar de su esfuerzo. En suma, estamos de acuerdo en 
el fondo de su proposición, pero ni aceptamos que los comportamientos machistas se reduzcan 
al comportamiento de un solo sujeto, al que hasta ahora se ha protegido. Ni aceptamos dejarnos 
llevar por lo que la izquierda decide en cada ocasión, que es inaceptable, obviando todo lo 
demás. Gracias.” 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno, nada, aceptar la moción  por parte de los grupos que han aportado. Agradecer el voto a 
favor. y bueno, yo creo que la contestación y el posicionamiento del Grupo Municipal Vox en 
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referencia a esta moción, pues yo creo que retrata lo que son, en este caso, lo que quieren y lo 
que no vamos a permitir que pase. Gracias.” 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre aquesta proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 7 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 
abstencions (VOX PALMA) 
 
Es proposa: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma rebutja i condemna el comportament masclista de 
l’expresident de la Real Federació Espanyola de Futbol (RFEF), Luis Rubiales, durant 
la celebració del títol mundial de la selecció femenina i les seves declaracions 
posteriors. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma condemna de manera enèrgica l'actuació prepotent i 
masclista del Sr. Rubiales, que, en l'assemblea de la RFEF celebrada el passat 25 
d’agost, va reiterar la seva negativa a dimitir o tan sols a demanar perdó per l'incident de 
besar una de les jugadores de la selecció espanyola, en clara posició de domini 
professional i fora cap mena de consentiment per part de Jenni Hermoso, després de la 
victòria en el Mundial Femení 2023. 
 
3. El Ple de l’Ajuntament de Palma reitera la importància de promoure un entorn 
esportiu lliure de discriminació, assetjament i violència masclista i insta la RFEF a 
prendre mesures i revisar protocols per garantir que aquesta conducta no es repeteixi. 
 
4. El Ple de l’Ajuntament de Palma reafirma el compromís de la corporació en la lluita 
contra la violència masclista i la promoció de la igualtat de gènere i continuar treballant 
per crear una societat més justa i igualitària per a totes les persones i per a la eliminació 
de violències masclistes on la violència masclista no sigui una xacra que haver de 
combatre. 
 
5. El Ple de l'Ajuntament mostra el seu suport total i explícit a les jugadores de la 
selecció en les seves reivindicacions. 
 
Aprovat per 23 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 6 
abstencions (VOX PALMA). Es passen a votació les esmenes incorporades de 
modificació al punt 4 i d’addició al punt 5, aprovades per 23 vots a favor (PP, PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 6 vots en contra (VOX PALMA) 
 
84. Grup VOX relativa al desenvolupament d'un reglament per al règim interior 
dels centres-clubs de tercera edat 
 
Sra. Jerónima Mayans Bosch (VOX): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Acceptam la transaccional que hem rebut de part del Partit Popular. 
Bàsicament fa referència a afegir el terme gent gran. I per una altra part que els reglaments que 
se revisaran, són els reglaments que de caire intern regulen els centres de gent gran de titularitat 
municipal. Bàsicament són aquests els punts. Agrair també a la Regidoria de Gent Gran 
d’aquest consistori, a la Sra. Marqués, la seva disponibilitat per poder tractar aquest tema i fer 
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feina damunt ell. Jo crec que aquest reglament és molt important per aquest col·lectiu 
vulnerable, sobre tot ara després del Covid i amb les noves tecnologies i tots els canvis que hi ha 
hagut. Crec que és important aquesta revisió d’aquest reglament. Que el reglament existent ja té 
molt de temps i s’ha d’ajustar a la realitat. I precisament perquè se tracta d’un col·lectiu 
vulnerable, pues creia jo que aquesta proposició hagués estat acceptada per unanimitat per 
aquesta cambra, però no ha estat així. Moltes gràcies. Simplement era perquè se doni per 
acceptada.” 
 
Sra. María Luisa Marqués Rattier (PP): 
 
“Sr. Batle. Moltes gràcies. Esteim completament d’acord. Noltros consideram que els clubs, les 
associacions de persones majors necessiten revisar aquests reglaments. Tots els que pertanyen i 
són de titularitat municipal. Els altres, com vostès saben, pues són privats i estan dins l’àmbit de 
la llei privada d’associacionisme. Per lo tant, per part nostra esteim a la seva disposició i agraïts 
també, que s’interessin per la gent gran. Que ja era hora. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“Noltros només, des de tot el respecte cap a tota la gran tasca social que fan els  clubs de gent 
gran a les barriades de Palma, només explicar que votarem en contra d’aquesta proposició per 
uns motius. Noltros pensam d’una banda, que clar, amb l’exposició de motius queda un poc 
dispersa la cosa. S’està parlant de fer un reglament a espais que no són de titularitat municipal. 
Sé que això s’ha estat parlant, però consideram que no ha quedat prou clar. D’altra banda 
pensam que hi ha una sèrie de feines abans a abordar. Com per exemple, fer una diagnosi de 
quin és l’estat de la qüestió de totes les associacions de gent gran de Palma. Quines ocupen 
locals municipals i quines no. Per saber exactament com abordam tota aquesta situació. D’altra 
banda les competències, ara mateix, són molt difoses entre l’Ajuntament de Palma i el Consell 
de Mallorca. Jo crec que ara podríem aprofitar que tenim una Regidoria de Gent Gran per 
resoldre aquestes qüestions i també aclarir les competències a cadascuna d’aquestes institucions. 
I llavors també jo crec que més enllà del reglament, el que necessitaria també las associacions 
de gent gran és que els hi donàssim també suport en temes d’assessorament legal. I jo crec que 
aquestes formacions també podrien oferir-se en col·laboració amb el Consell de Mallorca. 
Perquè no oblidem que també tenen una gran part de competència en aquesta qüestió. Gràcies.” 
 
Sra. Elena Navarro Duch (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias. Bueno, nosotros estábamos a la espera de ver esa transacción que iban a presentar. 
Pero no, no nos convence. No acaba de matizar por qué, cómo se puede obligar. Primero que 
regular algo,  las dudas sobre las competencias en eso son evidentes. Ante la duda en esas 
competencias, que encima han estado criticando el presunto intervencionismo de la izquierda y 
ahora intentar intervenir de esta manera en algo que tenemos dudas de que esto pueda ser así. Si 
en lugar de revisar hubiera sido, pues no sé, sugerir un modelo al que uno pudiera adherirse o 
no. Y eso estuviera bien claro. Pues sí. Pero de esta manera nos caben dudas peligrosas. ¿Va a 
ser obligatorio? ¿Va a ser obligatorio acogerse a esto? ¿Va a estar vinculado a la solicitud luego 
de ayudas? Si va a ser o no de aplicación obligatoria se va a exigir o no. No está claro. Y que 
esté vinculado o no a esa condición para luego la percepción de ayudas, debería estar explícito. 
En esta moción sobra injerencia y falta de transparencia. Gracias.” 
 
Sra. Jerónima Mayans Bosch (VOX): 
 
“Jo volia afegir en quant al Sr. Contreras, el tema del diagnosi. Se m’ha oblidat abans fer 
referència en aquesta creació d’aquesta comissió. A on també formava part de la proposta que 
s’havia fet nova, en que els integrants d’aquesta comissió són o seran representants d’aquest 
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col·lectiu, fent referència a federacions i associacions de gent gran, que són els qui coneixen 
aquest col·lectiu per fer aquest diagnosi. Per altra banda, no sé exactament què se fa referència 
quan xerram d’ocultisme. Hi ha un reglament. Creim que aquest reglament s’ha de revisar 
perquè segurament que ha quedat obsolet. La realitat del club avui en dia són diferents de quan 
se va fer aquest reglament. I precisament tenim aquesta comissió perquè pugui ser participativa. 
I a partir d’aquesta comissió després se farà o se veurà, diguéssim, quina utilitat i què se farà 
amb aquest reglament. Quin ús se farà amb aquest reglament perquè la idea prèvia que teníem 
era que sortís d’aquesta comissió. I no entenia aquest ocultisme que la Sra. Navarro diu. 
Gràcies.” 
 
Sra. María Luisa Marqués Rattier (PP): 
 
“Només apuntar que, per suposat, per part d’aquesta Regidoria no se tracta de fer cap control. 
En absolut. Cap a les persones majors. Si no tot lo contrari. Noltros consensuarem amb 
associacions i amb federacions de persones majors, com hem fet sempre. I des de luego el lema 
d’aquesta regidoria és lliures i protagonistes. Que fins ara no ho han estat molt. Estan participant 
en tot. Els rebrem dia a dia. tenim l’oficina a on ells poden venir i venen diàriament a contar-nos 
els seus problemes i els seus projectes. I li puc assegurar que quan xerram de reglament, 
simplement xerram de revisar i modificar si s’ha de modificar. Res més en absolut. I sempre 
consensuant amb associacions i federacions. Que són els que han de decidir lo que volen. No 
noltros des de luego. Són ells. I no tengui cap dubte que des d’aquesta regidoria seran les 
persones majors les que decidiran a on volen anar, què volen fer, quins programes volen dur, 
etcètera, etcètera. I sobre tot, se’ls escoltarà. Que molta falta feia. Des de luego ja podem estar 
contents tots i podem gaudir de que hi hagi una regidoria. Així ho nos han traslladat. Això és la 
petició que ells venen fent des de fa més de 8 anys. I por fin podrem escoltar a les persones 
majors dir lo que volen fer. És tan senzill com això. Res més. Però ni ocultisme ni coses rares 
per darrera. No passi pena que no n’hi haurà. En absolut, tot lo contrari. Moltes gràcies.” 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre aquesta proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 4 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt), 2 vots a 
favor (VOX PALMA) i 3 abstencions (PP) 
 
Es proposa la següent transaccional: 
 
1. Solicitar que el equipo de gobierno revise y actualice el reglamento del uso y régimen 
interior de los a los centros - clubs de gent gran de titularidad municipal. 
 
2. Solicitar que representantes de dichos centros federaciones y asociaciones participen 
en la modificación y/o revisión del reglamento con sus aportaciones en calidad de 
buenos conocedores de este colectivo. 
 
Aprovat la transaccional per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
79. Grup MÉS relativa a Octubre Trans 
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“Moltes gràcies. Aquesta és una proposta en positiu. De fet, per posar una mica en context, des 
de l’any 2009, cada tercer dissabte d’octubre se celebra a nivell mundial el Dia internacional 
d’acció per a la Despatologització Trans. Amb la finalitat d’eliminar totes aquelles categories 
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diagnòstiques que puguin afectar a les persones transexuals. Després de més d’una dècada, el 
mes d’octubre, segueix sent un mes en el que es reivindica que aquestes identitats són maneres 
de viure lliurament s’identitat o l’expressió de gènere. I així, totes les activitats que 
s’emmarquen al voltant d’aquesta efemèride són conegudes arreu com Octubre Trans. Els 
objectius són diversos. La visibilització de la situació de les persones trans, les seves 
reclamacions com la retirada de la classificació dels processos de trànsit entre els gèneres com a 
transtorns mentals dels manuals diagnòstics, l'accés a una atenció sanitària trans-específica 
coberta, el canvi de model d'atenció sanitària pel reconeixement legal de gènere sense requisits 
mèdics, la despatologització de la diversitat de gènere en la infància, així com la protecció 
contra la transfòbia. A Palma, l'Octubre Trans començà a celebrar-se amb accions específiques 
de col·lectius informals, que varen començar a celebrar-ho, com pugui ser “La lío Parda”, com 
pugui ser “Los oficios terrestres” a Gomila i com puguin ser altres entitats socials com “Ben 
Amics”. I, des de fa uns anys, l'Ajuntament de Palma també se va sumar en aquesta celebració 
amb tot un programa d'activitats per tal de reivindicar i generar consciència social al voltant de 
la qüestió trans. D'altra banda, tot i que s'ha avançat molt en matèria de legislació tant a les Illes 
Balears com a l'Estat espanyol, tant aquest fet, com la transfòbia i les discriminacions cap al 
col·lectiu LGTBIQ, encara existents a la nostra societat i per això és important seguir generant 
accions de conscienciació i de visibilització de la diversitat que és pròpia també de la nostra 
ciutat. A tot això voldria afegir que Ben Amics va presentar la Diagnosi LGTBI de Palma a on  
assenyala que un 72,7% de les persones trans de Palma enquestades, senten no tenir igualtat  a 
l'hora de desenvolupar el seu dia a dia. Entre altres aspectes, per exemple, remarquen que tenen 
dificultats en relació als procediments administratius, amb les sol· licituds oficials o amb la 
necessitat de tenir i millorar protocols específics ca pa les persones LGTBIQ. El més sorprèn és 
que un 81,8% de les persones trans afirmen haver patit discriminació a la nostra ciutat. I a l’hora 
de realitzar un tràmit administratiu, un 65,9% de les persones trans afirmen haver sentit 
dificultats per tal de poder realitzar aquest tràmit. Fins i tot un 11,9% d’aquestes persones diuen 
que eviten fer tràmits administratius per por a rebre comentaris transfòbics o que el personal els 
hi posi impediments. Amb tot això, un 97,8% de la població LGTBI de la nostra ciutat, creu que 
és necessari que el personal de l’administració pública tengui formació en diversitat sexual i de 
gènere per tal de poder-los atendre de forma correcta. Amb això, des de MÉS volem proposar 
una sèrie de qüestions. En Primer lloc, que l'Ajuntament de Palma se sumi a la celebració de 
l'Octubre Trans amb una programació d'activitats pròpia, tal i com ha fet els darrers anys. 
Després, com és habitual, que se pengi la bandera trans a la balconada de Cort, amb la 
representació de les entitats ciutadanes que treballen en aquesta matèria però també amb la 
pluralitat de forces polítiques. També que l'Ajuntament de Palma doni suport a les iniciatives 
ciutadanes i d'entitats socials que s'organitzin al voltant d’aquesta celebració. I per acabar, ja un 
tema més administratiu, que l'Ajuntament de Palma faci un protocol d'atenció a les persones 
LGTBI, fent especial èmfasi a les persones trans i que reflecteixi la diversitat del col·lectiu 
LGTBI en els tràmits i sol· licituds municipals. Així com que pugui garantir una formació en 
Diversitat Sexual i de Gènere al personal municipal, per garantir aquesta correcta atenció cap al 
col·lectiu. Moltes gràcies.” 
 
Sra. María de Lourdes Roca Calafell (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. En una societat com és la nostra, tots som iguals davant la llei. I aquest 
principi fonamental està ancorat a la nostra Constitució Espanyola de 1978. Som conscients de 
que teniu la Constitució molt present per segons quines coses però, per ventura, per les altres 
vos escapa un poc més. Per això farem memòria plegats. A l’article 14 d’aquesta constitució, se 
proclama amb claredat, que els espanyols som iguals davant la llei sense que pugui prevaler cap 
discriminació per raó de naixença, raça, sexe, religió, opinió o qualsevol altra condició o 
circumstància personal o social. Aquesta afirmació crea les bases d’una societat que aspira a ser 
moderna, actual, oberta i inclusiva. La igualtat i la no discriminació són valors que ens uneixen 
com a societat. I no hem de recórrer a l’estimació i a la divisió per aconseguir-les. És important 
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recordar també l’article 10 de la Constitució que estableix que la dignitat de la persona, els drets 
inviolables que li són inherents, el lliure desenvolupament de la personalitat, el respecte a la llei 
i els drets dels altres, són fonament de l’ordre polític i de la pau social. Aquest principi 
fonamental ens recorda la importància de respectar els drets individuals i aplicar-los d’acord 
amb les normes internacionals. També vos volem recordar que noltros hem vengut a gestionar i 
a fer que les coses funcionin. Per tant, evitarem sempre duplicar serveis. Col·laborant de forma 
activa amb la resta d’administracions per a ser més eficients. D’això hem vist que no s’ha sabut 
fer massa aquests darrers 8 anys. Treballarem per fer visibles i difondre els drets socials entre la 
ciutadania de Palma amb l’objectiu de transmetre la seva importància fonamental per aconseguir 
el benestar total. Promourem el coneixement, la sensibilització i el compliment dels drets 
institucionals dins les nostres competències. Fomentarem la comprensió, el respecte i 
l’adaptació a la diversitat. Proporcionarem suport en matèria d’informació, prevenció i formació 
relacionades amb tot tipus de diversitat. I desenvoluparem i executarem programes, projectes i 
activitats per promoure la lluita contra els prejudicis basats en la raça, el sexe, l’orientació 
sexual, la religió o qualsevol altra tipus de discriminació. La igualtat i la no discriminació són 
pilars fonamentals de la nostra societat. Hem de protegir aquests ideals i treballar junts per 
assegurar un futur més just i inclusiu per a tots els habitants de Palma. Gràcies Sr. Batle.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Yo supongo que nadie sabe lo que es esto. Es una bandera bisexual. El mes de septiembre 
pasado fue el mes de la visibilidad bisexual y este equipo de gobierno, que se comprometió a 
conmemorar las fechas importantes en el último Pleno para el colectivo, para la comunidad 
LGTBI, pues no ha hecho absolutamente nada. La respuesta que hemos tenido es el silencio. 
Ahora estamos debatiendo una proposición sobre el Octubre Trans, que vamos a apoyar, 
evidentemente. Y también queremos agradecer al Grupo Més que valore positivamente las 
enmiendas que hemos presentado en la que proponemos que, bueno, haya un protocolo 
específico de atención a las personas no binarias y teniendo en cuenta que tampoco se ha hecho, 
absolutamente nada, para la visibilidad bisexual, pues que también se incluya en el calendario 
de fechas importantes. Nada más y muchas gracias.” 
 
Sra. Sandra Catalina Barceló Schwarz (VOX): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Sr. Contreras, todo lo que piden en esta proposición se recoge en la Ley 
8/2016, de 30 de mayo, para garantizar los derechos de lesbianas, gays, trans, bisexuales e 
intersexuales y para erradicar la LGTBIfobia. En el título III, capítulo 22, personas transexuales, 
medidas en el ámbito de la administración. El punto 1, a los efectos de lo que dispone esta ley y 
en el ámbito competencial de la comunidad autónoma, se establecerán por reglamento, las 
condiciones para que las personas transexuales sean tratadas y nombradas de acuerdo con el 
nombre del género con el que se identifican. Aunque sean menores de edad. Especialmente en 
los ámbitos educativo, universitario y sanitario. Esto no afecta a la identidad jurídica que 
requiere, en su caso, la rectificación registral correspondiente. El punto 2, las administraciones 
públicas de les Illes Balears velarán en cualquiera de sus procedimientos con el respeto a la 
confidencialidad de los datos relativos a la identidad de género de las personas beneficiarias de 
esta ley. Y para que se les trate en cualquier ámbito público por el nombre que les representa y 
por el género con el cual se identifican, incluido el ámbito sanitario, que proporcionará una 
identificación sanitaria acorde con la identidad social. Lo que realmente nos preocupa es la ley 
aprobada este año. La Ley 4/2023, de 28 de febrero, para la igualdad real y efectiva de las 
personas trans y para la garantía de los derechos de las personas LGTBI. Una ley que se ha 
inspirado en países como Australia, Suecia, Reino Unido o Finlandia, y que han dado marcha 
atrás, ya que cada vez aumentaban el número de personas arrepintiéndose del cambio de sexo. 
Por no hablar de los casos en los que esta ley beneficia a los hombres maltratadores. Como ha 
ocurrido hace 2 semanas en España. Es lo que ha pasado con un señor llamado Antonio. Un 
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sevillano que fue pareja de dos mujeres a las que maltrató y que ahora asisten con asombro al 
cambio de sexo de este hombre, que se va a beneficiar de la Ley Trans. Y que puede entrar a 
cumplir condena en una cárcel de mujeres. El pasado mes de julio, Antonio acudió al registro y 
ahora dice que se siente mujer y se convierte en Milán, gracias a la Ley Trans. Otro ejemplo 
ocurrido este verano en la prisión de Las Palmas, en Gran Canarias. Jonathan de Jesús, ahora 
bajo el nombre de Lorena Robaina, lleva un tiempo sometiéndose a un proceso voluntario de 
cambio de sexo. Es por ello que ha solicitado un traslado a una cárcel vinculada al sexo 
femenino. Con una pena de 38 años de cárcel impuesta por el Tribunal Supremo por el asesinato 
en 2018 de su prima. Ahora, Lorena Robaina cuenta con una serie de beneficios al auto 
percibirse como mujer. Como saben, el Constitucional ha admitido a trámite el recurso 
presentado por Vox el pasado mes de abril. Consideramos que se infringe el principio de 
seguridad jurídica y de legalidad penal. El derecho a la igualdad, la libertad de pensamiento o 
ideológica, la libertad de cátedra, la libertad de expresión como garantía institucional de otros 
derechos, la libertad de empresa, los derechos de los padres, las familias y los centros 
educativos a la educación. Así como la especial protección que los niños y las madres tienen 
reconocida en la Constitución y en convenios internacionales de … como la Convención sobre 
derechos del niño. Para finalizar, con relación al punto 2 de su proposición, en Vox defendemos 
que se cumpla la Ley de banderas. La única que debe ondear en las instituciones es la de España 
y las autonómicas. No duden que nosotros respetamos la orientación sexual de cualquier 
ciudadano. Y muchos de ellos no se sienten identificados con sus propuestas ni leyes, porque no 
quieren formar parte de un colectivo manipulado por la izquierda. Muchas gracias.” 
 
Sra. Elena Navarro Duch (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias. Bueno, una vez más, una proposición donde lo que se pide es de una lógica aplastante 
y no vamos a insistir. Celebrar los días referentes al colectivo, ayudar a las iniciativas 
ciudadanas, un protocolo de atención específico y formación. Formación para el personal. Creo 
que todo cae sobre su propia importancia. Así que nosotros votaremos a favor y recordamos una 
vez más que en julio ya se aprobó, por unanimidad, que se convidaría a todos los grupos 
municipales y a las entidades relacionadas. Gracias.” 
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“Jo per començar me sembla sorprenent, com a mínim, que la Regidora d’Igualtat se justifiqui 
amb la Constitució o amb que ja existeixen lleis que recolleixen aquestes coses per no fer res en 
igualtat. És que ho trob sorprenent, esperpèntic, surrealista. I que tant PP com Vox, se 
justifiquin en que ja existeixen unes lleis que recolleixen igualtat de drets per no fer cap tipus 
d’acció, me pareix també surrealista. Nos explica que no farà res al voltant de l’Octubre Trans, 
per no duplicar serveis. Quins serveis estan duplicant? Però si l’Ajuntament de Palma, 
justament, les competències que té és en fer promoció, en diversos àmbits evidentment, dins el 
municipi de Palma. i amb això l’Ajuntament de Palma ha de tenir les competències per impulsar 
accions de conscienciació i en matèria d’igualtat dins el municipi de Palma. no sé per què m’hi 
fica les altres institucions per enmig. És que no té cap tipus de sentit això que m’està dient vostè 
de duplicar servei. D’altra banda també me sembla, m’està parlant vostè de diversitat però no 
vol incluir aquesta diversitat en els tràmits o les sol· licituds municipals. Me diu, la Sra. de Vox, 
me diu la llei ja ho recull a això. Val, però les lleis s’han de desplegar, s’han d’aplicar. I com 
ajuntament també les hem d’aplicar a aquests lleis. Però no, no volem fer res al respecte. Jo crec 
que per acabar, en definitiva, el Ple d’avui és la constatació del model del Partit Popular. Que és 
el model de retallar drets, de retallar drets lingüístics, de retallar drets a la ciutadania amb la 
supressió de l’Oficina de la Defensora, de retallar drets a la infància, de retallar drets en els 
animals, de retallar drets en el col·lectiu LGTBI a les persones Trans. En definitiva, en retallar 
drets per augmentar els privilegis d’uns pocs. I Sr. Batle, vostè representa tota la ciutadania de 
Palma i per tant la seva pluralitat. I ha de vetllar per la pluralitat d’aquesta ciutat. Gràcies.” 
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Sra. María de Lourdes Roca Calafell (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Noltros hem vengut a defensar a tots els ciutadans de Palma. a tots. No a 
determinats col·lectius amb els que l’esquerra sempre treu la bandera. Una igualat real. I per si 
no ho sabia, el Consell de Mallorca ja té un gabinet de crisis que atén a les persones LGTBI. I 
s’evidencia també un poc en com anava la legislatura passada el govern anterior, de que no 
anava massa coordinat entre les àrees. Perquè se nota en un dels punts que duis a la vostra 
proposta. I és que no sabeu que aquesta formació que demanau en diversitat sexual, ja s’ofereix 
des de l’Escola Municipal de Formació a tots els funcionaris. Moltes gràcies.” 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre aquesta proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. Que l'Ajuntament de Palma se sumi a la celebració de l'Octubre Trans amb una 
programació d'activitats pròpia, tali com ha fet els darrers anys. 
 
2. Que l'Ajuntament de Palma pengi la bandera trans a la balconada de Cort al voltant 
del Dia per a la Despatologització Trans, amb la representació de les entitats ciutadanes 
i de la pluralitat de forces polítiques. 
 
3. Que l'Ajuntament de Palma doni suport a les iniciatives ciutadanes i d'entitats socials 
que s'organitzin al voltant de l'Octubre Trans.  
 
4. Que l'Ajuntament de Palma aprovi un protocol d'atenció a les persones LGTBI, fent 
especial èmfasi a les persones trans, per a garantir una correcta atenció al col·lectiu des 
dels diferents serveis i instal·lacions municipals. 
 
5. Que l'Ajuntament de Palma reflecteixi la diversitat del col·lectiu LGTBI en els 
tràmits i sol·licituds municipals. 
 
6. Que l'Ajuntament de Palma ofereixi formació en Diversitat Sexual i de Gènere al 
personal municipal, especialment a aquell que presta atenció al públic.  
 
No aprovat  per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt), amb les esmenes incorporades del Grup Mixt. 
 
Debat conjunt punts 80 i 86. 
80. Grup MÉS relativa al rebuig del pacte entre PP i VOX 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Nos hem vist forçats a dur aquesta proposta, per rebutjar aquest pacte que s’ha signat entre el 
PP i Vox per governar en aquest ajuntament. Perquè és un pacte de govern i això ho sabem tots. 
És una molt mala notícia per a la ciutat. Perquè nos reafirma en la hipòtesis que ja teníem quan 
es va constituir aquest nou consistori amb el nou equip de govern amb el Partit Popular al 
capdavant. Que és un govern de retrocessos, de retallades i s’està visibilitzant amb les diferents 
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accions que s’han fet durant aquests 100 dies o en aquest mateix Plenari amb les diferents 
votacions que s’estan duent a terme. A més a més per noltros és especialment greu, no només 
pel fet que siguin dues formacions polítiques que arriben a un acord per governar o arriben a 
acords programàtics, que això per noltros és d’absoluta normalitat democràtica. Ho practicam 
també com a Més a les diferents institucions. Lo que nos preocupa i nos pareix més greu és que 
esteim introduint a Vox que és un partit antidemocràtic, és un partit feixista, en els acords de 
govern. Esteim introduint el feixisme dins el govern. I vull recordar que el feixisme és una 
ideologia antidemocràtica, no esteim en una situació de normalitat democràtica quan hi ha un 
pacte entre PP i Vox a l’Ajuntament i també a altres institucions. Una de les primeres retallades 
han estat els busos o també vinculada a aquest pacte de PP i Vox, la retallada en relació a 
l’Oficina de la Defensora, que ja s’han comentat i s’ha debatut abans. Jo esper que amb aquest 
retrocés que ha fet o aquesta reculada que ha fet el Partit Popular. Primer defensava l’Oficina de 
la Defensora i després l’ha deixada de defensar i ha començat ja a aplicar retallades amb la 
destitució del Director General, no hi hagi hagut cap tipus d’amenaça de mort per part de Vox. 
Perquè per lo vist això és una praxis que s’està duent aquí a Vox, a Mallorca, amb diferents 
membres d’aquest partit. Esper que no s’hagi donat aquest cas. Si s’ha donat aquesta cas, 
demanaria en el Partit Popular que ho denunciàs i tendrà tot el nostre suport davant aquestes 
situacions. Però està clar que si qualcú se colga amb fatxes, esto es lo que hay, com ha dit En 
Fulgencio Coll. Per tant, noltros creim que és important que com a partits demòcrates mostrem 
aquest rebuig frontal a aquests acords. Que a més, aquests acords, a part de suposar retallades i 
retrocessos amb polítiques de millora de la vida de la gent, hi ha propostes que són il·legals o 
totalment contradictòries com la reducció de diferents impostos o taxes municipals. En el 
mateix temps això dur de manera directa retallades de serveis, cosa que després quan se 
manifesten se diu que no hi haurà retallades, però després els fets nos demostren que hi haurà 
retallades. I de fet, ja n’hi ha hagut aquestes darreres setmanes. Per tant, aquest acord per noltros 
mostra una absoluta debilitat per part del Partit Popular. El Partit Popular ell mateix, durant 
aquests darrers anys, s’ha acorralat amb Vox. És l’únic aliat polític que té a l’Estat Espanyol i 
també aquí a Palma. i en aquests moments, amb aquest pacte, el Partit Popular de Palma és una 
titella de les decisions de Vox. Vox assenyala quines són les retallades que s’han de fer i el 
Partit Popular les executa. Per tant, tenim un govern del Partit Popular que està sotmès a les 
voluntats de Vox i que utilitza Vox com a ca de caça per a justificar certes retallades dient que 
no són responsables el Partit Popular, però que els està executant i les executarà durant aquests 
propers anys és el Partit Popular. Per tant, tot això per noltros és una nefasta notícia. No per el 
nostre partit si no per a la ciutat i per tots els reptes que tenim per endavant com a ciutat, que 
són molt complexes i necessiten alçada de mires i necessiten una intel·ligència política que el 
Partit Popular no està demostrant. Però jo crec que a lo millor amb aquests rifi rafes que esteim 
veient, que comença a haver, entre PP i Vox en diferents temes i suposam que hi ha estires i 
arronses, a lo millor el Partit Popular veurà adequat donar suport en aquesta proposta perquè 
veurà i està veient que colgar-se amb Vox els hi resta més que els hi suma. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Comentàvem fa un moment que els hi està quedant un Plenari com molt a 
l’antiga. Un retrocés lingüístic. Amb els menors que van en el bous. Amb un retrocés de la 
gratuïtat del transport públic. Aquesta notícia que al 2024 el transport públic no serà gratuït. 
Amb una retrocés amb lo que és la visibilitat de les polítiques LGTBI. Acaben d’eliminar 
l’Oficina de la Defensora de la Ciutadania. És com que estan tornant en el passat a una velocitat 
de vertigen. I aquesta moció té que veure amb això. O aquesta proposta té que veure amb això. 
Té que veure amb la necessitat d’explicar-li a la ciutadania lo que està passant aquí i intentant 
explicar-li a la gent quines són les seves intencions. El primer punt de la moció, el que venim a 
dir, jo crec que se pot fer un exercici d’honestedat i dir el Batle de Palma mai va tenir intenció 
d’estendre la mà a l’esquerra i a la dreta perquè des del primer moment tenia claríssim que el 
seu soci natural era l’ultradreta i el Sr. Fulgencio Coll. Perquè ja va fer un organigrama que ja 
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venia adaptat al que s’està fet. ja venia adaptat a invisibilitzar el tema del feminisme, 
invisibilitzar LGTBI. Invisibilitzar memòria democràtica. En llevar drets lingüístics. En deixar 
de protegir la llengua pròpia que és el català. I que si no la protegeixen les institucions la 
perdrem i tendrem una societat que una part xerrarà només castellà i una altra part xerrarà 
només català i mai estarem integrats. Una societat poc cohesionada és una societat poc 
reivindicativa. Probablement això els interessa molt. Aquesta és la primera part de la moció, 
reconèixer que sempre se va saber que se governaria el Partit Popular amb Vox i que aquest és 
un govern d’ultradreta. I la segona part és fer un exercici o un intent de donar transparència a la 
ciutadania de lo que significa aquest pacte. Hi ha una part del pacte, en la qual expliquen que 
s’ha modificar l’estructura de l’Ajuntament i s’han de modificar les delegacions de Batlia per 
adaptar-les a aquests 95 punts. Això no s’ha fet. això no s’ha fet, no sabem si ho faran. Diguin si 
ho faran o no ho faran, però donin transparència de quina serà l’estructura de l’Ajuntament. En 
el pacte se creen 3 comissions. Se crea una comissió de seguiment pressupostari. Que no sabem 
si existeix, si se farà i quina serà la composició. Voldríem que això fos públic i notori i que la 
gent pogués saber a què s’ha atenir i quina participació tendrà Vox en lo que és el pressupost de 
l’Ajuntament. Hi ha una comissió de pressupost per a la elaboració del pressupost. S’han fet les 
línees generals del pressupost i no s’ha inclòs cap de les reivindicacions o cap dels acords que 
figuren en el pacte. Si hem de modificar les ordenances fiscals, mai millor dit, Sra. Celeste, le 
pilla el toro. Perquè haurien a l’octubre tenir les ordenances fiscals modificades. Si han de 
participar en retallades de partides, convindria que expliquessin quines partides i què. I després 
hi ha una tercera part que és un seguiment del pacte. Una comissió del seguiment del pacte. Nos 
preocupa perquè ja hem vist quines són les contrapartides quan un dels punts del pacte no se li 
pot donar compliment i no volem que això sigui d’amagat, volem que aquestes reunions siguin 
públiques, que aquestes reunions s’expliquin a la ciutadania, s’expliquin a la resta del consistori 
i que sapiguem quin és el preu que està pagant i que pagarà els veïnats i veinades de Palma per 
què el Sr. Martínez sigui Batle d’aquesta institució. Aquesta moció jo crec que ha de ser un 
canvi, com a mínim, en la transparència d’aquesta institució, com a mínim en la transparència. 
Per explicar quines són les intencions de l’equip de govern, quin és el seu projecte de 
col·laboració amb Vox per el nou model per la ciutat de Palma. aquest model de retorn al passat 
i que com a mínim els ciutadans i l’oposició poguem fiscalitzar i poguem fer un control de les 
decisions que es prenen. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sra. Belén Soto Mateu (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Lo que ustedes están diciendo son todo cortinas de humo. Todo. 
Puesto que es un acuerdo programático, situando el interés general por encima de las cuestiones 
ideológicas. Les voy a poner ejemplos concretos de la vocación de servicio que preside este 
acuerdo que promueve el desarrollo económico y social de Palma, poniendo en marcha diversas 
medidas destinadas a incentivar tanto el comercio como la restauración, la ayuda a los 
autónomos, garantizando el acceso a la vivienda, asegurando unos servicios públicos de calidad 
con especial incidencia a la seguridad, limpieza y a la movilidad. Potenciando los servicios 
sociales, prestando protección a los más desfavorecidos. Trabajando un modelo turístico de 
calidad y defendiendo nuestra cultura y nuestras tradiciones. Pero, evidentemente, aplicando 
nuestras políticas. Políticas que en las pasadas elecciones municipales respaldaron 
mayoritariamente los ciudadanos. Porque cabe recordar, ustedes lo olvidan, que al Partido 
Popular le votaron 51.228 palmesanos. Y a Vox 32.586. Números muy superiores a los 
ciudadanos que votaron a Més, que fueron 14.865 y a Unidas Podemos. Al Partido Socialista, le 
votaron 39.585. No habiendo una diferencia significativa con Vox. Con Vox. Por tanto, la 
ciudadanía habló. Habló. Respaldando las propuestas y programas del Partido Popular y de 
Vox. Y eso no hay que olvidarlo. Que ustedes muchas veces se olvidan del por qué están en la 
oposición. Para continuar, tengo que resaltar que no hay ningún complot Sra. Truyol, ni 
acuerdos en la sombra como usted intenta decir en su propuesta o en su proposición. Como si 
estuviéramos en una novela de intrigar. El Alcalde en el Pleno de junio, tendió la mano a todos 
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los grupos municipales para llegar a acuerdos. Voy a leer exactamente, exactamente, lo que dijo 
el Alcalde en el Pleno de junio. Palma se merece que pongamos el interés general por encima de 
cualquier otra cosa y que seamos capaces de llegar a acuerdos. Porque la defensa del interés 
general es lo que esperan de nosotros los ciudadanos. Porque sobre todo y por encima de todas 
las cosas, los ciudadanos quieren que seamos capaces de ponernos de acuerdo para dar 
cumplimiento a sus verdaderas prioridades. Y en ello voy a poner mi empeño. Buscaré la 
implicación, la colaboración y la participación de todos para mejorar nuestra ciudad y la calidad 
de vida de quienes la habitan. Incluidos ustedes. Ustedes. Pero como siempre, priorizan las 
políticas destructivas a las destructivas. Y ya está. Y no ha faltado a su palabra. Ya que como 
ustedes pueden comprobar y como es obvio, en ningún caso ha hecho caso omiso a su 
compromiso. La cuestión es muy simple, creen ustedes o no en el sistema democrático. ¿Creen 
ustedes en el sistema democrático? Ustedes que reparten credenciales sobre qué partidos son 
democráticos y cuáles no, deberían preguntarse si realmente creen en la democracia. Y si creen, 
estarán de acuerdo conmigo en que el programa que se aplica en una institución es aquel que ha 
percibido el respaldo mayoritario de todos los ciudadanos. Por tanto, este acuerdo programático 
refleja la esencia de la democrática. Muchísimas gracias.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Muchísimas gracias. Bueno, se ha formalizado el pacto del Partido Popular con Vox para 
sorpresa de absolutamente nadie. Era algo que todas esperábamos y que, bueno, en realidad los 
últimos Plenos se vio claramente que ese acuerdo ya estaba, lo que pasa que se ha tardado unos 
meses en anunciarlo. Y bueno, yo creo que el Partido Popular demuestra con estos hechos y con 
sus palabras, que está muy cómodo pactando con el negacionismo, con el machismo, incluso 
con el enaltecimiento al fascismo. El Partido Popular de Martínez se ha vendido a la agenda 
ideológica de Vox y esto supone un retroceso a nivel social, cultural y económico para todos los 
palmesanos y palmesanas. Gobernar para los que más tienen. Barra libre al pelotazo urbanístico. 
La vuelta al turismo sin control. La guerra abierta al catalán. Protección de monumentos 
fascistas. La concepción misógina y antiderechos del concebido como nacido. La ideologización 
del Defensor de la Ciudadanía. La puesta en peligro de subvenciones a entidades históricas de la 
ciudad. En resumen, una agenda absolutamente reaccionaria que solo beneficia a unos pocos y 
amenaza al bienestar y los derechos de la ciudadanía de Palma. Por supuesto que vamos a 
mostrar nuestro rechazo frontal a este pacto que aleja al Partido Popular del consenso 
democrático.” 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Respecto a la proposición de MÉS. Les comento que al recibir esta proposición, Sra. Truyol, 
nuestra primera impresión fue que se trataba de un chiste o de una cadena de tuits de uno de 
esos onanistas digitales que escupen su odio, su rencor, su frustración en las redes, 
escondiéndose tras un perfil inventado, normalmente con un lacito amarillo. Barajamos no 
contestarles, dado que no se trata de una proposición. De hecho, más allá de desear nuestra 
muerte civil, que nos disolvamos como partido, que dejemos de existir o, sobre todo, que 
desaparezcan nuestros votantes, todos aquellos que nos han votado como ha señalado la Sra. 
Soto en bastante mayor medida que a su partido, no proponen absolutamente nada. Y sí, 
seguramente, una vez escupido todo su odio, su rencor, su resentimiento, se habrán quedado a 
gusto. Pero un Pleno no es una sesión de terapia colectiva organizada para que se sientan bien. 
Es algo bastante más serio. Desde una talaya de superioridad moral que se han auto otorgado, 
han llamado fascista al PP, han llamado fascista a Ciudadanos, han llamado fascistas a los 
políticos del Psoe que defienden la libertad lingüística, han llamado fascistas a gente que se 
enfrentó realmente al franquismo y que acabó en la cárcel. Llaman fascistas a los que defienden 
las modalidades lingüísticas de Baleares. Y llegará un momento en que ustedes mismos se 
llamen fascistas y en ese momento habrán acertado. Porque son los que más se acercan a esa 
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definición. Por su pasado, por el pasado de uno de los partidos que conforman su coalición. 
Estoy hablando de Esquerra Republicana de Cataluña. Y por sus modos y maneras. Resulta que 
a quien les preocupa la violencia contra las mujeres pero proponen soluciones distintas o 
utilizan palabras diferentes, para definir lo mismo. A los que se niegan a demonizar al hombre 
por el hecho de serlo y piden más dureza contra los agresores sexuales, les llaman machista. A 
quien no ve en la condición sexual motivo para establecer diferencias, crear guetos, patologizar 
o promulgar leyes en las que se rompe con la presunción de inocencia y se patologiza a la 
persona gay, a ese le dicen que ataca al colectivo, incluso si es gay, sobre todo si es gay. A 
quien  pone en evidencia que es hipócrita abrir las puertas de nuestro país a todo el mundo si a 
continuación se condena al que entra a la clandestinidad, a trabajar sin papeles, a carecer de 
oportunidades laborales, a quien denuncia las mafias que han convertido a la inmigración en un 
negocio, a los que señalan la hipocresía de los que se escandalizan con los miles de muertes que 
aparecen en el mediterráneo como si no supieran de dónde y cómo han llegado hasta allí. A los 
que señalan a los países que utilizan la inmigración como arma política de extorsión contra 
España, contra Italia, contra Europa. No sé, Marruecos. No sé, Argelia. A esos, los que ustedes, 
los que por cierto siguen utilizando el término forastero para referirse a las personas que no son 
de Baleares, a esos les llama que ataca a los inmigrantes. Y qué ocurre si ese inmigrante es de 
Vox. Entonces es que tiene síndrome de tío Tom. A los que defienden que se utilice con 
naturalidad en la escuela, en la administración, las dos lenguas cooficiales, a esos usted les dice 
que atacan el catalán. Como si fuesen las lenguas las que tuviesen derecho y no los hablantes. O 
como si el catalán fuese un señor de Palamós. Hablan de convivencia, de consenso, cuando su 
única función, la única en la que se sienten a gusto es en la crispación y en la confrontación. 
Gobernaron desde el sectarismo y desde el sectarismo ejercen la oposición. Porque es donde se 
sienten cómodos. Así que votaremos que no a su proposición. Y ya les digo, que votaremos que 
no a todas aquellas que incluyan insultos o descalificaciones. Simplemente por higiene 
democrática. En cuanto a la proposición que presenta el Psoe en el mismo sentido, les diré que 
constatamos que no han leído el programa del PP para las elecciones municipales de Palma y 
tampoco han leído el de Vox. De ser así hubieran caído en la cuenta de cuánto había de 
coincídete entre ambos programas y qué cosas que achacan a la influencia de Vox en realidad 
estaban incluidas en el programa del PP. Solo decir que el pacto suscrito se ha mostrado con 
toda transparencia, tanto en los términos del acuerdo como en los puntos de carácter 
programático, como en la modificación de la administración municipal ejecutiva y las 
delegaciones de competencia de la Alcaldía que ahora mismo están exigiendo. No tienen más 
que comparar los dos documentos. Y es más en el acuerdo se incluye volver a poner en marcha 
al subcomisión de control presupuestario, muerta durante sus mandatos. De la que formarán 
ustedes parte. ¿Se imaginan a Pedro Sánchez incluyendo al PP, por ejemplo, en una 
subcomisión de control presupuestario? No, ¿verdad? Nosotros tampoco. Y mucho menos 
pidiendo mayor proporcionalidad en las sociedades mercantiles. A pesar de que ustedes votaron 
en contra de esta proposición que presentamos el pasado Pleno. Sí es un pacto atípico. Ustedes 
jamás lo hubieran suscrito. Y acabo, Sr. Alcalde. Gracias.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Com se nota que són socis de govern. Quin enxufe aquí, dos minutets més.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“No, a tothom li donc.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“No li reclamaré jo.”  
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
02

6_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/1
0/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
18

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

E
9C

F
B

06
69

F
7E

94
C

1D
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 126 - 

Sr. Batle (PP): 
 
“Aquest Batle dona tot el marge que pot. Gràcies Sra. Truyol.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“A veure, un parell de cosetes que s’han dit. Una cosa que estic d’acord amb Vox, amb el que 
s’acaba de dir. El programa de Vox i el programa del Partit Popular són pràcticament idèntics. 
Per això sempre hem dit que sou dues cares de la mateixa moneda. Un mateix projecte polític 
amb dues variants que són aliades i executen de manera coordinada. Per un altra costat, en 
relació a que s’ha dit en el Ple d’investidura, a on el Batle va dir que voldria arribar a acords 
amb tothom per poder millorar la ciutat. Degué només telefonar a Vox o a lo millor va telefonar 
a Unides Podem i al Psoe, però a MÉS ningú el va telefonar, ningú el va enviar cap correu ni 
cap whatsapp ni cap emoticono ni res de res per arribar a cap tipus d’acord. Res de res. Per tant, 
no diguin que noltros no hem volgut arribar a cap acord. Quan no s’ha exposat cap proposta. Per 
tant, aquí a lo millor hi ha una mica de fum per part del PP. Però no només hi ha aquest fum. 
Quant ha dit que aquest ajuntament farà feina pels autònoms. Quines competències té 
l’Ajuntament de Palma en relació en els autònoms? Que l’Ajuntament farà feina en restauració. 
Quina competència té l’Ajuntament de Palma en restauració més enllà d’agafar responsables per 
a que qualcú pugui obrir un negoci de restauració en aquesta ciutat i vetllar per a què 
complesqui amb la legalitat com hem parlat abans en el cas del Passeig Marítim o d’altres 
zones? En relació a turisme, a turisme de qualitat crec que ha dit. Quan tots els pronunciaments 
que ha dit durant tots aquests anys i les polítiques que han activat de turisme és de turisme 
massificat. Que ja el propi sector turístic està molt queixós i els propis turistes d’aquesta 
massificació turística. Per tant, a lo millor el fum el venen vostès. A més a més, vull recordar, 
que són els que governen. Efectivament, noltros tenim clar que esteim a l’oposició però voltros 
heu de tenir clar que estau en el govern i que teniu la responsabilitat de donar la cara quan 
preneu una decisió i acceptar les crítiques, encara que no hi estigueu d’acord. I sí, varen votar 
uns 50.000 veïns de Palma, varen votar al Partit Popular. Però és que el Partit Popular va estar 
dient mentides. en Jaime Martínez que avui és el Batle de Palma va estar dient mentides tota la 
campanya. Vàrem coincidir a diferents debats. Vaig llegir totes les entrevistes que se li varen 
fer. A totes negava de manera rotunda que pactaria amb Vox o amb qualsevol altra partit. Que 
governaria amb minoria. Si de fet m’ho llegia la llei a tots els debats, que era possible que a 
l’Ajuntament de Palma governàs un partit en minoria i que el Partit Popular governaria en 
minoria i en solitari. Per tant, és un partit mentider. No passa res. És una descripció no és cap 
insult. És una descripció perquè s’han dit mentides, perquè s’ha dit que se faria una cosa i 
després s’ha fet la contrària i ja està. Aquí podem ser honestos i podem dir el Ple tampoc el 
segueix tanta gent i podem xerrar clar.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Està bé perquè la portaveu ho ha deixat clar. Ha deixat clar i ho acaba 
d’explicar la Sra. Truyol, faran el programa de Vox perquè és el seu programa. Perquè ha dit se 
faran el programa del Partit Popular i se farà el programa de Vox. I lo que hem vist en aquests 
primers 100 dies és que el que s’està fent és el programa de Vox. Amb una càrrega ideològica 
important. Perquè o no és ideologia la fòbia al català. O no és ideologia la fòbia al feminisme. O 
no és ideologia la fòbia a la diversitat sexual i de gènere. O no és ideologia la fòbia  a la 
memòria democràtica. O no és ideologia la fòbia a la Defensora de la Ciutadania i la 
Participació Ciutadana. Tot això té absolutament que veure amb la seva ideologia. Amb la 
ideologia d’una part de la ciutadania. Per governar pels que són més poderosos, per governar 
pels que són blancs, per governar pels que no tenen problemes d’integració, per governar pels 
que no són vulnerables. Per governar pels que no tenen una família tradicional. La gente de bien 
que ustedes les llaman. I ara anam a xerrar de les coses generals, del dia a dia, que també són 
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ideologia. Han retallat serveis públics. Avui retallen la gratuïtat del transport públic, han retallat 
freqüències, retallen autobusos, retallen qualitat de l’aire que respiram els veïnats i les veïnades 
de Palma a la zona de baixes emissions. Que no saben quin és el seu model. El Sr. Fulgencio 
Coll és negacionista del canvi climàtic. És normal que no arribin a un consens de quin és els 
seus models. Retallen drets. Retallen drets lingüístics. Retallen drets de participació. I què serà 
lo proper? La inquisició? Una multa per xerrar en català per part d’un funcionari o un comissari 
polític a la Defensora de la Ciutadania per veure què li diu al veïnat i a les veïnades? Perquè ja 
no tenim confiança. El Batle de Palma ja no és creïble. Ja no sabem què farà. I per això hem 
demanat que se doni llum i taquígraf a aquesta comissió de seguiment del pacte. Perquè volem 
saber i que tothom sàpiga i volem controlar quines són les contrapartides d’aquest pacte 
d’ultradreta. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sra. Belén Soto Mateu (PP): 
 
“Moltíssimes gràcies Sr. Batle. Jo sempre pens que vostès no s’enrecorden que han estat 8 anys 
governant. És a dir, tota aquesta massificació l’any passat no existia idò. És que no ho entenc 
Sra. Truyol. Ah. Idò vostès tampoc. Per això estan aquí, no se preocupin. Estan a l’oposició. Ja 
està. Y en estas dos propuestas acusan insistentemente al Alcalde de mentir, de falta de 
transparencia, de engañar a los ciudadanos. Y resulta curioso que partidos, cuyos líderes se ha 
ganado una merecida reputación de faltar a la verdad y de actuar según los intereses personales 
y a espaldas de la ciudadanía, son los que achacan ahora a los demás sus propios 
comportamientos. Que yo sepa, el Alcalde de Palma, nunca ha manifestado tener problemas 
para conciliar el sueño en caso de compartir gobierno con un determinado grupo político. Pedro 
Sánchez sí lo dijo. Y no le está impidiendo convertir a los responsables de su insomnio en sus 
socios. Muchísimas gracias.” 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre aquesta proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1.- El ple de l'Ajuntament de Palma condemna l'acord programàtic entre PP i VOX, ja 
que VOX és un partit feixista, i el pacte suposa un atac directe a la democràcia i als 
valors constitucionals vigents. 
 
2.- El ple de l'Ajuntament de Palma rebutja la integració de membres de VOX a l'equip 
de govern municipal, per tal de preservar aquesta institució de gestors amb un projecte 
polític antidemocràtic. 
 
3.- El ple de l'Ajuntament de Palma insta al batle i al Partit Popular a explicar a la 
ciutadania quines retallades de drets i serveis provocarà aquest acord amb Vox. 
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
86. Grup PSIB-PSOE relativa al pacte PP-VOX 
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S'ha dictaminat desfavorablement sobre aquesta proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma constata que l’actual Batle de Palma ha amagat les 
seves intencions a la ciutadania, en campanya electoral, a la presa de possessió i a l’inici 
del mandat afirmant que executaria el programa electoral del PP i governaria en solitari, 
mentre executava el de VOX i treballaven en un pacte de govern. 
 
2.El ple de l’Ajuntament de Palma, en nom de la Transparència i el bon Govern insta a 
l’equip de Govern a fer públiques les reunions que es facin de les diferents comissions 
previstes en el pacte PP-VOX (comissió pressupostària i comissió d’avaluació, control i 
seguiment) dia, hora i lloc de celebració, assistents i els acords i valoracions presses en 
aquestes comissions. 
 
3. El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern a fer pública la 
modificació de l’Administració municipal executiva i les delegacions de competències 
de Batllia prevista al punt segon de l’acord PP-VOX 
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
81. Grup VOX relativa a la llibertat del poble iraní en el primer aniversari de 
l'assassinat de Mahsa Amini 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Dado lo largo que va a ser este Pleno y dado que esta proposición fue 
aprobada por unanimidad. Bueno, fue aprobado con dos de las enmiendas del Partido Socialista. 
No lo someteré a debate. Simplemente manifestar que el aniversario del asesinato de Mahsa 
Amini se ha saldado con 600 mujeres detenidas a día de hoy, que se sepa.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Gracias Sra. Durán. Simplemente,  parafraseando a la Sra. Navarro. Creo que hay muchas 
cosas que deberían salir por unanimidad en este Pleno. Gracias.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Jo, evidentment, condemnar totes les violències. També la violència institucional que 
s’exerceix pel govern iraní contra les dones i contra el poble, però també condemnar totes les 
violències que se donen arreu del planeta, en aquest cas en contra de les dones. Hi va haver una 
proposta per part del Partit Socialista per transaccionar i introduir aquesta variant, també de 
donar suport a totes les dones que estan patint a diferents punts del planeta aquestes violències 
masclistes i aquesta violència institucional per part de moltes institucions públiques de molts de 
països. I se va denegar aquesta proposta. Noltros consideram que aquesta negativa, per part de 
Vox, a acceptar aquesta proposta que consideram que és de totalment sentit comú, té un 
transfons. I un transfons que no podem oblidar. I és que la solidaritat que vol mostrar amb 
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aquesta moció Vox cap el poble iraní té una contrapartida. Una contrapartida econòmica. Perquè 
no és una intenció de mostrar el suport i solidaritat cap un poble i cap unes dones que estan 
patint agressions i violència institucional. Si no que lo que fan és tenir un aliat, que és el seu 
aliat, que és els exiliats. Els terroristes exiliats iranís que varen finançar la constitució de Vox. 
Cal recordar que Vox a l’Estat Espanyol se va constituir amb un milió d’euros d’aquests exiliats 
iranís que són contraris al govern actual d’Iran. I per tant, jo entenc aquesta moció, més com una 
contrapartida en aquest suport dels ex terroristes iranís, que financen Vox i l’extrema dreta de 
diferents països. I per això s’han vist reforçat a mostrar aquesta solidaritat cap el poble iraní o 
cap a les dones iranís. Perquè si no no tendrien cap problema en acceptar la transaccionar que se 
va plantejar de solidaritat cap a totes les dones.” 
 
Sra. Elena Navarro Duch (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies. Y disculpe antes, solamente estaba intentando aclarar la expresión que he dicho antes, 
la unanimidad. Me refería aquellas mociones que han sido aprobadas por todos los grupos, 
menos uno. Por todos menos uno. En esos casos me refería. Pocas o ninguna encontrará que eso 
haya pasado con el Psoe. Nada más. Bueno, nosotros queríamos insistir en que nos aprobaran la 
transacción al punto 2, donde se insiste que nos solidarizamos no solamente con las mujeres 
iraníes, si no así como las del resto de países que luchan por los derechos de la mujer. 
Incluyendo los sexuales y reproductivos. Tengo que insistir en que lo acepten. Y si no, nosotros 
nos abstendremos. Cambiamos nuestro voto. No será en contra en el caso de que no acepten 
nuestra transacción, nos abstendremos. Pero sí me interesa recalcar aquí que en comisión se nos 
dijo que no lo aceptaban porque se utilizaba un lenguaje progre. La expresión lenguaje progre es 
textual. Yo me esforzado en buscar si el concepto de resto de países es progre. Me imagino que 
no. Incluso he pensado que derechos de la mujer también podía ser progre, pero creo que no. 
Pero el paréntesis. Derechos de la mujer incluyendo los sexuales y reproductivos. Ya está. Ahí 
hemos topado. Pero es que voy a citar textual también lo que se dijo en comisión. Y Vox dijo en 
comisión que eso de los derechos sexuales y reproductivos nosotros lo llamamos aborto. Bueno, 
pues no. Por suerte es muchísimo más. Por suerte es libertad para decidir si tener o no hijos. La 
cantidad, el espaciamiento entre ellos, el tipo de familia que se quiere tener, acceder a la 
información y a la planificación para hacerlo, a métodos anticonceptivos, al aborto legal y 
seguro. Sí. Así como a los servicios adecuados para la fertilización asistida y servicios de salud 
pre y post embarazo. Eso son derechos sexuales y reproductivos. No importa, esto no es una 
suposición. También se dijo en comisión que lo que importaba era aprobar la moción para 
informar a la oposición iraní. Hombre, ahora sí que podemos suponer que efectivamente no 
queremos pensar o sí que hay una rendición de cuentas a cambio de un apoyo económico que 
recibieron en su momento. En cualquier caso si no se aprueba la transacción al punto 2, insisto 
para la mesa, nosotros nos abstendremos. Gracias.” 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Hay una cuestión que creo que deja en evidencia la tremenda miseria moral de la que hacen 
gala. Le diré Sra. Truyol, como le dije a la Sra. Muñoz, que existe una diferencia entre que los 
exiliados, es decir la gente que hace más de 40 años que dejó su país, para no ser encarcelada, 
torturada, asesinada. Consideren oportuno financiar la campaña en plan crowdfunding. Eso a 
que son tan, bueno, que les gusta tanto a los señores de Podemos o a ustedes mismos. Existe una 
enorme diferencia, incluso legal, a que sea un régimen abiertamente dictatorial el que financie a 
un partido político, aunque sea a través de una cadena de televisión. Es decir, cada uno se pone 
en el lugar que le corresponde. Nosotros nos ponemos en el lugar del oprimido. Ustedes se 
ponen en lugar del opresor, siempre y cuando el opresor sea de la cuerda que ustedes les 
interesa. Eso es absolutamente cierto. Y por más que digan que no es así. Eso para empezar. De 
todos modos, creo que ha demostrado su absoluta ignorancia respecto a este grupo. Dado que 
tanto les ha llamado terroristas como ex terroristas. Hay una cuestión, que como no estuve en la 
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comisión, me gustaría señalarle. Como bien señaló la Sra. Muñoz, esa financiación de la 
campaña de Alejo Vidal-Quadras, para ir a las elecciones europeas, se produjo en 2014. Mi 
compromiso personal, sobre todo, las mujeres iraníes, se lleva produciendo de manera 
ininterrumpida desde 2012, momento en el cual, por cierto, estaba en el Partido Popular, en 
concreto en el Senado. Y he dicho ininterrumpidas. Pero yo defiendo a las mujeres iraníes, 
defiendo a las mujeres cubanas, defiendo a las de Arabia Saudí y a las que hagan falta. Porque 
yo no hago distingos. Esa es la diferencia. Y cuando hablo de miseria moral también quiero 
poner en evidencia una cuestión. Ustedes han presentado una declaración institucional relativa a 
lo sucedido en Marruecos y a lo sucedido en Libia. Tenía muchas cosas que decir acerca de esa 
declaración institucional. Sobre todo del hecho de que no se hablase en ningún momento de la 
responsabilidad del Rey de Marruecos en la reacción que se ha tenido respecto a todas esas 
personas a las que tenemos que apoyar. Ninguna mención. ¿Por qué? ¿Qué clase de vínculos 
existe entre el Rey de Marruecos y el Partido Socialista, Pedro Sánchez? No sé. ¿Qué clase de 
vínculos? Bueno, pues simplemente no he introducido ningún tipo de matiz, porque pensamos 
que el bienestar de los marroquíes, del mismo modo que el bienestar de los libios valía la pena 
que nos mordiésemos la lengua. Y eso es lo que hemos hecho. Sra. Navarro, le digo que una 
enmienda en la cual figura el aborto como un derecho no espere que le apoyemos nunca. 
Absténganse, no nos importa. Nos hubiera gustado muchísimo, muchísimo, contar con su 
apoyo. Muchísimo. Pero bueno, yo creo que lo único que hacen es buscar excusas para no 
apoyar nada de lo que presentamos. Algunas están más argumentadas, otras menos 
argumentadas, pero ya les digo, creo que hay una profunda sima de miseria moral entre ustedes 
y nosotros. Y creo que nosotros estamos en el lado bueno. Seguramente ustedes piensen que no. 
Pero qué quiere que les diga. Ese es nuestro pensamiento, son nuestras convicciones. Y le 
rogaría, le rogaría que la respetase del mismo modo que yo respeto las suyas. Muchas gracias.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Se ha hecho una acusación. Perdón, es que creo que se ha hecho una acusación muy grave.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Se ha acabado el debate del punto.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Ya, pero por alusiones. Se ha hecho una acusación muy grave de financiación ilegal a mi  
formación política y esto tiene que constar en acta que es absolutamente mentira.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“No tiene la palabra. Damos por cerrado el punto.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Que conste en acta por favor.” 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punts 1 i 3: s'ha dictaminat favorablement sobre la transaccional per unanimitat 
Punt 2: s'ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 5 vots a favor (PP i VOX 
PALMA) i 4 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
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El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
- Expresar nuestro apoyo al pueblo iraní en su lucha por la libertad y por la democracia 
y a condenar la impunidad de la represión ejercida por las autoridades iraníes.  
 
- Solidarizarnos con las mujeres iraníes para que sean reconocidas como ciudadanas 
iguales a los hombres en derechos y obligaciones, en cualquier ámbito.  
 
- Condenar la  reiterada violación de los DDHH que se produce en Irán e instar al 
Gobierno de España y a las autoridades de la UE a que manifiesten de manera expresa 
su condena. 
 
Aprovat els punt 1 i 3 per unanimitat; el punt 2 per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) 
i 4 vots en contra (MÉS per Palma i Grup Mixt) i 8 abstencions (PSIB-PSOE) 
 
83. Grup VOX relativa a la devolució de l'anomenada cadira de Maceo per part 
del Govern cubà a l'Ajuntament de Palma 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“La va a defender la Sra. Durán. Y hemos estado porque teníamos los papeles que estaba 
ordenando este pequeño lapsus. Pido disculpas.” 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Me enseñaron que es de mala educación presentarte sin un 
obsequio cuando te invitan a una casa. Cuanto más si invita un país y tú eres el mandatario de 
otro. Una metopa, un coche, un cuadro, joyas, un caballo, 3.000 vírgenes, un palanquín de seda 
y oro, cualquier cosa para agradecer la hospitalidad que te brindan. Eso debió pensar Pedro 
Sánchez cuando en noviembre de 2018 preparaba su visita al dictador Díaz-Canel en Cuba. Un 
regalo a la altura de las 24 horas caribeñas que iban a pasar la pareja presidencial y la pareja 
dictatorial. Una silla, pero no una silla cualquiera, una silla de Ikea o una silla de diseño, 
pongamos no sé, de Frank Gehry. No. Una silla única, tallada toscamente en madera de palma 
cubana que llegó a Mallorca como botín de guerra. La silla de Antonio Maceo. Uno de los 
líderes de la independencia cubana. Una llamada a la Presidenta de Gobierno de las Islas 
Baleares, de su partido, y de ésta al Alcalde de Palma, en gobierno y código compartido con el 
Psoe y la silla llega a Madrid. La cesión fue firmada, por cierto, un día antes de recibir el 
preceptivo permiso de exportación del Ministerio de Cultura y Deportes del Gobierno de España 
y 2 días antes de que partiese el avión presidencial. En cualquier caso fue una cesión temporal. 
Tampoco se contaba con la autorización de los herederos del General Weyler, hijo ilustre de 
Palma, cuyo legado entre el que se contaba la citada silla, fue cedido a la ciudad en 1962. Así 
que a las anomalías por el traslado había que sumar un acto de expolio del patrimonio de la 
ciudad de Palma y del legado Weyler. Pero había prisa y no se iban a entretener en minucias 
legales o administrativas. La silla del revolucionario cubano debía ir en el avión presidencial, 
como regalo, carta de presentación, muestra de buena voluntad o lo que fuese para que en la 
Habana se pudiese conmemorar como toca los 173 años. Un número, no sé, me parece yo que 
poco redondo, del nacimiento de Antonio Maceo. ¿A cambio de qué? Pedro Sánchez, el adalid 
de las libertades y de la igualdad, el látigo de las dictaduras extintas, no tenía en la agenda no ya 
pedir la liberación de uno solo de los presos políticos que había y sigue habiendo en Cuba. Ni 
interesarse por los más de 5.000 arrestos arbitrarios de opositores que se habían dado el año 
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anterior. Ni mucho menos entrevistarse con algún miembro de la disidencia y tampoco afear al 
régimen en la persona de Díaz-Canel en el estado de los derechos humanos en Cuba. No lo tenía 
previsto y no lo hizo. En una actuación que solo puede calificarse de cómplice con el régimen, 
elogió el “impulso reformista”, sea lo que sea nuevo, viejo mandatario cubano y su “sincera 
voluntad” de estrechar lazos con España. Y donde dice lazos se refiere al relanzamiento de las 
inversiones en Cuba porque a eso iba él. La silla de Maceo, los 24 empresarios que lo 
acompañaban en el avión oficial y los 200 que se inscribieron en el foro organizado por las 
cámaras de comercio de Cuba y España. Dicha cesión fue renovada en los mismos términos, es 
decir, de manera temporal, por petición del gobierno cubano. Y por un periodo que finaliza en 
noviembre de este año. A punto de expirar el plazo improrrogable de la cesión al régimen 
castrista de la silla de Maceo, es obligado que esta vuelva a sus legítimos propietarios, los 
ciudadanos de Palma y su ayuntamiento. Por otro lado, hemos hablado de la generosidad de la 
familia Weyler. En su legado al Ayuntamiento de Palma. Actualmente desde hace más de 20 
años la finca de Son Roca fue donada al Ayuntamiento y se ha dedicado en centro de formación, 
ocupación y empleo para la inserción laboral de personas con necesidades especiales y apoyo a 
sus familias. Creemos que ese legado debe ser reconocido por el Ayuntamiento de Palma en la 
misma finca de Son Roca. Por tanto, proponemos reiterar la exigencia de la devolución de la 
silla de Maceo a la ciudad de Palma en el plazo previsto. Sabemos en cualquier caso que el 
Alcalde ya ha dado algunos pasos en ese sentido. Instar al Gobierno de España a través de sus 
Ministerios de Cultura y Deporte y el de Exteriores, dado que de ambos dependió la cesión 
temporal de la silla en 2018, que procedan de la manera que corresponda para que se cumplan 
las condiciones por las que fue cedida la silla y esta vuelva a sus legítimos propietarios. Y por 
último colocar una placa o elemento similar en la casa y finca de Son Roca a fin de que se 
reconozca el legado para la sociedad mallorquina de ese hijo ilustre de la ciudad de Palma. 
Gracias.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Batle. Bé, aquesta proposta li donarem suport en els tres punts. Simplement 
puntualitzar dues coses. El 16 de l’11 del 23 finalitza el permís d’exportació, com ha dit la Sra. 
Durán. El 16 de desembre del 23 és la data límit per a la seva reimportació. I per aquest motiu 
noltros ja hem enviat diferents cartes per recordar aquesta situació. De fet, hem escrit, el Batle 
va escriure en particular, a la Directora de Gestió Cultural de l’Oficina de l’Historiador de la 
Ciutat de l’Habana, en data 4 de setembre del 23, per recordar-li la data límit per a la 
reincorporació aquí a Palma. I en el Director del Museo de la Ciudad de la Habana, també en 
data 4 de setembre del 23. Esteim a l’espera de resposta. Gràcies.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“No entiendo muy bien la lógica por la cual se justifica que una silla que fue robada de territorio 
cubano, por un general, sea parte del patrimonio de Palma pero no de Cuba. Ya sabemos que 
ustedes son amantes de lo ajeno pero no hacía falta que lo explicitasen tanto. No vamos a apoyar 
su proposición.” 
 
Sra. Kika Coll Borràs (MÉS): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Des del Grup Més per Palma noltros tampoc donarem suport a 
aquesta proposta. I abans de res vull fer un aclariment tot i que la Sra. Duran ha comentat que se 
va signar el darrer dia i a darrera hora, jo som testimoni de que tots aquests tràmits varen 
començar gairebé 2 anys abans, perquè jo formava part del Consorci del Castell de San Carles i 
li puc dir que això no se va fer d’un moment a l’altra. A més també si vol, pot consultar 
l’expedient que des d’aquesta ajuntament una funcionària va fer i des d’aquí i per al· lusions 
abans, tot el meu respecte a la feina que fan les funcionàries i els funcionaris d’aquesta casa. En 
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aquell moment va sortir l’ocasió i com que sempre hi ha hagut malauradament, poca tradició per 
fer cessions de bens patrimonials, tant a nivell local, nacional i molt menys a nivell 
internacional, se va decidir, se va pensar, que era un bon moment per crear llaços entre 
Mallorca, Cuba, Palma i l’Habana. I amb una voluntat també de compartir aquest bé patrimonial 
com a símbol i representatiu d’un moment, d’un episodi de la nostra història. Veig que són molt 
curosos i que s’avancen al que pugui fer el govern cubà. Esperem aconteixements. Però ja que 
no hi ha hagut un reclam per part del poble de Mallorca a que aquesta cadira torni aquí, ja que 
també sabem per part de tots, que va ser un bé espoliat, a dia d’avui noltros consideram que 
millor que quedi a l’Habana, millor que quedi a Cuba perquè allà sí que és una peça simbòlica i 
representativa i estimada. Per tant, noltros des de Més per Palma votarem en contra.” 
 
Sra. Silvana González San Martín (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. De nou una proposta més de les dèries ideològiques de Vox. Qeu en aquest 
cas també forma part del pacte PP-Vox. És un dels punts. I ara avui volen vestir de patrimoni un 
altre dels seus temes ideològics. I ho varen fer fa dos dies a la Comissió de Patrimoni del 
Consell de Mallorca, aprovant l’execució de la sentència de la Feixina. Per protegir sa Feixina. 
Sense esperar en el pronunciament del Tribunal Constitucional sobre el recurs presentat sobre 
Memòria de Mallorca que vàrem debatre en aquest Plenari al mes de juliol. Tenen molta pressa, 
no fos cosa que s’hagués d’aplicar la Llei de memòria democràtica per fer justícia i reparació a 
les víctimes del feixisme. Per tant, complir les lleis per a vostès, algunes de forma selectiva. En 
nom del patrimoni pretenen que aprovem una fixació de superioritat renunciant a les vies de 
comunicació diplomàtica i institucional entre institucions i entre estats. Veig que l’equip de 
govern del Partit Popular sí que ha iniciat aquestes vies, que pens que són les que han de ser. Ja 
que se poden imaginar que aquestes vies, com explicava el Regidor, va més enllà que els seus 
acords de pacte que ens volen dur al blanc i negre, al passat més fosc. Com hem vist a les 
iniciatives que han duit aquí avui. La cadira de Maceo, ¿recorden vostès, no ho ha explicat, quan 
eren tots el mateix partit, a on era la peça? Ho demanin a l’equip de govern anterior liderat pel 
Batle del PP Fageda. És una de les històries més repetides a Palma quan parles de la cadira de 
Maceo. Resulta que era a un magatzem a l’arxiu del Regne de Mallorca, tapada de pols. Si fos 
ara, si passassin la cadira pel túnel del temps que nos fan passar avui, tal vegada la trobaríem a 
un descampat de Calvià. D’aquest patrimoni i de l’episodi no diuen res. D’aquesta part no. Però 
entrant en el fons. ¿No troben que lo que convindria és cercar la fórmula per retornar 
definitivament un símbol de llibertat per a un poble i que la cadira reposi a on mereix? ¿De 
veres volen que la nostra imatge sigui la imatge d’una Espanya d’un altra temps, l’impuls a les 
imatges dels primers campaments de concentració? ¿Volen tenir aquí un botí de guerra com ha 
explicat que és la cadira de Maceo? En contra de la voluntat del seu poble. I són vostès els de la 
llibertat. Diuen que pensen ser, nos ha dit fa uns moments, que pensen ser en el costat bo. 
Noltros també. Noltros som en el costat de l’avanç, del progrés, de la llibertat, de la igualtat i la 
justícia social. Votarem no.” 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Sra. Coll, sí me leí el expediente. Por eso he afirmado lo que he afirmado. Lo revisé 
previamente. Lo cierto es que en cualquier caso, si pensaban regalar la silla no tenían más que 
haberlo hecho. Haber realizado los trámites necesarios a fin de poderla regalar. Es cierto que no 
hubiera podido llegar en el avión presidencial, pero quizás hubiera podido llegar cuando se 
cumpliesen los 175 años del nacimiento de Antonio Maceo. Dice la representante del Psoe que 
habla de la historia de la silla de Maceo, de cómo estaba en un almacén. Yo les comento que esa 
silla, que ciertamente estaba en un almacén y había gente que ni sabía lo que era. Fue rescatada 
y me consta, me consta en lo personal cómo fue rescatada, y fue llevada al Castillo de San 
Carlos. Y cuando fue llevada al Castillo de San Carlos, con los pocos medios de los que puede 
disponer el Ministerio de Defensa, se la colocó en una posición para que se valorase la 
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importancia que tenía esa silla. Y alrededor de esa silla se creó el aula General Weyler. Y la 
familia Weyler hizo donación al museo de San Carlos de toda una serie de objetos que podían 
permitir a los ciudadanos de Palma y a los visitantes, entender esa época. Esa época del siglo 
XIX, con sus claros, con sus oscuros, pero de la cual no podemos utilizarla ahora mismo para 
hablar de pillaje o para negar la devolución la silla, de la silla a la ciudad de Palma en ningún 
caso. Estaba bien donde estaba. En cuanto a la voluntad del pueblo cubano de mantener esa 
silla, no sé yo cómo les va a preguntar al pueblo cubano si quieren tener o no tener la silla. 
Quién les pregunta al pueblo cubano. Quien puede preguntar a las personas que viven bajo una 
dictadura feroz desde hace 50 años. Cuando Cuba sea una democracia entonces, con el permiso 
de la familia Weyler, creo que estarían ellos mismos encantados de que esa silla pudiese estar en 
Cuba. Pero mientras Cuba sea un lugar que se están conculcando los más elementales derechos 
humanos desde hace 50 años, ese no es su lugar. Yo recuerdo, y se lo digo como un caso 
inverso, Grecia viene reclamando los mármoles Elgin, los llamados mármoles Elgin que son los 
del Partenón desde hace muchísimo tiempo. Quizás la mayor abanderada de esa reclamación fue 
la que fue Ministra de Cultura y actriz, Melina Mercouri, y el argumento que utilizaba era que 
cómo era posible que dos países que formaban parte de la Unión Europea en aquel momento 
hubiera uno que tuviera parte del patrimonio, y no desde luego poco importante, como era los 
mármoles del Partenón. Y no lo devolviese a otro país que formaba parte de la Unión Europea. 
Este no es el caso. En absoluto. Y yo lo que veo es que en todas sus intervenciones obvian de 
manera sistemática, la situación de los cubanos, la situación del régimen cubano, y se centran en 
cuestiones que creo que no tienen nada que ver con la cuestión de la que estamos tratando. En 
cualquier caso nosotros seguiremos pidiendo que vuelva la silla de Maceo a Palma. Si es 
posible, que vuelva a ocupar dentro de lo que se llama coherencia museística, es decir, dentro 
del discurso que se planteaba en el Castillo de San Carlos a ser posible. O si no en el Museo de 
Bellver. Pero dentro siempre de una coherencia museística que explique nuestro papel, el papel 
de los mallorquines que fueron a la Guerra de Cuba y de la cual volvieron muy pocos. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Batle. A mí me ha llamado poderosamente la atención lo que han dicho, no lo que 
firmaron. Lo que firmaron llamó la atención en ese momento dado pero ahora con lo que han 
dicho es lo preocupante. Como ha comentado la Sra. Coll, en el 2016 la ciudad de la Habana 
inicia los trámites para pedir la cesión temporal de la silla al mueso de la ciudad de la Habana. 
En el 18 se inician los trámites. Al final del 18, se cede temporalmente. Y va a terminar el 15 
del 12 del 2020 y el Alcalde de Palma, el Sr. Hila en aquel momento, el 28 de julio del 2020 
responde afirmativamente y inicia este encargo de las tramitaciones oportunas para llevar a 
término la tramitación administrativa del expediente de ampliación de esta cesión. El día 30 del 
9 la Junta de Gobierno del Ajuntament de Palma, la Junta de Gobierno es la que dice que ok. 
Prorrogan la cesión por 3 años más. Pero ahora vosotros aquí, ustedes, perdón, públicamente 
están diciendo que nunca han tenido intención de que esta silla volviera. De que su intención es 
que se quedara allí. Y nosotros ahora tenemos que solicitar una serie de informes para ver cómo 
puede ser que se tramite una cesión, pero públicamente ustedes digan que nunca querían que 
hubiera vuelto esta silla. A partir de aquí solicitaremos informes y les mantendremos 
informados. Pediremos la devolución de la silla.” 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre aquesta proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 vots en contra (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
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1. Reiterar la exigencia de la devolución de la "silla de Maceo" a la ciudad de Palma en 
el plazo previsto.  
 
2. Instar al Gobierno de España, a través de sus ministerios de Cultura y Deporte y del 
de Exteriores (dado que de ambos dependió la cesión temporal de la silla en 2018) que 
procedan de la manera que corresponda para que se cumplan las condiciones por las que 
fue cedida la silla y ésta vuelva a sus legítimos propietarios. 
  
3. Colocar una placa o elemento similar en la casa y finca de Son Roca, a fin de que se 
reconozca el legado para la sociedad mallorquina, de este Hijo Ilustre de la ciudad de 
Palma.  
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
85. Grup PSIB-PSOE relativa a l'enfortiment de l'etapa 0 a 3 anys 
 
Sra. Silvana González San Martín (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. El nostre grup presenta aquesta iniciativa per fer algunes propostes en 
matèria d’educació 0-3, per ajudar a l’enfortiment de l’etapa infantil. Convindrem i així s’ha 
pogut constatar a la Comissió de serveis a la ciutadania, que l’educació dels nins i nines en els 
seus primers anys de vida juga un paper vital en el desenvolupament integral, posant les bases 
de futur de possibilitats i oportunitats. Per això és important que el cicle 0-3 sigui educatiu. Una 
reivindicació que pel nostre partit ve d’enrere i que pel qual hi hem lluitat molt. Per això la 
LOMLOE estableix el primer cicle com educativa i per arribar a la universalitat de l’educació 0-
3 encara calen fer passes. Tot i que en el darrers anys se n’han fet moltes i molt importants, del 
passat curs escolar de la mà del govern de progrés es va fer la gratuïtat 2-3. I aquí l’equip de 
govern, encapçalat pel Batle Hila varen voler fer una passa més ampliant la gratuïtat de les 
franges horàries, inclús incloent el menjador i també impulsant la gratuïtat més enllà del 2-3, ja 
prevista també pel 0-2 per aquest curs. Ara el Govern de les Illes Balears ha prorrogat el decret 
ampliant a 0-2. Queden algunes qüestions pendents i també queda, com sempre, seguir avançant 
en polítiques que lluitin per l’equitat i que defensin la justícia social i per això cal seguir 
reforçant l’estat del benestar i un dels seus grans pilars, l’educació. La proposició consta de 5 
punts. El primer pretén el suport i compromís unànim a l’ampliació i gratuïtat de l’oferta oferida 
pel Govern. Altres serveis complementaris com l’escoleta matinera i menjador. I l’ampliació ja 
feta efectiva el curs passat, que consta amb el suport unànim de la Comissió de serveis a la 
ciutadania. Igualment, el tercer punt que també va sortir aprovat per unanimitat que demana 
destinar més recursos, destinar part dels recursos prevists per aquesta gratuïtat 0-2 per l’obertura 
dels centres l’horabaixa d’horari lectiu, oferint activitats i espais de conciliació, accions 
d’enfortiment de capacitats educatives amb les famílies, d’infants no escolaritzats com espai 
nadons, espai família, espai joc i altres activitats infantils. En el cas dels punts 4 i 5, a la 
comissió tant el Partit Popular no varen donar suport a la Comissió i hi havia una sèrie 
d’aclariments pendents. En el punt 4 insta en el govern a incrementar recursos destinats a 0-3, 
augmentant convocatòries d’ajuts per a la creació de places públiques. Aquest punt ho hem 
comentat abans, m’agradaria que poguéssim tenir el debat i que poguéssim fer un 
replantejament del seu vot, perquè ja que és un punt que se va aprovar per unanimitat també en 
el Consell de Mallorca. i també aquest increment de places ha estat anunciat pel Conseller 
d’Educació del Govern. Per tant, demanaria a l’equip de govern que replantegi la seva votació i 
és més, si fos possible que facin com a text el que varen aprovar al Consell de Mallorca amb 
esmenes del Grup Més, que queda molt més complet. Respecte al punt 5, no havíem pogut fer. 
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Me vareu comentar tant el Grup de Vox, com el Grup del PP, com l’equip de govern, que no 
havien pogut fer el posicionament ja que no havien trobat el reglament a la web del Consell. És 
cert que jo ho he comprovat i a la web de l’IMAS no hi és, però a la web del Consell, a l’apartat 
de normativa sí que hi és. I també ho poden trobar publicat al BOIB número 67 de 20 de maig a 
la secció primera. En tot cas, m’agradaria que poguessin fer aquest replantejament amb les dues 
idees que aporten els punts. El punt que fa referència al Consell de Mallorca, en realitat al 
Consell de Mallorca se varen aprovar amb dos punts diferents. No és talment igual, però són dos 
punts afegits. Jo en aquest cas lo que no he volgut posar és la quantia econòmica que sí que 
estaríem disposats, inclús el Conseller del Consell va dir que seria més enllà de lo que el meu 
grup havia proposat. Més d’un milió d’euros. Jo no he volgut posar la quantia econòmica, però 
sí que els hi demanaria que poguessin fer aquest replantejament en els punts 4 i 5 per a que 
poguessin sortir per unanimitat aquesta proposició. I crec que més o manco ho he explicat tot. 
M’agradaria donar les gràcies pel suport a la  majoria de la iniciativa. I que per endavant puguin 
fer el replantejament d’aquests punts per a que pugui sortir aprovada per unanimitat en el seu 
complet.” 
 
Sra. María de Lourdes Roca Calafell (PP): 
 
“Gràcies Sr. Bonet. Com sabeu, uns dels punts que vàrem destacar a principi de mes va ser 
l’ampliació de la gratuïtat oferida pel Govern de les Illes Balears a les escoles infantils 
municipals. A principis d’aquesta mes anunciarem que implementaríem aquesta mesura i 
cobrint la diferència amb els recursos del Patronat Municipal. Aquesta decisió té un impacte 
profund amb les nostres famílies, ja que ara no només garantim 4 hores d’escolarització gratuïta, 
si no que estenem aquesta gratuïtat a serveis complementaris com l’escoleta matinera i el  
menjador. Aquesta mesura no només s’aplica als espais municipals, si no que també abasta la 
xarxa complementària i que col·labora amb nosaltres. Això significa que estam treballant per 
garantir que aquesta ampliació de gratuïtat arriba a tantes famílies com sigui possible. A més de 
l’ampliació de la gratuïtat en els serveis educatius per infants de 0 a 3 anys, també esteim 
compromesos a impulsar un pla integral qeu consideri la creació de noves places als barris i la 
millora de les escoles d’infants existents. Això inclou estudiar detingudament la viabilitat i 
necessitat de noves escoletes en aquelles zones a on la demanda superi l’oferta actual. Amb el 
nostre compromís real amb l’educació infantil volem destacar que ja hem pres mesures 
concretes aquest estiu per a millorar les infraestructures en algunes de les escoles d’infants 
existents, com és S’Arenal, Son Roca i Ciutat Antiga. A més, esteim destinant més de mig milió 
d’euros a la climatització de l’escoleta del Molinar. Una inversió significativa que millorarà les 
condicions d’aprenentatge i el benestar dels nins que hi assisteixen. Aquestes accions són només 
el principi del compromís de l’educació dels infants i amb la millora de les infraestructures 
escolars a Palma. Esteim dedicats a crear un entorn òptim per a la formació i el creixement dels 
nostres petits ciutadans. A més oferim el programa de patis oberts. A través d’aquest programa 
els patis dels centres educatius estaran a disposició de les famílies fora de l’horari lectiu. Això 
no només crea oportunitats d’oci i joc per als nins, si no que també proporciona un espai pel 
creixement i l’interacció de les famílies amb infants no escolaritzats. Estam dedicats a 
assegurar-nos que cada infant tengui accés a una educació de qualitat des dels primers passos. I 
aquesta inversió en facilitar a les famílies i fer millores existents, és una part essencial d’aquesta 
visió de l’equip actual de govern. Amb aquest pla aspiram a crear un entorn segur i òptim per a 
tots els infants, garantint així un futur més brillant a la nostra ciutat. Moltes gràcies Sr. Bonet.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Noltros sempre estarem del costat de la conciliació, de la corresponsabilitat i de les polítiques 
de socialització de les cures. Res més i moltes gràcies. Votarem a favor.” 
 
Sra. Kika Coll Borràs (MÉS): 
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“Moltes gràcies. Noltros també votarem a favor. En primer lloc esteim d’acord amb els punts 
que se proposen. I llavors també per aprofitar l’ocasió de recordar tota la feina feta per les 
nostres companyes de l’anterior legislatura envers les escoles d’infants. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Muchas gracias. Tal como expresamos en la comisión, nosotros creemos firmemente en la 
necesidad de apoyar con los medios que sea necesarios la etapa de 0 a 3 años. Somos muy 
conscientes de la importancia, de la calidad de la relación con los niños y bebés por parte de los 
profesionales para conseguir un adecuado desarrollo madurativo. Creemos que todos los niños 
merecen poder ser estimulados en el mismo grado, con independencia de los medios 
económicos de su familia. Y que en todos los casos se les proporcione el apoyo pedagógico que 
les corresponda en cada etapa. De ahí nuestro apoyo a la gratuidad de 0 a 3 años. Entendemos la 
necesidad de ese apoyo pedagógico también para la detección temprana de problemas 
relacionados, por ejemplo, con la adquisición del lenguaje. Pero somos conscientes de que la 
conciliación familiar implica que haya una oferta asistencial porque no todas las circunstancias 
familiares y laborales son las mismas. Y menos aún en la etapa 0-3 años. La LOMLOE en su 
artículo número 5 nos dice que la primera etapa de educación infantil, es decir la que va de 0 a 3 
años, tiene carácter voluntario y lo establece así, precisamente, por esas diferencias en las 
circunstancias y necesidades familiares y laborales, que son más evidentes en esos primeros 
años. En los que además podemos hablar de lactancia materna. La cuestión es que si se 
promueve que las escuelas de 0 a 3 años tengan carácter educativo aquellas familias que opten 
libremente, tal como contempla la ley, por los centros de carácter asistencial, verán reducido el 
desarrollo pedagógico de sus hijos y eso creará desigualdades cuando se acceda al segundo ciclo 
de educación infantil. Por otra parte el Reglament pel qual s’estableixen els criteris 
d’autorització dels centres d’atenció infantil per a nins i nines de 0 a 3 anys per a l’illa de 
Mallorca, solo establece i unifica, no diré que no sea necesario, estos criterios a los que hace 
alusión. Pero de este reglamento no se deriva que se creen más plazas de 0 a 3 años por mucho 
que se de ayudas económicas a las escoletes privadas que se adapten a estos. Porque las hay que 
pueden optar simplemente por seguir siendo escoletes de carácter asistencial. Y eso yo creo que 
se debe respetar. Por tanto, votaremos sí al primer punto. Sí al segundo punto. Sí al tercer punto. 
Y no al cuarto y al quinto. Gracias.” 
 
Sra. Silvana González San Martín (PSIB-PSOE): 
 
“Esteim contents i satisfets que l’equip de govern actual continuï amb les passes iniciades per 
l’anterior equip de govern. Ampliant aquesta gratuïtat a les 4 hores ja proposades pel Govern de 
les Illes Balears del pacte de progrés, també ja se varen ampliar a la matinera i a menjador. I 
també Palma va ser dels primers municipis a on les seves escoletes s’oferien per aquest any 
gratuït de 0 a 3 anys. Esteim ben contents. També esteim contents de la continuïtat en el seu pla 
de feina de que els patis se mantenguin oberts els horabaixes, que se puguin fer activitats. Per 
tant, l’encoratgem a seguir per aquest camí. No m’ha contestat si finalment podríem votar els 
punts 4 i 5. Si fos necessari podríem canviar o fer-ho de la mateixa forma que es va fer al 
Consell Insular de Mallorca. El Grup Vox també va votar lo mateix, va votar a favor d’aquests 
dos punts en el Consell de Mallorca, talment com estan redactats. El reglament de centres 
d’atenció infantil, efectivament, van dirigits a aquells que són de caire més assistencial, perquè 
és vera que la LOMLOE estableix l’educació 0-3 ha de ser, valgui la redundància, ha de ser un 
cicle educatiu de caminar cap a la universalitat de l’educació 0-3 i això és lo que proposa la 
LOMLOE. Però som conscients, i per això també ser va aprovar aquest reglament en el Consell 
de Mallorca, perquè encara hi ha espais, encara hi ha centres d’atenció infantil que són 
assistencials i encara necessiten o un temps per adaptar-se o que tal vegada alguns mai 
s’adaptaran, per tant no entraran en aquesta etapa educativa. Veurem com pot evolucionar. Però 
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sí que el Consell de Mallorca, inclús té una línea d’ajuda per aquests centre d’atenció infantil. 
L’únic que els hi comentava és que en aquest punt, al Consell de Mallorca, es va votar dos punts 
per separat. Un a instar a promoure aquest reglament. I l’altra que és la d’implementar 
polítiques que promoguin la conciliació de la vida laboral i familiar, que comentava la Sra. 
Duran ara mateix. I per tant, són dues qüestions diferents al punt 5. I els mateixos punts els 
varen votar els seus grups, tant Vox com el PP, favorablement en el Ple del Consell de 
Mallorca. crec que estaria bé que poguéssim replantejar, jo els hi demanaria que puguin 
replantejar el seu vot. És vera que en el cas del punt 4 de la proposició que presentam seria si 
volen que sigui de la mateixa forma que se va aprovar al Consell, afegir després de qualitat seria 
específicament seguir treballant i planificant la creació de centres públics i la construcció 
d’equipament educatius per poder garantir una educació pública de qualitat per a tots els infants. 
Que va en línea al que comentava també la Regidora i amb la tasca que pensam tots que hem de 
dur i a més que en els punts anterior hi vàrem arribar a acord. I també se podria aprovar de la 
mateixa forma. Si nos pogués contestar si finalment pot ser o no. Gràcies.” 
 
Sra. María de Lourdes Roca Calafell (PP): 
 
“Gràcies Sr. Bonet. Sra. González, tal i com hem parlat i per lo que hem comentat del quart punt 
i el quint. Noltros votarem a favor de tots els punts de la proposta. Gràcies.” 
 
Sra. Silvana González San Martín (PSIB-PSOE): 
 
“Una qüestió. Podríem afegir, podríem fer l’afegitó que li comentava ara també per a que sigui 
la mateixa, per a que sigui clavat a la votació del Consell, que queda més completa la 
proposició?” 
 
Sra. María de Lourdes Roca Calafell (PP): 
 
“Sí, afegiríem el text.” 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Com quedaria? No ho he sentit bé.” 
 
Sra. Silvana González San Martín (PSIB-PSOE): 
 
“Quedarien el punt 4, talment igual. És a dir: incrementar el recursos destinats als cicles 0-3 i a 
crear més places d’escoletes educatives per apostar fermament perquè esdevingui un cicle de 
caràcter educatiu com la resta de cicles i etapes educatives, per tal d’assegurar que tots els 
infants de les Illes Balears tinguin accés igualitari a una educació de qualitat. Específicament a 
seguir treballant i planificant la creació de centres públics i la construcció d’equipaments 
educatius per poder garantir una educació pública i de qualitat per tots els infants. Això seria el 
punt 4. És a dir afegir des d’específicament. I el punt 5, és talment igual. En el cas del Consell 
de Mallorca se va afegir a petició del Grup PI, especialment a les famílies treballadores després 
de atorgant a les famílies, especialment a les famílies treballadores, el suport i ajudes 
necessàries. També crec que queda més concret.” 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Gràcies. Faríem un canvi de vot.” 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
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Punts 1 i 3: s'ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per unanimitat 
Punt 2: s'ha dictaminat favorablement sobre la transaccional per unanimitat 
Punts 4 i 5: s'ha dictaminat desfavorablement sobre aquests punts per 5 vots en contra 
(PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. Ampliar la gratuïtat oferida pel Govern de les Illes Balears de les 4 hores 
d’escolarització a altres serveis complementaris com l’escoleta matinera i el menjador a 
les Escoles d’Infants del Patronat Municipal.  
 
2. Impulsar un pla per crear noves places escoletes als barris així com millorar les 
Escoles d’Infants existents i estudiar la necessitat de crear noves escoletes. 
 
3. Destinar els recursos previstos per la cobertura de la gratuïtat 0-2 a l’obertura dels 
centres educatius fora de l’horari lectiu i oferir activitats i espais de conciliació, activant 
accions per a l’enfortiment de les capacitats educatives de les famílies amb infants no 
escolaritzats com espai-nado, espai familiar, espai de joc i activitats infantils.  
 

4. Instar al Govern de les Illes Balears a incrementar els recursos destinats al cicle 0-3 
anys i a crear més places d’escoletes educatives per apostar fermament perquè 
esdevingui un cicle de caràcter educatiu com la resta de cicles i etapes educatives, per 
tal d’assegurar que tots els infants de les Illes Balears tinguin accés igualitari a una 
educació de qualitat. Específicament a seguir treballant i planificant la creació de 
centres públics i la construcció d’equipaments educatius per poder garantir una educació 
pública i de qualitat per tots els infants. 

5. Promoure el Reglament dels centres d’atenció infantil per a nins i nines de 0 a 3 anys 
per a l’Illa de Mallorca, mentre no hi hagi places suficients a l'etapa educativa de 0-3 
anys, amb la finalitat d’ampliar les ajudes destinades al cicle 0-3 anys, fomentant les 
ajudes directes a aquells centres assistencials que es vulguin adaptar al Reglament, així 
com a implementar polítiques que promouen la conciliació de la vida laboral i familiar, 
atorgant a les famílies, especialment a les famílies treballadores, el suport i ajudes 
necessàries per a accedir a les places dels centres d’atenció infantil per a nins i nines de 
0 a 3 anys per a l’Illa de Mallorca, ja que no hi ha places suficients d’escoletes 
educatives. 
 
Aprovat per unanimitat amb les esmenes de substitució del Grup PSIB-PSOE 
incorporades (punt 4 i 5). 
 
88. Grup PSIB-PSOE relativa a l'ús de drons per a tasques de vigilància a Palma 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre aquesta proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
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1. El Pleno Municipal insta al gobierno municipal a reconsiderar su enfoque en la 
utilización de drones para la vigilancia y a buscar alternativas que respeten los derechos 
individuales, manteniendo la proporcionalidad en sus acciones.  
 
2. El pleno municipal, censura la realización de pinturas vandálicas e insta al gobierno 
municipal a continuar trabajando en su erradicación, manteniendo una tarifa simbólica 
para su eliminación a través de EMAYA así como incrementando los recursos para la 
acción conjunta de las distintas áreas municipales implicadas en su eliminación y 
prevención. 
 
Es retira de l’ordre del dia 
 
90. Grup PSIB-PSOE relativa al suport a la víctima de la Banda de Música de Son 
Rapinya 
 
Sra. Elena Navarro Duch (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias. Solamente quería agradecer el apoyo y bueno, que estaremos vigilantes a ese 
incremento de las medidas para que sea real. Nada más.” 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
1. Instar al equipo de gobierno a mostrar su respaldo y solidaridad con la integrante de 
la Banda Son Rapinya, a sumarse a la condena expresada por la propia banda y a 
incrementar las medidas necesarias para prevenir y combatir la violencia sexual con 
medidas que involucren tanto a las normas como a la educación y la conciencia social. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
92. Grup VOX relativa a la modificació de l'ordenança de l'Impost sobre 
l'increment de valor d'us terrenys de naturalesa urbana 
 
Sr. Ignacio Esteban Comamala (VOX): 
 
“Esta proposición se trata básicamente, en resumen, de modificar la ordenanza fiscal del 
impuesto de plusvalía, el impuesto de incremento de valor de los terreno. En el sentido de 
revertir el acuerdo que se hizo en el 22. El 30 de enero del 22. Y que aumentaba el tipo del 18 al 
25. Es un aumento que supuso un 39% de aumento en el momento o a raíz de una modificación 
en la Ley de las Haciendas y una serie de modificaciones que se produjeron por una serie de 
recursos. Bueno, al margen de esto, y como comentario, porque no es diríamos objeto de la 
proposición, comentar y recordar que la intención del Grupo Municipal Socialista era llevarlo al 
30%. Y en este sentido, pues bueno, un aumento del 66%, casi 67% en un año y medio, pues 
nos parece que ya no solo es presión fiscal, es algo más. En este sentido consideramos que no 
tenía mucha lógica en este momento. Era circunstancial. Y que la intención básicamente es 
incrementar ingresos de una forma desproporcionada. Es un impuesto que afecta a mucha 
actividad y por lo tanto en estos momentos, al margen de que estamos en desacuerdo con la 
forma o con el sentido que se hizo en la votación cuando se aprobó, consideramos que tampoco 
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es el momento adecuado. Consideramos que no es el momento adecuado. La inversión está 
cayendo. Y en muchas actividades en estos momentos no estamos como para subir impuestos. 
Consideramos además que es importante el objeto, porque seguramente se nos va a decir que 
todo esto lo que va a hacer es que nos vamos a quedar sin recursos y no vamos a poder hacer 
cosas. Bueno, esto son ideas, son juicios de valor. Nosotros consideramos que lo que se produce 
cuando hay una bajada de impuestos, que en el fondo es volver a un tipo que ya existía y que 
incluso en una proposición que hizo en su momento el Partido Popular, proponía lo mismo que 
proponemos nosotros. No hemos hecho ninguna modificación. Únicamente estamos dando 
apoyo a un acuerdo que en un principio proponía el Partido Popular. Como digo, es una 
transferencia, si no reducimos impuestos se está produciendo una transferencia de renta de las 
familias a la administración. En estos momentos consideramos que es imprescindible que los 
ciudadanos aumenten su poder adquisitivo para compensar la posible caída de inversión que se 
puede estar produciendo. Y además, la idea esta de que, ya me adelanto un poco a lo que 
seguramente me van a rebatir, si una bajada de impuestos va a suponer menos subvenciones y 
menos ayudas. Bueno, oiga, los presupuestos se han de hacer. Cuando estén hechos los 
discutiremos. Habrá transparencia. Recuerden ustedes que Vox aprobó esto, precisamente, que 
los presupuestos se hagan por acuerdo. En el acuerdo programático nuestro está precisamente 
eso. No está para bloquear nada. Está únicamente para orientar dentro de nuestras obligaciones 
con los ciudadanos. Y además hay que tener en cuenta que todas estas modificaciones que irán, 
evidentemente, al presupuesto en su momento. Como otras se han transaccionado como son el 
tema de las tasas o impuesto de construcciones. Son únicamente una política de bajar la presión 
fiscal y adelgazar un poco este concepto de que la administración lo tiene que hacer todo. Es 
decir, la administración no lo puede hacer todo ni lo debe hacer todo. Es decir, tenemos que ir a 
una línea en la cual la administración gestione eficazmente y cuando se hace el presupuesto, 
cuando se esté elaborando el presupuesto, pues se analizará, evidentemente. El equipo de 
gobierno supongo que lo hará con mucho cuidado. Y se analizará. Y nosotros estaremos 
colaborando con ellos en que los gastos sean lo más ajustados posibles a las necesidades 
necesarias y perentorias. Por lo tanto, el objeto de la propuesta es esta. Dentro de la propuesta 
poníamos claramente que queríamos que se concretase, no solo el tipo, si no que se concretase 
la fecha. Porque una propuesta sin fecha entendemos que es una propuesta que queda muy 
diluida. Por tanto, pedíamos que se hiciese dentro del presupuesto que se irá elaborando para el 
ejercicio 24. Un momento, en la comisión se votó en contra por parte del Partido Popular. Pero 
el Partido Popular ha enviado una modificación y entonces, si la Sra. Celeste quiere comentar 
algo. Básicamente es que se haga dentro del ejercicio 24, pero dentro de a lo largo del 24. 
Evidentemente una modificación de una ordenanza fiscal requiere un informe y requiere un 
estudio y requiere un detalle. Por lo tanto, evidentemente se tendrá que hacer en los plazos que 
haya que hacerlo pero queríamos, en concreto, una fecha. Queríamos una fecha porque creemos 
que es importante. Si quiere usted comentar algo.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Efectivament, tots sabem que el Partit Socialista quan va governar durant 
aquests 4 anys últims, que tenia la responsabilitat de la Regidoria d’Hisenda, va prendre la 
decisió de passar el tipus de gravamen d’un 18 al 25. De fet, he de recordar a tots els que esteim 
aquí que els pressupostos del 2023 estan quadrats, ajustats a un tipus de gravamen del 30. Cosa 
que no s’ha arribat a materialitzar durant tot l’any. Supòs que venien les eleccions i s’ho varen 
repensar un poc. Però vulgui o no això nos suposarà segurament un desquadre important en els 
pressupostos del 2023. Un de tants. Per tant, lògicament, fins que noltros no tenguem un estudi 
fet de tota la problemàtica que això nos pot ocasionar durant el 23 i també, com no pot ser d’una 
altra manera, un estudi clar i precís de que nos pot suposar passar ara en el 25 així com està la 
inflació en aquests moments. Absolutament desbordada, a on nos trobam en que alguns dels 
contractes que té l’ajuntament en marxa han arribat a augmentar fins a un 60% el seu cost. 
Lògicament nosaltres necessitam tenir uns estudis sòlids per saber exactament en quin moment 
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es podrà fer aquesta davallada d’un impost que tots desitjam que sigui lo més aviat possible. Per 
tant i per això, la nostra transacció anava en el sentit de posar que fos durant l’exercici 2024. A 
l’espera, tal com els hi vaig explicar en comissió, com també he explicat en diferents àmbits 
més particulars, que fins que no tenguem els estudis fets i damunt la taula dels tècnics no podem 
prendre una decisió definitiva. Per tant, la transacció que els hi proposam és durant el 2024. I 
lògicament això és una intencionalitat política i després, a mesura que anem perfeccionant i 
avançant a la confecció dels pressuposts, s’anirà acurant i saber determinadament a quin 
moment es podrà fer. Gràcies.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Muchas gracias. Vox proponía suprimir esta plusvalía municipal. Ahora le propone al Partido 
Popular bajarla. El Partido Popular le dice que no, que en 100 días no se puede hacer una 
revolución fiscal. Y yo la pregunta que me hago en cualquier caso es: ¿Cuáles van a ser los 
servicios públicos que van a recortar cuando esto sea una realidad y tengamos unos ingresos 
menores en las arcas públicas? Nada más y muchas gracias.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Simplement, com ja vàrem dir, noltros votarem en contra d’aquesta proposta. Noltros 
consideram que si s’han de fer reformes fiscals han de ser en sentit progressista. Allà a on qui 
tengui més pagui més i qui tengui manco pagui manco, perquè sigui de justícia social i justícia 
redistributiva. Per això és important avançar en sistemes encara més progressius a nivell 
d’impostos i de taxes. I per això votarem en contra d’aquesta proposta. Perquè aquesta proposta 
lo que planteja és reduir ingressos de l’Ajuntament. Això significa reduir el pressupost de 
l’Ajuntament i això significarà retallades en serveis públics. No nos contin pel· lícules. Aquesta 
és la realitat: A, B i C.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Amb lo qual, Sr. Esteban, li passen en cançons. No? De les seves propostes 
de davallades d’imposts que realment jo estic contenta. Perquè eren davallades d’imposts que 
afavorien més als que més tenien. Millorar el poder adquisitiu de la gent de la ciutat de Palma és 
mantenir la gratuïtat del transport públic, és mantenir  una bona comoditat dels serveis públics, 
és mantenir l’escut social que té aquest ajuntament i millorar-lo. És fer lo que se va fer la 
passada legislatura que se varen mantenir els impostos a tipus baixos i se va desplegar el major 
escut social de l’història d’aquest consistori per passar la crisi de la Covid i per passar també la 
crisi d’Ucraïna i de l’increment de preus. Com li deia, jo crec que és un avanç en la seva 
ideologia, perquè abans demanaven eliminar l’impost de plusvàlues. L’impost de plusvàlues en 
aquest ajuntament té poc a veure amb l’activitat econòmica, perquè com bé sap, quan és un 
negoci que passa de pares a fills està bonificat en el 95%, amb lo qual no paguen plusvàlua. És 
una qüestió de l’increment del preu del terreny o del bé immoble que tenguis quan fas la venda, 
lo que tu tributes per l’increment d’aquest preu. Per això se va canviar la fórmula. Perquè 
realment se tributàs per el guany que tens, per l’increment entre el preu de compra i el preu de 
venta. Se va canviar la fórmula amb una fórmula que evitava l’ especulació. Tributaven els que 
se venien d’un any, que abans no tributaven els que s’especulava i compraves i venies en el 
mateix any. Se va canviar la fórmula per disminuir la tributació dels que se tenien en propietat 
més de 15 anys. Més de 15 anys és un temps raonable perquè no estiguis especulant amb 
l’habitatge. Els que tributen, canvien de propietat en 5 anys, tenen un gravamen mitjà. I se va 
canviar una fórmula per mantenir la recaptació que hi havia en aquest consistori que estava al 
voltant del 26-30 milions. De fet aquesta recaptació no s’ha mantingut. Aquesta recaptació com 
bé diu la Sra. Celeste, probablement quan nos donin les dades veurem que ha baixat la 
recaptació de l’impost de plusvàlues. I això, com bé indicava la resta de grups polítics, 
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signifiquen retallades en aquest consistori. Que ja sabem que vostè no és contrari a aquestes 
retallades. Quan Vox, que és el soci del Partit Popular indica que s’ha de primar a 
l’administració, el que està dient expressament és que s’han de reduir serveis públics com hem 
vist avui amb les declaracions del Sr. Deudero de que al 2024, quan se faci també la baixada 
d’imposts de la plusvàlua, aquestes són les seves prioritats, el transport públic no serà gratuït i 
els infants podran anar a les corregudes de bous. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sr. Ignacio Esteban Comamala (VOX): 
 
“¿A ustedes les parece razonable, en un año y medio, subir un 66% un impuesto? ¿Les parece 
razonable? ¿La gente cree que lo puede entender? Los presupuestos forman parte de un conjunto 
de operaciones en las cuales hay muchos capítulos y muchos artículos. Hay un gasto y los 
presupuestos se han de hacer al revés de cómo los hace la izquierda. No digo la ultraizquierda, 
porque usted nos pone siempre un adjetivo. Yo no pongo adjetivos. La izquierda. No se han de 
hacer pensando en qué gastos queremos y luego subir los impuestos para ajustar los gastos. Se 
han de hacer al revés. Se han de hacer los ingresos que tenemos, que en muchos casos no están 
afectados por aumentos, lo que sea lo más racionales posibles, que estén lo más justificados 
posibles y después, encajamos los gastos. Los necesarios, los imprescindibles. Y después 
dejamos a consideración los que son deseables, que cada grupo político tiene los suyos. Por lo 
tanto, si hay un cambio de signo político en un ayuntamiento pues lógicamente se notará. Pero 
no haga usted una relación diciendo. Porque no es serio. Van a bajar ustedes la plusvalía y nos 
vamos a quedar sin dinero para los transportes públicos. Oiga, esto no tiene nada que ver. Es 
mucho más complejo un presupuesto. Es mucho más complejo. El dinero no se volatiliza. Si no 
se recauda se lo quedan los ciudadanos para hacer cosas, para hacer consumo y para hacer 
inversión. La inversión en el último trimestre en estas islas ha caído del 3 al 1%. Y supongo que 
saben ustedes que la coyuntura no parece muy favorable en los próximos tiempos. Por lo tanto, 
lo lógico en estos casos es actuar en política fiscal. Y en política fiscal también se puede actuar. 
No solo con política monetaria. Por lo tanto, nuestra orientación fiscal es distinta a la suya, 
evidentemente. Y el tiempo dirá quién tiene razón. El tiempo lo dirá. Pero no hagan ustedes 
estas relaciones que son puramente subjetivas.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
“Jo, evidentment, aquest debat no era la Sra. Sánchez.  Per tant, no pens entrar en el seu debat. 
Però dir-li que relacionar una baixada de plusvàlua amb les corregudes de bous me pareix ja fer 
una volta, és vera que duim moltes hores ja aquí asseguts i a vegades un arriba a confondre 
moltes coses, però les corregudes de bous i la plusvàlua i vostè que en sap molt, sap que no 
tenen res a veure. Prioritats diu. Prioritats. Per tant, tenint en compte que no hi ha cap relació 
entre una cosa i l’altra. I tenint en compte que efectivament els doblers sempre hem dit que a on 
estan millor és a la butxaca dels ciutadans, perquè ells lliurement decidesquin en què i com se 
poden gastar. Noltros esteim a favor de fer modificacions fiscals serioses. Ara bé, com ja  li he 
dit, necessitam uns estudis previs per saber amb quina situació nos han deixat l’ajuntament, com 
quedam acabar el 23. Perquè vostès recordaran que els que varen sortir de l’equip de govern no 
tenen cap intenció d’ajudar a ningú a sobre dur aquest any en el qual moltes coses que ells 
tenien previstes en els pressuposts no s’han executat. I que per tant, tot això són mancances 
serioses de gasto compromès i entrades que no existeixen. Per tant, noltros tot això ho tenim que 
valorar i calcular molt seriosament abans de prendre una decisió que pugui donar il·lusions i 
ales a molts de ciutadans i que després nos trobem que en lloc de ser el mes de gener, haurà de 
ser el mes de febrer o el mes de març. Per tant, noltros en aquest moment no esteim en 
condicions de comprometrer-nos de que això pugui entrar en vigor dia 1 de gener, com entenc 
que és la seva proposta. I per tant, lo que li demanam és que accepti la nostra transaccional que 
diu que durant el 24 aquesta baixada d’impostos es durà a terme. Gràcies.” 
 
Sr. Ignacio Esteban Comamala (VOX): 
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“Gracias por recoger nuestra propuesta. Evidentemente, lo haremos lo más pronto que se pueda 
o lo harán ustedes lo más pronto que se pueda, pero volvemos a reiterarnos en que nuestra 
política y creo que nuestro acuerdo, que recuerdo que quiero resaltar que es público, es público. 
Apretando un botón se pueden ver los 95 puntos. Pues hay ahí propuestas fiscales y que están 
acordadas y que por lo tanto consideramos que son temas que se irán debatiendo.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sr. Esteban, nos limitamos si votamos la propuesta que presentaban o la transacción.” 
 
Sr. Ignacio Esteban Comamala (VOX): 
 
“Sí, sí, aceptamos la transacción.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“No es una intervención. Lo digo por cuestión formal. Es importante sobre este tema. Es 
importante. Creo que les interesa incluso a ustedes. Estuvimos hablando que los acuerdos de 
Pleno no pueden modificar el tipo, etcétera, etcétera. Lo que sea, entonces tiene que ser: El 
Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a “x”. No modificamos la 
ordenanza. Sobre todo en una ordenanza que es bastante complicado. Lo digo porque si no 
podríamos impugnar este acuerdo y quedarían un poco mal ustedes. Sobre todo cuando son 
temas reglamentarios y normativos sí que creo que sería importante respetar ese consejo que 
además lo estuvo explicando el Secretario, creo que fue en el mes de julio.” 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Comptes, 
Economia i Recursos Humans per 7 vots en contra (PP,PSIB-PSOE, MÉS per Palma i 
Grup Mixt) i 2 vots a favor (VOX PALMA)  
 
Es proposa: 
 
1. Instar la modificación de la Ordenanza fiscal reguladora del Impuesto sobre el 
Incremento del Valor de los terrenos de naturaleza urbana, con objeto de reducir el tipo 
de gravamen durante el ejercicio 2024. 
 
2. Instar la modificación del artículo 8ª Cuota tributaria. 
 
Donde dice "La cuota de este impuesto será el resultado de aplicar a la base imponible 
el tipo de gravamen del 25 %. 
 
Tiene que decir "La cuota de este impuesto será el resultado de aplicar a la base 
imponible el tipo de gravamen del 18%. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt), amb una esmena “in voce” de substitució, on diu “para” ha de 
dir “durante” 
 
93. Grup VOX relativa a la incorporació laboral del personal militar de les forces 
armades, així com la consideració de mèrit el temps de servei prestat 
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Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Muchas gracias. Queda menos tiempo, aunque llevamos mucho 
tiempo. Nosotros vivimos el paso del servicio militar obligatorio al profesional, entonces el 
Ministerio de Defensa desarrolló una serie de normativas, entre ellas, Ley de carrera militar, 
Ley de tropa y marinería. Y dice más o menos: nosotros nos incorporamos al igual que los 
demás países europeos de nuestro entorno del mundo occidental, con una mayor experiencia, 
decimos nosotros en ellos, en la implantación de un modelo plenamente profesional de las 
Fuerzas Armadas que hacen un uso más racional de sus recursos humanos, etcétera, etcétera. 
Entonces el sistema es de incorporar pero al mismo tiempo, por razón de edad y otras 
condiciones, también hay que dar salida a este personal a una serie de edad determinada. Y dice: 
esta Ley de tropa y marinería establece, del año 2006, un nuevo sistema con la finalidad 
principal de consolidar la plena profesionalización, para conseguir este objetivo se posibilita al 
soldado y marinero una prolongada relación temporal con las Fuerzas Armadas y a su término, 
un abanico de salidas laborales y unas medidas socioeconómicas que tengan en cuenta los años 
de servicio realizados. Bien, todo esto con el tiempo se ha ido desarrollando y nos encontramos 
con esta proposición, esta que ponemos, que además es el desarrollo de esta ley que la hizo el 
Ministro de Defensa Bono. Y lo ha continuado la actual Ministra de Defensa, Margarita Robles. 
Que lo que hacen es que aquellos que llevan más de 5 años de servicio militar, puedan optar a 
reincorporarse a la vida civil en unas condiciones donde puedan encontrar mercado laboral. Lo 
hace España, lo hace Italia, lo hace Francia, lo hace Alemania. Qué tiene de plus. Primero una 
gente que ha estado cumpliendo cometidos y misiones en zonas de operaciones que entendemos 
que buscan el mantenimiento de paz, el equilibrio, fuerzas de interposición. Y ahora mismo, sea 
en tierra, mar y aire, tenemos desplegados en el Pacífico protegiendo a todos los buques de la 
piratería, los tenemos protegiendo y cometiendo misiones no solamente en territorio nacional 
para los cometidos propios de seguridad o bien para luchar contra las catástrofes y un largo 
etcétera. La vida militar es una vida de formación continua, de exigencia continua, de disciplina, 
de sacrificio, de entrega, de jerarquía y de una formación muy específica para cada puesto 
técnico y táctico de cada soldado, de cada oficial, de cada suboficial. Con lo cual, aparte de dar 
diríamos un servicio de seguridad, adquiere una capacidad de su puesto de trabajo y también, al 
final de este periodo, una formación para poder entrar en el mundo civil que no es fácil. 
Entonces aquí hay unos acuerdos que se han establecido entre Ministerio de Defensa y la 
Federació d’Entitats Locals de les Illes Balears, FELIB, para poder facilitar esto, que tengan 
información de en qué puestos tienen que ir. Bueno, cuál es la intención, en primer lugar tratar 
de colocar a este personal que deja las Fuerzas Armadas porque ya ha cumplido su periodo de 
formación, sean 5 o más años, y que puedan estar en condiciones de poder. Esta gente viene con 
una formación específica, en muchos casos, relacionada con trabajo, con logística, con 
ingeniería o simplemente con seguridad. Lo cual nos permite adquirir, tener la competencia de 
gente que ya viene de estar realizando un servicio ejemplar, que todos hemos visto y todos 
aplaudimos, a lo largo de su vida militar. Qué es lo que solicitamos. Pues que este ayuntamiento 
se integre, igual que otros muchos ayuntamientos, en esta, diríamos, normativa para poder 
informar, facilitar la incorporación del militar en el puesto de trabajo. Es una manera un poco de 
premiar. Es un poco lo que hacían un poco hace 2.000 años las legiones romanas cuando al 
legionario que había estado se asentaba. Bueno, pues esto traducido en la modernidad. 
Alemania, Francia, Italia buscan soluciones para que estos que han servido con generosidad, 
puedan encontrar puesto de trabajo. Después de debatir esta proposición he recibido una 
transaccional del Partido Popular, que acepto y agradezco. Que modifica ligeramente lo que yo 
había puesto en la proposición inicial. Entonces prácticamente lo mismo pero voy a leer la 
redacción tal y como queda. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a, 
en el punto 1 se modifica diciendo: Iniciar los trámites pertinentes para llevar a cabo la adhesión 
al convenio suscrito entre el Ministerio de Defensa y la Federación de Entidades Locales de las 
Islas Baleares, y en particular, a las actuaciones que se señalan en la cláusula tercera, para la 
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realización de acciones conjuntas que impulsen la incorporación al mundo laboral de personal 
militar de las Fuerzas Armadas. Y el punto 2 y el punto 3 queda redactado con una parte 
importante que entiendo y que es cuando termina el párrafo 2 y el párrafo 3, dice con el diálogo 
de los sindicatos. Porque estamos hablando de una incorporación. Ahí no solamente está la 
decisión y el espíritu del Ministerio de Defensa, de los ayuntamientos, de la administración 
pública, si no también hay que tener en cuenta, en cierto modo que es lo que me acaba de decir, 
que hemos de hablar un poco de esto para llevarlo a cabo. Se está haciendo en muchísimos 
sitios con éxitos y grandes resultados. Por lo tanto, simplemente decirles que la transaccional 
pues la agradezco y esta es la proposición que hemos aceptado. Muchas gracias.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Muchas gracias Sr. Coll por esta propuesta que usted sabe, 
perfectamente, que ya había traído aquí en alguna otra ocasión y que por la intransigencia de 
quienes nos gobernaban en ese momento, no pasaba de ser una propuesta que no tenía la 
repercusión y el objetivo final que debía tener, que era intentar por todos los medios que sea 
efectivo también en Palma esta incorporación de personas que han trabajado en el Ministerio de 
Defensa y que tienen una gran vocación de servicio público. Que puedan incorporarse con su 
experiencia y trabajo a la Policía Local de Palma. Por tanto, le agradezco el que haya tomado en 
consideración nuestra transaccional de que iniciemos ya los trámites pertinentes para hacer 
efectiva esta consolidación y que, evidentemente, gracias por aceptar, como no puede ser de otra 
manera, el que antes evidentemente se hable y se trabaje con los sindicatos implicados. Por 
tanto, creemos que hoy Palma es una ciudad mucho mejor porque hemos conseguido por fin que 
una propuesta que por otro lado, en muchos lugares donde está el Partido Socialista es una 
partida que existe. Pero claro, aquí el Partido Socialista siempre ha sido rehén de otros grupos 
municipales que no le han permitido hacer según qué cosas. Por tanto en este momento esto sí 
que podremos iniciar estos trámites. Gracias Sr. Coll.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Ara m’ha sobtat Sra. Celeste. Palma és una ciutat millor per aquesta proposta. Ara m’ha deixat 
morta. Això sí que és tenir vocació de transformació social de manera ràpida i eficaç. És 
impressionant. Ojalà totes les millores de la ciutat vagin tan aviat. Ho desig, perquè la seva sort 
serà la nostra sort. Però vaja. Aquesta proposta noltros votarem en contra, com ja vàrem dir a la 
comissió. Vox té una fixació especial amb l’exèrcit. Entenc que el que va ser Portaveu durant 
aquests 4 anys, Fulgencio Coll, per la seva trajectòria professional, insisteix en aquest tema més 
enllà de com a partit polític, que evidentment tenen una afinitat molt important amb certs 
col·lectius de l’exèrcit. Però noltros consideram que aquí lo que hem de fer, com no pot ser 
d’altra manera és respectar tots els canals que se tenen en funció pública per entrar a fer feina en 
aquest ajuntament o qualsevol altra administració. La igualtat d’oportunitats és fonamental. 
L’experiència que pugui tenir una persona fora de l’ajuntament a l’hora d’entrar a fer feina a 
l’ajuntament, tothom ha de poder tenir les mateixes oportunitats. Hi ha uns criteris objectius que 
tothom ha de complir per arribar a fer feina a l’ajuntament. I això hem de mantenir. Perquè, què 
passa amb persones que han fet feina d’administratives a diferents administracions públiques i 
se queden sense feina? O què passa amb arquitectes que han fet feines a altres administracions 
públiques i se queden sense feina? O què passa amb conductors que se queden sense feina? O 
què passen a persones que cuiden a les persones grans i se queden sense feina? No són persones, 
a lo millor, per fer feines i funciones a dins l’ajuntament? Possiblement, però han de passar un 
tràmit i han de passar tots els procediments que ha de passar qualsevol altra veïnat que vulgui 
fer feina a l’administració pública. Per tant, noltros votarem en contra d’aquesta proposta, 
perquè entenem que és una voluntat de privilegiar a un col·lectiu en front a la resta de la ciutat i 
dels aspirants a fer feina en aquest ajuntament. I una anotació, que nos anem a 2.000 anys enrere 
amb els legionaris com a exemple d’aquest tipus de procediment, és que ja mostra Vox, no és 
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que estigui en el passat, no és que estigui a l’època franquista, és que vos anau molt enfora. La 
veritat. És que me sobtau.” 
 
Sr. Óscar Manuel Cereijo Méndez (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. És curiós, portam aquí ja no sé quantes hores de Plenari i cada vegada que 
se xerrava de Cuba, Pedro Sánchez malo. Pigdemont, Pedro Sánchez malament. I ara tenc una 
proposta en la que se xerra de les bonances del Ministro Bono i de la Ministra Robles. Sembla 
que per tot lo malo és Pedro Sánchez i per tot lo bo són aquests Ministres. Certament, aquesta 
proposta que neix de la subcomissió de defensa de Tropa i Marineria, va ser impulsada pel 
govern de Pedro Sánchez, que és el President que més ha fet per l’exèrcit i la professionalització 
en aquest país. Xerrava del 2006 i aquests 2 anys és quan més s’està fent. Com aquest conveni. 
Com els acords amb la Fepe de la Ministra Alegria d’aquest estiu. L’increment de personal a 
l’exèrcit. Tota aquesta qüestió impulsada pel govern socialista de Pedro Sánchez, aquest que 
sembla que al dematí destrueix Espanya, a la nit l’entrega al Marroc i pel mig mig ajuda a 
l’exèrcit a reconvertir-se. Molt curiós. I demava a la comissió que féssim un pensament i crec 
que l’equip de govern ha ajudat molt a Vox a fer aquest pensament, revisant una proposta que 
no se podia aprovar. Que no tenen competències per fer-ho. Hi ha una transacció que sembla bé, 
que està molt ben pensada. Però pensam que no és suficient per poder donar suport a aquesta 
proposta. Una qüestió, citant una qüestió que s’anirà a baix. Aunque parezca absurdo diferenciar 
conceptos, es importante a la hora de hacer las propuestas. No podemos obviar la realidad 
jurídica de las cosas. Ciertamente en esta propuesta pasa lo mismo. Se ha intentado salvar la 
propuesta de Vox de alguna manera en esta línea, pero se olvidan trámites que tenemos que 
hacer antes de llegar a este Plenario. Corremos el riesgo aprobando esta moción aquí, de irnos a 
la mesa de negociación después, con un acuerdo vinculante para el gobierno diciendo que tiene 
que hacerse así. Corremos el riesgo de confundir términos, como bien decía el Regidor de 
Movilidad, y eso no podemos hacerlo, entre escuchar y negociar. Corremos el riesgo de no 
entender todos los trámites que hay que hacer en la función pública para mantener la igualdad, 
el mérito y la capacidad. Argumentos habitualmente escuchados cuando se atacaba el catalán, 
por cierto por la organización proponente. En este sentido es importante que cualquier paso que 
se pueda dar en este desarrollo se haga previa negociación colectiva, previa negociación con los 
sindicatos. El Sr. Busquets está aquí sentado. Hoy votará a favor esta propuesta. Ustedes la 
podrán aprobar. Mañana o pasado mañana irá al cuartel. ¿Qué le va a decir a los sindicatos de 
Policía? ¿Se lo ha preguntado ya? Debería. Hace 2 años ya se negoció en el govern, ya se 
intentó hacer y fue unánime la postura en contra de todas las organizaciones sindicales de 
Policía. El problema lo tendrá usted en Policía y el problema lo tendremos todos en esta ciudad. 
Hay que negociar primero. Debe hacerse ese proceso de negociación. Debe tomarse ese pulso al 
proceso. Debe hacerse también respetando en todo momento y viendo que no está en este 
acuerdo, y lo dijimos ya en la comisión, la reserva del 40% de plazas para mujeres en la Policía 
Local que es importante y es un logro del pasado mandato. Y ustedes pasan sin decirlo, que no 
solo hablan de Policía Local, hablan también de una valoración especial de méritos para el 
acceso al resto de la función pública en este ayuntamiento. Algo que supone privilegiar a un 
colectivo respecto a otros sin haber pasado antes por negociación. Pensamos que este Plenario 
no es competente para aprobar esta cuestión. Pensamos que no es competente para modificar 
estas bases y que antes tendrían que hacerse los deberes. El equipo de gobierno ha … intentando 
esta transacción, pero los deberes no están hechos. Esta cuestión ha de ir a mesa antes de llegar 
a Plenari y ha de negociarse adecuadamente con los sindicatos de los trabajadores. Que por 
cierto, el ejército está en el artículo 7 de la Constitución que tanto nos dicen. Perdón, el artículo 
8. Pero en el 7, uno antes, están los sindicatos. No pasa nada por escucharles. No pasa nada por 
negociar que no es lo mismo que escuchar. Gracias.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
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“Sí, hoy es un día bonito porque hay un colectivo importante que esto será una noticia agradable 
para ellos y yo creo para todos. Se hace en España, se hace en Italia, se hace en Francia, se hace 
en Alemania, se hace en Estados Unidos, se hace en el mundo occidental. Porque son 
procedimientos comprobados y además que dan un magnífico resultado. Da la casualidad que 
esto lo puso en marcha el Ministro Bono, porque quería mirar y cuidar lo que tocaba como 
Ministerio de Defensa, la salida profesional de una gente que termina un trabajo. Aquí nadie 
habla que no haya igualdad de oportunidades, por supuesto. Pero en todos los puestos de trabajo 
sí se pone muchas veces mérito. Por ejemplo el de la lengua. O incluso requisito. O sea, que la 
igualdad de oportunidades también vemos que cada uno la interpreta como la parece. Yo creo 
que es una medida que va en la mejor dirección. Bueno, yo he estado con el Sr. Rodríguez 
Zapatero, he estado antes con otros y he estado con el Sr. Pedro Sánchez y hemos estado 
nosotros con socialistas de los 80, de los 90 y de los 2.000 y de la actual. Y no quiere decir que 
sean iguales. Y no quiere decir que lo que se hizo hace 2.000 años, desde el punto de vista 
cultural e histórico se puede hacer referencia. Usted ha estado en la Comisión de Centro 
Histórico, donde las piedras, los cimientos se miran. La historia es lo mismo. Entonces, quiero 
decir que estamos haciendo lo normal y la práctica que se hace en toda Europa. De Macron, de 
Meleni o Maleni o Meloni, de todos los que están. Ahora mismo tratando de dar salida a una 
situación donde estamos viendo que la necesidad de las fuerzas armadas se ha hecho notar 
después de que el gran comunista Putin haga movido las piezas estratégicas erróneamente y de 
una manera inmunda. Y entonces hay que recapacitar. Y entre otras cosas, a ustedes no les 
gustará, pero el propio Presidente del Gobierno está forzado a aumentar los presupuestos de 
defensa precisamente para afrontar. Todo lo que venga en esta dirección es bueno. Por lo tanto, 
reconozco y agradezco la transaccional que se ha hecho y creo que antes se hablaba la calle para 
un socialista ejemplar. Hay una proposición que propusimos nosotros. Yo ya que ha salido este 
tema aquí y hablando de socialistas ejemplares, yo lo que sí le pediría es que aquí tenemos uno 
maravilloso y yo le recomendaría, si es posible, que lo centrara más en esta dirección, porque 
este sí que es para mí un socialista ejemplar. El señor que tenemos que fue Presidente de las 
Cortes y que ha sido una persona que desgraciadamente se nos ha ido y son los socialistas que 
yo echo de menos. Muchas gracias.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Bueno, puestos otra vez, habíamos oído ya en esta sala los argumentos de determinados 
grupos. Como nos ha expresado la Sra. Truyol, que bueno, oye la palabra ejército y le da como 
una grima paralizante. Pero todos sabemos que esto es una buena propuesta. Y el Partido 
Socialista, pues oiga, sabemos lo que es negociar y sabemos lo que es hablar con los sindicatos, 
no se preocupe que esto será fruto de una negociación. Pero si antes, hace 2 años, hubieran 
dicho que no, es porque ustedes no han negociado en absoluto con los sindicatos que yo he 
visto. Cero negociación. Ustedes no han negociado en ningún momento con los sindicatos. Es 
más, por qué decían que no. Porque ustedes, para ustedes habría sido suplir Policías por 
militares. Esto no funciona así. Ustedes han dejado 297 plazas de Policías vacantes y 
desdotadas. Han dejado la Policía Local temblando. Cómo van a querer que se pongan otros en 
su lugar. Normal. Por tanto, déjenos hacer nuestro trabajo, déjenos hacer lo que hemos de hacer 
y a lo que hemos venido y verá como todo encaja. Es muy sencillo.” 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Comptes, 
Economia i Recursos Humans per 2 vots a favor (VOX PALMA), 4 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 3 abstencions (PP) 
 
Es proposa la següent transaccional: 
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1. Iniciar los trámites pertinentes para llevar a cabo la adhesión al convenio suscrito 
entre el Ministerio de Defensa y la Federación de Entidades Locales de las Islas 
Baleares, y en particular, a las actuaciones que se señalan en la cláusula tercera, para la 
realización de acciones conjuntas que impulsen la incorporación al mundo laboral de 
personal militar de las Fuerzas Armadas. 
 
2. Que en el marco de la oferta de empleo público y en relación con el cuerpo de Policía 
Local (Categoría de Policía), se establezca una reserva de plazas de hasta el 20%, SI 
PROCEDE, para militares profesionales de tropa y marinería que cuenten con una 
experiencia profesional superior a cinco años, con diálogo con los sindicatos. 
 
3. Que en el marco de la oferta de empleo público y en relación con el acceso a las 
categorías de personal funcionario y laboral se considere la valoración como mérito el 
tiempo de servicios prestados en las FAS como militar profesional de tropa y marinería 
para el desempeño de funciones similares que venían prestando en las FAS, con diálogo 
con los sindicatos.   
 
Aprovat la transaccional per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
94. Grup PSIB-PSOE relativa al Pacte PP-VOX en matèria d'Hisenda 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Quan xerram d’Hisenda, abans me comentava si tenia que veure amb les 
corregudes de bous o el transport públic amb Hisenda. I sí que tenen que veure, perquè lo que 
xerr d’hisenda pública és com un ordena les seves prioritats. Vostè té de romanent de tresoreria, 
lo darrer que ha dit, més de 40 milions d’euros. Ha gastat 26. Li poden quedar per despeses 
generals al voltant de 20. Això li dona per a dotar places de Policia i això li dona per a la 
gratuïtat del transport públic del 24. També és com estam ordenant les nostres prioritats. 
Retallar el transport públic és ordenar les prioritats. De lo que va aquesta moció, la primera part 
de la proposta xerra de la revolució fiscal que se va prometre. La revolució fiscal jo no ho 
entenia malament, que si un lo que vol és que la gent tengui més disponibilitat de doblers a la 
seva butxaca per dur endavant la seva vida, millorar la seva qualitat de vida. Endavant. Però 
d’això no s’ha fet absolutament res, tot lo contrari. S’han retallat els serveis públics. S’ha xerrat 
en aquest plenari. S’han retallat les freqüències. El transport públic ja no serà gratuït. La 
Defensora de la Ciutadania. Ja no tenim la pregunta de què retallaran que ha fet la Sra. Truyol. 
La pregunta ara és què més retallaran. Amb lo qual, la primera part de la proposta és fer palès 
que realment s’ha dut a terme aquesta revolució fiscal que pretenia, ajudar a les famílies a 
arribar a final de mes. Tot lo contrari. Les famílies des de que governa el PP i Vox en aquesta 
institució, encara tenen més dificultats i més expectativa de dificultat d’arribar a final de mes. 
Perquè per exemple tampoc s’ha fet res en matèria d’habitatge, que és una de les tres qüestions 
que afecta molt a la renda disponible de les famílies. El segon punt d’aquesta proposta era 
bàsicament era per tenir un compromís de que no se retallaran els serveis públics. Ara jo ja no 
sé si podem tenir aquest compromís de que no se retallaran els serveis públics perquè ja s’han 
retallat. I ja nos ha explicat el Sr. Esteban quina és la seva filosofia, que és d’aprimar 
l’administració pública, de reduir els serveis públics. Amb lo qual, possiblement, aquesta 
proposta que nos agradaria que vostassin, que és blindar la qualitat dels serveis públics. Blindar 
els serveis que dona aquest ajuntament, no sabem si vostès estaran en disposició de votar a favor 
perquè ja han començat amb aquesta disminució. El tercer punt d’aquesta proposta, ja sé que 
vostè me dirà, perquè ja m’ho va dir en comissió, que és poc ambiciosa perquè només diu 
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mantenir l’escut social que tenia aquest ajuntament en matèria d’ajudes a les famílies, de 
manteniment de la llar, per evitar desnonaments, de bons per les escoletes 0-3, gratuitat del 
menjador. De tota una sèrie, sense que vulgui ser exhaustiva, no me facin un anàlisi sintàctic de 
la proposta, si no mantenir tota aquella activitat de foment que són totes aquelles subvencions 
que se donaven des d’aquesta institució i que se varen arbitrar precisament per això. Per ajudar a 
les famílies a arribar a final de mes en un moment en que els preus han pujat moltíssim, en un 
moment en que per exemple avui teníem una notícia de que els preus dels carburants han pujat 
encara més. I la quarta i el quint punt d’aquesta proposta era, com a mínim, a la part impositiva 
dels ingressos. Ja que estan fent propostes de davallades d’impostos, que a qui més afavoreix és 
a qui més té. Que són regressives. És a dir, qui s’estalviarà més és aquell que fa una inversió 
més important. Per exemple, els imposts de construccions s’estalviarà més els que facin una 
promoció de luxe que el que faci una promoció de protecció oficial. Si vostès estan proposant 
aquest tipo de propostes regressives el que voldríem és que, com a mínim, que sí se mantenguin 
les que sí teníem que sí que eren progressives. Per exemple, la reducció de l’IBI a les famílies 
nombroses, la reducció de l’impost de construccions per activitats concretes com són les obres 
d’accessibilitat dels habitatges. I m’agradaria que fessin lo possible per donar sortida a aquesta 
proposició, per donar tranquil· litat també a la gent de Palma de la qual fa servir els serveis 
públics d’aquesta institució.  
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Gràcies Sr. Bonet. Jo lament profundament, de veres, l’esperit i el to d’aquesta proposta. I 
l’esperit i el to de la seva intervenció, Sra. Sánchez. Miri, és una proposta que no té la intenció 
de millorar en absolut, no té la intenció de millorar en absolut la vida dels ciutadans de Palma. 
no té cap intenció d’aportar res constructiu en aquest equip de govern. Vostè parteix d’unes 
premisses i aquestes premisses, lògicament, li condicionen tot el sentit i tot l’objectiu d’aquesta 
proposta. Miri, lo primer que convendria fer, a mi no m’agrada donar, jo no som moralista, no 
som com vostès. Noltros procuram que cadascú tengui la llibertat individual de fer lo que trobi. 
Però, de veres, assumeixin ja que aquest equip de govern ha vengut a desenvolupar un programa 
de govern. Que aquest equip de govern ha signat un acord de governabilitat amb un dels grups 
municipals d’aquesta casa. I que aquest equip de govern camina i camina molt bé. Per tant, 
d’aquest moment en que vostè lo que intenta és presentar una proposta i fer un discurs a on 
l’únic que diu és desvirtuar absolutament tot lo que se fa aquí. Parla de retallades. Jo voldria que 
n’enumeràs una. No en té ni idea. No n’hi ha cap. No n’hi ha cap. Però és que vostè vol que 
això arribi a la ciutadania, contaminar l’opinió pública, contaminar el pensament i els 
sentiments de la ciutadania i fer arrelar un sentiment en contra d’aquest equip de govern. Clar, 
això quan un està damunt unes eleccions, fins i tot ho hagués pogut entendre. En aquest 
moment, quan vostè el que hauria de tenir, amb tot respecte, una oposició constructiva, essent 
com és el primer i principal grup municipal de l’oposició, m’escandalitza. Vostè parla clarament 
d’unes retallades i nos treu aquí el tema de l’EMT. Avui li ha explicat al Sr. Deudero. L’únic 
que ha fet el Sr. Deudero és dir la veritat en els ciutadans de Palma. Vostès han mentit 
miserablement durant molts de mesos i durant anys als ciutadans de Palma. Fent-nos esperar un 
autobús que no arribava. Fent-nos creure que arribaria i fent-nos perdre miserablement el temps. 
El Sr. Deudero lo que ha fet és posar blanc sobre negre, dir les coses com són, enfrentar-se a la 
realitat i dir senyors aquesta és la situació que tenim i noltros l’arreglarem. Clar, vostès això els 
hi fa mal. Me sap greu. Quina altra retallada? D’escut social. Quin escut social? Però si esteim 
desenvolupant els seus pressuposts. És que vostès no tenien escut social. És que vostès tenien la 
gent desprotegida? Ho digui clar. I quan li hem dit escolti, els números no quadren, perquè 
vostès varen fer un pressupost de 2023 i això no acaba de quadrar i ho saben. Ho saben perquè 
l’han fet vostès. I els hi hem demanat suport per posar romanents damunt la taula. Nos han 
llevat aquest suport. Nos han deixat venuts. Hem hagut de tenir moltes dificultats, perquè vostès 
han votat en contra, de la pujada de sou que avui s’ha materialitzat. Per tant, de quines retallades 
m’està parlant exactament? No ho sap. Vostè parla perquè fa una pura demagògia. De veres, 
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això als ciutadans no els hi fa cap bé. A noltros no nos dona res de bo. I a vostès tampoc crec 
que els hi faci bé. Per tant, davant d’aquestes premisses. Davant d’aquest rere fons d’intentar 
deslegitimar un acord de governabilitat absolutament legítim i transparent i conegut i escampat 
per tot. Jo l’únic que li puc dir és que no m’ho puc prendre en serio aquesta proposta. I de veres 
que ho lament, perquè sempre tenc respecte per tots i sobre tot per l’oposició que jo també ho he 
estat i he estat líder de l’oposició i sé lo que és. En el punt a on nos diu vostè,  per favor, nos 
demana: exigim la gratuïtat del 0-3. Però si han votat en contra de la gratuïtat del 0-3 en el 
Parlament de les Illes Balears. Sra. Sánchez, se centrin. Se centrin. Facin oposició constructiva. 
Allà i aquí. I noltros nos ho prendrem en serio, els escoltarem, nos seurem amb vostès, els hi 
tornam donar la mà. Però vostès no la volen. El contrari, vostès volen fer eslògans, tuits. I tot 
això està molt bé. Però venir aquí a les cinc i mitja de l’horabaixa a fer tuits, la veritat és que no 
és seriós. Nos mereixem més respecte institucional, com a govern i com a plenari. I aquesta 
proposta, la veritat, desmereix molt la seva feina com oposició.  Per tant, a partir d’aquí, jo de 
veres, estic disposada, noltros, com equip de govern esteim disposats a valorar totes i cada una 
de les coses que se nos posi a damunt la taula, aprendre de tothom, progressar amb tothom, 
avançar amb tothom. Però, per favor, si vostès venen aquí a fer demagògia i l’únic que fan és 
tirar-nos terra damunt li hem de dir gràcies, però la terra se la quedin vostè, noltros seguirem 
fent feina. Que per això hem vengut i per això continuarem. Gràcies.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Un poco en la línea que hemos expresado en la anterior proposición. Consideramos que como 
se ha dicho anteriormente, que con las bajadas de impuestos puestos pues siempre vienen 
recortes. Y creemos que en una política fiscal progresiva y en las decisiones que se está 
tomando este gobierno pues van en la dirección contraria. Mientras se anuncian bajadas de 
impuestos, como la plusvalía municipal que son para gente que propiedades, pues al mismo 
tiempo dicen que la gente que va en autobús va a tener que pagar el año que viene no sabemos 
cuánto. Va a tener que pagar y no sabemos cuál va a ser el precio. Por tanto, vamos a apoyar 
esta proposición. Este gobierno deja claro que gobierna para quien más tiene y nosotras lo que 
pensamos es que la recaudación municipal tiene que ir destinada a mejorar la vida de la 
ciudadanía.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Senzillament, noltros votarem a favor d’aquesta proposta. Perquè va en la línea de les 
polítiques que hem defensat sempre i d’una fiscalitat progressiva per finançar els serveis 
municipals i els serveis públics, que són els que garanteixen la igualtat d’oportunitats i fan una 
redistribució de la riquesa. I és més, hem d’avançar molt més enllà en progressivitat com ja he 
dit abans. i només sols un comentari, crec que l’equip de govern, i en aquest cas la Sra. Celeste, 
està un poc nerviosa en excés i només duim dos Plenaris. Jo li recoman que se tranquil·litzi i 
que a lo millor pensi quan se seia en aquella bancada, tot lo que nos deia a l’equip de govern 
mes rere mes. I no passa res. Cadascú té el seu paper i ara li toca governar i li toca aguantar a 
l’oposició. Igual com noltros els hem aguantat durant aquests darrers 8 anys.” 
 
Sr. Ignacio Esteban Comamala (VOX): 
 
“Bueno, esto Sra. Sánchez, es una proposición defensiva. Defensiva. Defensiva en 5 puntos. 
Está intentando defender posiciones. Vamos a ver. Tranquilícese, eso sí. Yo que sé, nosotros no 
venimos del infierno. Al equipo de gobierno déjele gobernar. Critíquele luego pero déjele 
gobernar. Porque usted está haciendo aquí suposiciones. Entonces, no sé, por ejemplo en el 
tema del IBI. En el 23 nosotros propusimos una rebajada del IBI para el tema del Paseo 
Marítimo y ahora usted sale con que hay que mantener las bonificaciones. Bueno, vamos 
avanzando. Bien, dicho esto, sin ánimo de polemizar. Ni mucho menos. Una consideración. El 
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punto 3 vamos a cambiar el sentido de voto y votaremos en contra. Pero la razón es que usted ha 
hecho cinco subpuntos. Y claro, no podemos estar votando aquí cosas contradictorias, en 
algunos sentidos estamos a favor, en otras en contra. Por lo tanto, nos parece mucho más lógico 
votar en contra en todos los puntos. Nada más.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Molt ràpidament. Lo que s’han trobat a la hisenda pública d’aquesta institució és que se va fer 
una gestió financera excel·lent. Se varen mantenir els imposts molt baixos. De fet, l’IBI és un 
dels més baixos de tota Espanya. I se va incrementar, com mai, lo que era la  protecció social a 
les famílies. I quan dic la protecció social estic fent un espectre molt ample de famílies per 
ajudar-les a passar situacions molt dificultoses, com era la pandèmia sanitària. A nivell d’aquest 
ajuntament i a nivell de la resta d’institucions. I aquesta política ha donat resultats. Perquè si no 
tendríem els carrers molt pitjors i la gent sense fer feina. I tenim una situació d’estabilitat 
institucional, a pesar del seu govern, i que la gent pot continuar amb les seves vides després 
d’haver passat la pitjor situació de crisi econòmica des de la Guerra Civil. Que no són retallades 
llevar la gratuïtat del transport públic que acaba d’anunciar el Sr. Deudero que se lleva? No són 
retallades la percepció que té la gent de que el bus no arriba i de que el bus no està ple? No són 
retallades retallar, valgui la redundància, la Defensora de la Ciutadania? Tot això no són 
retallades? Nos preocupa quines retallades més. Varen ser vostès que varen anunciar una 
revolució fiscal. I me preocupa la combinació revolució fiscal amb aprimar l’administració. 
Perquè això significa que tendrem menos serveis públics. Significa que la gent més vulnerable 
ho passarà pitjor. Significa que l’ajuntament renuncia a la seva obligació de redistribuir la 
riquesa entre la ciutadania. Me preocupa com ordenen les seves prioritats pels punts que s’han 
aprovat en aquest plenari. I per això tot té relació. S’ha aprovat modificar el reglament 
lingüístic, s’ha aprovat el tema dels menors en el bous, s’ha aprovat la retallada de la Defensora 
de la Ciutadania, s’ha aprovat tornar a demanar la cadira de Maceo. S’han aprovat tota una sèrie 
de coses, com lo que afecta al dia a dia més directament dels ciutadans són quins seran els 
serveis públics. I lo que nos hem de posar tots a fer feina, l’equip de govern que és el que té la 
responsabilitat del govern, és com ajudam a les famílies, en un context d’inflació, arribar a final 
de mes. Com va fer l’anterior equip de govern amb l’escut social que ara menyspreen. Té a la 
butxaca en aquest moments, sense emplear i els perdran, un romanent líquid de tresoreria de 
més de 20 milions d’euros. M’agradaria que explicassin què faran. M’agradaria com això, 
aquest romanent que els hi vàrem deixar, ajudarà a millorar la vida dels palmesans i les 
palmesanes com a mínim fins a final d’any. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Gràcies Sr. Bonet. A veure, la Sra. Truyol ha comentat que jo estic nerviosa. Me fa gràcia. 
Però jo lo que crec que està molt preocupada, absolutament preocupada, i s’ha de tranquil·litzar 
una mica és la Sra. Sánchez. Anem a veure, l’administració d’aquest consistori no se pot 
aprimar. Perquè vostès l’han deixada tiritant. És impossible aprimar-la. És que hem de tancar 
l’ajuntament. Vostès han deixat l’administració de l’ajuntament tiritant. Vostès han quadrat 
pressupostos desdotant places de funcionaris a tente y bonete. Vostès han deixat els serveis 
públics amb funcionaris estressats perquè no poden fer feina. L’altra dia va sortir una Mesa de 
negociació sindical, en aquestes que vostès no hi anaven, però que quan s’hi va s’escolta, se 
sent. És a dir, aprimar aquesta administració és impossible. Aquesta administració només pot 
millorar. Només pot millorar. Nos doni temps. El tema del transport públic, jo no tenc cap 
inconvenient. Qui sigui que guanyi les eleccions del govern avui o la setmana que ve o l’altra, 
anem-hi. Anem-hi. I que tornin pagar el transport públic. No hi  haurà cap problema. Ses 
escoletes, noltros ja ho hem fet. noltros els hem fet gratuïtes en el Parlament de les Illes Balears. 
En el Govern de les Illes Balears el Partit Popular, com no pot ser d’altra manera, ha donat tot el 
suport del món en el Govern de les Illes Balears, perquè faci gratuïta el 0-3. Vostès hi ha votat 
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en contra. Qui és que retalla aquí? Vostès. Vostès retallen. I ja li he dit. Mentides cap. En aquest 
equip de govern no en veuran cap. El Sr. Deudero l’únic que ha dit és la veritat de les 
freqüències. Qui va revolucionar, segons va dir en el 2019, l’EMT i va retallar, aquest sí, perquè 
va eliminar parades i línees d’EMT a tente y bonete, varen ser vostès. El Sr. Dalmau aquí 
present. Vostès varen desmantellar l’EMT. I d’allà encara patim. Lo que passa que fins que no 
hem arribat no hem sabut que ni siquiera tenien valor de dir que les freqüències que oferien en 
els ciutadans eren un engany, una estafa. Això sí que és una vergonya. Això no és retallar. Això 
és enganar. Això es decebre absolutament al ciutadà i enganar a l’administrat. Per tant, aquí a 
noltros no nos hi trobaran. De veres, jo crec que tenim un llarg recorregut. Sra. Sánchez, jo 
m’agradaria, de veres, que poguéssim fer feina més juntes. Que poguéssim fer feina per a 
millorar aquesta ciutat, per a millorar aquesta administració, per ajudar a tots els ciutadans i, 
evidentment, i esper que poc a poc nos aniguem entenguent. Avui, ara en aquest moment, i amb 
aquest esperit absolutament destructiu que té aquesta moció, jo li he de votar en contra. 
Gràcies.” 
 
Se’n fa votació separada dels punts a la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
Humans. 
Punts 1 i 2: s’ha dictaminat desfavorablement sobre aquests punts per 5 vots en contra 
(PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt). 
Punt 3: s’ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 3 vots en contra (PP), 4 
vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 abstencions (VOX 
PALMA). 
Punt 4 i 5: s’ha dictaminat desfavorablement  sobre aquests punts per 5 vots en contra 
(PP i VOX PALMA), 3 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS per Palma) i 1 abstenció (Grup 
Mixt). 
 
Esmena d'addició del Grup Mixt: 
 
6. El ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern a mantenir les subvencions 
nominatives a entitats històriques i de caràcter social de la ciutat i a comprometre's amb 
la promoció de la cultura lliure i rebutjar qualsevol acte de censura 
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. El ple de l’Ajuntament de Palma constata que l’Ajuntament de Palma no ha aprovat 
en els primers 100 dies cap "revolució fiscal" que alleugeri l’increment de preus que 
pateixen els veïnats i veïnades de Palma a les seves vides quotidianes. 
 
2. El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a blindar els serveis 
municipals i les ajudes que es destinen a les diferents actuacions de foment que ajuden a 
alleujar aquesta crisi de preus. Dit d’una altra manera el Ple de l’Ajuntament de Palma 
es compromet a què no es facin retallades. 
 
3. El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern a mantenir el paquet 
d’ajudes socials que ajudin les famílies a alleujar l’increment de preus tals com: 
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- Les ajudes socials per necessitat bàsiques 
 
- Els ajuts d’habitatge tals com els de lloguer social, les ajudes per pagar els rebuts 
pendents, les ajudes per manteniment de la llar, les ajudes per prevenir els 
desnonaments 
 
- Les beques per menors en risc 
 
- Les beques d’inserció laboral 
 
- La gratuïtat del transport públic 
 
- La gratuïtat de l’etapa 0-3 amb el menjador escolar inclòs 
 
- L’increment de la partida de bo escolar 
 
- Els bons de descompte en comerç i serveis 
 
4. El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a mantenir les 
bonificacions d’IBI actuals, ampliar-les als locals afectats per les obres del Passeig 
Marítim i no iniciar la revisió dels valors cadastrals de Palma. 
 
5. El ple de l’Ajuntament de Palma es compromet a mantenir les actuals bonificacions 
de l’impost de construccions. 
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP I VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
98. Sobre la taula. Grup VOX relativa a la reducció de tarifes de l'SMAP 
 
Sra. Sandra Catalina Barceló Schwarz (VOX): 
 
“Gracias Sr. Bonet. Hemos llegado a una transaccional en esta propuesta. Y ruego por 
favor al Secretario que la lea. Gracias.” 
 
Sr. Secretari:  
 
“El pleno del ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que continúe 
evaluando e implementando medidas para reducir las tarifas del SMAP, tal y como ha 
sucedido recientemente con la reducción de la tarifa “24h” a 5€ de los parkings de Santa 
Payesa, calle Manacor y Sa Riera, como parkings disuasorios del anillo del entorno de 
las Avenidas.” 
 
S’ha dictaminat  desfavorablement  sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i 
Medi Ambient per 7 vots en contra (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 
vots a favor (VOX PALMA). 
 
Es proposa la transaccional: 
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"El pleno del ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que continúe 
evaluando e implementando medidas para reducir las tarifas del SMAP, tal y como ha 
sucedido recientemente con la reducción de la tarifa “24h” a 5€ de los parkings de Santa 
Payesa, calle Manacor y Sa Riera, como parkings disuasorios del anillo del entorno de 
las Avenidas."  
 
Aprovat la transaccional per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 vots en contra 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt)  
 
101. Grup VOX relativa a la necessitat de fer el cinquè tram del segon cinturó de 
Palma 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Propongo que quede sobre la taula porque estoy esperando el informe técnico. Gracias.” 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 7 vots en contra (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots a 
favor (VOX PALMA) 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Equipo de Gobierno a que solicite al 
Consell Insular de Mallorca la licitación y ejecución del llamado 5º tramo del Segundo 
Cinturón de Palma, que conectaría la PM-27 (Autopista de Inca)  con la PM-111 
(Carretera de Valldemossa). 
 
Sobre la taula 
 
104. Grup PSIB-PSOE relativa a la transversalitat primordial de les polítiques 
públiques contra la crisis climàtica 
 
Sr. Óscar Manuel Cereijo Méndez (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias Sr. Bonet. Esta es una de esas mociones que pensábamos que tendría que ser 
aprobada por unanimidad de este Pleno. Cero que una vez más, por segundo mes, estamos cerca 
pero no acabamos de conseguir esa unanimidad. Y tiene una razón de ser. Los primeros cien 
días lo son del gobierno para fijar una acción política, pero lo son también de un Plenario para 
fijar unas líneas políticas de esa acción de gobierno. Lo que nos vamos a dedicar estos años, al 
menos los principales ejes que como Pleno nos corresponde a todos más allá de las siglas que 
tengamos,  por la realidad que nos toca. La lucha contra el cambio climático es sin duda una de 
esas políticas intergeneracionales y que deberían ser 100% apolíticas. Especialmente en un año 
como este, en que las consecuencias de la crisis son ya más que palpables. La moción en sí se 
justifica por unas declaraciones que se hicieron en prensa, en la que se planteaban reformas de 
la planificación de la movilidad de esta ciudad, que podían entrar en conflicto con la necesaria 
perseverancia en la lucha contra el cambio climático en la mitigación de esos efectos. Por eso en 
el primer punto lo que planteamos a este Plenario es que toda la planificación, toda la mirada a 
futuro que requiere una ciudad para su ejecución en corto, siga manteniendo con un carácter 
prioritario la lucha contra ese cambio climático. Con compromiso además intergeneracional, de 
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las generaciones que vienen, pero también  una defensa de realidad presente. Porque tampoco 
hay conflicto entre el futuro y el presente, como tampoco hay conflicto entre las personas y la 
defensa del medio ambiente. Sin mitigar, sin luchar contra esa crisis climática tampoco habrá 
derecho de personas que mantener, como se comentaba en el artículo que me refería. Ese sería 
el primer punto. En el segundo punto, entendíamos también necesario remarcar el desarrollo del 
PACES, aprobado por este pleno. Seguir implementando medidas que entendemos que a todos 
nos deberían comprender y a todos nos deberían gustar. Por eso sorprende que no tenga apoyo 
masivo. Seguir impulsando la comercializadora de energía en EMAYA. Es algo que, si ustedes 
quieren una revolución fiscal, si este Pleno quiere una revolución fiscal, si Vox quiere una 
revolución fiscal, si Vox quiere realmente ayudar a los bolsillos, voten a favor del punto 2. 
Porque todo el avance del PACES en materia de energía lo que va a permitir es ahorrar millones 
de euros a este ayuntamiento. Posiblemente entre 6 y 7 millones más. Eso sí a Endesa igual no 
le viene igual de bien. Nos permitirá seguir sustituyendo el alumbrado público. Nos permitirá 
seguir avanzando en electrificación de la flota. Nos permitirá seguir avanzando en campañas de 
sensibilización. Nos permitirá seguir mejorando el reciclaje y la separación de orgánica. Y nos 
permitirá, como dice el PACES también, seguir impulsando bonificaciones fiscales. Algo que 
también, habitualmente, Vox plantea. Por lo que también deberían votar a favor de este punto 2. 
Y el tercer punto que plantea esta moción, que creemos también que es necesario. Es entender el 
momento histórico en el que estamos viviendo. Lo que pasó en Grecia o en Libia, 
afortunadamente, no ha pasado en Mallorca y espero que no pase. Pero sí que en nuestro 
Mediterráneo está teniendo consecuencias directas en la vida de las personas y eso nos obliga a 
todos a revisar nuestras medidas de prevención frente a acontecimientos climatológicos 
extremos. Ayer mismo se celebraba unas jornadas en Inca en esta línea, para mejorar los 
sistemas de emergencia. Había Bomberos de Mallorca, estaba el 112, desconozco si había 
personal de este ayuntamiento, pero debería estar. Y la Consellera de Presidencia del PP decía: 
cada euro investigación tiene un efecto multiplicador en el ahorro de las consecuencias que 
supondría no hacerlo. La inversión y prevención de los riesgos naturales es una misión 
irrenunciable de govern. Pues estamos de acuerdo en que así debe ser.  Y así debería ser 
también para todos. Tenemos la obligación como representantes públicos de tomarnos muy en 
serio este problema para poder mitigarlo. Concluyo ya a estas horas de la tarde, porque creo o 
espero que haya grupos que hayan cambiado su voto y estén a favor de esta propuesta. Insisto, 
lo que tenemos por delante no es una cuestión partidista, no es una cuestión uoqui, no es una 
cuestión de ideología, es una cuestión de resistencia vital, de resistencia del ser humano. Lo que 
tenemos por delante son años de lucha y de mitigación de los efectos de un cambio climático 
que este verano nos ha golpeado de una manera atroz. Que esperemos que este otoño no tenga 
unas consecuencias aún peores. Y que requieren que toda la planificación a futuro de este 
ayuntamiento lo tenga priorizado, que la ejecución en corto y la prevención la tenga efectuada y 
que sigamos avanzando en medidas de descarbonización y medidas de energía sostenible como 
estamos haciendo hasta ahora. Gracias.” 
 
Sr. Llorenç Guillem Bauzá de Keizer (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Cereijo. Muchas gracias Sr. Bonet. Nos remitimos a lo que dijimos en el 
último Pleno. Nuestro compromiso contra la lucha de la crisis climática es férreo. Por lo tanto 
nos comprometemos a implementar las medidas del PACES, como pueden ser el PACES 50-50, 
la monitorización de dicho plan, también el plan de compra verde. Desempolvar algunas cosas 
que ustedes dejaron en el cajón en legislaturas pasadas y ponerlas en marcha. Nuestro 
compromiso, como decía, es férreo y no queremos patrimonializar estas políticas contra la lucha 
climática que antes usted también ha hecho referencia. Nosotros entendemos que aplicar estas  
políticas van más allá de ponerse un pin en la solapa o enarbolar cierta banderas, si no 
materializarlo con hechos y con políticas que los ciudadanos, y en fin y al cabo el planeta, le 
puedan dar una solución. Desde el ámbito municipal al ámbito, digamos, más global. Por lo 
tanto en este sentido nos tendrán a nosotros a su lado. Igual que cualquier otra formación  
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política. Y espero que sea así. Para poder poner nuestro pequeño granito de arena a erradicar 
esta lacra que vivimos.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“El Partido Popular dice que tiene un compromiso férreo con la lucha del cambio climático y al 
mismo tiempo dice que el plan de movilidad protege demasiado al medio ambiente. Nosotros 
vamos a votar favorablemente esta proposición. La crisis climática es una realidad aunque 
algunos la nieguen. Es el principal problema que ya afecta y va a afectar cada vez a más a los 
entornos urbanos y tenemos que adaptarnos. Todas las políticas de urbanismo deben tener esta 
perspectiva de mitigación y adaptación al cambio climático. Deben tener en cuenta que ahora,  
pues hay más eventos climatológicos extremos, que se va a agudizar el efecto isla de calor, 
etcétera. Así que totalmente a favor de esta proposición.”  
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“MÉS votarem a favor d’aquesta proposta. Som un partit ecologista i sempre hem defensat les 
polítiques ambientals de manera transversal. Sabran que el partit Popular ara se pronuncia a 
favor de la protecció del medi ambient, lo que passa que la música de les propostes que estan 
enumerant des dels diferents govern allà a on estan governant a les Illes Balears, van en sentit 
contrari. A veure amem si aquest govern municipal va en sentit contrari del govern de la Sra. 
Prohens o del Consell de Mallorca en aquest sentit. I també, com no, celebrar que el Psoe faci 
aquesta defensa tan imperant o, ara no me surt la paraula, tan voluntariosa de defensa del canvi 
climàtic, perquè tots sabem que quan hem governat plegats a lo millor hem tengut qualque 
dificultat en implementar qualque mesura en aquest sentit. Per tant, celebram que el Psoe ara 
sigui molt ecologista i esper que poguem tirar endavant moltes propostes els propers anys.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Sra. Truyol. És evident que han tengut certes dificultats quan han governat plegats.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Vamos a votar esta proposición afirmativamente puntos 1 y 3. Y no el 2. Gracias.” 
 
Sr. Óscar Manuel Cereijo Méndez (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias. A estas horas y visto el posicionamiento de Vox es que no entiendo por qué no votan 
a favor del punto 2. Pero bueno, imagino que tendrá sus motivos que no han expuesto ni en 
comisión ni aquí. Creo que está bastante claro y evidentemente cada uno respeta sus líneas. Y 
ahí está. Yo también celebro que todos nos podamos poner de acuerdo y sin duda así lo 
haremos. Mi partido en el último congreso reafirmó la línea verde, la línea …, como eje 
transversal y potente y poderoso como decía la compañera de MÉS. Junto a la parte socialista 
que nos define como siempre. Por tanto, nuestro color también es el verde. Y así lo seguiremos 
defendiendo estos años. Gracias.” 
 
Es fa votació separada a la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient: 
Punt 1: s'ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 6 vots a favor (PSIB-PSOE, 
VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 3 abstencions (PP). 
Punt 2: s'ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 4 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt), 2 vots en contra (VOX PALMA) i 3 abstencions (PP). 
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Punt 3: s'ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 6 vots a favor (PSIB-PSOE, 
VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots en contra (PP). 
 
Es proposa:  
 
1. El Pleno Municipal insta al gobierno municipal a mantener las políticas de lucha 
contra la crisis climática como una política transversal de primer nivel en toda la acción 
gubernamental, y de manera especial en la planificación del desarrollo urbano y la 
movilidad sostenible así como la gestión de residuos y la promoción de energías 
renovables. 
 
2. El Pleno Municipal insta al gobierno municipal a dar pleno cumplimiento a lo 
establecido por el Plan de Acción por el Clima y la Energía Sostenible (PACES) 
aprobado por el pleno municipal en fecha 31 de marzo de 2022, para la reducción de las 
emisiones de CO2, la reducción del consumo  y la autosuficiencia energética así como 
trabajar hacia la neutralidad de carbono. 
 
3. El pleno municipal insta al gobierno municipal a incrementar las medidas de 
prevención frente a los acontecimientos climatológicos extremos de lluvias y  tormentas 
intensas, y de manera especial en el mantenimiento preventivo de las zonas de mayor 
riesgo de inundación de Palma. 
 
Aprovat per unanimitat els punts 1 i 3. Aprovat el punt 2 per 23 vots a favor (PP, PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 6 vots en contra (VOX PALMA) 
 
105. Grup PSIB-PSOE relativa al compliment dels compromisos del batle de 
Palma en matèria d'habitatge 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. casi Alcalde. Bueno, yo creo que todos los partidos compartimos aquí que el reto 
de la vivienda es uno de los aspectos fundamentales que afectan al día a día de mucha gente. Y 
que es fundamental un compromiso por parte de los poderes públicos para abordar, de una 
manera diferente, porque a diferencia de lo que hacía el Partido Popular y Vox, cuando estaban 
en la oposición, el problema de la vivienda no solo lo tiene Palma. No solo ustedes son los 
responsables. Es un problema global pues que va a requerir de actuaciones que tienen que ser 
diferentes. Porque las mismas recetas que hemos tenido hasta ahora está claro que no han 
funcionado. Y uno de los compromisos que lanzó el Alcalde, tanto en campaña electoral como 
después de tomar posesión de su cargo de Alcalde de Palma, fue elaborar un plan de choque en 
materia de vivienda. Y han pasado ya 100 días, han pasado más de 3 meses y plan de choque de 
vivienda en Palma no tenemos ninguno. Yo creo que eso es una cosa que comparte todo el 
mundo. Nadie ha visto absolutamente nada de qué medidas tienen planteadas respecto a abordar 
este tema. Y ese plan de choque una de las cosas que preveía, por ejemplo, respecto a Son 
Busquets, que afortunadamente el Sr. Fidalgo ya controla un poco más sus declaraciones y ya 
no dice lo primero que piensa sobre el tema de Son Busquets. Eso es una buena noticia. Estamos 
avanzando. Pero uno de sus compromisos del Sr. Martínez, no sé si lo compartió en su día con 
el Sr. Fidalgo. Yo creo que no. No lo compartieron. Era que si una vez trascurridos los 100 
primeros días de mandatos, si esos terrenos no llegaban al Ayuntamiento o al Govern, eso lo 
dice la nota de prensa del Partido Popular, iniciarían la expropiación de Son Busquets. 
Obviamente, salvo que lo hayan hecho como hicieron un poco con el pacto con Vox, así a 
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escondidas de la ciudadanía, no se ha iniciado ese expediente de expropiación entendemos. 
Nosotros ya avisamos que esa propuesta aparte de ser totalmente ridícula, y estoy convencida 
que el Sr. Fidalgo lo sabe pero no lo va a reconocer, era imposible llevarla a cabo. Engañaron a 
la ciudadanía también con este tema. Otra de las cuestiones que ustedes plantearon era que ese 
plan de vivienda, uno de los ejes fundamentales era la reducción de la burocracia. Y hasta ahora 
pues todo sigue absolutamente igual. De hecho está peor. Ya lo dijimos en julio, se ha dicho en 
las reuniones de Gerencia de Urbanismo, que usted el otro día también se hizo el despistado otra 
vez y dijo no sabía que se hacía. El informes sobre la tramitación de las licencias. Yo se lo dije 
en julio. En el mes de julio. O sea, se ha olvidado. Se lo dije. El otro día se lo dijo otra Regidora 
en Gerencia de Urbanismo y dijo: ah, pues no lo sabía. Se lo dije yo. Y aparte de eso. Usted 
tiene que revisar lo que se hacía en su departamento antes y no lo ha hecho. Entonces, todo lo 
contrario de lo que proponían que era reducir burocracia. Qué nos encontramos. Menos 
información, menos transparencia. Yo creo que no sé si lo hacen adrede pero sí era uno de sus 
compromisos informar sobre estas cuestiones. La Comisión de centro histórico, antes el Sr. 
Martínez, el Alcalde, no ha querido que usted respondiera eso. Puede responder ahora. Ya me 
ha escuchado antes. Pero en 100 días, ha tardado 3meses en nombrar la Comisión de centro 
histórico. Y sabía perfectamente que esto era uno de los trámites necesarios para tramitación de 
licencias. Y no había hecho absolutamente nada. Y luego la revolución fiscal. Que bien ya se ha 
explicado aquí claramente. También era inmediato. Lo iban a hacer ustedes en 3 meses, en 100 
días. No hay absolutamente nada. Han aprobado las líneas generales de presupuesto para 2024 y 
todo sigue exactamente igual. Más se prevé un incremento general de la recaudación de 
impuestos. Entonces nos encontramos con la situación, de hecho a usted Sr. Fidalgo que le gusta 
los presupuestos jurídicos, una situación de hecho. Ustedes propusieron y proponían un 
conjunto de medidas, un plan de choque, que no existe. Y ese plan de choque tenía que estar en 
marcha en los 100 primeros días y no lo han hecho. Entonces por eso nos hemos visto obligados 
a presentar esta moción. Nuestra mano siempre va a estar tendida para trabajar en ese pacto que 
siempre hemos reivindicado en materia de vivienda. Porque tiene que ser una política de estado. 
Tienen la oportunidad de hacerlo. Desde el Grupo Municipal Socialista le instamos a que 
acelere un poco toda esta parte que usted tiene que poner en marcha, que creo que le está 
costando. Entendemos que es difícil. Pero también creemos que cuando proponen ustedes 
soluciones fáciles a problemas que son complicados, están engañando a la gente. Entonces, creo 
que es necesario que reconozcan la dificultad del tema y que las medidas que se tienen que 
adoptar son mucho más complejas de las que ustedes prometieron.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Bonet. Niego la mayor Sr. Ducrós. No es cierto que nosotros no hayamos 
hecho nada en 100 días. Ni siquiera es cierto que yo no haya analizado lo que pasó en Gerencia 
de Urbanismo en los últimos 4 años. De hecho, fíjese. Esto es un avance de una auditoría que 
hemos encargado sobre lo que ha pasado en Urbanismo en los últimos, no solo 4, si no 8 años. 
Y le podría decir pues no sé, en fin, como avance, que mientras en 2019 se tardaba un tiempo 
medio de 315 días en conceder una licencia, en 2022 se tardaban 540 días. Por ejemplo. Le 
podría decir también que en informar por primera vez un expediente urbanístico en el año 2019 
se tardaban 130 días y en el 2022 205 días. Por ejemplo. O en registrar la documentación que 
nos entregan los ciudadanos, en el 2019 se tardaba una media de 14 días y en el 22 de 41. En 
fin, estamos trabajando, se lo aseguro, de manera intensa en la reorganización no solo de los 
procedimientos si no de la propia estructura de la Gerencia de Urbanismo. Como usted sabe, y 
no voy a entrar en detalles, la cuestión sobre venida del Plan General. Y la contingencia que eso 
supone para el futuro de la tramitación y de la vivienda en Palma. Obviamente ya conoce 
nuestra postura política y no la doy por reproducida. Ya ha sido objeto de muchos debates en 
este Pleno. Tendremos ocasión en breve de analizarlo de manera pormenorizada. Porque 
nosotros sí hemos solicitado información y opinión a la gente de la Gerencia de Urbanismo 
sobre qué ha pasado en la tramitación del Plan Urbanístico. Ustedes no lo hicieron. Nosotros sí 
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lo hemos hecho. Sobre Son Busquets, por primera vez se evidencian varias cosas. Niego 
absolutamente el estado de las cosas que usted plantea y le voy a decir por qué, se lo voy a 
explicar. Efectivamente, nosotros llevábamos punto por coma lo que usted ha dicho en el 
programa electoral. Usted sabe que el Alcalde de Palma en julio de este año remitió una misiva 
y lo hizo público en este Pleno, al Presidente de SEPES, Don Fidel Vázquez. Esa misiva tuvo 
una respuesta. En esa respuesta se reconoce, punto número 1, que no había absolutamente 
ningún documento firmado entre SEPES y Ayuntamiento de Palma. Lo que nos da la razón a las 
acusaciones vertidas por ustedes durante semanas y meses sobre que estábamos mintiendo a la 
gente. El documento firmado por Fidel Vázquez evidencia que nunca antes nadie había pedido 
un documento sobre Son Busquets proveniente del Ayuntamiento de Palma. Y además el Sr. 
Vázquez mostró su plena predisposición a alcanzar un acuerdo y a firmar un protocolo y un 
acuerdo, como lo ha hecho SEPES con la mayoría de ayuntamientos en los que se ha cedido o 
bien se ha colaborado en la promoción de vivienda pública a lo largo de toda España. No es que 
nosotros estemos pidiendo algo absolutamente extraordinario, si no que esto es así. Y además 
nos aseguró que esto estaría hecho y firmado en el mes de septiembre. Esto, en fin, como se 
puede usted imaginar y yo lo he dicho en una comparecencia pública, nosotros estamos muy 
interesados que eso sea una realidad cuanto antes y mantengo que si no lo es a día de hoy, no sé 
si este Pleno ha tenido algo que ver, pero en cualquier caso si no está firmado ese documento a 
día de hoy, le puedo asegurar a ciencia cierta, y tengo pruebas para demostrarlo, que no es por la 
voluntad del Ayuntamiento de Palma ni por la omisión y la falta de trabajo de nadie del 
Ayuntamiento de Palma. Saque usted sus propias conclusiones. Nosotros sí tenemos un plan de 
choque. Oiga, usted viene a las Gerencias de Urbanismo. Usted es un hombre informado. Usted 
sabe que yo en los primeros 15, no 100, en los primeros 15 días anuncié un plan de choque de 
agilización de trámites y de atención a la ciudadanía. Ese plan de choque lo voy degradando y 
dije que entraría en vigor el día 1 de enero de 2024 y empezaba por eliminar la cita previa. 
Mecanismo que ustedes han mantenido de manera absolutamente desproporcionada, en contra 
del interés general, en contra de los plazos de concesión de trámites administrativos y en contra 
de la atención necesaria que merece el ciudadano por parte de la administración en condiciones 
absolutamente normales. Lo último ha sido una instrucción, usted ridiculiza, pero le aseguro que 
los profesionales y la gente del sector nos dice que ese es el buen camino. Nosotros no estamos 
más que aprovechando las disposiciones de la Ley de urbanismo de las Islas Balears y de su 
reglamento para reducir trámites que consideramos, no lo decimos nosotros lo dice el 
reglamento de la LUIB, que son innecesarios a la hora de informar porque así lo establece la ley 
y lo dispone la responsabilidad del promotor. Y en cuanto a la Comisión de Centro Histórico le 
tengo que decir varias cosas. Tiene usted razón que probablemente yo me he excedido en el 
tiempo con respecto a ustedes en torno a 1 mes y 5 días. Pero ustedes, y esto son datos propios 
de la Gerencia, que les puedo poner en negro sobre blanco, tenían pendientes de resolver a la 
fecha de constitución, entre la constitución del Pleno y la de la comisión de Centro Histórico, 
prácticamente el doble de expedientes de los que resultan hoy encima de la mesa. También le 
tengo que decir que nosotros llevamos un estadio pormenorizado o tratamos de hacerlo de lo 
que sucede en la tramitación de los expedientes urbanísticos en el seno de la propia Gerencia. Y 
las cosas pues en fin, aquí tengo mucho papel, tendré la oportunidad de desgranarlo en las 
próximas semanas porque me gustaría ordenarlo. Cosas de junio a septiembre, fíjese usted en 
comparativa con los años anteriores, están mejorando también en la tramitación de los tiempos y 
en la tramitación de licencias. Nosotros ya concedemos más licencias urbanísticas que ustedes, 
en comparación con ustedes y lo hacemos en un periodo más breve de tiempo de lo que lo 
hacían ustedes. Muchas gracias.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“No tenemos noticias de la expropiación de Son Busquets. ¿Verdad? Yo creo que van ustedes 
camino de repetir la misma hoja de servicio que hicieron cuando gobernaron la última vez que 
es una política de vivienda cero. Y la situación de las familias vulnerables, de los jóvenes, pues 
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que no se pueden independizar, de las personas mayores, de las personas más humildes, pues es 
cada vez más crítica. Y sus recetas de la vivienda ya se han demostrado que no funcionan. Por 
mucho que ustedes rebajen impuestos a los promotores, faciliten licencias y demás. Eso no va a 
repercutir en el abaratamiento de la oferta porque el problema de la burbuja de precios es la 
especulación. Y el pelotazo urbanístico solo empeora la especulación. Apliquen ustedes la Ley 
de vivienda y topen los precios de los alquileres.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Només un parell d’apunts. El temps de tramitació de les llicències supòs que ja ha après en 
aquests 100 dies d’estar a la Regidoria d’Urbanisme, no només depenen de l’Àrea d’Urbanisme. 
Depenen també d’altres administracions, depenen dels promotors que presenten la 
documentació d’una manera més adequada o més inadequada. De fet, per això hem demanat que 
se recuperi aquell informe que se feia cada cert temps, per saber com van les tramitacions de les 
llicències i estaré encantada de poder conèixer aquesta auditoria que s’està fent. Que me pareix 
molt correcte. Igual com fèiem noltros cada cert temps, per demanar com anava evolucionant les 
diferents tramitacions de llicències. Però també és evident, com s’acaba de dir, que les 
tramitacions de llicències és un aspecte de llicències d’obra i les polítiques d’habitatge són una 
altra cosa. Les llicències d’obra són una petita part de les polítiques d’habitatge que ha de fer un 
ajuntament. Per tant, no s’escudi darrera la tramitació de llicències per no xerrar de les  
polítiques d’habitatge que vol fer el Partit Popular en companyia de Vox en aquesta ciutat. té 
Son Busquets. Viu de rentes. S’ha estat fent feina durant 3 anys, des d’aquest ajuntament, des de 
l’anterior equip de govern,  per a què se pugui aprovar un pla especial a Son Busquets i se 
puguin executar habitatges a Son Busquets. No, no me faci cap zero. Hem fet molta feina. I 
perquè ara el Batle hagi enviat una carteta al SEPES, quan la Regidora de l’anterior equip de 
govern tenia constant contacte amb el President del SEPES i que el Batle l’únic que faci és una 
carteta al SEPES, me pareix una irresponsabilitat per part del Regidor d’Urbanisme. Per tant, 
Batle, demanaria que exigís al Regidor d’Urbanisme que fes la seva feina. Per un altre costat, un 
altre projecte allà a on se podria començar a fer feina a cercar finançament i realitzar un projecte 
d’habitatge públic d’un centenar d’habitatges públics. A l’antiga presó. L’antiga presó ja té un 
planejament aprovat, allà a on se poden construir 100 habitatges públics en aquell entorn. Però 
no, el Partit Popular com que li agrada destruir la feina feta, encara que sigui bona feina. Perquè 
és bona feina. Digui lo que digui el Partit Popular. Volen tornar a recuperar el projecte 
urbanístic que hi havia anteriorment per tomar l’antiga presó i fer allà habitatges que en el final 
només se podran fer els mateixos 100 habitatges que estan en el planejament actual. Lo que en 
lloc de col·locats a un lloc, se col·locaran a un altra a damunt lo que era l’antiga presó. I què és 
lo que farà? Perdre un espai d’equipament públic molt interessant com és l’antiga presó. Però no 
només això, si no que a més el Partit Popular ja ha dit que no vol aplicar la Llei estatal 
d’habitatge que permet, entre moltes altres coses, regular i limitar els preus. Perquè el problema 
principal que tenim en aquesta ciutat és de preus, no només de la quantitat d’habitatges que hi 
pugui haver. Perquè hi ha molt habitatge buit també. I habitatge que està abandonat, que s’ha 
d’activar. Si no que el problema que tenim és el preu. I a més oferta no baixa el preu de manera 
automàtica. S’ha vist en la història del mercat immobiliari d’aquesta ciutat que més oferta no 
suposa reducció de preu. I només un apunt. L’agilització de les llicències i la instrucció que ja 
hem demanat per escrit, perquè la volem estudiar en detall. En el codi tècnic de que la instrucció 
diu de que no s’ha d’informar per part de l’ajuntament, això també és viure de rentes. Perquè 
això prové del Reglament de la Llei d’urbanisme de les Illes Balears, que se aprovar a l’abril i 
se va publicar abril 2023. 15 dies abans de les eleccions. Que no nos va donar temps a començar 
a aplicar. I ara vostès apliquen, per la feina que va fer l’anterior equip de govern, no només de 
l’Ajuntament, si no també del Consell de Mallorca. Per tant, menos fums i una mica més de 
respecte de la feina que voltros podeu aprofitar ara i recollir els fruits de la feinada que vàrem 
fer.” 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
02

6_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/1
0/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
18

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

E
9C

F
B

06
69

F
7E

94
C

1D
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 162 - 

Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Moltes gràcies. Yo le diría al Sr. Ducrós que a los 100 días de decirle al Sr. Alcalde inacción 
en materia de vivienda ustedes, no sé cómo tomarlo. Aunque haya una defensa apasionada de lo 
que han hecho. Los resultados son los que son. Voy a poner un ejemplo. El mismo proyecto de 
obra hecho, igual, idéntico, en Palma y en Marratxí. En Marratxí estaba resuelto en 5 meses. En 
Palma a los 18 meses todavía estaban mandando notas y alegaciones y devuélvame el papel. 
¿Por qué me dijo el constructor? Pues muy sencillo. Marratxí coge el teléfono y dice oye en esto 
no está bien, traer el papel, cambiarlo o lo que sea. En Palma entre que lo mete, se distribuye, 3 
meses entre que lo cogen. Año y medio y todavía el mismo proyecto en Palma estaba con 
papeles. Esta es la realidad. Por mucho que grite y diga. Bueno, sigamos. Hablan de inacción y 
ustedes en 8 años, y yo concretamente los 4 últimos, con los mejores presupuestos de la historia, 
qué han hecho. Prácticamente nada. Prometieron miles de viviendas. La Sra. Armengol y 
s’Ajuntament del Sr. Hila. ¿Dónde están? Se les busca. No están por allá. Han hecho unas 
cientos de viviendas de los miles que habían prometido. Esto es lo que rompe el mercado. 
Oferta y demanda. Tengo aquí un papelito que me han mandado y agradezco, donde digo cómo 
están el tema de licencias de obras. Bueno, solicitadas, concedidas y pendientes o abiertos, es 
decir, sin resolver. Total, en todos estos años, bueno, actualmente de 8.394 quedan pendientes 
2.313. 180 del año 2015. 228. Y así sucesivamente. Hay un montón de licencias pendientes de 
resolver. Muy bien, esto parece ser que ahora pedimos inacción cuando ustedes tardan más de 
un año y medio, como mínimo, en dar una licencia. Y cómo puede decir inacción. Licencia de 
obra nueva. Lo que le digo, un desastre. Y ahora, con el cambio de normativa ni se lo digo. 
Falta de seguridad jurídica, es el gran problema. Plan General del 2021, no es el del Palma y 
encima lo sacan sin el plan de ordenación detallada. Más atasco, más problemas. El mejor 
ejemplo. Son Busquets. Hemos hecho, hemos hecho. Fum. Como decía usted. La antigua 
prisión. Fum. Le pregunté yo hace poco cuántas viviendas se iban a hacer. No había nada. No 
había nada en el expediente. Y ustedes querían hacer 103 viviendas con 25 supuestos millones 
de euros, que no sé dónde están, cuando con este dinero en un terreno se podían haber hecho 
310 viviendas. Esto es como trabajan ustedes. Luego vamos a la lotería. Si a todos estos 
problemas de falta de seguridad jurídica, de lentitud en los trámites, le añade usted la 
inseguridad jurídica no m’agrada. Este no me gusta. A ver, déjelo aquí. Porque ahora mismo se 
están viendo cosas que la gente se lleva las manos a la cabeza. Hay un elemento perturbador, 
que se llama la ocupación ilegal. Esto retrae el mercado. Y yo le garantizo si hubiese una ley 
contra la ocupación ilegal como hay en Francia, en Alemania, saldrían al mercado en Palma más 
de 5.000 viviendas. Dicen que hay 15.000. Hay constructores que terminan y encima ustedes 
para rematar sacan una ley de vivienda del Sr. Sánchez que todavía lo pone todo peor. Se están 
yendo de España inversores porque no hay seguridad jurídica ni hay futuro. Y les piden a 
ustedes a ellos responsabilidades. A qué juegan. Es como ahora mismo, se encuentran con la 
EMT como se la encuentran y le dicen oiga, ustedes resultan que han recortado líneas. ¿Pero 
cómo no van a recortar líneas cuando le falta el 30% de autobuses? Pues es esto es exactamente 
lo mismo. Dónde está Son Busquets. Dónde está la antigua prisión. Ni está. Yo le puedo 
asegurar que este equipo de gobierno sí lo va a hacer mejor.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias. Yo lo que me parece inaudito es que la oposición no pueda controlar al gobierno. Yo 
es que esto se lo digo al Sr. Coll. Yo sé que usted vive en el pasado en muchas cosas. Y lo ha 
demostrado hoy durante sus mociones en el Pleno. El Partido Popular también. Pero la vida 
sigue hacia delante. Y los que gobiernan son ustedes. Y ustedes también. Entonces, los 
responsables ahora son ustedes. A lo mejor se van muy tranquilos a casa. Ahora le he dicho esto 
y tal. Eso no sirve para nada lo que están haciendo ustedes. Para nada. La cuestión. Además lo 
ha reconocido el Sr. Fidalgo. Ustedes tienen en el programa electoral un plan de choque en 
materia de vivienda. 100 días. Ha dicho, bueno en enero del 24. Que habrán pasado más de 100. 
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Y además no es el plan de choque. Se lo ha dicho la Sra. Truyol. Es el tema de las licencias que 
es una parte importante, pero no es la única. No es la única para resolver el problema de la 
vivienda. Hay muchas más. Usted ha demostrado hoy y lo ha acreditado, como acaba usted de 
decir, que no han cumplido con su compromiso en materia de vivienda. Los responsables de 
decir y redactar su programa electoral y sus declaraciones públicas son ustedes, no somos 
nosotros. Nosotros no dijimos que en 100 días estaría resuelto el problema de vivienda. Ustedes 
sí lo dijeron. Y era mentira. Era mentira. Y lo dijeron. Y consta por escrito. Es que basta revisar 
su programa electoral. No han cumplido. Por eso nosotros traemos esta moción aquí, porque 
ustedes tienen que reconocer que hay una parte del trabajo que no han hecho. No están 
cumpliendo con su palabra. Yo también es que usted dice: bueno, enviamos una carta. Claro, si 
el Sr. Martínez se hubiese presentado en Son Busquets como hizo diciendo: no, prometo a la 
ciudadanía que voy a enviar una carta al SEPES a ver qué pasa. Que es un poco lo que han 
hecho. A ver qué pasa. Claro, eso gancho electoral no tiene ninguno. Entiendo que lo 
transformaran en otra cosa que sabían que no iban a hacer, perfectamente. Porque en Son 
Busquets también tienen que decir. Ya se lo pediremos también cuando avancen un poco más. 
Que decían que no hablaban con ellos y resultaba que luego sí hablaban y sí que se reunían y 
que viajaban. Y que es un trabajo previo que se estaba haciendo de muchos años complicado. 
Evidentemente. Porque había varios Ministerios y ya saben ustedes cuál es la situación, no me 
voy a enredar más en eso. Pero, su propuesta, está incumplida. Afortunadamente, porque era un 
despropósito jurídico y político de un calibre bestial. Yo llevo años en política. Creo que llevaba 
mucho tiempo sin ver una ocurrencia de estas características. Bueno, alguna más suya que ya 
iremos viendo durante este mandato. Pero es que fue una ocurrencia. Claro que no lo pueden 
cumplir. Pero engañaron a la gente. En un tema muy sensible. Entonces, nosotros lo que le 
instamos es que bueno, ya han pasado los 100 primeros días, ha quedado acreditado, como dice 
el Sr. Fidalgo que han incumplido. Pónganse a trabajar. Nosotros plantearemos, igual que 
hicimos en el Pleno anterior. Ya planteamos propuestas en positivo para ayudar en materia de 
vivienda. Y que se consiga de una vez por todas afrontar este problema de una manera seria y 
no como hasta ahora. Gracias.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Sr. Ducrós, yo no considero que los ciudadanos sean tontos. Y en fin, yo no considero que sean 
tontos los ciudadanos ni siquiera considero que sea tonto usted. Lo digo por oyéndole a usted en 
determinadas afirmaciones, pues uno podría llevarse al error. Oiga, decir que el Partido Popular 
de Palma había propuesto en su programa electoral que en 100 días iba a acabar con el problema 
de la vivienda en Palma. En fin, yo creo que es faltar a la verdad y hacer una parte de la política 
poco útil y poco elegante. ¿Sabe usted lo que yo encontré el día del traspaso? Yo en fin, llamé a 
la anterior Concejal y al anterior Gerente porque quise tener una relación cordial con ellos desde 
el primer día. ¿Sabe usted lo que me encontré yo en mi mesa en el traspaso de poderes cuando 
llegué a la Gerencia de Urbanismo yo y el Gerente, en cuanto a proyectos en marcha y a 
disposiciones que usted dice que habían hecho un gran trabajo en este sitio? Yo no encontré 
absolutamente ni un papel. Nada. Absolutamente nada. El Gerente de Urbanismo anterior 
formateó el ordenador delante mío. Este es el modo de proceder de ustedes en las instituciones. 
Lo digo por lo del trabajo hecho, que absolutamente nadie ha encontrado porque sinceramente 
no existe. ¿Sabe usted, en colaboración con el Govern, cuántas viviendas y cuántas promociones 
se cedieron por parte del Ibavi con Palma en la legislatura 19-23? Cero. Ni una. Cero. ¿Saben 
ustedes cuántas de aquellas 1.500 viviendas que prometió el Sr. Hila se construyeron en Palma? 
A usted, yo creo, en fin, en condiciones normales cualquier político se le caería la cara de 
vergüenza de defender determinadas tesis. En fin, yo para terminar y para que lo entienda usted, 
creo que la diferencia entre la confección del urbanismo que tienen ustedes y nosotros, es la 
misma que existe entre una camisa y una camisa de fuerza. Muchas gracias Sr. Alcalde.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
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“Por alusiones.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“No, no, ha acabado.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Por alusiones, ha insultado a un Regidor.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Ha finalizado el debate.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Ha insultado a un Regidor. A lo mejor usted no lo estaba escuchando pero ha insultado un 
Regidor.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Ha finalizado el debate. Pasaremos a votar.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Ha insultado a un Regidor.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“No ha insultado a nadie.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Que conste en acta esta situación por favor.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Se ha acabado el debate. Pasaremos a votación.” 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre aquesta proposició a la Comissió d’Urbanisme i 
Medi Ambient per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa:   
 
1.- El Pleno del Ayuntamiento de Palma lamenta la inacción en materia de vivienda del 
Alcalde de Palma y de su equipo de gobierno, en particular, el incumplimiento de sus 
compromisos asumidos en los cien primeros días de gobierno municipal. 
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
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107. Sobre la taula. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PSIB-PSOE 
del regidor de l'Àrea Delegada de Seguretat Ciutadana 
 
Sol·licita: 
 
La compareixença del regidor de l’Àrea delegada de Seguretat Ciutadana perquè exposi 
la planificació dels dispositius per tal de fer front, per part de l’Ajuntament de Palma, 
als diferents reptes en matèria de seguretat ciutadana abans exposats i, en particular, les 
acciones desenvolupades per tal de donar compliment a la normativa en matèria de 
turisme d’excessos vigent a les zones turístiques de Palma. 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Una de las cuestiones que también plantearon, ahora el Sr. Fidalgo estaba como un león 
enjaulado desde que el Sr. Martínez creo que le deja hablar con menos frecuencia. Pues bueno, 
tiene que retener un poco su ira de alguna manera y es complicado. Pero una de las cuestiones 
que ustedes planteaban también en materia de seguridad ciudadana era un plan de choque. Un 
plan de choque en materia de seguridad ciudadana. Que bueno, espero que ahora nos pueda 
explicar, porque era uno de los objetivos que también planteamos nosotros en esa 
comparecencia que teníamos presentada en el mes de julio. Porque nos hemos encontrado con 
un verano complicado en materia de seguridad ciudadana. Yo creo que es una mala noticia para 
la ciudad. En este sentido ha sido un verano en el que ha habido muchísimos problemas en 
muchas zonas de la ciudad, muchos barrios. Y han venido vecinos del Paseo Marítimo para 
explicar esta situación. Playa de Palma ha sido un problema constante este verano. Hacía años 
que los problemas no llegaban al nivel que hemos visto este verano. Y nos consta además que 
ha sido uno de los años que se han pagado más horas extra. Entonces algo ha fallado en esta 
planificación. Por eso la comparecencia que le planteamos ya en el mes de julio, ya había 
habido algún problema en materia de seguridad. Los meses han pasado y ha ido a peor. 
Entonces, queremos que haga una valoración. Una valoración de cuál es la situación. Cuál es 
ese plan de choque. Yo creo que no existirá. Igual puede contestar también el Sr. Fidalgo sobre 
este tema o el Sr. Coll. A ver qué excusa pone esta vez para explicar que no hay ningún tipo de 
plan de choque en materia de seguridad ciudadana. Creo que tiene que hacer incidencia a todo el 
proceso de incorporación de nueva Policía Local, de 300 Policías Locales que planteaban. 
Nosotros también planteábamos una cifra similar. Porque las informaciones que nos llegan 
ahora, es que parece que en principio a eso, a priori, han renunciado a esa cifra. No sabemos 
cómo va ya en el futuro. Nosotros estaremos de acuerdo con ese  proceso, ya se lo digo ahora. 
Pero creo que es necesario que expliquen lo que ha pasado este verano. Cuál era su 
planificación y cuáles son sus ideas de cara al enfoque en un área muy complicada. Cómo va a 
gestionar todos los recursos y valorar, sobre todo, una cuestión en concreto que es el 
cumplimiento del decreto de la normativa de excesos en Playa de Palma que consideramos que 
este verano ha fallado bastante por parte de, en este caso, el Ayuntamiento de Palma. Que si nos 
puede dar estas explicaciones fantástico.” 
 
Sr. Miguel Busquets Salom (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Muchas gracias Regidores, Sr. Ducrós. Quisiera comenzar reiterando el 
compromiso inquebrantable que tiene este equipo de gobierno en materia de seguridad 
ciudadana. Una tarea que llevaremos a cabo siempre de la mano con asociaciones y 
organizaciones, pero sobre todo dándole el lugar que le corresponde al cuerpo de la Policía 
Local. Antes de que entre en materia es importante señalar que la exposición de los motivos a 
los que ustedes hacen referencia en materia de seguridad, los vienen experimentando en realidad 
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desde hace 8 años. 8 años en los que el anterior equipo de gobierno no ha obtenido otro 
resultado distinto al de situar Palma entre las 5 ciudades más inseguras de España, de acuerdo 
con cifras del Ministerio del Interior, y el de denigrar y desvalorizar al cuerpo de la Policía 
Local. Un cuerpo de Policía que ha visto, durante todos los años bajo la anterior dirección 
política, en este consistorio, como sus recursos materiales y económicos y, sobre todo, el 
número de Policías ha mermado sin freno alguno. A diferencia de ustedes, este equipo de 
gobierno tiene a la seguridad de sus ciudadanos entre sus principales prioridades. Haremos de 
Palma una ciudad de nuevo segura. Y devolveremos al cuerpo de la Policía Local el prestigio y 
reconocimiento público del que ustedes les han despojado. Son ambos compromisos 
irrenunciables de este equipo de gobierno y particularmente míos, como Regidor a cargo de la 
seguridad ciudadana y civismo. En este sentido, pasaré a continuación a detallar las medidas que 
hemos tomado y que estamos tomando, dentro de nuestro plan de choque en materia de 
seguridad. Unas medidas que hemos consensuado y diseñado de la mano de la Policía Local y 
se organizan en 4 grandes ejes. Y ahora un poco en catalán. Intensificació de la presència 
policial en les zones d’alta conflictivitat. Dintre d’aquest eix s’han pres 4 mesures. 1, nomenar 
servei d’USEI diàriament, en torn d’horabaixa aleatòriament a les zones d’alta conflictivitat. 
Incidint a les infraccions a les ordenances municipals i a la Llei de seguretat ciutadana. Mesura 
2. Nomenar servei de GAP diàriament en torn de nit a les zones d’alta conflictivitat. Incidint a 
les infraccions a les ordenances municipals i a la Llei de seguretat ciutadana. Mesura 3. 
Planificar setmanalment un dispositiu Policia Local – Policia Nacional per la intervenció 
conjunta en zones de màxima conflictivitat. Mesura 4. Establir dispositius GAP-UNOC per al 
control de botellades. En el que fa a l’eix 2, vigilància de les infraccions per activitats a la via 
pública, s’estan fent les següents 5 mesures. Mesura 1. Anomenar serveis específics d’USEI i 
Policia comunitària en cada torn. Matí i horabaix. Per al control de la venta ambulant en el 
centre, d’acord amb el calendari de creuers i les condicions climatològiques. Mesura 2. Assignar 
el torn de nit de reforç d’estiu de la vigilància i control de la venta d’alcohol en l’àmbit 
territorial contra el decret llei del turisme d’excessos per a la millora i la qualitat en zones 
turístiques. Mesura 3. Assignar el reforç d’estiu de vigilància i control de la venta ambulant i 
activitats prohibides a la via pública en l’àmbit de la Platja de Palma. Mesura 4. Establir 
setmanalment un dispositiu conjunt Policia Local – Policia Nacional per al control de la venta 
ambulant a Platja de Palma. Mesura 5. Participar a diari en els dispositius conjunts de Policia 
Nacional dedicats a combatre els furs en el Centre i Platja de Palma. En el que toca a l’eix 3, 
que la seguretat de les activitats al carrer i festes de barri són també 5 mesures les que esteim 
executant. Mesura 1. Anomenar unitats de la Policia comunitària a les festes de barriada. 
Mesura 2. Reforçar el número de efectius a les festes de barriada de potencial conflictivitat. 
Mesura 3. Anomenar personal voluntari per agrupació de protecció civil per a col·laborar en el 
manteniment de la pacífica convivència en les festes de barriada. Mesura 4. Mantenir unitats 
d’UII en prevenció de possibles intervencions a festes de barriada. Mesura 5. Establir 
dispositius específics a les activitats al carrer, que no requereixen la coordinació amb el 
Departament de Participació Ciutadana. I finalment, a l’eix 4. Seguretat del trànsit i dels 
vianants a l’entorn urbà. Són 2 mesures. Mesura 1. Programar controls d’VMP amb personal 
específic de control de seguretat viària. Mesura 2. Programar controls de quilometria i drogues 
en zones d’especial conflictivitat. Durante la última quincena del mes de agosto se han estado 
montando dispositivos a diario sobre el control de excesos y limpieza en primera línea. A la vez 
se han organizado dispositivos en Playa de Palma de venta ambulante e inspección de mini 
markets en orden a la regulación de venta de alcohol según ordenanzas del Govern en horario 
diurno y en horario nocturno, por parte de la Policía Local. Y desde este mes de septiembre se 
establecen controles diarios en los puntos calientes de Palma: Santa Catalina, en horario de tarde 
y noche; Plaza Columnas; Camp Redó; Paseo Marítimo; Playa de Palma; zona Centro, en zona 
Centro atendiendo sobre todo a la venta ambulante. Control de tráfico, documentación de 
vehículos y controles de quilometría de vehículos de mercancías y vehicles abandonats. 
Controles específicos sobre los patinetes. Circulación de los mimos, aplicaciones de las 
normativas, etcétera. Haciendo hincapié en zonas específicas como Plaza España y Blanquerna. 
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Y se adaptan la agenda de servicios semanal, según demandas del día a día. Todos estos 
esfuerzos están dando desde el minuto uno resultados a la ciudadanía palmesana. Quiero repetir, 
desde el minuto 1 y no habiendo desperdiciado 8 años de gobierno. Unos resultados, que repito, 
se están logrando gracias a la colaboración con vecinos, asociaciones y organizaciones, pero 
sobre todo gracias al cuerpo de Policía Local que aún estando en mínimos, que es como le ha 
dejado el equipo de gobierno anterior, redoblando esfuerzos y multiplicándolos y no renuncia a 
su labor de proteger a los palmesanos y garantizar la seguridad y el orden en una capital de 
referencia mundial como es Palma. Muchas gracias.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias. En primer lugar agradecerle la explicación que ha hecho. Bastante detallada. De todas 
maneras, bueno, yo entiendo que esto es la planificación del Área de Seguridad Ciudadana que 
está muy bien. Y se lo vuelvo a repetir, yo le agradezco la explicación. Porque la verdad es que 
ha sido clara. Pero tampoco veo nada extraordinario. A lo mejor me equivoco. De la 
información que tenemos. Usted lo ha dicho, hemos estado 8 años gobernando y sabemos cómo 
funciona el Área de Seguridad Ciudadana. No vemos nada extraordinario. No digo que esté mal 
lo que usted hace ni que sea un desastre ni nada de todo esto. Pero sí que no vemos ese plan de 
choque extraordinario, de redoblar esfuerzos. Bueno, yo creo que hacen lo que pueden, igual 
que todo el mundo con sus áreas, como nos ha pasado en toda la historia de ese ayuntamiento. 
Pero no vemos esa parte de que un plan de choque inmediato que querían poner en marcha para 
erradicar, decían, los focos de delincuencia. Más allá de todo esto sí que en su explicación, que 
sí que se lo tengo que agradecer porque ha sido detallada, pero sí que echo en falta la referencia 
a los barrios. Barrios, habla mucho de Centro, habla mucho de zona turística, hablaba mucho de 
Playa de Palma. Está bien porque se lo he preguntado. Pero de barrios, quitando, ha citado un 
barrio que es Camp Redó y ya está. Todo lo demás que ha mencionado son las zonas de ocio, 
zonas turísticas y el centro de la ciudad. Que, obviamente, necesitan seguridad y necesitan 
control. No discutimos eso. En tema de barrios creo que en esa planificación que ustedes han 
diseñado. Que yo no llamaría plan de choque, pero póngales ustedes el nombre que quieran que 
al fin y al cabo es lo importante, en esta planificación creo que la presencia de la Policía Local 
en los barrios es fundamental. Echo de menos esa referencia por ejemplo a la Policía de Barrio. 
Más allá, sí que ha referido a las fiestas de los barrios. Bueno, presentamos una moción 
precisamente en esa dirección a raíz, precisamente, que usted en el Pleno reconoció que no iba 
un dispositivo organizado. Usted lo estuvo explicando en su informe. Tuvieron que llamar a 
centralita la ciudadanía. Entonces no había dispositivo montado ese día. Pero bueno, agradezco 
que hayan corregido en esta cuestión. Sí que lamento que no lo hayan comunicado a la 
ciudadanía tal y como le pedíamos. Porque yo creo que la sensación de seguridad también es un 
aspecto importante para gestionar la Policía Local. Y creo que tienen que trabajar en esta línea y 
seguiremos planteándoselo la posibilidad que la Policía de Barrio tenga más presencia y que se 
desarrolle el proyecto como estaba planteado y también Policía Tutor que es muy importante. Y 
bueno, hay un par de cuestiones que no ha contestado. Si puede: cuáles son las planificaciones 
que ustedes tienen respecto a la incorporación de esos 300 Policías. Quería saber un poco qué es 
lo que tienen previsto, qué es lo que tienen planteado y cuáles son sus previsiones.” 
 
Sr. Miguel Busquets Salom (PP): 
 
“Apuntaba, Sr. Ducrós, sobre el tema de los barrios. Ya le digo que hemos actuado en bastantes 
barrios: Plaza Columnas, Plaza Fleming, Blanquerna, Plaza Progreso. Si me permite le voy a 
dar un dato más. En una pregunta que nos lanzasteis sobre cuántas actuaciones habíamos hecho 
e inspecciones en Santa Catalina y cuántas actas habíamos levantado. Al igual que mi 
compañero y amigo Toni Deudero, yo también tengo unas gráficas. Desde el mes de junio hasta 
el mes de septiembre nosotros hemos levantado 78 actas en Santa Catalina. Desde el mes de 
enero hasta el mes de mayo ustedes levantaron 38. 38. Nosotros 78 en 3 meses. Ustedes 38. 
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¿Sabe cuántos policías contamos? 815 ¿Sabe cuántos están activos hoy mismo? 368. ¿Sabe 
cuántos están de noche? 37. ¿Usted cree que con estos números podemos cubrir toda la 
seguridad de Palma pasados 8 años? 8 años y nos hemos encontrado que están patrullando 368 
policías. A partir de aquí cualquier pregunta que me puedan hacer les voy a contestar lo mismo. 
La Policia està fent de l’ullastre es brancat. Gràcies.” 
 
S’absenta de la sessió el Sr. Coll (VOX PALMA) a les 18.37 h 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Abans de continuar voldríem plantejar una qüestió d’ordre. En referència a l’episodi que ha 
passat fa un moment. Només per a que quedi clar en aquest Plenari a on estan els límits de la 
cortesia, d’acord amb l’article 46 del reglament. Voldria plantejar una qüestió d’ordre. La 
qüestió d’ordre és: Consideram des del Grup Municipal Socialista que el Sr. Fidalgo no s’ha 
comportat adequadament. Amb una falta de cortesia i del degut respecte a la resta de Regidors. 
D’acord amb el que dia l’article 11, amb lo qual a l’article 78 del reglament, entenem que el Sr. 
Batle hauria de cridar-li l’atenció perquè ha fet una afirmació que era: “Creo que la ciudadanía 
no es tonta, incluso creo” y ha hecho una parada “creo que usted no lo es.” Creim que és una 
falta de cortesia i voldríem que se li cridàs l’atenció i que es retiràs de l’acta.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Queda patent que el Sr. Fidalgo ha dit que el Sr. Ducrós no es tonto. Per tant, no té cap sentit i 
a més, ja que xerra d’aquest tema, l’única paraula que ha sortit de qualcú d’aquesta sala ha estat 
d’una persona del públic, que a més jo li he cridat a l’ordre a aquesta persona del públic que se 
dirigia al Sr. Dalmau. I per una altra part, jo he sentit molts més adjectius que se dirigien a mi 
com a mentider i no he entrat en aquest tema. Jo aquí defensaré que se respecti a tots i cada un 
dels regidors d’aquest plenari. Però en aquest cas, tal com vostè ha dit, el Sr. Fidalgo ha dit que 
el Sr. Ducrós no es tonto. Moltes gràcies. Podem seguir.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Sr. Batle. Solo un segundo. Hoy me han dicho cosas mucho peores. Pero ja estic acostumat.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Li demanaria que no entri en aquesta sensibilitat perquè si no jo hauria d’haver aturat aquest 
plenari unes quantes vegades i no ho he fet. Moltes gràcies Sra. Sánchez.” 
 
108. Sobre la taula. Sol· licitud de compareixença a petició del Grup PSIB-PSOE de 
la regidora de l'Àrea de Serveis Socials, Educació, Participació Ciutadana, 
Joventut, Interculturalitat i Igualtat 
 
Sol·licita: 
 
La compareixença de la regidora de l’Àrea de Serveis Socials, Educació, Participació 
Ciutadana, Joventut, Interculturalitat i Igualtat perquè expliqui les línies d’acció de les 
diferents matèries de la seva regidoria. 
 
Sra. Silvana González San Martín (PSIB-PSOE): 
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“Gràcies Sr. Batle. el nostre grup havia presentat aquesta compareixença de la Regidora de 
Serveis Socials, Educació, Participació Ciutadana, Joventut, Interculturalitat i Igualtat, per a què 
pogués explicar el seu inici de mandat, tenir ocasió d’escoltar les seves propostes, objectius, el 
pla d’acció que volen dur a terme des de la seva àrea. En el passat Plenari la vàrem retirar 
perquè era imminent que hi hauria un pacte PP-Vox i volíem saber realment quin seria el 
programa de govern. Avui ja esteim en disposició després de tenir aquest pacte de govern 
signar. Esteim en disposició també de saber quin és aquest pla d’acció que té previst per a la 
seva àrea. Coincidirem Regidora, que li toca liderar una àrea cabdal pels ciutadans i ciutadanes. 
Amb això no vull dir que la resta de Regidories no siguin importants, són molts importants, però 
en el seu cas, les seves decisions, les decisions de la seva àrea afecten molt directament a la 
ciutadania, als ciutadans i ciutadanes, i sobre tot als més vulnerables o en aquells en que qualque 
moment de la seva vida necessiten del suport o de més suport de l’administració, dels serveis 
socials. També depèn de vostè l’educació dels més petitons, dels adults. Hi ha moltíssimes 
coses. A més en els dossiers que aporta la seva àrea hi ha polítiques LGTBI, interculturalitat, 
igualtat. I en el cas d’igualtat coincidirem que segurament encara hi ha moltes passes a fer per 
arribar a aquesta igualtat real per la que lluitam, encara és important aquesta lluita feminista 
perquè arribem a tenir els mateixos drets. Encara que nos sap greu, ja ho vàrem dir al passat 
Plenari, que no hi sigui la paraula feminisme a la seva àrea. És un dels temes que sí que importa. 
A més, inclusió social, família, dependència, convenis amb entitats, desenvolupament de la llei 
de serveis socials, intervenció comunitària, igualtat d’oportunitats, prevenir intervenir en risc 
d’exclusió social, relacions amb federacions de veïns, associacions, col·lectius, entitats, pla 
estratègic de festes patronals, equipaments socioculturals, consell escolar municipal, patronat 
d’escoletes, participació ciutadana, coordinació de districtes, canalització de les necessitats de 
cada barri. Són moltíssimes qüestions, una llarga llista de temes i que a més s’afegeixen els 
reptes de futur que poguem tenir per a la ciutat. m’agradaria saber si tota aquesta àrea ja està 
gestionada al 100%, si s’ha d’incorporar algú del Grup de Vox, si la gestionarà només 
directament el Grup Popular. Si ja està en disposició, com li deia en el principi, d’explicar quin 
és aquest pla d’acció que té per la seva àrea. I simplement volíem iniciar aquesta legislatura 
sapiguent una mica cap a on voldria anar amb tots aquests temes que plantejam.” 
 
Sra. María de Lourdes Roca Calafell (PP): 
 
“En quant a les línies de la meva regidoria, desenvoluparé cada una de les àrees individualment: 
En base a Serveis Socials. Des d’aquesta àrea contam amb Serveis Domiciliaris, Centres de Dia, 
Casals d’Autonomia personal, Servei d’acolliment, Planificació i Suport, i Suport Familiar. 
Contam amb una sèrie de programes que donen suport a nins de 14 a 16 anys amb absència 
escolar o qualsevol altre tipus de problemàtica. En quant als convenis singulars, mantindrem els 
que tenim vigents i n’augmentarem amb 1 o 2 més amb altres entitats. Renovam el Pla 
d’Infància i Adolescència pel reconeixement de Ciutat Amiga de la infància amb UNICEF. 
Millorarem i prioritzarem la tramitació administrativa de les prestacions socials. Eliminarem el 
copago del servei d’ajuda a domicili. Durem endavant el Pla Municipal de Suport a les famílies, 
que coordini la política municipal en matèria de família, amb especial incidència en la igualtat 
de gènere i conciliació. Augmentarem les places dels centres de dia. Dignificarem el treball de 
les entitats socials. Algunes les hem trobat que estaven en precari. Durem a terme una 
coordinació interinstitucional per les persones sense sostre. En tema d’Educació i escoletes. En 
terme d’educació aquests 3 mesos ja duim invertits 1 milió 300 mil euros, seguint el Pla de 
millores de les instal·lacions de les escoletes municipals que dúiem al nostre programa de 
govern. En aquesta línia, esta previst que en els propers mesos es tregui la licitació pel projecte 
de climatització de l’escoleta del Molinar. També millorarem el manteniment dels centres 
educatius amb la Brigada Express d’Escoletes. Garantitzarem la gratuïtat de l’educació 0-3 tant 
a les escoletes publiques com privades. Impulsarem un pla per crear noves places als barris on 
hi fan falta. Adaptarem el sistema de puntuació per l’accés a una plaça escolar de manera que es 
garantitzi el principi de lliure elecció de centre. Hem duit a terme la nova contractació de patis 
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oberts i durem a terme la creació del reglament d’us dels patis fora de l’horari lectiu. Seguirem 
amb el PalmaEduca, tant amb els cursos d’adults com a nins dins les aules. En quant al de nins, 
s’està treballant per tenir nova oferta d’activitats pel curs 2024-2025 ja que es van deixar a més 
de 20 activitats sense poder ser contractades per  aquest curs, per falta de planificació i de 
voluntat política. A  Participació Ciutadana tornarem a donar sentit a actes com es sa Colcada 
dels Reis Mags, sa Setmana Santa, Sant Sebastià, Nadal o la Mare de Deu de la Salut, 
recuperant sa cultura i tradició. Millorarem les convocatòries de subvencions per a que siguin 
mes senzilles de cara a les associacions. I sobre tot les treurem en temps i forma. No com ho nos 
hem trobat. Convocatòria del 19-21 sense justificar. Convocatòria del 22 també sense justificar. 
Convocatòria del 23 sense pagar bestretes. I varen ser incapaços de treure una nova 
convocatòria durant els primers 6 mesos. Millorarem les infraestructures dels casals de barri i 
farem una programació per aquells que fins a hores d’ara no tenien activitats. Aquest mateix 
estiu s’han posat en marxa els casals de barri de Sant Jordi i s’Hostalot i treurem endavant el 
Casal de barri de Génova, així com el del Pil.larí. En matèria de joventut tenim 3 tipus de 
serveis: Palma Jove, Dinamo i Espais Joves. Dels que també treurem els contractes en temps i 
forma, ja que quan vàrem arribar havien deixat un reparo sense firmar a un d’ells. Farem 
col·laboracions amb altres àrees amb matèria dels joves i salut mental, prevenció d’addiccions, 
igual que s’estudiarà fer convenis amb entitats socials per ajudar als joves. També elaborarem 
un pla de joventut. En base a interculturalitat. Promourem el reconeixement de la diversitat, la 
interacció positiva, el diàleg intercultural i l’accés als drets de la ciutadania fomentant la seva 
inclusió, la cohesió social i la convivència intercultural. Afavorirem l’inclusió social. Seguirem 
amb el programa Stop Racisme Palma per lluitar contra el racisme i la xenofòbia. En matèria 
d’Igualtat. Donarem atenció de qualitat i en xarxa a les situacions de violència masclista en els 
nostres serveis d’atenció integral a la violència masclista, a n’es d’acollida de víctimes de 
violència masclista i a la xarxa d’atenció directe a persones en situació de prostitució. Hi haurà 
coordinació municipal amb els convenis de Palma Activa o d’habitatge social i coordinació 
interinstitucional amb els convenis amb IB Dona, Pacte d’Estat. Farem programacions 
temàtiques pel 8M o 25N, per exemple. La campanya No i punt! anirà coordinada amb el 
Consell de Mallorca. Revisarem els processos per garantir la transversalització de la igualtat de 
gènere mitjançant un nou Pla d’igualtat municipal. Gestionarem la informació recollida per 
generar un coneixement que ens permeti un diagnòstic actualitzat de les situacions sobre les que 
intervé. Moltes gràcies Sr. Batle.” 
 
Sra. Silvana González San Martín (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies. Alguns dels temes són continuïtat i continuïtat de l’anterior equip de govern. Entenc 
que hi ha algunes questions qeu s’han de millorar. Però totes aquelles que són continuïtat nos hi 
tendrà devora. Per altra part m’agradaria que en el segon torn que té m’explicàs una mica com 
es troba el pla d’infància, les converses amb UNICEF, que ho vàrem comentar al darrer plenari. 
També m’agradaria que m’explicàs com es troben les converses amb la Conselleria d’Educació, 
que també ho varen comentar l’altra dia amb els Fons Europeus per les 4 escoletes previstes. 
Com se troben i quins serien els terminis que ara tenim per davant. Després també m’agradaria. 
Hi ha moltes qüestions, que clar, no han sortit, però segurament podrem més endavant 
comentar. Respecte als consells de participació m’agradaria també saber la calendarització. 
Quins han tengut i quins no. Respecte a les escoletes, també m’agradaria saber si han mantengut 
contacte amb les treballadores i si saben de les reivindicacions que tenen en matèria sociolaboral 
per aquest àmbit. Quina és la seva opinió? Respecte a l’inicia de curs, que també ho vàrem 
comentar l’altre dia, s’hi ha alguna altra qüestió que pugui comentar. I la resta més o manco 
s’ha comentat. És cert que hi ha moltíssimes coses que podrem anar parlant, però sí que és vera 
que nos estàvem o sigui trobàvem interessant que poguéssim fer aquesta compareixença d’inici 
de legislatura per saber una mica quins són els plans d’acció de la seva Regidoria. També 
m’agradaria que m’explicàs com se troba la carpeta ciutadana en temps real. El projecte que 
volen impulsar. El pla escolar de transport col·lectiu. Respecte a la brigada exprés d eles 
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escoletes que ha comentat, en quin termes funcionaria i en quin sentit. Si ho farien directament o 
si ho farien en coordinació amb una altra regidoria. Com ho farien? De l’Escola Municipal de 
Música, m’agradaria també saber com farien la potenciació que varen anunciar en campanya 
electoral. Respecte al programa amb Vox, del seu programa electoral perdoni. Del seu programa 
electoral de les 205 propostes, 16 són de Benestar Social, algunes d’elles les ha comentades, 
d’altres no. Per exemple, crec, ho he intentat apuntar tot, del punt d’atenció de gent gran. També 
com se troba aquest tema? De la xarxa de gent gran. I crec que la resta estaria tot.” 
 
Sra. María de Lourdes Roca Calafell (PP): 
 
“Com vàrem xerrar un poc en el Consell del Patronat, s’està mirant lo que és la viabilitat de les 
noves escoletes amb aquests fons europeus, perquè s’havia allargat lo que era el termini per 
poder executar-los. El pla de la infància, sé que per part nostre està acabat. El té UNICEF pujat 
al seu sistema. Crec qeu està pendent de la seva tramitació per poder-lo dur a Plenari. En base al 
consell, no sé si te refereix a això, el Consell de les Dones ja està convocat per d’aquí a dues 
setmanes. També hem mantingut conversacions amb les promotores. En base a l’Escola de 
Música, lo de potenciar-la nos pareix una mica impactant que hi hagi més de 500 alumnes sense 
que puguin entrar a l’Escola de Música. Amb lo qual esteim mirant d’estudiar la viabilitat de 
donar-lis més espais o trobar un lloc a on se puguin donar més classe, per a que puguin haver 
més alumnes que puguin accedir a aquest servei. I en quant al punt de gent gran. El punt de gent 
gran està, com sabeu, a Flassaders. Està en marxa l’Oficina d’Atenció a la Gent Gran. Tenim 
una Regidora de Gent Gran amb una Directora General que s’encarrega de rebre totes les 
associacions i ajudar-les a tramitar tot lo que necessiten. I crec que más o menos ha quedat tot 
aclarit. Moltes gràcies Sr. Batle.” 
 
109. Sobre la taula. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PSIB-PSOE 
del regidor de l'Àrea d'Urbanisme, Habitatge i Projectes Estratègics 
 
Sol·licita: 
 
La compareixença del regidor de l’Àrea d’Urbanisme, Habitatge i Projectes Estratègics 
perquè exposi les línies generals de planificació de la seva àrea de competència amb 
especial referència a les mesures per tal d’afrontar el repte de l’habitatge a Palma. 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Como ha explicado el Regidor que hasta enero de 2024 no dará el plan de choque. Pues la 
dejaremos sobre la mesa y ya cuando haya hecho el trabajo ya nos lo podrá ir explicando. Si lo 
va a hacer por capítulos o lo que sea. La retiramos, porque ya quedó sobre la mesa el Pleno 
anterior, o sea que se retira.” 
 
Es retira de l’ordre del dia 
 
110. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup VOX del regidor de l’Àrea 
d'Esports 
 
Sol·licita: 
 
La comparecencia del Sr. Javier Bonet, regidor responsable del Área de Deportes, para 
que nos explique cuál es el proyecto que tiene para la pista y en caso de que se vaya a 
reabrir, qué medidas tiene pensadas tomar. 
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Sobre la taula 
 
111. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup VOX del regidor de l'àrea de 
Mobilitat 
 
Sol·licita: 
 
La comparecencia del Sr. Don Antonio Deudero Regidor del Área de Movilidad, para 
que nos explique las medidas que tiene previsto tomar en relación a la ampliación del 
ORA en la zona de Son Forteza. 
 
Sra. Sara Cerdó Frias (VOX): 
 
“El Barrio de Son Forteza se está convirtiendo en los aparcamientos gratuitos de aquellos que 
van a trabajar al centro de Palma. Estos no residentes de la zona aparcan allí sus vehículos 
debido a que pueden acceder a estos puestos de trabajo sin tener que pagar parquings públicos o 
zona ORA.  Por ello esta zona se ha convertido en aparcamiento disuasorio como muchos otros 
barrios de Palma. Los vecinos están viviendo una auténtica odisea para poder estacionar sus 
vehículos. El Grupo Municipal Vox ha visitado recientemente el barrio de Son Forteza y los 
vecinos nos han solicitado que se lleve a cabo ampliar la zona ORA hasta la Vía de Cintura. En 
el Pleno del mes de marzo de este año, nuestro grupo municipal presentó una proposición 
relativa a la implantación zona ORA en los barrios de Son Oliva y Son Forteza. Esta 
proposición se aprobó con la siguiente transaccional: “El Pleno del Ayuntamiento de Palma 
insta al equipo de gobierno a que se amplíe la zona ORA a los barrios de Son Oliva y Son 
Forteza, de acuerdo con el PMUS 22-30, llegando esta ampliación hasta la Vía de Cintura.” Por 
ello solicitamos al Sr. Deudero que nos explique las medidas que tiene previsto tomar en 
relación a la ampliación de ORA en la zona de Son Forteza. Muchas gracias.” 
 
Sr. Antonio Deudero Mayans (PP): 
 
“Con permiso. Con respecto a la petición de comparecencia y la cuestión que tiene que ver con 
ampliación de ORA. Sabe el Grupo Municipal Vox que insta esta solicitud de comparecencia 
que el tema del incremento de zonas ORA va ligado, inexorablemente, a lo que es el Plan de 
Movilidad Urbana que tiene el Ayuntamiento en vigor. Plan que es de 2022 y que establece el 
criterio que en el 2024 debe ser revisado. Hago esta mención porque en el Plan de Movilidad 
Urbana Sostenible y de la huella que se desprende de lo que es el crecimiento de la ORA, por 
desgracia, no estaba previsto que en Son Oliva y Son Forteza tuviera la zona ORA crecimiento. 
La zona de Son Forteza es por aquí y no está grafiado. El crecimiento de la fase última que es la 
que está en rosa en la parte más exterior del anillo es el crecimiento que establece el PMUS, en 
los términos que aprobó el anterior equipo de gobierno de Hila. Un PMUS que como saben no 
fue consensuado ni tramitado consultando. Y ese crecimiento de zonas ORA ha conllevado 
consecuencias, algunas de tipo positivo y otras que no lo son en absoluto. Y una de las 
consecuencias negativas es precisamente el incremento de gente que acude a estas barriadas de 
Son Oliva y Son Forteza a aparcar el coche, porque provoca un efecto huida el hecho de tener la 
zona ORA así aprobada. Por nuestra parte se está haciendo una revisión de todo. Entre otras 
cosas porque como el propio PMUS para el 2024, ha de hacerse una revisión. En ese ámbito 
tomamos muy buena nota de lo que nos han trasladado a través de las explicaciones de su 
petición de comparecencia. A fin y efecto de poder estudiarlo y, en su caso, poderlo sacar 
adelante. Muchísimas gracias.” 
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112. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PSIB -PSOE del batle 
 
Sol·licita: 
 
La compareixença del batle de Palma perquè doni explicacions respecte a l'acord polític 
signat amb VOX. 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Seré bastant breu. Són qüestions molt concretes. Hem xerrat moltíssim d’aquesta qüestió del 
pacte PP-Vox i quina consideració nos mereix a cada un dels grups polítics. Però sí que pens 
que el fons d’aquest pacte PP-Vox no s’ha xerrat lo suficient. Hi ha unes qüestions que queden 
molt clares i algunes qüestions que jo crec que han de menester d’una explicació. Hi ha alguns 
temes que són més filosòfics però crec que en política aquest posicionament sí que és important. 
Al principi de l’acord diuen que situen l’interés general por encima de cuestiones ideológicas. 
L’únic que està per damunt, o sigui l’interés general està per damunt dels interessos particulars. 
Òbviament. Però entenc que la definició d’interés general, o entenem, va molt lligat a quina idea 
de justícia té una persona. Lo qual voldríem saber per què s’inclou aquesta frase i quina 
apreciació li mereix a l’equip de govern que l’interés general per damunt de qüestions 
ideològiques. A què es refereix exactament. Després, altres questions. Xerren del tractament 
igual de les dues llengües. La pregunta és si l’equip de govern no considera qeu faci falta cap 
actuacio per a que una llengua com el català, que és una llengua minoritzada, se pugui equiparar 
a l’ús social i institucional de la llengua castellana. Sobre el punt a on se diu se reformularà el 
reorganigrama municipal. M’han explicat que s’havien de comparar. Jo per la comparació 
probablement no trob les diferències. Amb lo qual voldria saber en què s’ha modificat 
l’organigrama municipal i per què. L’acord diu qeu se donarà estabilitat o el Batle ha afirmat 
que això donarà estabilitat a la governabilitat de la institució. Pero l’acord diu clarament que 
només dona estabilitat els punts que figuren en aquests 95 punts. I deixa clar al punt 6è que les 
que no figuren a l’acord no formen part de l’estabilitat i Vox li donarà suport en funció de que 
responguin o no a l’esperit del pacte. Voldria saber quin és l’esperit del pacte. Ja que es referix. 
Voldria saber quan es reuniran les comissions de seguiment del pacte. Quan es reunirà la 
comissió del pressupost. Perquè el pressupost jo supòs qeu ja està en funcionament. A part de 
qeu ja s’han llançat les línees generals del pressupsot pel 2024. Així que aquesta reunió ha estat 
i quines han estat les aportacions de Vox. Voldria saber també si la protecció especial de les 
festes catòliques que es preveu a l’article 28, 29 i 30, considera l’equip de govern que són 
compatibles amb la obligatòria laïcitat de les institucions públiques. Què pensen fer en el PMUS 
i a la qualitat de l’aire. Quina serà la zona de baixes emissions? Perquè fa una  apreciació molt 
vaga d’aquesta qüestió. Després, què farà amb els carrils bici? Perquè en el punt 40 diuen que 
modificaran els carrils bici. Quins carrils bici pensen modificar? A partir del punt 41 se xerra de 
model urbanístic, volíem saber si cediran tots els solars públics per a construcció d’habitatge 
públic? I què significa els solar públics destinats a equipaments i la resta de solars  públics per a 
la construcció d’habitatge públic? I què significa això que diuen què és protecció pública, però 
l’altra dia la Consellera va dir que no significava protecció oficial. Què és exactament aquesta 
figura de protecció pública dels habitatges? I què passarà amb els equipaments necessaris: 
escoles, centres de salut, instituts, etcètera que estaven planificats per a la necessitat del 
creixement de la població a Palma? També quin projecte tenen per a l’antiga presó? I si aquest 
projecte el definirà Vox, com sembla insinuar el punt 49 de l’acord. També volia que 
m’explicassin què vol dir exactament quan diu que per a les ajudes es tendran en compte el 
concebido no nacido. Perquè és un concepte que no entenem. Si van cap a la privatització de la 
xarxa pública. Si la seva orientació és cap a la privatització de la xarxa pública 0-3. Com sembla 
suggerir l’article, el punt, perdonau, 90. I quan diuen al punt 92, quan diuen que es revisaran els 
criteris per a atorgar ajudes, per a que no es desincentivi la cerca activa de feina i la inserció 
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laboral. Si consideren que les ajudes actuals que dona Palma Activa desincentiven la cerca 
activa de feina i la inserció laboral. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Moltes gràcies Sra. Sánchez por su petición de comparecencia al Alcalde, que voy a tener el 
gusto de poder contestarle. Es curioso, porque si hubiera hecho estas preguntas por escrito, le 
hubiéramos contestado por escrito y nos hubiéramos ahorrado aquí alrededor de 35-40 minutos. 
Si encima estas preguntas las hubiera solicitado también por escrito, como suele hacerse cuando 
se pide la comparecencia, se podría haber traído perfectamente cada una de estas respuestas para 
poderle dar. Por tanto, yo voy a contestar a su pregunta y después entramos más en debate sin 
mayor problema. Paralelamente a todo esto que usted pregunta, han pasado 100 días de 
gobierno, hemos puesto en marcha un plan de choque de limpieza como nunca se había visto en 
esta ciudad. Y el primer barrio que lo notó fue el barrio de Pere Garau. Fueron máquinas de 
limpieza, fueron baldeadoras, arreglaron los cubos, fueron la empresa para quitar, la empresa de 
Infraestructuras para quitar todos los grafitis. Quitaron incluso las pegatinas en todos los palos 
que había y las señales de tráfico. Se ha hecho una limpieza como nunca. Ha habido 
dispositivos policiales en diferentes barrios de Palma, incluso en Santa Catalina. Y fíjese usted, 
que Barri Cívic, ya en dos ocasiones, ha agradecido a este equipo de gobierno que por fin se vea 
Policía en el barrio como nunca se había visto. En el tema de mayores, es evidente que por 
primera vez este ayuntamiento atiende las demandas de los mayores. A nivel cultural, qué hay 
que decirles, disfrutaron como nunca la Nit de l’Art. Yo estoy muy contento de haberles 
disfrutar como nunca una Nit de l’Art totalmente diferente a las que se han visto los últimos 
años. En fin, todo esto es lo que hemos ido haciendo estos primeros 100 días. Y hemos firmado 
un acuerdo programático con Vox. Parece que se cayó el mundo para ustedes. Después hay 
ratos que dicen que no, que ya lo venían venir, que no que lo creían. Pero montaron aquí en 
cólera por 95 puntos. Que a mí me gustaría saber qué es lo que no entienden o qué es lo que no 
comparten. ¿Ustedes no están de acuerdo en garantizar la atención presencial a los ciudadanos 
en su relación con la administración municipal? ¿Ustedes no están de acuerdo en impulsar al 
mismo tiempo la administración electrónica para que los usuarios tengan que hacer menos colas 
y menos trámites? ¿Ustedes no están de acuerdo con hacer normal aquello que no es normal en 
la calle y atender al ciudadano en catalán o en castellano, según sea la lengua que quieren 
utilizar? ¿Ustedes no están de acuerdo en eliminar duplicidades en el organigrama municipal? 
¿Ustedes no están de acuerdo en apoyar pequeños y medianos empresarios y autónomos y 
emprendedores simplificando los trámites necesarios para abrir un nuevo negocio? ¿Ustedes no 
están de acuerdo en aliviar la presión fiscal de los contribuyentes de Palma para que puedan 
recuperar su poder adquisitivo? ¿Ustedes no están de acuerdo en la conservación del patrimonio 
inmaterial y material de Palma? ¿Ustedes no están de acuerdo en el acuerdo de apoyar a los 
creadores y autores culturales para que se puedan promocionar sus obras? ¿Ustedes no están de 
acuerdo en que Palma disponga de suficientes equipamientos dedicados a divulgación de arte y 
cultura? ¿Ustedes no están de acuerdo en que se promuevan los canales de participación de las 
asociaciones de vecinos y que el Ayuntamiento se comprometa a rendir cuenta en la ejecución 
de las propuestas? ¿Ustedes no están de acuerdo en que cada barrio de Palma pueda preservar y 
potenciar el carácter singular de sus fiestas y tradiciones? ¿Ustedes no están de acuerdo en que 
se amplíen las rutas y las frecuencias de los autobuses de la EMT? ¿Ustedes no están de acuerdo 
en que se construyan más aparcamientos disuasorios para conectarlos con transporte público y 
que de esta manera incentivar al ciudadano a que acceda con su vehículo privado al centro? 
¿Ustedes no están de acuerdo en proteger a los peatones de los comportamientos vandálicos por 
parte de aquellas personas que van en patinete o en vehículos de movilidad personal? ¿Ustedes 
no están de acuerdo en que haya más taxis en Palma durante los meses de mayor afluencia 
turística? ¿Ustedes no están de acuerdo en dar más facilidades a los ciudadanos de cara al 
acceso a la vivienda mediante, por ejemplo, la construcción de casas de protección pública en 
régimen de alquiler? ¿Ustedes no están de acuerdo en potenciar el alquiler de viviendas dotando 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
02

6_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/1
0/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
18

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

E
9C

F
B

06
69

F
7E

94
C

1D
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 175 - 

a este tipo de operaciones de una mayor seguridad jurídica? ¿Ustedes no están de acuerdo en 
desencallar el embudo en el que se ha convertido la tramitación de licencias urbanísticas en 
Palma? ¿Ustedes no están de acuerdo en invertir más recursos en los barrios más vulnerables de 
Palma promoviendo una efectiva labor de regeneración y mejora? ¿Ustedes no están de acuerdo 
en potenciar la Policía Local de Palma mediante la incorporación de nuevos efectivos e 
invirtiendo en recursos y equipamientos e infraestructuras? ¿Ustedes no están de acuerdo en que 
Palma cuente con su Escuela Municipal de Formación y Seguridad Ciudadana para que el 
refuerzo de los cuerpos de seguridad pueda desarrollarse de manera más autónoma y ágil? 
¿Ustedes no están de acuerdo en hacer efectiva la presencia policial en los barrios de Palma? 
¿Ustedes no están de acuerdo en ampliar la plantilla de Bomberos? ¿Ustedes no están de 
acuerdo en que problemas de mantenimiento de las calles de Palma puedan resolverse con 
mayor rapidez mediante recuperación de la brigada exprés 72 horas? ¿Ustedes no están de 
acuerdo en que todas las calles de la ciudad estén suficientemente iluminadas? ¿Ustedes no 
están de acuerdo en llevar adelante el plan de eliminación progresiva e intensiva de las pinturas 
vandálicas que tanto afean nuestro patrimonio y la imagen de la ciudad? ¿Ustedes no están de 
acuerdo en mejorar el estado y la limpieza de Palma mediante un plan de choque que abarque 
todas las barriadas? ¿Ustedes no están de acuerdo en reforzar la Patrulla verde para que las 
ordenanzas municipales se cumplan de manera fehaciente? ¿Ustedes no están de acuerdo en 
paliar el problema de las pérdidas de agua reduciendo las cifras actuales a una media que no sea 
superior al 10% en las fugas? ¿Ustedes no están de acuerdo en que Palma sea una ciudad de 
rutas saludables? ¿Ustedes no están de acuerdo en mejorar el modelo turístico de Palma, 
llevando adelante actuaciones ambiciosas como la solicitud de que nuestra ciudad sea sede del 
comisionado para la reforma de las zonas turísticas maduras y obsoletas de toda España? 
¿Ustedes no están de acuerdo en asegurar el derecho al descanso de los vecinos haciéndolo 
compatible con el derecho al trabajo? ¿Ustedes no están de acuerdo en revitalizar los mercados 
municipales para evitar que se produzcan más cierres? ¿Ustedes no están de acuerdo en proteger 
a las mujeres en situación de vulnerabilidad y dificultad económica personal o social? Díganme, 
regidores de la oposición. ¿En qué no están de acuerdo ustedes?” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Jo li he fet tota una sèrie de consideracions que són punts molt concrets de 
l’acord. Que generen dubtes molt preocupants en lo que és el fons de l’acord i lo que significa 
l’entrada en aquest consistori. M’han dit que podia emplear els apreciatius que consideraven, 
d’una ideologia masclista, negacionista, xenòfoba, ultraliberal, homòfoba i autoritària en aquest 
consistori. Tota una sèrie de punts que figuren en l’acord que me semblen i nos semblen que són 
molt preocupants aquest llenguatge. Que el llenguatge és el que marca la realitat. Que se fiqui 
en els programes de govern d’aquest consistori. No m’ha contestat a cap dels dubtes que li he 
plantejat. S’ha centrat per altres parts de l’acord que són desiderata. Desiderata que ja ho 
veurem. Per exemple, el pla de xoc de neteja en el qual netejaran els barris dos vegades a l’any. 
Veurem com funciona i vigilarem, òbviament, i d’això xerrarem quan doni fruits. O del pla de 
xoc de seguretat que no hi ha. Després de les explicacions que nos ha donat el Regidor de 
Seguretat. En la qüestió de cultura, òbviament, quanta més i millor cultura millor sobre tot pels 
residents d’aquesta ciutat. Que Palma no sigui un centre temàtic, si no que aprofitem la cultura 
per millorar la qualitat de vida, la capacitat crítica dels que vivim en aquesta terra o en aquesta 
ciutat. i dels punts que dubtam i que consideram que són perillosos no han sabut donar-nos cap 
explicació. De la mateixa manera que no han sabut donar-nos cap explicació de per què han 
firmat aquest acord amb Vox. O de si aquest acord amb Vox veritablement donarà estabilitat en 
aquest consistori. I les conseqüències immediates que hem vist fins ara ens preocupen. Perquè 
són, ho hem dit reiteradament en aquest Plenari, retirada de drets, retirada de llibertats, retallada 
de serveis públics, anuncis de retallades de serveis públics i tota una sèrie de promeses que han 
sortit en aquest Plenari, que no s’han complit al llarg d’aquests 100 dies. Crec que no sabem 
molt bé el contingut d’aquest acord. Li farem les preguntes per escrit. Ens preocupa, per 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
02

6_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/1
0/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
18

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

E
9C

F
B

06
69

F
7E

94
C

1D
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 176 - 

exemple, en matèria d’urbanisme que descapitalitzin la ciutat de sòl públic. Per donar-li a 
promotores privades que facin negoci amb la necessitat de la gent. Pensam que aquest 
programa, si llevam els anuncis que han fet i les crítiques a l’oposició per justificar la seva 
inoperància, significa un retrocés de 40 anys de Palma. Pensam que Vox resta. Pensam que el 
PP resta. I pensam que el pacte PP-Vox resta pel benestar d’aquesta ciutat. noltros estam 
compromesos en fer una oposició responsable, òbviament, i rigorosa. Demanarem aquestes 
preguntes per escrit. Volem saber què significa cada un d’aquests punts que Vox, ja hem vist el 
que ha passat amb la Defensora Ciutadania, els hi farà complir. I esperam que podem 
aconseguir entre tots reordenar o reorientar el rumb cap a la ultradreta que ha agafat aquest 
consistori. I que d’aquí a 4 anys no hagin destrossat tot lo que s’havia construït les darreres 
legislatures. Moltes gràcies.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Moltes gràcies Batle. Usted nos ha preguntado explícitamente sobre 6 puntos de los 95 que hay 
en el acuerdo. Yo hay uno, que sí que me ha llamado poderosamente la atención, de que no 
supiera lo que significa el concepto concebido pero no nacido. Tiene más de 2.000 años el 
concepto. Imagínese aquella mujer que tenga previsto dar a luz en abril y a los 4 meses tenga 
que hacer que su hijo empiece en el colegio porque no tiene otra manera de dejarlo. Pues al estar 
embarazada ya podrá solicitar poder apuntarlo en la escoleta. No es tan complicado. Yo sí que le 
quería decir que ustedes todavía no tienen muy asumido su tarea. Usted hace 4 meses era 
Consellera. Hoy está aquí como jefa de la oposición. Cosa que agradezco. Y ustedes sacaron 
39.000 votos. MÉS sacó 14.800 votos. Podemos sacó un Concejal justo, justo. Y en cambio Vox 
consiguió 32.000 votos con 6 Concejales. Y nosotros sacamos 51.200 votos con 11 Concejales. 
Es evidente que 85.000 votos es la mayor cantidad de votos, si sumamos los votos de Vox y del 
PP, que se ha conseguido nunca para sacar a un Alcalde de una ciudad. Eso es por algo. Alguien 
debía estar muy cansado de todas sus políticas. Y lo llevaron a las urnas y así lo han decidido. 
Ustedes están en contra de 6 puntos de un acuerdo programático de 95. Porque me ha dicho que 
de los otros que le he preguntado no ha podido decirme a ninguno que no estuviera de acuerdo. 
Yo no sé si en el acuerdo que firmaron con MÉS y con Podemos estaban de acuerdo en tantos 
puntos como están de acuerdo con este. Ustedes han gobernado aquí durante 8 años. 3.000 días. 
Ustedes han dicho una media de una mentira por día. Han dicho 3.000 mentiras, como mínimo. 
Ustedes mintieron en Son Busquets, mintieron en vivienda, mintieron en tranvía, mintieron en 
Policía, mintieron con los taxis, mintieron con los buses, con los buses de hidrógeno. Ustedes 
mintieron con todo. Y están ahí por decir mentiras.” 
 
113. Donar compte al Ple de l'informe de morositat del mes de juny de 2023 
 
El Ple de l’Ajuntament s’assabenta de: 
 
En compliment del que disposa la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la Llei 
3/2004, de 29 de desembre, que estableix mesures de lluita conta la morositat en las 
operacions comerciables, que estableix l’obligació d’elevar informe al Ple en matèria de 
morositat, i l’ordre HAP/2105, d’1 d’octubre, pel que desenvolupa les obligacions de 
subministrar informació prevista a la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat 
pressupostaria i sostenibilitat financera, aquesta Intervenció General sotmet a la 
consideració de l’Ajuntament Ple el donar compte el següent informe:  
 
1. Període mitjà de pagament global a proveïdors del mes de juny  de 2023 de 
l’Ajuntament de Palma : 17,38  dies 
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2. Detall per entitats mes de juny de 2023 
 

Entidad 
Ratio de  

Operaciones  
Pagadas 

Ratio de  
Operaciones  
Pendientes 

de  
Pago 

Periodo 
Medio 

de  
Pago 

Mensual 

Palma 9,45 31,65 15,64 
Ägencia Desenvolupament Local "PALMAACTIVA" 18,17 26,51 21,86 
F. Pilar i Joan Miró 0 24,23 24,23 
F. Turisme Palma de Mallorca 365 19,93 1,00 19,93 
Inst. M. l'Esport 24,79 20,88 23,96 
Instituto Municipal Innovación  (IMI) 68,47 0 68,47 
P. M. d'Escoles d'Infants 0 127,26 127,26 
P.M. l´Habitatge i Rehabilitació Integral de Barris (P.M.H. i 
Riba) 

7,13 8,00 7,17 

Palau de Congressos de Palma S.A. 5,36 0 5,36 
 
114. Donar compte al Ple de l'informe de morositat del mes de juliol de 2023 
 
El Ple de l’Ajuntament s’assabenta de: 
 
En compliment del que disposa la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la Llei 
3/2004, de 29 de desembre, que estableix mesures de lluita conta la morositat en las 
operacions comerciables, que estableix l’obligació d’elevar informe al Ple en matèria de 
morositat, i l’ordre HAP/2105, d’1 d’octubre, pel que desenvolupa les obligacions de 
subministrar informació prevista a la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat 
pressupostaria i sostenibilitat financera, aquesta Intervenció General sotmet a la 
consideració de l’Ajuntament Ple el donar compte el següent informe:  
 
1. Període mitjà de pagament global a proveïdors del mes de JULIOL  de 2023de 
l’Ajuntament de Palma : 22,78  dies  
2. Detall per entitats mes de JULIOL  de 2023 
 

Entidad 
Ratio de  

Operaciones  
Pagadas 

Ratio de  
Operaciones  
Pendientes 

de  
Pago 

Periodo 
Medio 

de  
Pago 

Mensual 

Palma 11,37 41,59 26,22 
Ägencia Desenvolupament Local "PALMAACTIVA" 14,77 82,64 17,50 
F. Pilar i Joan Miró 0 41,57 41,57 
F. Turisme Palma de Mallorca 365 19,84 3,00 19,79 
Inst. M. l'Esport 42,11 17,67 25,91 
Instituto Municipal Innovación  (IMI) 3,27 0 3,27 
P. M. d'Escoles d'Infants 1,11 10,32 5,83 
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P.M. l´Habitatge i Rehabilitació Integral de Barris (P.M.H. i 
Riba) 

7,15 4,00 6,73 

Palau de Congressos de Palma S.A. 4,85 30,00 5,91 
 
115. Donar compte al Ple acord Junta de Govern 13.09.23 aprovació convalidació 
omissió funció interventora del procés d'estabilització per concurs extraordinari de 
mèrits adoptat nº informe de la Intervenció: 2023CINT000037 05/09/2023 
expedient X2022000077 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
Únic.- Donar compte de l’acord de la Junta de Govern de 13/09/2023 relatiu a 
l’aprovació de la proposta de convalidació de l’omissió la funció interventora en la 
convocatòria del procés d’estabilització per concurs extraordinari de mèrits i la 
constitució d’una borsa de treball , adoptat amb omissió de la funció interventora, nº 
informe de la Intervenció: 2023CINT000037 05/09/2023 exp X2022000077. 
 
116. Pregunta oral Grup PSIB-PSOE relativa a l'ús del romanent de Tresoreria 

 
Quina és la previsió que fa l'equip de govern en relació a l'ús del romanent de tresoreria 
de l'any 2022? 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“És una pregunta que abans m’ha quedat sense resposta. I bàsicament és el que plantejam. El 
romanent líquid de tresoreria, que no m’ha quedat clar exactament en els informes d’intervenció 
quina part roman. Avui hem empleat 178.000 euros per unes expropiacions i 3.000 euros per a 
la FEMP. Què pensen fer? Perquè no tenen temps de que s’executi. No sabem si anirà a 
amortitzar deute. Avui s’ha anunciat que el transport públic deixarà de ser gratuït. I volíem 
saber quines són les seves intencions en quant a aquest import tan important de doblers que 
podrien millorar la vida dels ciutadans i ciutadanes de Palma.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Moltes gràcies per la pregunta Sra. Sánchez. Jo crec que abans de parlar dels romanents, que 
per ventura és un tema un poc massa tècnic per un Plenari. Crec que és necessari puntualitzar 
que els romanents se poden incorporar amb una sèrie de condicions bastant taxatives i 
restringents, restrictives perdó, en el pressupost del 2023. Però que tot lo que s’incorpori dels 
dos romanents ha d’estar executat a 31 de desembre de 2023. Per tant, lògicament, no podem 
confondre a la ciutadania amb un tema de gratuïtat de transport escolar, de transport públic i 
romanents. Són dos termes completament diferents i no tenen res que veure un amb l’altre i per 
tant no nos hem d’embullar. Parlant de romanents. Pues evidentment en el mes d’octubre si no 
hi ha res de nou, esperem que no, que tots estiguem aquí, el mes d’octubre durem una sèrie de 
propostes d’inversions que se poden fer i se poden executar abans de dia 31 de desembre de 
romanents. Evidentment això se discutirà en el seu moment a la comissió de comptes. I no 
tenim cap inconvenient a mesura que noltros anem fent feina si vostè vol, per qualsevol 
moment, tenir una reunió i parlar del tema. En aquest moment esteim reunint algunes peticions 
d’algunes àrees. I lògicament algunes qüestions que ja més o manco estan decidides. Per tant, sí 
que no tenim cap inconvenient en comentar-li abans de la comissió de comptes a la que vagi 
aquest tema. I això se durà ja en el Plenari del mes d’octubre. Aquesta és la idea. Aquest és el 
full de ruta que tenim en aquest moment. Gràcies.” 
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Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Bàsicament no m’ha contestat a la pregunta. Entenc jo que si són més de prop de 30 milions 
d’euros, si ho vol executar abans del 31 del 12 han de tenir una idea del que pensen fer. I la 
pregunta bàsicament és saber quina és la seva orientació de despesa d’aquests quasi 30 milions 
d’euros que queden d’aquest romanent.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Pues ja li he comentat. Que lo primer que no podem fer és confondre a la ciutadania. Això no 
té res que veure amb la gratuïtat del transport públic. I que per tant, evidentment, hi ha una sèrie 
de qüestions amb les que s’hi està treballant. Lògicament fins que les decisions no estiguin 
preses me pareix molt agosarat dir una cosa i que després que no sigui, perquè hi ha una altra 
àrea que considera o consideram que és més factible que s’executàs abans de dia 31 de 
desembre. I per tant, en aquest moment li estic dient que tots els projectes s’estan valorant i 
avaluant. I jo consider, per una qüestió de responsabilitat, que com a Regidora d’Hisenda no puc 
donar una informació que no sigui ferma. I per tant, li dic que no tenc cap inconvenient que a 
mesura que sigui la qüestió més ferma jo li aniré informant sense cap tipus de problema. Però 
lògicament no faré públicament unes declaracions damunt una inversió que després, pels motius 
que siguin, un altre haurà de ser prioritària i s’executarà. Per tant, en aquest moment s’hi està 
fent feina. Evidentment s’hi està fent feina. Evidentment, aquesta informació la tendrà en el 
moment que consideri que l’han de tenir quan ja sigui una cosa ferma. I lògicament se durà aquí 
en el Plenari del mes d’octubre. Gràcies.” 
 
117. Pregunta oral Grup PSIB-PSOE relativa a la renúncia dels Fons Europeus 
per a projectes de mobilitat sostenible 
 
Per quin motiu s'ha decidit renunciar al programa d'ajudes a municipis en el marc del 
Pla de Recuperació, Transformació i Resiliència del Govern d'Espanya, per un import 
de 13 milions d’euros que corresponien a la ciutat de Palma per adquirir busos de zero 
emissions, recuperació d’espai per a vianants i el desenvolupament de la fase 3 de 
BiciPalma fins als barris del Coll d'en Rebassa, S'lndioteria Son Sardina, El Terreno, 
Passeig Marítim i Cala Major? 
 
Sr. Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. crec que la pregunta és molt concreta pero li reiteraré amb la meva exposició 
de motius. Volem saber per quin motiu el govern municipal ha decidit renunciar a 13 milions 
d’euros per fer front a la compra de 21 busos de 18 metres de zero emissions. Per fer front, 
també, a la recuperació d’espai per a vianants per al projecte que vàrem deixar fet de Cotlliure. 
O per què no vol assumir o gastar aquests 13 milions d’euros per desenvolupar la fase 3 de 
BiciPalma i poder extendre aquest sistema públic de bicicleta fins a les barriades del Coll d’en 
Rabassa, S’Indioteria, de Son Sardina, del Passeig Marítim i de Cala Major.” 
 
Sr. Antonio Deudero Mayans (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Para contestarle al Sr. Dalmau con información que le consta, pero 
para hacer un recordatorio en sala de Pleno. Existen una totalidad de 8 informes en contra o con 
deficiencias de calado que hacen imposible cumplir con los criterios que marca la normativa 
comunitaria. Informe de Policía Local, Infraestructuras, Gestión Urbanística, Contraincendios, 
Movilidad, etcétera. Todos estos informes nos indican, como conclusión final, que no hay 
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tiempo material para cumplir con el calendario previsto. Y en consecuencia se ha solicitado, se 
solicitó qué repercusión tendría esto a nivel municipal en el hecho de aceptar unas partidas 
económicas con cargo a subvenciones europeas y no poder cumplir. Y la respuesta fue que 
había la obligatoriedad de pagar sanciones, devolver el dinero, incluso pagar intereses. Este es el 
motivo por el cual está tramitándose esta denuncia. Muchas gracias Alcalde.” 
 
Sr. Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Aquí hi ha una contradicció dins l’equip de govern. Perquè fa una 
setmana la seva portaveu del Govern deia i demanava una pròrroga per fer efectiva la zona de 
baixes emissions. Per això sí que han demanat una pròrroga, perquè hi ha una llei que l’han de 
complir. Per què no demanen una pròrroga per fer efectiva les inversions del MITMA 2 a la 
segona convocatòria del 2022? I poder tenir 21 busos més, tant que se queixa que no té busos 
operatius de zero emissions. O poder extendre el sistema de BiciPalma fins a barriades més 
enllà del sistema actual. Aquesta és una qüestió que hauria avui de respondre. I hauria de 
respondre també perquè 13 milions d’euros que ha deixat perdre avui se sumen en els 20 
milions d’euros que perdrà de la gratuïtat del transport públic,  pel seu anunci d’avui que diu 
que no farà efectiva la gratuïtat més enllà del 2024. Perquè al final qui fa efectiva aquesta 
gratuïtat, qui ho utilitza, són les persones que necessiten anar en transport públic. I segons vostè, 
amb les seves declaracions, hi ha gent que s’ho pot permetre i hi ha gent que no s’ho pot 
permetre. Aquí convé que avui aclaresqui qui se pot permetre anar en bus i qui no se pot 
permetre anar en bus i donar resposta en aquesta qüestió.” 
 
Sr. Antonio Deudero Mayans (PP): 
 
“Muchas gracias Alcalde. A ver, yo lo vuelvo a decir, Sr. Dalmau, le explico para que lo sepa 
claramente. En este caso concreto hay informes en contra. Informes con deficiencias graves. 
Más un calendario imposible. En el ejemplo que usted ha puesto lo que hay es un calendario 
imposible. Pero no hay informes en contra. Creo que esto es contundente. A partir de aquí. 
Podemos hacer dos cosas. Una, seguir un poco el criterio de un ejemplo que hemos puesto 
antes, de Don Félix Pons. Hablan ustedes de vivir en el pasado y ustedes no paran de vivir en el 
mantra. Intenten ir a la cosa concreta. Hablan de tender puentes y al final lo que hacen es 
mandar al Sr.Puente, en lugar de tender puentes. Tienen ustedes una piel muy fina y luego 
resulta que es noticia que un compañero de ustedes en Madrid le ha pegado dos tortas al Alcalde 
de Madrid. Quiero decir, vamos a ir un poco a lo serio, a lo concreto. Tengo, y le respondo muy 
claramente, llegó usted con el Director-Gerente anterior a la EMT y dio la orden con el 
MITMA1 de dejad todo de lado, centraros en el MITMA1. Esto provocó el bloqueo, literal, con 
el MITMA1 de la EMT. Todas las circunstancias, ya sabemos qué explicación tiene que esa 
gestión fuera nefasta. Quitaron todos los recursos de la EMT para ir exclusivamente a buscar el 
dinero. Y hacer las fotos del titular de los autobuses de hidrógeno, de los autobuses eléctricos, 
etcétera, etcétera. Con incumplimientos flagrante además de horarios, que ya se lo he dicho 
antes, con las plantillas y los datos contrastados, y sigue usted insistiendo. Haga lo que quiera. 
Yo sé que usted es más del mensaje en redes sociales y de contentar a los suyos. Yo estoy por 
intentar dar soluciones a la gente. El cero de su gestión está precisamente en eso. Un MITMA2 
tiene una carga de trabajo enorme. No entiendo cómo es que este proyecto tiene informes que ya 
le decían desde la Oficina de Fondos Europeos, por el mes de marzo, lo que ahora le voy a leer, 
entiendo que lo leerá o que se lo habrían leído a usted con anterioridad, que es muy sencillo. El 
28 de abril la Oficina de Fondos Europeos solicita a la EMT y a la SMAP. Entiendo que usted 
estaba al corriente. Una reflexión responsable sobre la situación actual en cuanto a capacidades 
y los recursos disponibles a nivel departamental y de la organización general para conseguir las 
obligaciones derivadas de la aceptación de esta subvención. Esta respuesta a esta pregunta era 
falsa de nuevo. Mienten mucho. Y además lo intentan hacer bien. A nosotros no nos cuela. 
Muchísimas gracias.” 
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118. Pregunta oral Grup PSIB-PSOE relativa a l'estat general del Mercat de Pere 
Garau 
 
En què estat es troba la situació general del Mercat de Pere Garau quant a la viabilitat 
econòmica i social, i en què contribueix això la instal·lació d'una immobiliària en el seu 
interior? 
 
Sr. Daniel Oliveira de Souza (PSIB-PSOE): 
 
“Aquesta qüestió va sorgir arrel de la instal·lació d’una immobiliària a dins del mercat. La qual 
cosa va provocar certa inquietud i preocupació als veïnats. Hi va haver molts de comentaris 
perquè sorprenia que aquest canvi de línea comercial del mercat i per tant voldríem fer aquesta 
pregunta. No volem amb aquesta pregunta qüestionar la legalitat del procediment dut a terme 
amb aquesta immobiliària, perquè sabem que al mercat hi ha molts de puestos buits per les 
raons que sigui. I això és perjudicial pel propi mercat. Que ho administra una empresa privada. I 
per tant, si vostè té la resposta, volem que nos expliqui una mica com està la viabilitat 
econòmica i social d’aquest mercat i en què mesura contribueix a la instal·lació d’una 
immobiliària al seu interior. A la millora d’aquesta viabilitat o com està en seu estat. Si és una 
cosa molt preocupant. Perquè a nosaltres, tant a nosaltres com als veïns, aquest mercat és molt 
important pels seus veïnats, s’estima moltíssim i crec que s’ha de seguir millorant si és possible, 
per posar a l’abast dels veïnats. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Guadalupe Ferrer Melgarejo (PP): 
 
“Muchas gracias Alcalde. Concejales. Les voy a responder a su pregunta. Primero, como usted 
sabe, los mercados, como es el caso del Mercado de Pere Garau, es garantizar la variedad 
comercial y dinamizar el entorno económico y social, mediante ocupaciones efectivas de sus 
puestos que contribuyan siempre a traer siempre público. Tanto comerciantes como a clientes. 
Potenciando su economía y modernizando las líneas de venta. Como usted sabrá, la vida de este 
mercado, como bien está usted haciendo referencia, resulta un pulmón económico del barrio de 
Pere Garau. A la que acuden diariamente miles de personas. En cuanto, y enlazo a lo que usted 
está preguntando sobre la inmobiliaria en el interior del Mercado de Pere Garau, le diré que los 
servicios que se están ofreciendo en el interior ocupan, como usted bien ha dicho, un espacio 
que era una parada donde no había nada. Como usted también sabe, y lo ha trasladado ahora a la 
corporación, el 40% al menos tiene que ser alimentario. En este caso la inmobiliaria ocuparía 
una actividad de varios, no alimentarios. Y le respondo en qué contribuyen. Muy fácil. Hasta 
mayo del 2023 había 14 paradas vacías en el mercado. Actualmente, ya se han cubierto 5. Para 
el mes de octubre se cubrirán otras 4. Con lo cual sólo quedarán 7. En la inmobiliaria lo que está 
haciendo es apoyar al mercado. Cómo. Ofertando las paradas que están vacías. No podemos 
consentir que un mercado se quede con las paradas vacías, porque entonces lo que estamos 
haciendo es deseconomizar esa barriada. No queremos que pase tampoco lo que pasó con el 
Mercado de Camp Redó. Que al final está como está. Simplemente también me sorprende que 
en el 2016 ese mismo puesto estaba ocupado por ventas de accesorios de telefonía. No sé ahora 
tampoco por qué se preocupan que haya una inmobiliaria con lo que está ayudando a ese 
mercado.” 
 
Sr. Daniel Oliveira de Souza (PSIB-PSOE): 
 
“Com he dit abans, no pretenia posar en qüestió la viabilitat de la immobiliària però és quant 
menys sorprenent que els veïnats sí que lis preocupa. I moltíssim. Jo no vaig trobar cap 
comentari amb els veïnats a favor d’aquesta immobiliària. I insisteixo, el mercat ha de 
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sobreviure i ho hem de posar en marxa mesures per a millorar i per a què segueixi sent el mercat 
que espera el barri. És un mercat d’abast. Però bé, nosaltres vam demanar informació per escrit 
de tot el procediment de la instal· lació de la immobiliària i després ja ho estudiarem i ja anirem 
veient com va procedir a la seva instal·lació i tot això. I parlar de proposta i de millora per 
millorar aquest mercat, que com va dir el barri ho estima moltíssim. I encara queda aquest 
mercat com l’essència que ha de ser un mercat d’abast de barri.  Per tant, això era la pregunta 
només per saber com estava l’estat actual, com a primer pas per començar a estudiar proposta de 
millora per aquest mercat. Gràcies.” 
 
Sra. Guadalupe Ferrer Melgarejo (PP): 
 
“Miri, primer de tot. És una concessió global. El concessionari que se va quedar la concessió 
global va ser Garau S.A. Con lo qual, Garau S.A. tiene la potestad para alquilar los espacios del 
mercado. Porque se rigen por el derecho privado. Cuando cumpla la normativa que es al menos, 
y se lo vuelvo a repetir, un 40% de actividad o producto o línea alimentaria, están cumpliendo 
con el reglamento. Simplemente es eso. Cumplen con el reglamento. Que le puede parecer que 
los espacios se estén ocupando por actividades un poco heterodoxas. Pues bueno, se podría 
mirar así. A mí lo que sí que me preocupa es que ustedes no vean lo que están causando con 
estos panfletos se está a la immobiliaria, se está provocando que estén en contra de su derecho a 
la integridad. Porque esto son amenazas para que se vayan. Sí, sí, sí. Son amenazas para que se 
vayan. Y con sus cuestiones lo único que hacen es poner el derecho de la integridad de una 
actividad, de unas personas que se ganan el pan cada día. No, no, es que las preguntas que 
ustedes hacen alarman a la sociedad. Porque usted. Sí, sí, sí.” 
 
Sr. Daniel Oliveira de Souza (PSIB-PSOE): 
 
“Nos està acusant de fer un planfleto per amenaçar. No sé.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies Sra. Ferrer.” 
 
Per unanimitat dels assistents s’acorda incloure a debat i discussió la relació 
d’assumptes fora de l’ordre del dia FOD 1, FOD 2, FOD 3, FOD 5, FOD 7 i FOD 8 per 
19 vots a favor (PP, VOX PALMA i MÉS per Palma) i 8 vots en contra (PSIB-PSOE i 
Grup Mixt) 
 
FOD 1. Autoritzar l'elevació de les anualitats del contracte d'arrendament amb 
opció de compra de 7 camions per a Infraestructures 
 
Es proposa: 
 
1r. Autoritzar l'elevació de les anualitats, pel que fa a la despesa del contracte de 
subministrament, previstes a l'art. 81 del RD 500/1990, de 20 d'abril, a l'art. 174 del RD 
Leg 2/2004, de 5 de març, pel qual s'aprovà el Text Refós de la Llei Reguladora de les 
Hisendes Locals, i a la Base 49 de les Bases d'Execució del Pressupost de 2023 de 
l'Ajuntament de Palma, en relació als plecs per a la contractació del subministrament de 
l’arrendament (no financer) de 7 camions amb opció de compra, destinats al 
Departament d’Infraestructures i Accessibilitat de l’Ajuntament de Palma, amb els 
reajustaments i modificacions que al respecte s'aprovin per Junta de Govern tant a la 
fase de licitació com a la d'execució del nou contracte. 
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Tot això, atesa la justificació relativa a l’objecte del contracte i necessitats 
pressupostàries obrant a la memòria de 05/09/2023 (ANNEX I) de l’Àrea 
d’Infraestructures i Accessibilitat i les característiques i complexitat de l’expedient. 
 
Aprovat per 16 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
FOD 2. Autoritzar l'elevació de les anualitats del contracte d'arrendament de 
vehicles diversos per a l'Ajuntament 
 
Es proposa: 
 
1r. Autoritzar l'elevació de les anualitats, pel que fa a la despesa del contracte de 
subministrament, previstes a l'art. 81 del RD 500/1990, de 20 d'abril, a l'art. 174 del RD 
Leg 2/2004, de 5 de març, pel qual s'aprovà el Text Refós de la Llei Reguladora de les 
Hisendes Locals, i a la Base 49 de les Bases d'Execució del Pressupost de 2023 de 
l'Ajuntament de Palma, en relació als plecs per a la contractació del subministrament 
d’arrendament de vehicles diversos destinats a l’Ajuntament de Palma, amb els 
reajustaments i modificacions que al respecte s'aprovin per Junta de Govern tant a la 
fase de licitació com a la d'execució del nou contracte. 
 
Tot això, atesa la justificació relativa a l’objecte del contracte i necessitats 
pressupostàries obrant a la memòria de 05/09/2023 (ANNEX I) de l’Àrea 
d’Infraestructures i Accessibilitat i les característiques i complexitat de l’expedient. 
 
Aprovat, prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat, per 16 vots a favor 
(PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
FOD 3. Grup PP Moció contra la tramitació d'una Llei d'amnistia 
 
Sra. Belén Soto Mateu (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. La moción de urgencia que seguidamente detallaré y que presenta el 
Grupo Municipal Popular responde también a una situación de máxima emercengia. En su 
desesperado intento por permanecer en la Moncloa y seguir utilizando el Falcon, el actual 
Presidente en funciones, Pedro Sánchez, parece haber cerrado ya. Disculpen. Ya un acuerdo con 
los socios independentistas que están dispuestos a auparle de nuevo en la jefatura de gobierno. 
Este pacto consiste en aplicar una ley de amnistía. Las consecuencias de llevar adelante esta 
iniciativa serían devastadores para el ejercicio jurídico, legal e institucional de nuestro país. Para 
empezar, y tal como resaltamos en nuestra moción, esta ley de amnistía atentaría directamente 
contra algunos de los principios básicos del estado de derecho. Como son la exclusividad del 
poder judicial para juzgar e ordenar la ejecución de aquello que se juzga, además de la garantía 
de igualdad ante la ley y la propia seguridad jurídica. En democracia ningún gobernante, ningún 
poder ejecutivo pueden arrogarse a la facultad de declarar inmune a un grupo de personas que 
han sido condenadas por sus delitos. No es su función ni tampoco su competencia. Y cualquier 
representante político, que sea verdaderamente demócrata, lo sabe perfectamente. Por otra parte, 
estamos hablando de una ley de amninistía que si aplica estará exculpando delitos tan graves 
como la sedición, la malversación de fondos públicos, además de comportamientos, que en el 
caso de algunos de los encausados por el referéndum ilegal del 2017 en Cataluña, responden a 
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una naturaleza de violencia extrema. Ustedes antes que hablan tanto de retrocesos. Pero estos no 
son los únicos aspectos censurables en esta cuestión. A todos ellos habría que sumar la falta de 
incoherencia de un Partido Socialista y un Presidente, Pedro Sánchez, que hace apenas 2 años, 
en 2011 sostuvieron una postura diametralmente contraria a la que ahora defienden. 
Recordemos que este año se registró en el Congreso una iniciativa similar a la que ahora se 
pretende aprobar. Y entonces, tanto Sánchez, como algunos de sus Ministros más significados 
en ese momento, afirmaron sin dudarlo que una amnistía para liberar a condenados por sedición 
y malversación, resultaba completamente inconstitucional. Así se pronunciaron sin ir más lejos, 
el titular de Justicia Juan Carlos Campo, el de Interior Fernando Grande Marlasca y la entonces 
VicePresidenta Carmen Calvo. Y así se pronunció también, como decía, el propio Pedro 
Sánchez. ¿Qué ha cambiado para que una acción que era inasumible para el Partido Socialista 
ahora sea una vía que debe explorarse? Pues simplemente ha cambiado el hecho de que ahora 
Sánchez necesita los votos de Junts per Catalunya. Es decir, necesita los votos de Puigdemon. 
Un prófugo de la justicia, que al igual que otros responsables del intento de insurrección del 
2017, se dio a la fuga por no responder a sus delitos. Estos son los socios del Partido Socialista. 
Bueno, alguno de ellos. También los hay que no hace demasiado tiempo estaban vinculados en 
la lucha armada. Y es que para Sánchez no existe ninguna línea roja. Su único propósito es el 
poder por el poder. Y para conseguirlo está dispuesto a hacer trizas el marco constitucional que 
los españoles nos dimos durante la transición y que nos ha garantizado todas esas décadas de 
pacífica y ordenada convivencia. Hasta que llegó Sánchez. Claro. Creedme. Esta no será una lei 
de amnistía solo para los delincuentes golpistas. También será una ley de amnistía para Sánchez. 
Porque qué haría el Presidente del Gobierno lejos del poder. Ese es el único credo y su única 
ideología. No le importan ni el estado de derecho ni las garantías jurídicas y solo defiende una 
causa y una bandera que es Pedro Sánchez. Muchas gracias.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Muchas gracias. Nosotras es que estamos de acuerdo en que se alcance un acuerdo político 
para intentar resolver lo que siempre ha sido un conflicto, esencialmente político. La 
criminalización y la judicialización del conflicto entre España y Cataluña no ha funcionado. Y 
se ha demostrado que es un camino fracasado. Estamos en un momento muy delicado hacia la 
investidura. Nos jugamos construir un gobierno valiente y ambicioso como nos ha pedido la 
ciudadanía en las urnas. Que no sea simplemente un gobierno de transición o una especie de 
prórroga. Para ello creemos que se deben escuchar las demandas sociales y profundizar las 
transformaciones que quedan pendientes. Y por eso desde Podemos hemos presentado 5 
propuestas fundamentales. Una, abaratar el coste de la vida ampliando y haciendo permanente 
las bonificaciones al transporte público. En nuestro caso, manteniendo la gratuidad y topando 
los precios de los alimentos. En segundo lugar, derogar la ley mordaza y renovar el Consejo 
General del Poder Judicial, que su partido lleva bloqueando 4 años. Luego intentan darnos 
lecciones de democracia a los demás. Seguir ampliando. Y de constitucionalismo. Seguir 
ampliando los derechos feministas con Irene Montero a la cabeza del Ministerio de Igualdad. Y 
hacer frente a la emergencia habitacional, congelando los contratos de alquiler toda la 
legislatura y limitando los pisos turísticos que en nuestro caso ya está hecho. Pero claro, no 
podemos esperar absolutamente nada de ustedes en este tema porque no van a declarar Palma 
zona tensionada. Y por tanto pues en ese sentido proponemos congelar los contratos de alquiler. 
Y por último, subir el salario mínimo interprofesional a 1.500 euros. Esto sí que es urgente 
señores Concejales.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Vista aquesta moció o aquesta proposta, veim la desesperació del Partit Popular. Perquè a quin 
texte, a quina llei exactament s’estan referint? Noltros no tenim el text, per tant, jo crec que per 
responsabilitat demanam al Partit Popular que deixi sobre la taula aquesta proposta fins que 
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coneguem quina és aquesta llei d’amnistia que se diu aquí. Però bé, jo crec que esteim davant 
una situació, el Partit Popular ja se sent autoderrotat. Perquè ja no és que altres partits el derrotin 
i hagi fracassat la investidura del Partit Popular pel Govern Espanyol, per ser President en 
Feijoo. Si no que és el mateix Partit Popular que derrota a en Feijoo i a la seva pròpia 
investidura. Presentant, mocions a moltes institucions com aquesta, ja parlant d’una suposada 
investidura de Pedro Sánchez, allà a on hi hauria una possible llei d’amnistia entre altres 
mesures. Per tant, això és una mostra que el PP se sent absolutament derrotat. A més a més, 
l’Estat Espanyol és plural. L’Estat Espanyol és plurinacional, per molt que li pesi al Partit 
Popular i això està fitxat també a la Constitució que tant abanderen en altres circumstàncies. I a 
més a més, quin problema hi ha en pactar amb nacionalistes catalans o vascos? Perquè amb els 
nacionalistes espanyols ja són el propi Partit Popular i altres partits, ja són nacionalistes 
espanyols. Però amb altres nacionalistes, quin problema hi ha? Pot ser que és els problemes 
perquè són altres que pacten. Perquè el Partit Popular ha pactat amb diferents ocasions amb 
diferents nacionalistes. Per exemple, en els anys 90 quan pactava amb Convergència i Unió, 
amb el pacte del magestic i altres pactes que varen tenir. O fins i tot també el vostre company 
Maroto, quan posava com exemple el pacte a Vitòria amb Bildu. I el posava com un exemple a 
seguir. Amb uns nacionalistes vascos. Cap problema per part nostre perquè facin aquest tipus de 
pacte. Però pel Partit Popular ara són un gran problema. Però a més a més, en aquella època, 
quan el Partit Popular pactava amb nacionalistes i no tenia cap problema, jo voldria recordar les 
paraules d’un gran referent d’un altre partit, no és del meu partit, però segur que per voltros és 
un gran referent que dèia això: “...” No se sent. No? Són les paraules de n’Aznar quan deia que 
el català era una de les llengües més completes i més precioses que havia sentit mai i que fins i 
tot a l’intimitat el recitava. I fa un recital en un altre moment que és molt graciós, és molt bo 
n’Aznar, parlant en català. Intentant llegir en català. I jo agraesc molt l’esforç. Per tant, mirau, 
quin Partit Popular teníem en els anys 90 i quin Partit Popular tenim ara. A més a més, 
l’amnistia és un mecanisme que està absolutament vigent i és possible amb la Constitución 
espanyola que tant defensen en algunes ocasions. I a més a més que el Partit Popular ha utilitzat 
aquesta amnistia en moltes ocasions. Només en el mandat de n’Aznar, per seguir amb un 
referent polític del Partit Popular, va indultar a 5.948 persones durant el mandat de n’Aznar. Ara 
mateix esteim xerrant d’una possible amnistia, no arriba a 1.500 persones de manera molt 
transversal, qeu afectaria a persones amb fils molt diferents. Per tant, hem d’avançar amb el 
diàleg d’una manera clara i deixar de criminalitzar la  política i d’utilitzar la repressió en contra 
de col·lectius que no tenen el mateix plantejament que tenen vostès, sempre dins el marc de la 
democràcia.” 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Preveyendo que el Presidente del Partido Popular Núñez Feijoo, no parece que vaya a 
conseguir los votos suficientes para su investidura, empieza la campaña de investidura de Pedro 
Sánchez, también llamada la campaña del alivio penal. Objetivo. Si los españoles no salieron a 
la calle cuando se indultó a los golpistas, vamos a conseguir que tampoco lo hagan cuando 
concedamos la amnistía, a la que llamaremos alivio penal, no solo a los golpistas empezando 
por Puigdemont, si no también a todos los que han convertido a Cataluña en un régimen 
cleptocrático, por encima incluso de la Andalucía de los ERES y de los billetes para asar una 
vaca, que ya es decir. De modo que, oh, sorpresa, la amnistía estará al alcance del muy 
deplorable Jordi Pujo y toda su familia. Primer paso, construir el relato y extenderlo. ¿Por qué 
medios? Pues bueno, además de la comunicación del régimen, preséntense proposiciones o 
mociones o lo que sea por tierra, mar y aire. Primer capítulo. Primer capítulo es el que se 
muestra en la moción que ha presentado el Partido Socialista. Gracias y perdón. En la 
argumentación que acaban de desplegar tanto Unidas Podemos como MÉS, es decir, todos los 
hermanos cantores. Gracias a Pedro Sánchez se ha conseguido pacificar Cataluña. Que haya 
sido a base de concesiones, que ahondan en la desigualdad de los españoles y que haya 
implicado el indulto de quienes atentaron contra las instituciones catalanas y por tanto españolas 
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y pretendieron dar un golpe de estado, ahora mismo carece de importancia. No siempre fue así, 
por cierto. Hubo un tiempo que para Pedro Sánchez “el debate del indulto no está encima de la 
mesa, ni hasta incluso los independentistas lo quieren. O nadie está por encima de la ley, 
Puigdemon es un prófugo de la justicia. Trabajaremos para que el sistema judicial español, con 
todas sus garantías, pueda juzgarlo con imparcialidad. La Fiscalía cuenta con el respaldo del 
gobierno y la defensa de la ley y el interés general. Noviembre de 2019. Mi gabinete está 
actuando para conseguir de vuelta a España al expresidente fugado de la Generalitat, Carles 
Puigdemon. Noviembre de 2019. Yo me comprometo a que vuelva a España y que rinda cuentas 
ante la justicia española. Pedro Sánchez. Noviembre de 2019. Pero Pedro Sánchez no miente. 
Pedro Sánchez solo cambia de opinión. Ahora la necesidad de esos votos con los que 
perpetuarse en la Moncloa le hacen pensar de forma distinta y no lo criminalicemos  por ello. 
Una crisis política nunca tuvo que derivar en una acción judicial. Pedro Sánchez no vende la 
soberanía nacional que reside en todos los españoles, también en todos ustedes. Pedro Sánchez 
contribuye con sus cesiones a la pacificación de Cataluña. Y quién puede oponerse a la 
pacificación de Cataluña. Nadie. Obviamente. Ese es el relato. Y quién protege a los catalanes 
constitucionalistas. A los que no forman parte esa élite rancia de ultraderecha separatista. No 
será Pedro Sánchez. No. En su relato de pacificación a esos catalanes no se les da ningún papel. 
Tampoco he visto que se les diera en sus declaraciones. De hecho ni aparecen en la moción que 
ha presentado el Partido Socialista, por cierto. Y luego entraremos ya en el segundo capítulo del 
relato, el que deberemos llamar: No le llames amnistía, llámale alivio penal. Y eso supondrá, 
obviamente, el borrado de frases de Pedro Sánchez, de Grande Marlasca, de Raquel Sánchez, de 
María Jesús Montero, de Juan Carlos Campo, de Carmen Calvo, de Luís Planas, de Miquel 
Izeta, de Ávalas, de Illa, de Bolaños, de Pilar Llop con los que sea, que de manera excepcional, 
estamos totalmente de acuerdo. Gracias. Y en cualquier caso, perdón, por contestar una cuestión 
que ha planteado la Sra. Truyol sobre la amnistía. No, no se contempla en la Constitución. ¿Por 
qué? Porque no existe una causa justa ni se hace por el bien común. Si no por el bien particular 
de Pedro Sánchez. La amnistía no es posible en nuestro país ni en ninguna democracia  porque 
la amnistía borra el delito. Lo que significa que el poder judicial no existe. Eso lo dijo, por 
cierto, Carmen Calvo. Solo puede darse cuando se pasa de una dictadura a una democracia. O 
en caso de conflicto bélico, como ocurrió por ejemplo en la Guerra de los Balcanes. Tercero, si 
los indultos generales están prohibidos en la Constitución, cuanto más costará la amnistía. Y por 
último, el Parlamento es soberano, sí. Pero solo para aquello que entra en la Constitución. Por 
ejemplo, el Parlamento no podría legislar sobre aplicar la pena de muerte o permitir la 
esclavitud, por mucho que se votase en el Parlamento. Y por mucho que hubiese los votos 
suficientes.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. A Vox, oirles hablar de relato cuando lo único que tienen es relato, no 
tienen absolutamente nada más. O bueno, en Palma se han convertido en una especie de flotador 
del equipo de gobierno y ya está. Nada más. O sea, ustedes son relato. Y un relato qeu está 
anclado en 1948, que es cuando se escribió la novela de George Orwell de Gran hermano, que 
es lo único que están haciendo ustedes. Y han hecho alguna que otra referencia sobre esto. Yo 
creo que el Partido Popular, lo comentaba la Sra. Truyol, creo que no tienen ningún tipo de 
estrategia. No digo aquí en Palma, digo en general y a ustedes también les afecta. No tienen 
ningún tipo de estrategia. Porque cómo puede ser que se está votando esta semana que el Sr. 
Feijoo pueda ser Presidente del Gobierno. Y ustedes traen esto. Lo suyo hubiese sido esperar. Si 
esto, ley de amnistía que tanto dicen que esto es un pacto secreto y lo saben todo ustedes. 
Entonces, tan secreto no es. Esperen. Ya veremos qué pasa. Ya veremos qué pasa. Yo creo que 
ustedes esta estrategia debe estar diseñada por la Sra. Ayuso. Muy probablemente. Porque si no 
no se entiende que el Sr. Feijoo haya estado un mes haciendo el ridículo constantemente. Ha 
tenido un mes que tenía oportunidad para poder explicar su modelo de país y no lo ha hecho. No 
lo ha hecho. No estaba tan lejos. Tenía opciones. No ha intentado ninguna. Cómo se pretende 
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gobernar un país con ese tipo de actitud. Además si que Junts parece el demonio para algunos, 
pero bueno, el Partido Popular estaba dispuesto a reunirse con Junts. Lo dijeron. Luego, cuando 
tuvieron algún intercambio de mensajes por whatsapp, que parecía el sistema de comunicación 
oficial del Sr. Feijoo, que no fue bien y entonces ya está. Lo debieron bloquear o lo que sea. Lo 
que hiceron ustedes también en Madrid entre el Alcalde y la Presidenta de la Comunidad 
Autónoma. Entonces, es una situación totalmente kafkiana. Ustedes se presentan en un supuesto 
hecho que no se ha dado e ignoran esto. Le están haciendo perder ya a Feijoo. Mañana que se 
vota. Feijoo podría mañana ser Presidente del Gobierno y ustedes hoy, por toda España. Es que 
la estrategia ha sido nefasta a nivel global. Cómo se les ocurre al Partido Popular presentar una 
moción en todos los ayuntamientos de España, antes de que se le vote a él, dando por hecho que 
pierde. Es que es kafkiano. Es una estrategia. El Partido Popular vive instalado en una crisis 
interna permanente desde Casado que entiendo que pasen estas cosas. En cuanto al contenido de 
fondo, es que han pasado del Pujol enano habla castellano al habla en catalán en la intimidad 
Aznar. Es que es increïble. Lo que hacen otros no funciona. Pero si lo hacen ustedes no hay 
ningún tipo de problema. Y yo en general y ya yendo un poco, porque no habrá debate, salvo 
que ustedes quieran aceptar la alternativa del Partido Socialista, yo creo que es importante que 
en España haya un clima de convivencia. Eso es importante. Y lo que no puede ser es admitir 
ese tipo de discursos, que la derecha y ultraderecha están instalando en España, que está 
haciendo absolutamente irrespirable vivir en este país, en según qué situaciones. Y esto es lo 
que ha pasado en Cataluña. Porque los responsables de todo lo que ha sucedido en Cataluña ha 
sido el Partido Popular, que es cuando ha generado todos estos problemas. Sí, sí. Léase la 
moción. Son los responsables. Claro que sí. Son los que han generado toda esta situación. 
Porque además es de lógica aplastante. Un partido que además tienen este discurso que en 
Cataluña no tiene prácticamente representación, se lo tiene que hacer mirar. Es por algo que no 
les votan allí.  Por qué. Porque su propuesta es absolutamente nefasta para los intereses 
territoriales en muchos sitios de España. Entonces, yo creo que tienen que hacer una reflexión. 
Entiendo que han presentado esto porque, bueno, lo ha enviado esto Madrid y pues lo tienen que 
presentar, pero la estrategia es absolutamente bastante suicida por parte del Partido Popular. 
Pero bueno, yo creo que es importante eso, apostar por la convivencia que es lo que 
presentamos en nuestra moción. Espero que la apoyen, porque es absolutamente lógica y 
necesaria para reconducir la situación.” 
 
Sra. Belén Soto Mateu (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. En primer lloc vull dir-li a la Sra. Neus Truyol que mescla ous amb 
caragols. Però estic encantadíssima que posis com exemples de bones paraules en el nostre 
President o exPresident Aznar. Estic súper contenta i moltes gràcies. En segundo lugar, para el 
Partido Socialista usted que habla de incongruencias de ley de amnistías, usted nos ha 
presentado en la alternativa: “El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda instar al nou equip de 
Govern d'Espanya a continuar fent del diàleg”. Entonces tú das por hecho que ya. Ah. Claro. 
Ahora justamente. Y puede ser el Partido Popular. Perdonen. Qué error. Su propuesta es engaño 
o las mentiras tienen las patas muy cortas, Sr. Ducrós. Y aquí se han retratado que ustedes 
también dan por hecho que el gobierno de España va a ser del Partido Socialista. Y claro que no 
le vamos a votar a favor de esa alternativa. Claro que no. Primero, porque el gobierno está en 
funciones desde que se disolvieron las Cortes el pasado 29 de mayo. Como recordarán, tras un 
arrebato de Pedro Sánchez después del fracaso cosechado en las elecciones locales y 
autonómicas del 28 de mayo. Se acordarán. Votaremos en contra también porque ustedes tienen 
un concepto muy diferente de lo que significa que un gobierno continue haciendo diálogo 
dentro del marco constitucional. Porque para ustedes, dentro de esta visión cabe el hecho de que 
una VicePresidenta en funciones, abandone España para reunirse con un prófugo de la justicia, 
como es el Sr. Puigdemon. Y nos dan lecciones a nosotros. Jo. Y votamos en contra porque 
estamos en contra de la amnistía y de todas las concesiones que estamos seguros que estarán 
dispuestos a hacer con tal de aferrarse al poder. A quienes buscan desestabilizar el orden 
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constitucional y fueron procesados por malversación agravada y rebeldía. A diferencia de 
ustedes, nos permitiremos que condicionen la gobernabilidad de España a quienes abiertamente 
han ido en contra del estado de derecho, el marco constitucional, institucional y constitucional 
vigente y de nuestra convivencia democrática. Por eso, repito, no cabe en la noción que caben 
ustedes de diálogo y marco constitucional. Y ya termino. Hablan ustedes de herramienta para 
mejorar la convivencia entre catalanes y de estos con el resto de España. Como siempre, 
promueven ustedes la confrontación dentro de las comunidades autónomas y de estas con el 
resto del país. Y como siempre, se retratan siendo claramente los socialistas encubridores y 
blanqueadores de procesos separatistas e independentistas. Pues bien, les dejo los datos para 
terminar, para que vean que tan alejados están de la realidad y por qué sus propuestas de diálogo 
están abocadas al fracaso. De acuerdo con la segunda oleada del barómetro de opinión pública 
de Cataluña de 2023, publicado este mes de julio, por el Centro de estudios de opinión de la 
Generalitat de Catalunya, el 52,5 de los encuestados se opone a la posibilidad de que Cataluña 
se convierta en un estado independiente. Frente al 41,8 que apoyaría esta opción. Y sepan 
también que la asistencia a la Diada de este año, tuvo una afluencia 15 veces menor a la que 
tuvo hace 10 años. Esto es, ha pasado de 1 millón 800.000 personas en el año 2014 a tan solo 
35.000 este año 2023. De acuerdo con los datos de la Guardia Urbana de Barcelona. Para que 
vean el respaldo que tienen sus ideas. Y sobre todo las personas independentistas a las que ahora 
acuden como tabla de salvación para no perder sus asientos en el Consejo de Ministros, que está 
visto, pagarán el precio que sea para retenerlos. Muchas gracias.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Breument. Noltros nos abstendrem en aquesta moció perquè des de MÉS sempre hem defensat 
el diàleg i el dret d’autodeterminació de tots els pobles. I celebram que el Partit Socialista hagi 
entrat, en aquesta darrera època, en aquesta deriva del diàleg. Perquè fa pocs anys no li va 
tremolar el pols per poder aplicar el 155 i totes les derivades que varen dur a aquesta situació de 
conflicte i de judicialització d’un conflicte polític. I per tant, noltros nos abstendrem perquè 
celebram aquesta entrada del Partit Socialista en aquesta deriva, però no compartim plenament 
aquest posicionament, perquè també abogam pel dret d’autodeterminació i no només dins aquest 
marc constitucional actual, si no treballar per un altre marc constitucional molt més progressista 
i democràtic.” 
 
Alternativa presentada pel Grup Municipal PSIB-PSOE: 
 
El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda instar al nou Govern d'Espanya a continuar fent 
del diàleg, dins del marc constitucional, l'eina per millorar la convivència entre catalans 
i d'aquests amb la resta d'Espanya. 
 
No aprovat per 16 vots en contra (PSIB-PSOE i VOX PALMA) i 8  vots a favor (PSIB-
PSOE), 4 abstencions (MÉS per Palma i Grup Mist) 
 
Es proposa: 
 
1. Rebutja qualsevol tipus d'amnistia o indult generalitzat per a qualsevol grup de 
ciutadans, sigui quin sigui el delicte. 
 
2. Considera que l'imperi de la llei és l'expressió de la voluntat popular, tal com 
estableix el preàmbul de la Constitució, i compromet tots els poders per complir-los. 
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3. Anima als partits a cercar acords d'Estat que evitin que la societat espanyola es vegi 
sotmesa a les condicions il·legals de partits independentistes. 
 
4. Traslladar aquests acords a Presidència del Govern, a la Vicepresidència primera i 
ministeri d'Afers Econòmics i Transformació Digital, a la Vicepresidència segona i 
ministeri de Treball i Economia Social, al ministeri de Política Territorial, i als 
portaveus parlamentaris al Congrés i el Senat; així com a la Junta de Govern de la 
FEMP. 
 
Aprovat per 16 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
FOD 5. Grup PSIB-PSOE Moció relativa a la continuïtat del projecte del tramvia 
de la Badia de Palma 
 
Sr. Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Ara s’havien assustat amb això del tramvia i votar a favor el Partit Popular. Res, només 
era la urgència. Ara anam en el debat de la qüestió. Aquesta proposició d’urgència és 
perquè esteim francament preocupats per la inacció d’aquest govern en aquests 100 dies 
que han passat, perquè temem que deixaran perdre el projecte de TramBadia de la 
Ciutat de Palma i el finançament de 185 milions d’euros que assumia el Govern 
d’Espanya, gràcies a la feinada que se va fer el passat mandat des del Govern de les Illes 
Balears. De cercar finançament per fer-ho realitat. Encara és hora, Sr. Batle, que demani 
disculpes per haver fet un ús partidista dels recursos públics, criticant al Partit Socialista 
de no haver garantit la gratuïtat del transport públic. Antes ha tingut la ocasió, no ho ha 
fet. Li torn a brindar la possibilitat de fer-ho. I també de demanar disculpes per les 
mentides que va dir, de forma reiterada, en campanya electoral, al juliol de 2023, 
respecte de la qüestió que el meu company Xisco Ducrós, feia referència sobre Son 
Busquets i també a la que me referiré ara, amb el finançament del tramvia. Duim 
aquesta proposta perquè han passat aquests 100 dies i no sabem què ha passat. Però 
feina sembla que no n’han feta en aquesta infraestructura. Hi ha pocs dubtes sobre el fet 
de que les estratègies més eficaces en matèria de mobilitat de moltes ciutats europees 
són una bona mostra. S’ha pogut dur a terme gràcies a l’augment de capacitat de la 
xarxa de transport col·lectiu urbà i metropolità, el fet de que el tramvia sigui una realitat 
a moltes ciutats i una alternativa real per als usuaris que el cotxe ha d’anar perdent força 
a les ciutats. El tramvia suposa una opció molt potent de transport públic col·lectiu 
perquè té vàries característiques. De forma breu. És un sistema d’alta capacitat, el que 
permet que amb vehicles més grans que el busos se pugui desplaçar molta més gent per 
unitat. És un vehicle elèctric i per tant zero emissions. De manera que ajuda de forma 
més eficient que per el cas dels busos elèctrics, a reduir les emissions contaminants. 
Contribueix de forma molt important a renovar els carrers per allà a on passa i a donar 
prioritat a les vies urbanes i al model de mobilitat sostenible. I es un canvi de forma 
espectacular de l’aspecte de carrers i places que dona més confort als usuaris i suposa, 
evidentment, una pacificació del trànsit pels carrers per on circula. Una ciutat com 
Palma no pot deixar de banda un sistema de transport públic d’alta capacitat com és 
aquest exemple. Som la vuitena ciutat espanyola en nombre d’habitatns i l’única 
d’aquestes que no compta amb un tipus de transport d’alta capacitat. Moltes ciutats 
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europees, com deia, fa anys que hi ha apostat i cap ni una ha fet marxa enrera. Vàrem 
patir el passat 15 de setembre un embós que no havia succeït en tot l’any. Una operació 
nigul que aquest govern no va saber planificar. Cotxes ambossats. Gent a les parades. 
Busos complets. Com mai. I aquest projecte, precissament, dona resposta també a 
situacions difícils de gestionar com són la que vàrem patir aquest passat divendres 15 de 
setembre. També és el cas de moltes ciutats espanyoles: Barcelona, Zaragossa, Bilbao, 
Vitoria, Granada o Sevilla, tenen transport públic amb xarxa tramviària. El tramvia no 
és un projecte nou, ja els primers estudis d’aquestes xarxes se varen iniciar cap a l’any 
2000 d’aquest nou segle. I és cert que ha plogut i molt des d’aquí, però ens interessa 
saber quines passes han fet per la intenció de seguir treballant per fer possible aquest 
projecte, de la mà del Govern d’Espanya, i fer possible aquest finançament de 185 
milions que estan compromesos als pressuposts generals de l’Estat i que és un projecte 
estratègic per a Palma que no podem deixar, ni mereixem deixar, perdre. Moltes 
gràcies.” 
 
Sr. Antonio Deudero Mayans (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Sr. Dalmau, pida disculpas, de verdad lo digo. Yo de 
corazón. Porque mentir en Pleno es flagrante. A usted le habrán podido informar de 
cualquier cosa pero lo que ha dicho antes no es cierto. No es cierto para nada. Le habrán 
podido comentar del Ministerio que se habrá dado la orden de pago con el tema de la 
EMT, que tanto insiste. Pero el dinero no está. He podido hablar expresamente, los 
Plenos municipales son lo suficientemente largos para poder contrastar las noticias, con 
la Dirección General de Movilidad y el dinero no está en la Dirección General de 
Movilidad. Y con VicePresidencia, concretamente con Tesorería, y no ha llegado el 
dinero al Govern Balear. Y por supuesto, muchísimo menos al Ayuntamiento. Así que 
pida usted disculpas porque mentir es de mentirosos, Sr. Dalmau. Se lo tengo que decir 
muy claramente. Le habrán dicho que ha salido el dinero de Madrid, pero el dinero no 
está ni en Baleares ni en Palma. Ni en Baleares ni en Palma. Puede ser que en un par de 
días esté aquí, el martes, el lunes, la semana que viene. Pero hoy, lo que usted ha dicho 
es falso. Y quien dice falsedades miente. Y además lo ha hecho usted en seno del Pleno. 
Con respecto al tranvía de la Bahía de Palma, que es el objeto de la pregunta, le diré. 
Solamente ha dicho una verdad. Que no es un proyecto nuevo. Es un proyecto 
tupperware. Cuando ustedes hace un año que llegan a elecciones, sacan los proyectos 
tupperware. El tren de Artá, el tranvía en Palma y intentan remover un poco las 
consciencias de sus votantes y de otros, pero esta vez no les ha salido bien. En mayo 
cambiaron las tornas. Dijimos por activa y por pasiva que no veíamos claro el proyecto 
del tranvía. Qué parte no ha entendido de eso. No tenemos que ejecutar un TramBadia 
en Palma en los términos que estaban especificados hace más de 15 años, rebozado para 
intentar venderlo como un proyecto novedoso del siglo XXI. No es correcto. No 
engañen de esta manera. Muchas gracias.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Muchas gracias. Nosotros vamos a apoyar esta proposición. Pensamos que el proyecto 
del tranvía ayudaría a que esta ciudad fuera una ciudad más moderna, con una 
movilidad sostenible, que también es una medida a largo plazo que va a facilitar la 
movilidad en nuestra ciudad. Y no entendemos que el Partido Popular no quiera 
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continuar con este proyecto, siendo ellos, pues un partido que bueno, dice que también 
quiere modernizar esta ciudad. Sin embargo lo que vemos es que lo único que hacen es 
facilitar la movilidad a los vehículos privados y cada vez hay más atascos, desde que 
ustedes gobiernan. Igual si no recortaran en la EMT, igual si apostaran por una 
movilidad sostenible y apostaran por el proyecto del tranvía, quizás si se lo pusieran un 
poquito más fácil a la gente y no anunciaran, por ejemplo, pues que van a retirar la 
gratuidad del transporte público fuera de este Pleno y no aquí dentro. Lo podrían haber 
dicho aquí pero han salido afuera a dar las declaraciones. Entonces, no hablen ustedes 
de mentiras. No hablen ustedes de mentiras. No son los más propios para hacerlo, 
cuando este gobierno en 100 días ha dicho más de 100 mentiras.” 
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“Moltes gràcies. Noltros nos sembla una greu irresponsabilitat que l’equip de govern 
renunciï a un projecte que, justament, donava sol· lució a un problema històric d’aquesta 
zona de la ciutat. Un problema que fèia dècades que s’estava arrossegant i que, 
justament, aquest transport d’alta capacitat podia donar-hi sol·lució. A més a més, de tot 
l’impacte positiu de millora dels barris i del seu entorn. Parlin per exemple amb els 
veïnats del Molinar, del Coll den Rabassa, de Can Pastilla, de S’Arenal. Ells nos diuen 
que fa més de 20 anys que tenen aquest problema. I un transport que era capàs de donar 
una sol·lució a aquest problema històric vostès hi renuncien i per tant, el que fan amb 
això és ser uns irresponsables. A diferència del que estan fent totes les ciutats europees, 
a diferència del que estan fent altres ciutats espanyoles, per exemple: Madrid, a Bilbao, 
Barcelona, a on tothom està encantat amb els seus tranvies. Vostès només volen cotxos, 
només volen carreteres i només volen més saturació. Vostès s’han quedat anclats en un 
model de mobilitat del passat. I és curiós, d’altra banda, que vostès reconeguin 
l’emergència climàtica encara que totes les seves polítiques siguin anticlima. Gràcies.” 
 
Sr. Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“No esperarà que l’ultradreta xerri del transport públic, Sr. Batle. Per tant, no voldran 
parlar. Mirin, és una llàstima que avui no tenguin res més que dir que no han enviat ni 
tan sols la carteta del Sr. Fidalgo al SEPES. No, vull dir, en el tema del tramvia ni 
carteta en el Ministeri de Transports per demanar per interessar-se o una missiva, com 
deia el Sr. Fidalgo, sobre aquest projecte. 185 milions d’euros que el Govern d’Espanya 
té compromès per fer possible aquesta infraestructura que fa anys i panys que és 
necessària per a ciutat. Sr. Batle, vostè pot ser el Batle del tramvia si demana a Madrid 
els 185 milions que estan pressupostats de forma pluriannual. Per tant, hi són. Hi són. 
L’altra qüestió més important és que sigui com a Batle de Palma una mica responsable. 
I no pensi només en la situació de lo que li pugui demanar aquest mandat. Pensi també 
en els mandats posteriors que hi pugui haver al seu. Perquè el que avui treballam aquí i 
el que avui executam no és  per gaudir-lo noltros com a generació, si no les generacions 
que venen darrera. Tenguin la mirada fitxa i posada en els qui nos venen a darrerar. 
Perquè mereixen una ciutat millor de la que poguem trobar. I això és un llegat que és el 
que hem de deixar, com a responsables polítics que esteim aquí avui seguts. Per tant, 
com a responsables polítics han de treballar per al benestar de la ciutat. I aquesta 
infraestructura ho diuen tots els experts en mobilitat, és important i necessària per a la 
ciutat com el pa. Com el pa. Ho deia el Sr. Contreras, els veïnats i veinades de les 
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barriades del Litoral de Palma no tendran cap altra opció per mourer-se en transport 
públic si no és un vehicle d’alta ocupació. Com a totes les ciutats espanyoles i europees 
que han apostat per aquest model. És imprescindible i urgent que ho facin possible. Som 
una ciutat que en 20 anys no ha parat de crèixer en nombre de població. Una ciutat que 
cada dia s’hi desplacen el 75% dels habitants de l’illa de Mallorca. El tramvia no és 
només un projecte d’infraestructura viària i tramviària, és també una manera de 
gestionar la mobilitar i dissuadir la mobilitat en cotxe cap a ciutat. Com és amb la 
creació, com plantejava el projecte, d’aparcaments tant soterrats com dissuassoris en el 
trajecte del tramvia. Això és necessari fer-ho, Sr. Batle. I té l’oportunitat de fer-ho amb 
aquests 185 milions d’euros del Govern d’Espanya. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Antonio Deudero Mayans (PP): 
 
“Muchas gracias Alcalde. Con permiso. A ver, Sr. Dalmau, tienen que ser coherentes 
con lo que hacen. No pueden usted decir una cosa y la contraria. Han estado ustedes 8 
años gobernando y al año 7 y medio sacan otra vez el tupperware, se lo he dicho antes, 
del tranvía. Con un TramBadia de hacer 16 años, creo recordar, rebozado para intentarlo 
vender. El trazado es insostenible, usted lo sabe, pasa por calles donde no cabe. Si no 
hay que quitar allí a los peatones, las aceras. No cabe. Es imposible. Usted dice que 
llegábamos a una ecatombe porque no tendremos este transporte de alta capacidad. 
Cuando en el Plan General ustedes mismos aprueban que Palma aumentará solo en 
60.000 habitantes. Entonces póngase ustedes de acuerdo. O es que también engañan en 
el Plan General. ¿En qué quedamos? Entonces, yo quería informarle. De ese borrador de 
proyecto que no llega a ser ni proyecto básico, que ustedes venden como proyecto 
estrella. Que en 8 años no han podido lanzar y ahora pretenden que, cumpliendo los 100 
días, demos la solución salomónica y saquemos la varita mágica del juego. Pues resulta 
que no está con el informe favorable, tan siquiera básico de Cort. Un informe jurídico 
desfavorable. De ese preproyecto que dicen que no es viable. Entonces, ustedes pueden 
intentar vender lo que quieran, pero por favor, sean coherentes, sean leales con la gente 
y con ustedes mismos. Se evitarán muchos disgustos. Muchas gracias.” 
 
Es proposa: 
 
1. L’Ajuntament de Palma insta al Govern a donar continuïtat, sense demora, al projecte 
del tramvia de la Badia de Palma iniciat en l’anterior legislatura. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma, insta al Govern de les Illes Balears a seguir 
treballant colze a colze per tal de coordinar, de forma adequada, les obres del tramvia de 
la Badia de Palma, a la major brevetat. 
 
No aprovat per 16 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
FOD 7. Grup PP Moció amb motiu de la celebració del Dia Internacional de les 
Persones Majors 
 
Sra. María Luisa Marqués Rattier (PP): 
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“Gràcies Sr. Batle. Senyors Regidors. A jo m’ha extranyat que no s’hagi firmat per part de tots 
els grups polítics una declaració institucional. Tenguent en compte. No l’han rebuda? Bueno, 
tenguent en compte que diumenge és el Dia internacional de les persones majors, per això 
presentam aquesta moció ara aquí. Per celebrar aquest dia i per aprovar-ho. La proposta d’acord 
és la sigüent: Que tots els partits polítics que representem als ciutadans de Palma ens 
comprometem a continuar reflexionant sobre aquest gran canvi demogràfic, a continuar 
conscienciant a la societat de la importància de respectar, cuidar i atendre els nostres majors, 
així com a impulsar polítiques per a garantir la participació activa dels nostres majors. Així 
mateix, que els partits es tendeixen el reconeixement i agraïment a les associacions de Gent 
Gran, que, durant tants anys, han servit per a donar visibilitat a les persones majors de la nostra 
ciutat i servir-los com un espai d'esplai, de participació i acompanyament. Estendre també 
aquests reconeixement i agraïment a les persones que, dia amb dia, cuiden i veuen pels seus 
majors, així com a aquells professionals i voluntaris que, des de l'àmbit privat, associatiu o a 
títol personal, contribueixen a millorar la vida de la Gent Gran. Instar a que aquest dia 1 
d'octubre ens serveixi a tots els ciutadans i integrants de les diferents forces polítiques a 
l'Ajuntament de Palma per a continuar fent passos en favor del compliment de les promeses de 
la Declaració Universal dels Drets Humans per a unes persones majors que han de ser lliures i 
protagonistes. I no oblidem que som un 22,57% d’aquesta societat. Cada vegada som més. Jo 
dic som perquè ja he fet 63 anys, o sigui que cada vegada som més. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“Bàsicament, només voldria aclarir que és que se va enviar la proposta molt tard. I que no 
teníem pràcticament temps material de fer aportacions de millora del contingut. Però que 
evidentment votarem a favor d’aquesta proposició perquè esteim completament d’acord en 
l’esperit i el contingut.” 
 
Sra. Elena Navarro Duch (PSIB-PSOE): 
 
“Nosotros en la misma línea. Pero nos bastaría casi con 24 horas. Pero es que claro, es que 
desde ayer por la tarde a ahora imposible. De todas maneras, a lo mejor con la misma rapidez 
que usted nos urge, a lo mejor usted también es capaz y entonces le voy a hacer unas cuantas 
sugerencias. Y así entonces nos quedaría pues un poco más completa. Porque impulsar políticas 
creemos que es lo más interesante de esta moción. Pero dejarlo solo en garantizar la 
participación activa, pues hombre, teniendo al lado además, a su Regidora que se encarga de 
envejecimiento activo y salud saludable, me gustaría que también constara por ejemplo. O la 
equidad digital. O evitar el edaísmo. O fomentar relaciones intergeneracionales. O mejorar las 
condiciones de vida de las personas en situación de vulnerabilidad. O combatir la soledad no 
deseada. O promover el acceso a recursos de calidad. Por ejemplo, nos hubiera dado tiempo a 
incluirlo y hubiera sido un poco más rica. Insisto, es en el punto 2, perdón en el 1, donde se 
habla de impulsar políticas. Porque en el último punto, continuar dando pasos, me parece que es 
más concreto si le parece este punto.” 
 
Sra. María Luisa Marqués Rattier (PP): 
 
“Estoy de acuerdo con usted. Quizás lo he resumido mucho, pero bueno, si tengo tiempo lo voy 
a leer todo. A més, cal senyalar que ens trobam inmesos a l’anomenada dècada de l’envelliment 
saludable 2030. A través de la qual se cerca materialitzar el pla d’acció de l’anomenada 
estratègia mundial de l’Organització Mundial de la Salut sobre l’envelliment i la salut. També 
dir-los que aquest pla d’acció internacional sobre l’envelliment de les Nacions Unides, adoptat 
en el 2002,en el marc de la 2a Assamblea mundial sobre l’envelliment i sobre aquesta iniciativa, 
l’Organització d’Unides, assenyala que les persones majors seran l’eix central del pla que 
conjuminarà els esforços dels governs, la societat civil, els organismes internacionals, els 
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professionals, les institucions acadèmiques, els mitjans de comunicació i el sector privat. A fi de 
millorar la vida d’aquestes persones així com de les seves famílies i comunitats. En aquest 
sentit, aquest escenari és ja una realitat a Palma. Segons xifres de la secció de la Població de 
l’Ajuntament de Palma, a la nostra ciutat resideixen 107.000 persones de 60 anys o més. Lo que 
equival al 22,57 del total d’aquesta població de ciutat. La tendència és que aquestes xifres 
prosseguesquin. La seva tendència a l’alça en els pròxims anys, fruit d’una major esperança de 
vida, la qual cosa també porta aparellat una sèrie de desafiaments relacionats entre altres, amb la 
salut mental, amb l’edadisme, la bretxa digital o la sol·litud sobre aquesta qüestió en particular. 
Per desgràcia només a Palma més de 20.000 persones majors de 80 anys viuen soles. Xifra que 
s’ha duplicat en tal sols l’últim lustre. Tots aquests reptes posen cada dia a prova el que les 
persones majors gaudesquin de la seva vida en societat, amb la dignitat i plenitud que es 
mereixen. Resulta, per això, imperatiu atendre amb l’anomenat lema seleccionat per aquesta 33a 
celebració del Dia internacional de les persones majors. L’1 d’octubre tendrem un any més 
l’oportunitat d’unir-nos ciutadans, representants polítics, societat civil, mitjans de comunicació i 
sector privat, per reafirmar el nostre compromís en millorar el dia a dia de les persones majors. 
Per això, és que presentam aquesta moció d’urgència que crec que ara l’he ampliada. Estic 
completament d’acord en vostè. No només aquest punt, si no molt més. Que s’aniran veient 
durant aquests 4 anys, que per això s’ha creat aquesta Regidoria, per dur endavant a les persones 
majors. Moltes gràcies.” 
 
Es proposa: 
 
1. Que tots els partits polítics que representem als ciutadans de Palma ens 
comprometem a continuar reflexionant sobre aquest gran canvi demogràfic, a continuar 
conscienciant a la societat de la importància de respectar, cuidar i atendre els nostres 
majors, així com a impulsar polítiques per a garantir la participació activa dels nostres 
majors. 
 
2. Així mateix, que els partits es tendeixen el reconeixement i agraïment a les 
associacions de Gent Gran, que, durant tants anys, han servit per a donar visibilitat a les 
persones majors de la nostra ciutat i servir-los com un espai d'esplai, de participació i 
acompanyament. 
 
3. Estendre també aquests reconeixement i agraïment a les persones que, dia amb dia, 
cuiden i veuen pels seus majors, així com a aquells professionals i voluntaris que, des de 
l'àmbit privat, associatiu o a títol personal, contribueixen a millorar la vida de la Gent 
Gran. 
 
4. Instar a que aquest dia 1 d'octubre ens serveixi a tots els ciutadans i integrants de les 
diferents forces polítiques a l'Ajuntament de Palma per a continuar fent passos en favor 
del compliment de les promeses de la Declaració Universal dels Drets Humans per a 
unes persones majors que han de ser lliures i protagonistes. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
FOD 8. Reordenació de l’Oficina del Defensor/a de la Ciutadania 
 
Sra. Belén Soto Mateu (PP): 
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“Muchas gracias Sr. Alcalde. En primer lugar queremos hacer constar, como ya hemos hecho 
anteriormente, el reconocimiento del gobierno municipal al trabajo realizado por quien ha 
venido ocupando la responsabilidad de la Dirección General Adjunta al Defensor de la 
Ciudadanía, el Sr. Vicente Rodrigo Ramírez. Como también hemos remarcado, este funcionario 
continuará ligado al servicio de la Oficina del Defensor donde trabajaba previamente a su 
designación como Director General Adjunto. Por tanto, no es una decisión que tenga que ver 
con la valía personal de alguien en particular. Si no con la necesidad de cumplir con uno de los 
puntos que forman parte del acuerdo programático que el grupo mayoritario de este 
ayuntamiento, el Partido Popular, firmó hace algunas semanas con el Grupo Municipal Vox. En 
el punto 7 de este acuerdo se indica, literalmente, que se eliminarán las duplicidades en los 
organismos municipales y se adecuará el alcance de la figura del Defensor de la Ciudadanía, 
dentro del contexto actual de la organización. Habría que recordar ante todo, que la creación de 
la figura del Director General Adjunto fue mediante el acuerdo del Pleno del 30 de marzo de 
2017. Y que como se señalaba en este mismo acuerdo, su nombramiento se haría, como se hizo, 
por Junta de Gobierno. Pero toda esta forma de proceder genera toda una serie de 
incongruencias. Y evidencia la falta de rigor técnico con lo que se condujeron ustedes durante 
los 8 años de pacto de retroceso. En este sentido, la figura del Defensor Adjunto no está prevista 
en los artículos 49 al 52 de la Ley 23/2006, del 20 de diciembre, de Capitalidad de Palma, ni en 
el artículo 34 del Reglamento orgánico de Participación Ciudadana del Ayuntamiento de Palma, 
ni en los artículos 20 al 34 del Reglamento Orgánico de los derechos de la ciudadanía y del 
Ayuntamiento de Palma, que como todo el mundo sabe, actúan como marco normativo que 
regula actualmente la Oficina del Defensor de la Ciudadanía y la figura del Defensor. Lo repito 
por si no ha quedado claro. Esta figura no aparece en la normativa de la que actualmente regula 
la Oficina del Defensor de la Ciudadanía. En la exposición de motivos del acuerdo de su 
creación ustedes se refirieron a que esta sería la mejor opción para apoyar el incremento del 
volumen del trabajo del Defensor. Pero no hacen ninguna referencia a dónde se encuentra esta 
figura dentro de la normativa vigente que regula la Oficina. Ni siquiera aportaron un solo 
informe técnico justificando que este debería ser su mejor solución. Entonces, ¿por qué elegir la 
creación de un Director General Adjunto y no ningún otro tipo de alternativa? Por tanto, es 
necesario dejar claro esta figura de Director General Adjunto no es impositiva. No es impositiva 
señores. Es potestativa. En uso de las facultades de autoorganización que este municipio tiene 
reconocidas en el artículo 4.1.a de la Ley reguladora de las bases del régimen local. Así mismo 
resulta incongruente que todos los preceptos que regulan la Oficina y la figura del Defensor de 
la Ciudadanía, que la figura del Adjunto o Adjunta se configure como una Dirección General 
cuyo nombramiento compete a la Junta de Gobierno. En teoría lo que se quería ¿no era 
preservar total independencia de esta figura de gobierno del Ayuntamiento? ¿No queríais 
independencia? Como siempre, ustedes interpretan sus leyes y normativas según sea el 
gobierno, perdón sea en el gobierno o estén en la oposición. Además se le atribuye a través de la 
parte expositiva del acuerdo de creación, funciones que pueden ser asumida perfectamente 
desde la oficina por los funcionarios adscritos a ella. De hecho, en términos de refuerzo, las 
funciones de asesoramiento, información, atención, atención y ayuda a los ciudadanos que tiene 
encomendadas el Defensor, están apoyadas, precisamente, por los funcionarios. Entendemos por 
tanto, que la concreción de esta medida es necesaria para hacer realidad el mencionado objetivo 
de ir restando duplicidades en el organigrama de este ayuntamiento. Ya sé que ahora van a decir 
sí, nosotros votamos a favor de este acuerdo de creación de esta figura. Y como he dicho 
anteriormente, lo hicimos. Sí. Porque a diferncia de ustedes no queríamos ejercer como una 
oposición obstruccionista, como hacen ustedes constantemente. Por todo ello, proponemos el 
día de hoy, a este Pleno, suprimir la figura del Director General Adjunto al Defensor de la 
Ciudadanía. Finalizo. Desde el equipo de gobierno queremos manifestar nuestra absoluta 
predisposición a que la Oficina de la Defensora de la Ciudadanía continue con su 
funcionamiento normal y que su titular cumpla el contrato que tienen firmado con el consistorio 
y que espira en 2026. Así se le ha comunicado personalmente a la titular del servicio, a quien se 
le ha asegurado también el apoyo del gobierno municipal a su trabajo y a sus funciones, ya que 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
02

6_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/1
0/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
18

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

E
9C

F
B

06
69

F
7E

94
C

1D
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 196 - 

consideramos que la Oficina sigue siendo una herramienta útil, para facilitar a los ciudadanos un 
interlocutor directo, en relación a todos los temas que son de competencia de esta institución. 
Muchísimas gracias.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Bueno, es que a nosotros es que nos parece gravísimo no solo el hecho en sí de esta voluntad 
de dejar, de reducir al mínimo, la Oficina de la Defensora de la Ciudadanía. Si no también de la 
forma por la que están procediendo a hacerlo. Se ha tenido que ratificar por urgencia esta 
moción relativa a la reorganizacion de la Oficina del Defensor. Que lo que hacen es, no solo han 
cesado al Director General Adjunto, si no que ahora proponen eliminar la figura del Director 
General Adjunto. Cuando eso es una cosa que aprobó la Junta de Gobierno. Yo creo que lo que 
no deberían mentir, o sea que si ustedes de verdad, que tienen la voluntad, de que la Oficina siga 
trabajando como hasta ahora, pues no veo la necesidad de hacer ningún cambio para que la 
Oficina se siga desarrollando como hasta ahora. A lo mejor lo que están provocando es una 
obstaculización del trabajo que está desarrollando la Defensora de la Ciudadanía. No sé si le han 
preguntado. Pero yo creo que muy contenta no está la Sra. Anna Moilanen con esta decisión que 
han tomado, con nocturnidad y alevosía, después de hacer unas declaraciones diciendo que le 
iban a dejar trabajar como hasta ahora. Que es lo que acaba de decir la Portavoz del gobierno. Y 
sin embargo estamos aquí votando esta moción que impide, totalmente, que se desarrolle el 
trabajo como hasta ahora. Y por lo tanto, vamos a votar en contra de esta moción que para 
nosotros forma parte, entendemos que forma parte, de su estrategia política de recortar derechos 
a la ciudadanía. Y yo me pregunto quién gana cuando se están recortando derechos a la 
ciudadanía.” 
 
Sra. Kika Coll Borràs (MÉS): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Noltros també de part de MÉS per Palma votarem en contra d’aquesta 
supressió de la Direcció General proposada pel PP. Perquè pensam que és una mostra més de les 
retallades del seu govern. I a més nos van aparesquent en forma de goteig. Primer, l’acord 
programàtic amb Vox. Després el suport del PP i en declaracions del Sr. Batle de fa dos dies, 
just l’endemà cesen al Director d’una forma fulminant i inadmissible amb unes formes que no 
s’havien vist mai en aquest ajuntament. Per tant avui a més, tornen a provocar més retallades 
amb la supressió de la Direcció General. Per tant, com ha dit la nostra companya, no oblidem 
que és la Junta de Govern qui dirigeix en aquesta persona. Per tant, noltros davant la retallada de 
recursos humans i la retallada dels drets en el veïnats i les veinades, evidentment, votarem en 
contra.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Jo no sé si la Sra. Soto se creu o es creu aquesta intervenció que fa. No té res que veure amb la 
tècnica. I és una qüestió absolutament política. Jo crec que hauríem de dir obertament i 
tranquil·lament i demostrar a la gent qui són i què és lo que podem esperar de vostès. No va 
haver cap informe ni de la Intervenció ni de la Sindicatura de Comptes ni del Tribunal de 
Comptes que controla la legalitat dient que aquesta nomenament era il· legal. Lo qual, 
l’exposició de Na Belén Soto, de la Sra. Soto, també és una falsetat. És una culminació d’un 
despropòsit de deixar, que es deixi de sentir la veu de la ciutadania dins l’Ajuntament de Palma, 
probablement perquè és vergonyós, tan vergonyós com aquest cesament és el pacte entre el 
Partit Popular i Vox. Que se preten dur a terme en total opacitat i amb total ocultació. I no és 
només lamentable, no és només un frau de llei, si no que en el Grup Socialista nos genera una 
tristesa inmensa que en aquest consistori, se dugui a terme, amb aquesta crueltat la culminació 
d’una curolla mental d’un partit d’ultradreta que no creu en la democràcia i molt manco en la 
transparència. Pel Partit Popular és com en un moment, en la passada legislatura tenien uns 
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principis sembla, ara és com aquella frase del còmic: Si no le va bien tengo otros. Tot a canvi de 
mantenir el poder, no té gràcia ni una, en aquesta institució. Votarem òbviament en contra, amb 
moltíssima tristesa i amb moltíssim de dolor perquè pensam que l’entrada de l’ultradreta i 
l’entrada de l’opocitat i l’ocultació en aquesta institució no durà res bo pels ciutadans i 
ciutadanes de Palma. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sra. Belén Soto Mateu (PP): 
 
“Yo Sra. Sánchez me remito anteriormente a lo que anteriormente he dicho, evidentemente, por 
el procedimiento que ustedes siguieron y que no volveré a explicar. Les deja retratados una vez 
más. Igual que les deja retratados la política nueva esta, o no nueva, bueno sí, nueva del Psoe y 
de la Sra. Lucía Muñoz de votar en contra de una urgencia. Esto nunca se había visto y se 
demuestro el nuevo talante que ustedes tienen ante un nuevo gobierno como es el Partido 
Popular. Muchísimas gracias.” 
 
Es proposa: 
 
a) Suprimir, amb efectes des de la data de la seva aprovació, la figura del Director 
General Adjunto/a al Defensor/a de la Ciutadania. 
 
b) Notificar l’acord a les àrees afectades. 
 
Aprovat per 16 vots (PP i VOX PALMA) i 11 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per 
Palma i Grup Mixt). 
 
El president aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta. 
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